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Woord vooraf

De Vrijzinnig-Democratische Jongeren Organisatie, afgekort VDJO, werd opge
richt in 1923. In 1946 ging de VDJO op in de Democratisch Socialistische Jonge
ren Vereniging (DSJV) "Nieuwe Koers". Op haar hoogtepunt had de VDJO 60 
afdelingen en 2000 leden. Dat was in 1938.

Dit rapport bevat een reconstructie van de voorgeschiedenis en geschiedenis van de 
VDJO. Het kwam tot stand in het kader van het project Documentatie Historische 
Jeugdbewegingen, afgekort DHJ. Eerder, respectievelijk in 1986 en 1993, versche
nen publikaties over de Nederlandsche Baptisten Jeugdbeweging (NBJB) en de 
Jeugdbond voor Onthouding (JVO).

Het eerste documentatie-materiaal aangaande de VDJO werd indertijd ontvangen 
van J. Voogd. Dit materiaal bevatte tal van namen van ex-(bestuurs)leden van deze 
jongerenorganisatie. Vervolgens werden gesprekken gevoerd met o.a. D. Geluk, E. 
Harmsen-Haykens, J. Harmsen, A.R.A. Theunissen en G. van ’t Huil. Behalve tot 
een eerste beeld van de VDJO landelijk en plaatselijk, leidden deze gesprekken tot 
een uitbreiding van het bronnenmateriaal. Dit laatste zal binnen afzienbare tijd 
worden overgedragen aan het Documentatiecentrum Nederlandse Politieke Partijen 
van de Rijksuniversiteit Groningen.

Eerste bewerkingen van de vergaarde gegevens werden verricht door M. Huizing, 
doctoraalstudent geschiedenis en J.L.F. Hagelaar, doctoraalstudent sociologie. Hun 
rapportages werden vervolgens vertrekpunt voor een uitgebreide exploratie. De 
uitvoering daarvan berustte bij M.T. Braams-Beversluis, hist. drs. Zij is ook de 
auteur van deze eindrapportage. Hans de Leeuw, medewerker bij het onderhavige 
project nam de correctie van tekst en citaten voor zijn rekening en droeg zorg voor 
de lay-out.

Over de VDJO is tot nog toe geen aparte publikatie verschenen. Moge deze 
monografie tevens een stimulans zijn tot verdere geschiedschrijving van de politie
ke jongerenorganisaties in het interbellum.

W. Hoebink
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VRIJZINNIG DEMOCRATISCHE

JONGEREN ORGANISATIE

De vlag van de VDJO was blauw met een brede witte baan lopend van de linkerbe- 
neden- naar de rechterbovenhoek.
In die witte baan stonden in rood de letters VDJO.
Het ontwerp van de vlag was van het Haarlemse lid E. van Voolen

Bron:
Jongeren en Democratie, 
augustus/september 1933
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Inleiding

In 1932 verscheen van de hand van B. Knoppers het tweedelig boek "Jeugd en 
Jeugdbeweging". De inhoudsopgave van deel II is in feite een systematische 
bestandsopname van de toentertijd bestaande landelijke jeugdorganisaties. Het 
totaal aantal genoemde organisaties is om en nabij 150.
De schrijver onderscheidt bij de descriptie van deze veelheid verschillende catego
rieën. Een van de onderscheiden categorieën staat omschreven als "Bonden van 
Jeugdvereenigingen met politiek doel". Daartoe rekent Knoppers o.a. een viertal 
jongerenorganisaties, waarvan elk, op grond van de betreffende statuten, enigerlei 
relatie had met een bepaalde politieke partij. Die vier organisaties zijn: 1. de 
Vrijzinnig-Democratische Jongeren Organisatie, 2. de Bond van Jonge Liberalen,
3. de Federatie van Christelijk-Historische Jongeren-groepen en 4. de Anti-Revolu- 
tionaire Jongeren-Actie.

In het hiernavolgende wordt van elk een beknopte aanduiding gegeven met behulp 
van aan Knoppers ontleende gegevens.
1. De Vrijzinnig-Democratische Jongeren Organisatie, afgekort VDJO:

- opgericht in 1923
- lidmaatschap 17-25 jaar
- 6 afdelingen met 281 leden
- orgaan "De hand aan den ploeg"
- relatie met de Vrijzinnig-Democratische Bond (VDB)
- het hoofdbestuur van de VDB kon uit zijn midden een lid aanwijzen als 

adviseur

2. De Bond van Jonge Liberalen, afgekort BJL:
- opgericht in 1924
- lidmaatschap 16-35 jaar
- ledental 3400
- orgaan "De Jonge Liberaal"
- relatie met de Liberale Staatspartij
- arbitrage-commissie met 3 leden uit de Liberale Staatspartij
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3. De Federatie van Christelijk-Historische Jongeren-groepen, afgekort CHJ:
- opgericht in 1926
- lidmaatschap tot 30 jaar
- 35 groepen met circa 1500 leden
- orgaan "De Christelijk-Historische Jongeren"
- relatie met de Christelijk-Historische Unie (CHU)
- de CHU had het recht een of twee leden te benoemen die met adviserende 

stem de bestuursvergaderingen van de Federatie konden bijwonen

4. De Anti-Revolutionaire Jongeren-Actie, afgekort ARJA:
- opgericht in 1929
- lidmaatschap: niet jonger dan 20 jaar
- 100 clubs met circa 1700 leden
- een orgaan wordt niet genoemd
- relatie met de Anti-Revolutionaire Partij (ARP)
- het Centraal Comité der Anti-Revolutionaire Kiesverenigingen kon 2 leden 

aanwijzen in het bestuur der ARJA.

Knoppers noemt 1924 als oprichtingsjaar van de VDJO. Dat moet zijn 1923.
De VDJO, de BJL, de CHJ en de ARJA ontstonden dus achtereenvolgens tussen 
1923 en 1930, in het tijdsbestek van zeven jaar. Het is opvallend dat de Sociaal- 
Democratische Arbeiders Partij (de SDAP) en de Roomsch-Katholieke Staatspartij 
(de RKSP) geen "eigen" politieke jongerenorganisaties hadden, noch later zouden 
krijgen. Weliswaar kende de AJC (de Arbeiders Jeugd Centrale) een grote verbon
denheid met de SDAP, maar haar doelstelling en activiteiten waren veel breder dan 
die van een jongerenorganisatie die zich specifiek met politiek bezig hield.

Begin 1930 was de Vrijzinnig-Democratische Jongeren Organisatie verreweg de 
kleinste van de vier bestaande politieke jongerenorganisaties: 6 afdelingen en nog 
geen 300 leden. Tussen 1933 en 1940 zou deze organisatie zich fors uitbreiden. In 
1938 werden 60 afdelingen geteld en 2000 leden. In dezelfde periode werd de 
oplage van het orgaan "Jongeren en Democratie" opgevoerd van 300 tot 5000 
exemplaren.

Voor een goed begrip lijkt het wenselijk enige toelichting vooraf te geven bij de 
termen "vrij zinnig "en "democratisch" en ook bij de samenvoeging van deze beide. 
De term vrijzinnig had in het interbellum tweeërlei betekenis: een kerkelijke en een
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politieke.
In het Nederlandse protestantisme was vrijzinnig de aanduiding geworden voor de, 
in de 19e eeuw ontstane, zgn. modernistische stroming, de tegenpool van de 
orthodoxe richting.
Zonder rechtstreeks verband met de hiervoor aangestipte kerkelijk-godsdienstige 
onderscheidingen had de term vrijzinnig een eigen betekenis in het politieke 
liberalisme van voor de eeuwwisseling.
Vrijzinnig was het woord, dat de liberalen toen gebruikten (cf. vrijzinnige kieskrin
gen, vrijzinnige propagandaverenigingen) om het verschil aan te geven tussen hun 
stroming, die vrijheid als voornaamste voorwaarde beschouwde, en die van de 
dogmatisch gebonden confessionelen. Het betekende afwijzing van de invloed van 
de kerk op het staatsbestuur. De term "vrijzinnig" als equivalent van "liberaal" 
werd in die tijd door alle liberalen aanvaard.
Alle liberalen waren dus vrijzinnig, maar niet alle liberalen waren vrijzinnig- 
democratisch. Die kwalificatie werd opgeëist door de in 1901 opgerichte Vrijzin- 
nig-Democratische Bond (VDB), een afsplitsing van de Liberale Unie. Demo
cratisch was aanvankelijk voor de VDB: het zonder enig voorbehoud streven naar 
algemeen kiesrecht. In 1919 werd dat algemeen kiesrecht gerealiseerd. Daarna ging 
in de loop der járen bij de VDB de betekenis van de woorden vrijzinnig en 
democratisch enigszins verschuiven. Vrijzinnig ging inhouden: vrij van dogma’s in 
het algemeen, niet alleen van kerkelijke maar ook van economische. Bij die laatste 
ging het zowel om het verwerpen van het dogma van de staatsonthouding van de 
oude liberale school als om het afwijzen van het socialistische leerstuk van de 
onteigening der produktiemiddelen. Democratisch ging betekenen: het streven naar 
gelijke kansen voor iedereen; niet door klasse-strijd, niet op grond van een 
blauwdruk, maar langs lijnen van geleidelijkheid, met tempering van de tegenstel
lingen in de samenleving.
In verband met de duidelijke meningsverschillen tussen de VDB en de andere 
liberale partijen over het sociaal-economisch beleid, ging de VDB zich steeds meer 
verzetten tegen de gelijkwaardigheid van de woorden vrijzinnig en liberaal. 
Liberaal was voor de VDB steeds minder aanvaardbaar als aanduiding van de 
Bond. Door die opstelling van de VDB werd de term liberaal langzamerhand, maar 
zeker in de járen ’30, synoniem met conservatief.

Zoals vermeld, de VDJO werd opgericht in 1923. Maar deze jongerenorganisatie 
had een voorgeschiedenis. Twee andere bonden van de in de politiek geïnteres
seerde liberale (vrijzinnige) jongeren gingen er aan vooraf. Die bonden waren
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successievelijk: de Bond van Vrijzinnige Propaganda Vereenigingen èn de Jonge 
Democraten, Bond van Vrijzinnige Jongeren op Democratische Grondslag. Het 
eerste hoofdstuk is gewijd aan een schets van deze bonden. Vervolgens wordt de 
geschiedenis van de VDJO beschreven, zowel chronologisch als thematisch. Het 
laatste hoofdstuk bevat schetsen van het reilen en zeilen van enkele afdelingen.
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„Houdt Koer»’
Tekst van Heriri Spiero. Muziek Mess Wolffi\

Wij zijn de Jonge Vrijzinnig Democraten, 
Wij streven voorwaarts naar ons doel. 
Wij stellen daden immer boven praten, 
Daden van beleid, gezond verstand, gevoel 
Wij willen werken voor onze idealen.

Zij zullen in de strijd ons stalen.
Ons Parool zij immer zo:
Houdt koers! Houdt koers! V. D. ƒ. O.

Blijve dan eeuwig ’t verlangen in or.s levend.
Naar ene beet're maatschappij.
Aan een ieder g’lijke kansen gevend,
Waarin voor de klassenstrijd geen plaats 

[meer zij.
Dat is de basis waarop wíj willen bouwen. 

Ingaand de toekomst vol vertrouwen.
Ons Parool zij immer zo: v
Houdt koers! Houdt koers! V. D. J. O.

Democratie, daarvoor zullen wij steeds pal
• [staan, 

Híer nimmer dwang, ons Neerland vreemd. 
Wij kennen plichten, willen onze rechten. 
Die de dictatuur met bruut geweld ontneemt. 
Wij willen zoeken de samenwerking, vrede,

Komt, jong’ren strijd nu met ons mede. 
Ons Parool zij immer zo:
Houdt koers! Houdt koers! V. D. J. O.

Het "Houdt Koers" gaat zeer waarschijnlijk terug op de VDB-leuze "Houdt 
Koers", zoals die bijvoorbeeld te vinden is in de VDB-verkiezingsposter uit mei 
1922

Bron:
programmaboekje
landdag, Arnhem, 12 juli 1936, 
archief: P.J. van Sloten
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HOOFDSTUK I

DE VOORLOPER: DE JONGE DEMOCRATEN, 
BOND VAN VRIJZINNIGE JONGEREN 
OP DEMOCRATISCHE GRONDSLAG

Al rond 1900 kenden vrijzinnige jongeren een eigen politiek verband. Als zodanig 
fungeerde aanvankelijk de in 1904 opgerichte Bond van Vrijzinnige Propaganda 
Vereenigingen. In die bond deden zich vanaf 1909 grote spanningen voor. Die 
spanningen hielden rechtstreeks verband met een toenemende verdeeldheid in die 
járen onder de vrijzinnigen. Voor een goed begrip van hetgeen gaande was in de 
genoemde bond van vrijzinnige jongeren dient dan ook eerst die verdeeldheid 
onder de vrijzinnigen (liberalen) in Nederland te worden geschetst. Die schets biedt 
tevens een achtergrond voor de beschrijving van verdere ontwikkelingen in het 
georganiseerd zijn van vrijzinnige jongeren tussen 1910 en 1920.

1.1. De Vrijzinnigen en hun verdeeldheid, 1900-1921

Twee belangrijke aangelegenheden beheersten tussen 1900 en 1921 het politieke 
leven in Nederland: het algemeen kiesrecht en de sociale kwestie. In het vrijzinnige 
kamp bestonden daarover grote meningsverschillen.

Ten aanzien van het algemeen kiesrecht ging het bij de vrijzinnige tegenstan
ders daarvan niet zozeer om principieel verzet. Het was immers een zaak waar 
men als liberaal eigenlijk niet tegen kon zijn. Maar de eigen politieke positie was 
ermee in het geding. Algemeen kiesrecht zou immers, naar het gevoelen van die 
tegenstanders, het einde betekenen van de dominerende, of althans belangrijke, 
positie van de liberalen in de Nederlandse politiek.

Wat betreft de sociale kwestie: op dat punt bestond onder de liberalen verschil 
van mening over meer of minder staatsingrijpen op sociaal-economisch gebied. 
Met de veranderingen in de maatschappij, met name door de opkomst van de 
industrialisatie en de daarmee verbonden sociale problemen, begon men zich in 
liberale kringen af te vragen of men wel vast kon blijven houden aan het principe
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dat de overheid zich beperkt tot de zorg voor handhaving van de rechtsorde en de 
zorg voor het algemeen welzijn overlaat aan het vrije spel van de maatschappelijke 
en economische krachten. Een jongere generatie liberalen, beïnvloed door de 
ideeën van de Duits/Oostenrijkse "Katheder-socialisten",1 die een middenweg 
zochten tussen het individualistische klassieke liberalisme en het collectivistische 
socialisme, bepleitte staatsinterventie ten bate van de sociaal zwakkeren. Deze 
overgang van het Thorbecke (oud, conservatiefj-liberalisme naar het Katheder 
(jong, progressief)-1 iberalisme2, betekende een principiële verandering in de visie 
op de taak van de staat. Overigens was deze overgang niet algemeen. De twee 
richtingen bleven, de járen door, naast elkaar bestaan.

In 1885 was de Liberale Unie opgericht. Deze was overigens niet meer dan een 
los, federatief verband van autonome, vrijzinnige, kieskringen en dan nog maar 
van zo’n 60 van de 185 kringen die waren gevraagd zich aan te sluiten. Naar 
aanleiding van de hiervoor genoemde meningsverschillen over het algemeen 
kiesrecht en het sociaal-economisch beleid, ontstonden in 1892 de Radicale Bond, 
in 1901 de Vrijzinnig-Democratische Bond (een combinatie van uit de Liberale 
Unie getreden kieskringen en de Radicale Bond) en in 1906 de Bond van Vrije 
Liberalen.
Niettegenstaande dit uiteenvallen van de liberalen was er wel samenwerking bij de 
verkiezingen van 1905 en 1913. In 1905 sloten de Liberale Unie en de Vrijzinnig- 
Democratische Bond een stembusaccoord, inhoudende een gezamenlijk programma 
voor vier járen. Wat betreft het algemeen kiesrecht werd het zgn. blanco-artikel 
overeengekomen. Dit hield in, dat in de grondwet een zodanig artikel zou worden 
opgenomen, dat algemeen kiesrecht volgens een gewone wet zou kunnen worden 
ingevoerd. De verkiezingen van 1905 leverden winst op voor de vrijzinnigen (èn 
de SDAP). Maar het daaropvolgende kabinet De Meester, dat steunde op de 
Liberale Unie en de VDB, was geen succes. Het sneuvelde in 1908. Vanwege deze 
mislukking kwam er voor de verkiezingen van 1909 geen nieuwe samenwerking tot 
stand. De Vrijzinnig-Democraten waren van mening dat de Unie-liberalen zich 
onvoldoende inzetten voor een grondwetswijziging ten gunste van het algemeen 
kiesrecht. In 1912 echter werd weer besloten tot samengaan van de drie vrijzinnige 
partijen in de zgn. Vrijzinnige Concentratie, met het oog op de verkiezingen van 
1913. Het concentratie-programma hield dit keer o.a. in: algemeen kiesrecht en 
staatspensioen. Het vormde de basis van het na deze verkiezingen geformeerde, 
vrijzinnige kabinet Cort van der Linden. Ook bij de Provinciale Statenverkiezingen 
van 1916 werd nog samengewerkt. Dat was echter de laatste keer. In 1918, na de
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invoering van het algemeen3 kiesrecht en de evenredige vertegenwoordiging in 
1917, gingen de drie vrijzinnige partijen apart de verkiezingen in.

Zo bleken, ondanks de samenwerking in 1905 en 1913, de verschillen in visie te 
groot om te komen tot herstel van één partij, hoewel daartoe nog herhaaldelijk 
pogingen zouden worden ondernomen. De kiesrechtkwestie bleek tijdgebonden en 
oplosbaar. Maar de kwestie van meer of minder staatsingrijpen op sociaal-econo- 
misch gebied bleef de gelederen verdeeld houden. De VDB, die meer staatsinvloed 
bepleitte, stond daarmee tegenover de meer behoudende liberale groeperingen. De 
tegenstellingen kristalliseerden zich tenslotte uit in twee partijen: de Vrijheidsbond 
(in 1912 ontstaan door het samengaan van liberalen uit de Unie, plus nog enkele 
splinterpartijen, met de Bond van Vrije Liberalen), behoudend, "rechts" en daar
naast de VDB, progressief, "links". Beide partijen bleven tot 1946 bestaan; de 
Vrijheidsbond vanaf 1928 onder de naam Liberale Staatspartij. Tot in de járen ’30 
zijn er pogingen gedaan om tot één vrijzinnige/liberale partij te komen.4 De VDB 
wees samengaan steeds af op principiële gronden, wijzend op het verschil in visie, 
met name op sociaal-economisch gebied.
Hetzelfde gold voor de pogingen gedaan om tot een samengaan te komen van de 
Bond van Jonge Liberalen en de Vrijzinnig-Democratische Jongeren Organisatie. 
De initiatieven kwamen steeds vanuit de BJL en werden telkens afgewezen door de 
VDJO, met dezelfde argumentatie als die van de VDB.

1.2. De Vrijzinnige Propaganda Vereenigingen (VPV’s)

Een VPV was min of meer gekoppeld aan een plaatselijke kiesvereniging, die zich 
daarmee verzekerde van propagandisten bij verkiezingen èn ook van toekomstige 
(kader)leden. Men wendde zich bij de oprichting van een VPV voornamelijk tot 
studenten. Het doel van een VPV was het voeren van algemene vrijzinnige propa
ganda.

Als voorbeeld kan gelden de "Vrijzinnige Propaganda-club Haarlem". Zij 
stelde zich ten doel "propaganda te maken voor vrijzinnige beginselen op staatkun
dig terrein".5 De Haarlemse club trachtte dit doel onder meer te bereiken door:
- het houden van cursussen, het organiseren van onderlinge samenkomsten, open

bare vergaderingen en lezingen;
- het verspreiden van geschriften die bevorderlijk werden geacht voor het doel der 

vereniging;
- na te streven het plaatsen op kiezerslijsten van kiezers, die daarop ambtshalve
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Bron:
Jongeren en Democratie, 

maart 1936, 
jrg. 11, no. 3
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niet werden geplaatst;
- bij de Tweede-Kamer, Staten- en Gemeenteraadsverkiezingen propaganda te 

maken voor de door één of meer vrijzinnige kiesverenigingen gezamenlijk gestel
de kandidaten en zoveel mogelijk samen te werken met deze kiesverenigingen.

Gewoon lid van deze vereniging konden worden jonge mensen tussen 18 en 30 
jaar.

De VPV’s waren vooral actief in verkiezingsjaren. Dan waren er contacten 
tussen de kiesverenigingen van de VDB, de Liberale Unie en de Bond van Vrije 
Liberalen en plaatselijke Vrijzinnige Propaganda Verenigingen. Sinds 1904 waren 
de VPV’s verenigd in de landelijke "Bond van Vrijzinnige Propaganda Vereenigin- 
gen". Deze Bond verzorgde voornamelijk de administratie en de uitgave van een 
krantje: "De Jonge Liberalen". Ondanks alle verschillen en splitsingen onder de 
Liberalen, bleven de jongeren, tot 1916, samenwerken binnen de Bond van VPV’s. 
Er waren dus tot dat jaar geen (aparte) VPV’s voor jongeren met respectievelijk 
LU-, VDB- of BVL-sympathieën.

Met name door de VDB werden in die tijd in het Nederlandse liberalisme twee 
richtingen onderscheiden: de democratische en de niet-democratische. De zgn. 
democratische liberalen waren voorstanders van een spoedige uitbreiding van het 
kiesrecht, voor mannen èn vrouwen en vari een krachtige sociale wetgeving. De 
zgn. niet-democratische liberalen achtten invoering van het algemeen kiesrecht 
minder urgent (Liberale Unie) of zelfs ongewenst (BVL) en stonden terughoudend 
(LU) of afwijzend (BVL) ten aanzien van ingrijpen van de overheid in de samenle
ving. Bij het gezamenlijk voeren van verkiezingsacties, in 1905 en 1913, werden 
deze verschillen zoveel mogelijk naar de achtergrond gedrongen. De samenwerking 
binnen de Bond van VPV’s leidde evenwel herhaaldelijk tot botsingen. Dat bleek 
heel duidelijk in de verkiezingsstrijd van 1909. Er was voor dat jaar geen samen- 
werkingsaccoord tot stand gekomen tussen de liberale partijen. De meningsver
schillen liepen zo hoog op, dat een aantal democratische jongeren, waaronder 
Oud,6 uit het bestuur van de Bond van VPV’s stapte.

Bij vrijzinnige jongeren met democratische sympathieën groeide in de loop der 
járen de ontevredenheid over de algemeen-vrijzinnige, kleurloze, opstelling van de 
Bond, een opstelling zoals ook de Liberale Unie die kende. Het leidde er toe dat 
velen van hen buiten de Bond bleven en tenslotte zelfs eigen democratische 
propagandaverenigingen gingen oprichten. Dat bracht vervolgens, in 1916, enkele 
van die jongeren ertoe een voorlopig actie-comité te vormen. Onder de kop "De 
Jonge Radicalen"7 in "De Vrijzinnig-Democraat"8 van 11 maart 1916, riepen zij
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alle vrijzinnige jongeren op om zich, hetzij persoonlijk of als propagandavereni- 
ging, aan te sluiten bij het streven naar meer samenwerking tussen vrijzinnige 
jongeren, die zich op democratisch standpunt plaatsten.

"Nu allerwege het politieke leven tot uiting komt, nu de Provinciale 
Staten-verkiezingen naderen en de Kamerverkiezingen in zicht komen, 
... is het nu ’t moment, om te geraken tot de oprichting eener organi
satie in bovenbedoelden (democratische, M.B.) zin".

Het voorlopig comité bestond uit de heren: Alex Poppers te Winterswijk, mr. A.E. 
von Saher te Haarlem en W.H. van Ballegoyen de Jong te Velp. Een constitueren
de vergadering werd in het vooruitzicht gesteld, te houden op 19 maart in Utrecht. 
De redactie van de VD schreef onder deze oproep: "Wij geven onze lezers in 
overweging deze beweging, die ons zeer sympathiek voorkomt, hun steun te 
geven .
Het bovengenoemde driemanschap deed dus nadrukkelijk een beroep op vrijzinnige 
jongeren, die zich plaatsten op democratisch standpunt. Mocht het beroep effect 
hebben, dan zou dat wel een tweedeling teweeg gaan brengen onder de vrijzinnige 
jongeren. Maar dat was dan naar de mening van deze vrijzinnig-democratische 
jongeren, een logische en onvermijdelijke tweedeling in conservatief (liberaal) en 
progressief (vrijzinnig-democratisch). Zo’n splitsing was bovendien geheel in 
overeenstemming met de hergroepering der vrijzinnigen die door de VDB werd 
gepropageerd.10

Of het initiatief tot oprichting van een eigen vrijzinnig-democratische jongeren
organisatie uitging van deze jongeren, van de VDB of van beide, is niet meer na te 
gaan. Wel is zeker dat het initiatief gesteund werd vanuit de VDB, gezien de 
publikatie van de oproep in de VD en het advies van de redactie onder die oproep. 
Het VDB-Tweede-Kamerlid W.A.O. Koster was in die tijd redacteur van de VD 
en secretaris van de VDB. Nadat de jongerenorganisatie was opgericht, hield hij 
nogal eens spreekbeurten in hun afdelingen. Hij was er een geziene figuur. Een en 
ander zou er misschien op kunnen wijzen, dat Koster een aandeel had in de oproep 
van 11 maart 1916.

1.3. De Jonge Democraten, Bond van Vrijzinnige Jongeren op Democratische 
Grondslag

1916
Na de oproep van 11 maart kwam op zondag 19 maart bovengenoemd comité en 
een aantal enthousiaste medestanders in Utrecht bijeen. Met algemene stemmen
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werd besloten tot de oprichting van een vrijzinnig-democratische jongerenorgani
satie: "De Jonge Democraten, Bond van Vrijzinnige Jongeren op Democratische 
Grondslag".11 Het doel van de organisatie werd als volgt omschreven: 

"Een krachtige bond te vormen tusschen de vrijzinnige jongeren in 
den lande, onverschillig of deze al dan niet aangesloten zijn bij de 
concentratie, mits ze onderschrijven de Beginselverklaring, die vast
omlijnd zal aangeven, dat de vereeniging zich stelt op Democratische 
grondslag. Zowel personen als afdeelingen zullen als lid kunnen 
toetreden, terwijl tevens gaarne ouderen als donateurs ingeschreven 
zullen worden".
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Besloten werd op korte termijn de propaganda krachtig ter hand te nemen en op 2 
april opnieuw te vergaderen, ter vaststelling van het reglement en de beginselver
klaring.

De oprichting van een eigen vrijzinnig-democratische jongerenorganisatie 
leidde bij de Bond van VPV’s tot vinnige reacties. ("Scheurmakers!"). Maar de 
Bond koos snel eieren voor zijn geld. Op de genoemde vergadering van 2 april in 
Utrecht lag er van die zijde al een fusievoorstel.12 "Een morele overwinning", zo 
constateerde de voorzitter van De Jonge Democraten tevreden. Er werd op die' 
vergadering over het voorstel gesproken, maar geen beslissing genomen. In de 
eropvolgende maanden werd er nog wel eens een enkele opmerking over gemaakt. 
Daarna werd er niet meer over gerept.

Op diezelfde vergadering van 2 april 1916 werd een definitief bestuur gekozen. 
De heren A. Poppers en W.H. van Ballegoyen de Jong werden respectievelijk 
voorzitter en secretaris; de heer J. Eykma uit Leiden penningmeester. Leden waren 
verder mr. A.E. von Saher13 uit Haarlem en de heren Sal. M. de Jong uit Am
sterdam, J. Noordeman uit Purmerend en E. Lissauer uit Amsterdam. Een con- 
cept-beginselverklaring,14 die eventueel het jaar daaropvolgend nader geprecisèerd 
kon worden,15 werd behandeld en vastgesteld. Dit concept luidde als volgt:16

"De Vereeniging: De Jonge Democraten, Bond van Vrijzinnige 
Jongeren op Democratische Grondslag, overwegende, dat enerzijds 
door de voortgaande uitbreiding van de kiesbevoegdheid, waardoor 
het politieke leven van het Nederlandsche volk in meerdere mate 
toeneemt en dient bevorderd te worden, anderzijds, door de verschil
lende maatschappelijke verhoudingen van verschillende deelen des 
volks onderling, het de taak van de Staat is, op sociaal- economisch 
terrein steeds dieper in te grijpen, spreekt als hare beginselen uit: 
dat het de roeping is van de Vereen, de Jonge Democraten, Bond 21 



van Vrijz. Jong, op Dem. Grondslag, de propaganda voor de Vrijzin
nige staatsbeginselen door een krachtige organisatie te bevorderen, 
tot steun van die partijen, die voorstaan:
a. Democratiseering onzer Regeeringslichamen, met invoering van 

Algemeen Kiesrecht voor mannen en vrouwen en behoud van 
onzen constitutioneelen regeeringsvorm,

b. Invoering eener doeltreffende sociale wetgeving
Ook in deze beginselverklaring werd het voeren van propaganda als doel gezien. 
Dat had deze nieuwe bond dus gemeen met de oude Bond van VPV’s. "Door een 
krachtige organisatie": hiermee zal bedoeld zijn niet één, waarin door politieke 
meningsverschillen telkens spanningen zouden kunnen ontstaan.

Na deze aprilvergadering werd de propaganda inderdaad flink aangepakt. 
Afdelingen werden opgericht volgens een vast patroon: een bekend spreker hield 
op een avond een inleiding en daarna kon men zich ter plekke opgeven als lid.17 
Voor het oprichten van een afdeling waren minimaal 10 leden vereist. De onderste 
leeftijdsgrens van het lidmaatschap was 18 jaar en de bovenste 30, met een dispen- 
satie-mogelijkheid tot 35 jaar. Die dispensatie-mogelijkheid was bedoeld om 
eventueel ervaren kaderleden te kunnen behouden.18 Al op 9 april kwam er een 
afdeling tot stand in Leiden19 en op 3 mei in Amsterdam.20 Bij de oprichting van 
de afdeling Amsterdam waren 3 leden van het bestuur van de hoofdstedelijke 
vrijzinnig-democratische kiesvereniging aanwezig. Oud, in 1915 lid geworden van 
het HB van de VDB, hield er een inleiding. Het voorlopig bestuur van de Amster
damse afdeling,21 dat die avond gekozen werd, kende ook een vrouwelijk lid: 
Meta de Vries. Zo werden nieuwe afdelingen opgericht. Maar er kwamen ook 
afdelingen bij, doordat gehele VPV’s zich aanmeldden als lid. Voorbeelden 
daarvan waren: Purmerend in 1916, Haarlem en Middelburg in 1917, Assen en 
Den Helder in 1918.
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Op 9 juni 1916 kwam het Hoofdbestuur van De Jonge Democraten in Am
sterdam bijeen22 voor het maken van een concept-reglement. Afgesproken werd 
een Algemene Vergadering te houden in september. Tevens werd besloten op 18 
juni deel te nemen aan een demonstratie voor algemeen, (mannen èn vrouwen) 
kiesrecht. Deze demonstratie was uitgeschreven door de Nederlandsche Vereeni- 
ging voor Vrouwenkiesrecht (1894-1919). Vooraanstaande leden hiervan waren: 
Aletta Jacobs en mevrouw E. Wijnaendts Francken. Aletta Jacobs stond in 1918 op 
de kandidatenlijst van de VDB voor de Tweede-Kamerverkiezingen. Zij stond op 
de zesde plaats en dat werd een verkiesbare plaats geacht, aangezien men rekende 
op 7 tot 8 zetels. Haar plaats ging ten koste van de zittende kamerleden Koster en 



van Beresteijn. Mevrouw Wijnaendts Francken was lid geweest van het Hoofdbe
stuur van de VDB.

Op 24 september werd de Algemene Vergadering gehouden in Amsterdam.23 
Alex Poppers riep op te strijden tegen lauwheid en conservatisme en voor demo
cratie en algemeen kiesrecht. Er kwam een commissie tot stand voor het wijzigen 
van de statuten24 en besloten werd tot de uitgave van een eigen orgaan. Een 
voorstel van een der aanwezigen, J. Scheele uit Rotterdam, tot aansluiting bij de 
Nederlandsche Anti-Oorlogsraad werd voorlopig afgewezen.25 Namens de Neder- 
landsche Vereeniging voor Vrouwenkiesrecht was Aletta Jacobs aanwezig. Staande 
de vergadering werd een adres gericht tot de Tweede Kamer. In dat adres werd 
aangedrongen op het opnemen van algemeen vrouwenkiesrecht in de grondwet.
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Bijzonder belangrijk was het besluit om te komen tot uitgave van een eigen orgaan. 
Het eerste nummer van dit (maand)blad "De Jonge Democraat" verscheen in 
november 1916, het laatste ons bekende nummer in december 1918. "De uitgave 
van ons orgaan is een stap van groot belang voor onze Bond", zo stond geschreven 
in de JD van november 1916. "Na de mondelinge voorlichting op de cursus
avonden is daarmee een steeds blijvende gelegenheid tot onderlinge inlichtingen 
geboren. De onderlinge band wordt daardoor krachtiger". Het blad bleef in 1917 
en 1918 maandelijks verschijnen. De financiering werd echter een steeds groter 
probleem. Een abonnement kostte ƒ 1,- per jaar, maar al op de Algemene Verga
dering van 4 maart 1917 werd vastgelegd, dat de afdelingsbesturen ƒ 0,20 per lid 
per jaar zouden gaan heffen, opdat alle "bond-genoten" (leden) De Jonge Demo
craat "gratis" konden ontvangen. In de JD werden geregeld oproepen gedaan om 
meer abonnees te werven onder geestverwanten. Daarmee werden bedoeld VDB- 
leden. Hoofdredacteur was mr. Menno Kalma uit Groningen. Hij bleef dat tot 
januari 1918. Toen trad hij wegens gezondheidsredenen af als hoofdredacteur en 
als HB-lid.26 De redactie was, zo werd bepaald op de AV’s van 1917 en 1918, in 
handen van het HB. Dat benoemde ook jaarlijks de administrateur. Het eerste 
nummer, van november 1916, voerde in de kop de tekst:

"Wij strijden voor: democratiseering onzer regeeringslichamen met 
invoering van algemeen kiesrecht voor mannen en vrouwen en be
houd van onzen constitutioneelen regeeringsvorm: invoering van eene 
doeltreffende sociale wetgeving".

Het eerste hoofdartikel ging over de concentratie.27 Nadrukkelijk werd gesteld dat 
de concentratie voor De Jonge Democraten een tijdelijk samengaan was voor een 
tweeledig doel: 1. bescherming van de vrijzinnige staatsinstellingen tegen rechts en 



rood. 2. doorvoering van enkele belangrijke hervormingen, in het bijzonder het 
algemeen kiesrecht28 en de staatspensionering. In het verleden was de concentratie 
van grote waarde geweest, aangezien de BVL er door gebonden werd aan het 
algemeen kiesrecht en de Unie-liberalen daardoor het algemeen kiesrecht niet 
langer konden verschuiven. Een duurzaam samengaan van zulke verschillende 
groeperingen leek echter onmogelijk. Dat gold ook voor de jongeren: "Wie scherp 
de lijn van zijn richting getrokken ziet, wil zich niet laten remmen door bedeesden 
of afkerigen in een gezamenlijke vereeniging. Daarom gaan wij op eigen wieken 
drijven. Onze taak en ons doel is dat ons volk in alle gelederen zich verklaart voor 
krachtige sociale hervormingen". In hetzelfde nummer werd nog eens duidelijk 
uitgelegd waarom deze jongeren zich "vrijzinnig" en "democraat" noemden.
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"Ook wij zijn vrijzinnig, echter in die betekenis, dat onze organisatie, 
eerbiedigende een ieders godsdienstige overtuiging, niet in haar 
gelederen toelaat diegenen, die meenen dat het gezag van de Staat 
onderworpen moet zijn aan dat van eenig kerkgenootschap. Demo
craat zijn we in dien zin, dat we aan ieder gelijke kansen op ontwik
keling en welvaart toegekend wenschen te zien".

Op 26 september werd door de afdeling Amsterdam een grote openbare 
vergadering gehouden, met als sprekers mevr. Itallie-van Embden en het Tweede- 
Kamerlid Ketelaar. De Jonge Democraten waren bijzonder boos dat er in de pers 
totaal geen aandacht was besteed aan de rede van mevrouw Itallie (des te meer aan 
die van de heer Ketelaar), zoals er ook nauwelijks aandacht besteed was aan de 
manifestatie voor vrouwenkiesrecht op 18 juni. Er werden hierover ingezonden 
stukken gestuurd naar De Telegraaf en het Algemeen Handelsblad. Die werden 
echter niet opgenomen.

Aan het eind van het oprichtingsjaar 1916 bestond de Bond van Jonge Democraten 
uit 6 afdelingen. Zij worden hier genoemd met de oprichtingsdatum: Leiden (9 
april), Amsterdam (3 mei), Wormerveer (6 mei), Purmerend (16 juli), Zaandam 
(14 oktober), Utrecht (2 november). Op 12 november werd de federatie Noord- 
Holland opgericht.

1917
Op 4 maart werd de AV gehouden in Amsterdam.29 Met name de statuten, het 
huishoudelijk reglement en het orgaan kwamen aan bod. De concept-beginselver- 
klaring van 2 april 1916 werd gewijzigd. Vastgesteld werd de volgende tekst:

"De vereeniging ’de Jonge Democraten’ spreekt als haar beginsel 24 



uit, dat Staatsbestuur en wetgeving moeten worden geleid naar een 
staatkunde, die de vrije ontplooiing van de persoonlijkheid, de vrij
heid van beweging en van ontwikkeling eerbiedigt en bevordert, die 
alle staatsburgers, zowel mannen als vrouwen, als volwaardig erkent 
en medezeggenschap geejt in het bestuur van de Staat, die met steun 
van wettelijke bepalingen alle kiemen van volkskracht tot ontwikkeling 
tracht te brengen en de productiviteit van het volk verhoogt" .30

In het huishoudelijk reglement kwam als artikel 1:
"De Bond tracht zijn doel te bereiken door:
1. het organiseren van democratisch vrijzinnige jongeren in één bond;
2. het leiden der openbare meening.

a. door het uit geven van een orgaan en verdere propaganda-lectuur.
b. door het organiseren van lezingen en vergaderingen

De besluiten betreffende het orgaan werden hiervoor reeds vermeld. Op deze AV 
werd ook een vrouwelijk HB-lid benoemd nl. mej. A.A.H. Kroon uit Utrecht. Zij 
werd benoemd in de vacature Von Saher.31 In de maanden volgend op deze AV 
sloten zich steeds meer reeds bestaande Vrijzinnige Propaganda Verenigingen aan 
bij De Jonge Democraten, o.a. Haarlem, Arnhem en Middelburg.

Op 19 augustus vergaderde het HB te Amersfoort. Brieven waren binnenge
komen van de heren Poppers, Van Ballegoyen de Jong en Eykma. Zij deelden mee 
wegens drukke studies hun functies niet meer te kunnen vervullen.
E. Lissauer werd nu waarnemend voorzitter, Sal de Jong Ie secretaris en mej. 
A.A. Kroon 2e secretaris en tevens penningmeester. De AV werd vervroegd naar 
januari 1918 in verband met de kamerverkiezingen.

September 1917 bracht dan eindelijk de zozeer gewenste Grondwetsherziening: 
algemeen kiesrecht, zij het nog geen actief kiesrecht voor vrouwen,32 en 
evenredige vertegenwoordiging. Als gevolg daarvan veranderde de opstelling van 
De Jonge Democraten. De VDB was, wederom, door de Liberale Unie benaderd 
over samenwerking bij de komende verkiezingen. De VDB wees dat voorstel af. 
Maar ook het voorstel tot hergroepering in twee vrijzinnige partijen, ingebracht 
door de VDB, werd verworpen. En dus gingen de vrijzinnigen met drie groepe
ringen de verkiezingen in, hetgeen ook De Jonge Democraten bijzonder betreur
den. In de JD van september 1917 werd in een artikel onder de titel "Ons stand
punt" gesteld, dat De Jonge Democraten de bestaande partijformatie nog steeds ten 
sterkste afkeurden. Maar, zo werd ook opgemerkt, "als we mee willen doen aan 
daadwerkelijke propaganda voor onze beginselen en niet willen verschrompelen tot
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een uitsluitend theoretiserende studieclub, dan moeten we ons nu al ernstig afvra
gen welke houding we moeten aannemen bij de komende kamerverkiezingen". 
Actief propaganda voeren voor de beginselen van De Jonge Democraten moest, 
wilde die propaganda enige zin hebben, gaan via steun aan een bestaande vrijzin
nige partij. De drie vrijzinnige partijen werden vervolgens getypeerd: de VDB als 
democratisch, de BVL als conservatief en de LU als èn democratisch èn conser
vatief.

"In het huidige partijbestel gaat onze steun dus naar de VDB, dat 
kan niet anders. Onze onafhankelijkheid van de VDB moet wel met 
argusogen worden bewaakt?'

Op 1 november 1917 werd voor het eerst De Jonge Democraten-dag gehouden, 
bovenal bedoeld als propaganda voor de eigen organisatie. In alle afdelingen 
werden bekende sprekers aangetrokken, die voordrachten hielden over twee van te 
voren vastgelegde onderwerpen: De Bond van Jonge Democraten en De Staatspen
sionering.33 Dit laatste onderwerp was een nog steeds actuele kwestie. Al járen 
waren de meningen in het land erover verdeeld, ook onder de vrijzinnigen. Maar 
De Jonge Democraten stonden er, niettegenstaande hun jeugdige leeftijd, positief 
tegenover. Het ging hierbij immers om staatsbemoeienis ten bate van de sociaal en 
economisch zwakkeren. Als vrijzinng-democratische jongeren konden zij daar 
geheel achter staan. Die staatspensionering moest er komen en niet alleen voor 
arbeiders, maar voor ieder die dat nodig had. De Jonge Democraten-dag was een 
succes. De belangstelling voor de bijeenkomsten was groot en er meldden zich 57 
nieuwe leden en donateurs. Besloten werd dan ook voortaan ieder jaar, rond 1 
november, een dergelijke dag te houden. Van de rede die de heer J. Scheele in de 
afdeling Rotterdam hield over De Jonge Democraten kwam een uitgebreid verslag 
in de JD van december 1917, evenals van de rede die de heer J.P.C. Wagner34 in' 
Wormerveer hield over de staatspensionering in de JD van november 1917. Het 
HB van De Jonge Democraten nam op die eerste november een motie aan, die ter 
kennis werd gebracht van de Bond voor Staatspensionering. In die motie werd 
gesteld dat de Bond van Jonge Democraten het streven steunde naar een premievrij 
staatspensioen voor ieder die dat nodig had.35

Interessant is het verslag van de genoemde rede van de heer Scheele, gezien de 
ontwikkeling binnen de Bond van Jonge Democraten een jaar later. Zijn uiteen
zetting ging blijkens dit verslag over de verhouding tussen De Jonge Democraten 
en de VDB. Nadrukkelijk werd door hem gesteld, dat de Bond van Jonge Demo
craten een geheel zelfstandige organisatie was, die, hoewel verwant aan de VDB, 
noch bijwagen van de VDB, noch aan de VDB ondergeschikt was. "De Jonge
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Democraten zoeken hun kracht in de meest vooruitstrevende democratie. Vindt die 
democratie weerklank in de VDB, dan kan die rekenen op trouwe en krachtige 
steun van De Jonge Democraten".

Aan het eind van het jaar 1917 konden De Jonge Democraten tevreden zijn over 
hun groei in dat jaar. Zowel het aantal afdelingen als het aantal leden was verdub
beld: van 6 afdelingen met 330 leden/donateurs per 1 januari 1917 tot 11 afdelin
gen met 657 leden/donateurs per 1 januari 1918. Het jaarverslag, uitgebracht op de 
AV van 20 januari 1918, meldde ook nog dat aansluiting en oprichting van meer 
afdelingen op korte termijn verwacht kon worden en dat men hoopte op 1000 leden 
vóór de komende verkiezingen.36
In verband met de Kamerverkiezingen publiceerde de JD in december 1917 en in 
januari 1918 nog twee laatste, fel afwijzende artikelen over de concentratie. Dit 
niet alleen vanwege het feit dat op het platteland nog vele kiesverenigingen niets 
wilden weten van ontbinding van de concentratie, maar ook vanwege vrijzinnigen 
binnen de Liberale Unie, die nog steeds pleitten voor de "Vereenigde Liberalen".
Het decembernummer van de JD publiceerde ook de agenda voor de AV van 20 
januari 1918.

1918
Op 20 januari werd de AV in Utrecht gehouden. Er werden enige bepalingen aan 
het huishoudelijk reglement toegevoegd betreffende het orgaan, met o.a. de volgen
de inhoud:

"- het orgaan is bestemd voor alle afdelings- en personele leden en 
voor bonds- en afdelingsdonateurs;
- het HB benoemt jaarlijks, direct na de A V, de redactie en de admi
nistrateur, die twee keer per jaar verantwoording afleggen aan het 
HB. De redactie heeft toegang tot alle HB-vergaderingen.
- inkomsten van het orgaan bestaan uit verplichte bonds- en afdee- 
lingsbijdragen, abonnementsgelden, advertentie-opbrengsten en 
vrijwillige bijdragen. Eventuele tekorten worden door de bondskas 
aangezuiverd. De afdeelingen dragen voor ieder afdeelingslid en 
afdeelingsdonateur f 0,20 per jaar af aan de centrale administratie. 
De Bondskas betaalt een gelijk bedrag voor personele leden en 
donateurs. Het abonnementsgeld bedraagt f 1,- per jaar".

Meegedeeld werd dat de financiële toestand van het orgaan zeer zorgelijk was. Als 
het zo zou doorgaan, zou de uitgave moeten worden gestopt. En dat kon niet. "Ons
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beste propagandamiddel moet blijven bestaan!".
Een nieuw HB werd gekozen. De heren Noordman en Kalma stelden zich niet 
meer beschikbaar. De laatste om gezondheidsredenen.37
In verband met de komende verkiezingen werd de volgende motie aangenomen:38 

"De Jonge Democraten, Bond van Vrijzinnige Jongeren op Democra
tische Grondslag, in de Algemeene Vergadering bijeen te Utrecht, op 
20 januari 1918,
- betreurende dat door de Liberale Unie de hergroepering der vrijzin
nigen in twee partijen nl. een democratische en een behoudende, 
zoals die door De Jonge Democraten vanaf de oprichting is voorge
staan en gepropageerd, wederom belangrijk is vertraagd,
- van oordeel dat onder het stelsel van Evenredige Verte
genwoordiging het de plicht van iedere democraat van vrijzinnige 
huize is, slechts die vrijzinnige partij te steunen welke slechts demo
craten bevat,
- besluit bij de as. Kamer- en Provinciale Statenverkiezingen, met 
behoud van eigen zelfstandigheid, steun te verlenen aan de lijsten van 
candidaten welke door de kieskring-federatie van de Vrijzinnig-Demo- 
cratische Bond worden ingeleverd".39

In de lijn van deze motie werd besloten in die kieskringen waar afdelingen van De 
Jonge Democraten waren, landdagen te organiseren ter ondersteuning van de VDB- 
candidaten. In het huishoudelijk reglement werd een nieuw artikel opgenomen 
waarin stond:

"De afdeelingen zijn verplicht bij de verkiezingen voor leden van de 
Tweede Kamer en Provinciale Staten, steun te verlenen aan die 
partijen waartoe door de Algemene Vergadering besloten is; het 
uitgeven van verkiezingslectuur door de afdeelingen geschiedt slechts 
na machtiging van het DB".ia

Op de HB-vergadering van 3 februari in Amsterdam werden de functies van de 
HB-leden als volgt vastgesteld: E. Lissauer, voorzitter; J. Eykma jr, vice-voorzit- 
ter; Sal. H. de Jong, Ie secretaris; A. Kroon, penningmeester/2e secretaris; leden: 
A. Bitter, F.A. van Engen, mej. A.A.H. Kroon, N. Kropveld en M. Polak.

Op 17 februari 1918 vergaderde de Bond van VP’s. Op die vergadering werd een 
motie aangenomen, waarin uitgesproken werd, dat met het oog op de verwarde 
politieke situatie voorlopig een afwachtende houding zou worden aangenomen en 
de propaganda tijdelijk zou worden opgeschort. De aangesloten verenigingen waren
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volkomen vrij om te werken voor welke partij ze wilden.41 Triomf voor De Jonge 
Democraten. Die schreven: "Zie je wel dat ze eigenlijk niets voorstellen. We 
hadden helemaal gelijk dat we indertijd onze eigen weg gingen!".

De Jonge Democraten gingen zich na de AV voorbereiden op het actief meedoen 
aan de verkiezingsactie. De eerste stap daartoe was het zo krachtig mogelijk maken 
van de eigen organisatie. Er werd hard gewerkt aan het stichten van nieuwe 
afdelingen42 en het winnen van nieuwe leden. Noodkreten om extra geld werden 
gepubliceerd in het januari- en meinummer van de JD. Het ging daarbij vooral om 
de kosten van het orgaan, het propagandamiddel bij uitstek, maar zeker ook om de 
kosten van de groeiende activiteiten van de organisatie.

In mei werd actief deelgenomen aan de verkiezingsstrijd. Bijeenkomsten en 
fietstochten werden georganiseerd evenals, samen met de VDB, landdagen. In juni 
kwam er een speciaal verkiezingsnummer uit van de JD. Daarin werd nog eens 
duidelijk uiteengezet waarom men op de VDB moest stemmen. Helaas waren de 
verkiezingsresultaten uiterst teleurstellend. Drie bekende kamerleden, waaronder 
W.A.O. Koster, zeer gewaardeerd bij De Jonge Democraten, keerden niet terug. 
Dat de resultaten bij de Liberale Unie nog veel slechter waren, was een schrale 
troost.

November 1918 bracht bij De Jonge Democraten vreugde over de wapenstil
stand, een scherpe veroordeling van Troelstra’s revolutiepoging, grote waardering 
voor Marchants aandeel in het revolutie-debat en voor diens initiatief-voorstel voor 
invoering van actief vrouwenkiesrecht.
Op 4 november zou weer een Jonge Democraten-dag worden gehouden, maar 
vanwege de Spaanse griep werd die dag uitgesteld tot 14 december.43

Het decembernummer van de JD bevatte o.a. de agenda voor de Algemene 
Vergadering van 19 januari 1919 in Amsterdam. Punt 7 van die agenda, een 
statutenwijziging, had betrekking op naamswijziging van de organisatie. Het HB 
stelde voor de officiële naam "De Jonge Democraten, Bond van Vrijzinnige 
Jongeren op Democratische Grondslag", zó te wijzigen, dat waar stond "Bond van 
Vrijzinnige Jongeren op Democratische Grondslag", voortaan gelezen diende te 
worden: "Bond van Jonge Vrijzinnig-Democraten". In datzelfde decembernummer 
stond een uitgebreide toelichting op deze voorgestelde naamswijziging. Die toelich
ting kwam er op neer, dat De Jonge Democraten, via hun motie van 20 januari 
1918, gekozen hadden voor de VDB. Het aannemen van die motie betekende in de 
praktijk, zo werd gesteld, "dat wij jonge vrijzinnig-democraten zijn, waarvoor men 
ons tot nu toe en niet ten onrechte, hield. Zo staan de zaken en verandering lijkt
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niet te verwachten. Wij menen dat het voor onze Bond noodzakelijk is de naam te 
wijzigen en ronduit te zeggen: wij zijn Jonge Vrijzinnige-Democraten". De bedoe
ling was daarmee te bereiken "dat men en in ’t bijzonder de VDB, weet wat men 
aan ons heeft". Wel wilde het HB de naam De Jonge Democraten vasthouden, 
omdat die burgerrechten gekregen had:

"Ieder die zich met de politiek bezig houdt, weet wie De Jonge 
Democraten zijn. Gaat op deze manier onze zelfstandigheid verloren ? 
Neen! Het ligt immers niet in de aard van het HB van de VDB zich 
met onze interne aangelegenheden te bemoeien en niet in die van het 
HB van De Jonge Democraten een buitenstaander zijn neus in onze 
zaken te laten steken. De toestand blijft zoals die nu is, met alleen dit 
verschil, dat de VDB steeds van onze steun bij de propaganda zal 
zijn verzekerd".

Het was een merkwaardig voorstel: geheel zelfstandig, maar toch werd naar binnen 
en naar buiten een duidelijke band met de VDB aangegaan.
De Algemene Vergadering van 19 januari 1919 vertrouwde het kennelijk niet. In 
De Vrijzinnig Democraat van 25 januari 1919 lezen we dat op die vergadering als 
naam werd aangenomen "De Jonge Democraten, Bond van vrijzinnig-democrati- 
sche jongeren". En dat was wel wat anders dan het HB had voorgesteld.

Het decembernummer van de JD is onze laatste directe informatiebron. Waar
schijnlijk zijn er geen volgende nummers meer verschenen. De VD gaf nog een 
verslag van de Algemene Vergadering van De Jonge Democraten op 19 januari 
1919.44 In dat verslag staat vermeld, dat een nieuw HB werd gekozen. Daarna 
verscheen en geen nieuws meer over De Jonge Democraten in de VD: het hele jaar 
1919 niet en ook de daaropvolgende járen niet.

In september 1923, ruim 4V4 jaar na de AV van januari 1919, verscheen in de 
VD wederom een oproep om te komen tot de oprichting van een vrijzinnig- 
democratische jongerenorganisatie. In die oproep werd niets gezegd over De Jonge 
Democraten.

Op de oprichtingsvergadering van die nieuwe organisatie, genaamd "De 
Vrijzinnig-Democratische Jongeren Organisatie" (VDJO), werd een rede gehouden 
door mr. A.E. von Saher uit Haarlem. Zoals bekend was hij één van de drie leden 
van het voorlopig comité, dat op 11 maart 1916 de oproep deed uitgaan tot het 
oprichten van een organisatie van vrijzinnig-democratische jongeren. Ook in het 
verslag van die oprichtingsvergadering van de VDJO in 1923 vinden we geen 
enkele verwijzing naar de voorganger, De Jonge Democraten. Deze laatste werd
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dus niet als erflater aangemerkt.
Kortom, na januari 1919 valt het doek voor De Jonge Democraten. Naar de 

reden hiervan kan men slechts gissen. Gezien echter het voorstel van het HB in 
december 1918 en de reactie op de AV van 19 januari 1919, gezien ook de 
herhaalde, soms haast dramatische oproepen om geld, ook nog in de agenda voor 
die laatste AV,45 neigt men er toe te concluderen, dat De Jonge Democraten door 
misschien toch onderlinge onenigheid over hun plaats op het politiek terrein, in het 
bijzonder ten aanzien van hun verhouding tot de VDB en/of onoplosbare financiële 
moeilijkheden, zijn ondergegaan. En dat zouden dan precies dezelfde moeilijkheden 
zijn, waarmee, naar in de volgende hoofdstukken zal blijken, hun opvolgers in de 
VDJO worstelden in de eerste zeven jaar van het bestaan van die organisatie. Met 
dit verschil dat De Jonge Democraten ten onder gingen en de VDJO nog net aan 
de ondergang ontsnapte.

Tot slot een korte terugblik op De Jonge Democraten.
Wanneer men de Bond van Jonge Democraten in de járen 1916-1919 nog eens 
nader bekijkt via de twee jaargangen van zijn orgaan, wordt duidelijk, dat èn het 
ontstaan èn de activiteiten van deze bond gestempeld zijn door de meningsver
schillen onder de vrijzinnigen over de twee kwesties die in de járen tussen 1900 en 
1920 zo sterk speelden: het algemeen kiesrecht en het meer of minder ingrijpen 
van de staat op sociaal-economisch gebied. Deze jongeren noemden zich democra
tisch, omdat ze gelijke rechten en kansen wilden voor iedereen. Dat betekende in 
de praktijk van die járen voor die jongeren de keuze voor algemeen kiesrecht, dus 
kiesrecht voor mannen en vrouwen èn voor ingrijpen van de staat op sociaal- 
economisch gebied, daar waar dat nodig werd geacht ten bate van de sociaal- 
economisch zwakkeren. Het waren keuzes die De Jonge Democraten in hun 
propagandavergaderingen en in hun orgaan, nadrukkelijk naar voren brachten.
Bij hun acties voor algemeen kiesrecht onderstreepten zij telkens weer, dat het 
daarbij ging om kiesrecht voor mannen èn vrouwen. Zij namen deel aan demon
straties voor vrouwenkiesrecht en hadden menigmaal bekende strijdsters voor 
vrouwenkiesrecht op hun vergaderingen. Zij stuurden in september 1916 een adres 
naar de Tweede Kamer, waarin er op werd aangedrongen, dat bij de komende 
grondwetsherziening het algemeen vrouwenkiesrecht zou worden opgenomen.
Zij waren ook voorstanders van een krachtige sociale wetgeving. In de JD 
publiceerden zij herhaaldelijk artikelen over de naar hun oordeel schandelijk lage 
onderwijzerssalarissen en over het hete hangijzer van de staatspensionering. Als 
organisatie werden zij lid van de Bond voor Staatspensionering.
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Jongeren, binnen de Bond van VPV’s sympathiserend met de vrijzinnig- 
democratische beginselen, werden zo tot jongeren die, in een eigen, onafhankelijke 
organisatie, die beginselen heel duidelijk uitdroegen. Zij deden dat theoretisch, via 
bespreking van die beginselen en de standpunten van hun organisatie op verga
deringen en in artikelen in hun blad, maar ook praktisch, via moties en een adres 
aan de Tweede Kamer. Bij de verkiezingen van 1918 gaven zij zelfs actieve steun 
aan de kandidaten van de partij waarin de eigen beginselen het best terug te vinden 
waren: de VDB.46
Deze praktische politieke samenwerking van de eigen organisatie met de VDB, 
hoopte men ook na de verkiezingen te kunnen voortzetten, al dan niet als een met 
de VDB verbonden jongerenorganisatie.

Het heeft niet zo mogen zijn. Waarom niet? Waren het inderdaad onoplosbare 
financiële moeilijkheden en/of moeilijkheden juist aangaande de verhouding met de 
VDB?
Het is jammer, dat de antwoorden op deze vragen niet kunnen worden gegeven. 
Dat is in het bijzonder jammer, zoals hiervoor ook al werd opgemerkt, omdat bij 
de opvolger van De Jonge Democraten, de VDJO, moeilijkheden van dezelfde aard 
(met name de verhouding tot de VDB) leidden tot een ernstige crisis. Die crisis 
kon de VDJO alleen door een ingrijpende operatie overleven.
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HOOFDSTUK II

DE VDJO IN DE JAREN TWINTIG

2.1. Inleiding

Met de oprichting van de Vrijheidsbond in 1921 was de tweedeling van de vrijzin
nigen een feit. De Vrijheidsbond kreeg de meer conservatieve vrijzinnigen als lid 
en de VDB de progressieve. Het verschil in opvatting tussen beide partijen kon 
zich ten aanzien van bepaalde onderwerpen soms scherp aftekenen. In de járen 
twintig was dat o.a. het geval als het defensiebeleid en de sociaal-economische 
politiek aan de orde kwamen. De eerste járen na de oorlog van 1914-1918 was er 
in Nederland sprake van een krachtige pacifistische stroming. Ook de VDB werd 
door die stroming beïnvloed. In 1924 nam die partij nationale ontwapening op in 
haar programma. De Vrijheidsbond koos echter voor voortzetting van de neutrali
teitspolitiek en voor een redelijk goed uitgeruste, defensief te gebruiken krijgs
macht. Op sociaal-economisch gebied had de VDB geen problemen met (enige) 
toename van overheidsbemoeienis, mits nieuwe overheidsmaatregelen financieel 
gezond waren. De Vrijheidsbond wees, zeker nog in de járen ’20, meer overheids
inmenging scherp af.

Wat de jongeren betreft: er was onder hen in de járen ’20 een algemene 
tendentie om tot eigen organisaties te komen. De schokkende herinneringen aan de 
oorlog, de daarmee verband houdende roep om veranderingen en nieuwe vormen, 
had de jongeren wakker geschud. Zij zetten zich af tegen de ouderen "die het maar 
bijzonder stom ingepikt hadden in 1914. Daar hebben wij wel zoveel uit geleerd, 
dat ons dat niet meer overkomen zal”.1 "Zij (de jongeren, M.B.) willen zelfstan
dig oordelen, zelf bepalen achter welk vaandel zij zich zullen scharen".2 Dit 
generatiebesef ging samen met een sterk idealisme. Dat gold voor pacifistische 
jongerenorganisaties als de Jongeren-Vredes Actie,3 maar ook voor de in hoog 
tempo opgerichte politieke jongerenorganisaties. Zij riepen, als reactie op een 
algemene politieke afzijdigheid, jonge mensen op zich juist wèl bezig te houden 
met politieke vraagstukken. Kort na elkaar ontstonden in de járen ’20: De Vrijzin- 
nig-Democratische Jongeren Organisatie (VDJO) in 1923; de Bond van Jonge 
Liberalen (BJL) in 1924; de federatie van Christelijk-Historische Jongeren-groepen 
(CHJ) in 1926 en de Anti-Revolutionaire Jongeren-Actie (ARJA) in 1929.
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2.2. De VDJO van 1923-1930

In de zomer van 1923 namen vrijzinnig-democratische jongeren de draad op, die in 
1919 afgebroken was. In De Vrijzinnig-Democraat van 7 juli 1923 verscheen in de 
rubriek "Uit de Partij" een oproep aan de jongere leden van de VDB en de VDB- 
afdelingsbesturen.4 In die oproep werd gesteld dat er al enige tijd plannen beston
den om te komen tot het stichten van een organisatie "die zich tot doel zou stellen 
de vrijzinnig-democratische beginselen ook onder de jongeren te verbreiden".

"De ondergeteekenden wenden zich thans tot u met het plan tot op
richting eener dergelijke organisatie, die door middel van afdelingen 
in de plaatsen waar daarvoor belangstelling bestaat, zal trachten de 
vrijzinnig-democratische beginselen onder de jongeren (18-25 jaar) te 
propageeren

Plaatsruimte in de VD was ter beschikking gesteld.5 Belangstellenden werd ver
zocht contact op te nemen met de eerste ondergetekende. Na de zomervakantie, in 
september, zou dan tot oprichting kunnen worden overgegaan. De oproep was 
ondertekend door drie studenten, t.w. de heren L.G. van Dam, juridisch kandidaat, 
R.H. Dijkstra, ook juridisch kandidaat en J.J. Poortman jr., phil.theor. kandidaat. 
Zij kwamen respectievelijk uit Haarlem, Amsterdam en Den Haag, dus allen uit 
het Westen des lands.

In 1923 bestonden De Jonge Democraten niet meer. De oproep bevatte ook 
geen enkele verwijzing naar de vorige organisatie. Maar kennelijk was de wens 
gebleven om de aandacht van jongeren te vragen voor de vrijzinnig-democratische 
beginselen. Wel gebeurde dat nu in geheel andere omstandigheden dan in 1916.

Ook bij deze oproep geldt weer, evenals bij die van 1916, dat het niet duidelijk 
is of het initiatief van de jongeren zelf uitging of dat zij handelden op suggestie van 
enkele vooraanstaande VDB-ers, bijvoorbeeld Oud. Duidelijker nog dan in 1916 is 
in ieder geval de steun van de VDB voor het initiatief. Een steun die niet alleen 
indirect vast te stellen is, op grond van het publiceren van de oproep in de VD, 
maar ook direct vanwege expliciete informatie vanuit de VDJO zelf:

"Een aantal afdelingsbesturen (van de VDB, M.B.) werkte mede, 
evenals ook het hoofdbestuur van de Bond: voormannen van de Partij 
gaven hun daadwerkelijke steun”.6

Eind augustus 1923 had het voorlopig comité tot oprichting van de hiervoor 
genoemde organisatie een bespreking met enkele bestuursleden van de VDB- 
afdeling Den Haag.7 Die bespreking was ten huize van mr. A.C. Josephus Jitta.
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De aanwezigen constateerden dat in verschillende plaatsen tot oprichting van een 
afdeling kon worden overgegaan.8 Een eerste poging zou worden gedaan via een 
propagandavergadering eind september.

Niet eind september, maar op vrijdag 19 oktober 1923 werd die eerste propa
gandavergadering gehouden. Dat gebeurde in Haarlem. Professor dr. D. van 
Embden, lid van de Eerste Kamer voor de VDB, hield er een rede in een stamp
volle zaal. Er gaven zich al direct 31 leden op.9 Daarmee was de eerste afdeling 
van de nieuwe organisatie een feit.
De tweede afdeling volgde op 6 november, in Amsterdam. De oprichtingsvergade
ring van de landelijke organisatie vond plaats op zondag 16 december eveneens in 
Amsterdam. Er waren daar afgevaardigden van de vier toen bestaande afdelingen 
bijeen. Die afdelingen waren: Haarlem, Amsterdam, Den Haag en Leiden. Con- 
cept-statuten en een concept-huishoudelijk reglement werden in behandeling geno
men en goedgekeurd.10 Een HB werd benoemd en de minimumcontributie werd 
vastgesteld. Als bovenste en onderste leeftijdsgrens werden respectievelijk gekozen 
17 en 25 jaar. De bovenste grens was dus aanzienlijk lager dan die bij De Jonge 
Democraten indertijd. Van die vergadering van 16 december is een kort verslag 
opgenomen in de VD van 22 december. Dat verslag wordt voorafgegaan door een 
dik gedrukte oproep aan de VD-leden om zich op te geven als begunstiger van de 
jonge organisatie. Daarbij dient bedacht, dat het landelijk bestuur bij dit allereerste 
begin over generlei middelen beschikte. De oproep was ondertekend door twee 
leden van het officiële bestuur van de nieuw opgerichte jongerenorganisatie t.w. 
mr. R.H. Dijkstra, voorzitter en L.G. van Dam, secretaris.

Interessant is, dat op de landelijke oprichtingsvergadering een rede werd 
gehouden door mr. A.E. von Saher, indertijd HB-lid van De Jonge Democraten. 
Maar ook door hem werd voorzover wij weten, met geen woord gerept over deze 
zo verwante, voorafgaande jongerenvereniging.11

Hoewel er tot nu toe geen exemplaar gevonden is van de eerste statuten,12 is 
wel zeker,13 dat in de járen ’20 minstens 2x per jaar een Algemene Vergadering 
moest worden gehouden. Dat gebeurde in ieder geval tot en met 1928.
De Algemene ledenvergadering moest plaats vinden in mei of juni. Op die verga
dering diende o.a. het HB te worden gekozen. Door onderlinge verdeeldheid werd 
vaak ook de volgende AV gebruikt voor de verkiezing van een nieuw, of gedeelte
lijk vernieuwd HB. Het resultaat was een welhaast fnuikende discontinuïteit in de 
leiding van de organisatie.

In augustus 1924 stond in de VD een kort berichtje, dat de heer Dijkstra, om 
persoonlijke redenen afgetreden was als voorzitter van de VDJO.14 Hij werd ver- 
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dit werd in november 1924 kop en titel van het eigen orgaan

Bron:
De hand aan den ploeg, 
1 februari 1928, 
jrg. 4, no. 6

36 



vangen door één van de HB-leden als tijdelijk voorzitter tot aan de eerstvolgende 
Algemene Vergadering. Ook werd gemeld dat de VDJO begonnen was met de 
uitgave van een eigen orgaan, "VDJO" genaamd.

Uit een terugblik op het eerste winterseizoen 1923-1924 van de VDJO, 
geschreven door Van Dam,15 blijkt dat er een goede start was gemaakt. Acht 
afdelingen waren opgericht.16 Een groot probleem was het vinden van goede 
bestuursleden. Over belangstelling voor vraagstukken als sociale politiek en 
defensie viel niet te klagen. "En dus", zo schreef secretaris Van Dam, "krachtig 
voorwaarts!".
In een kort jaarverslag, opgenomen met dat van de VDB in de VD van 11 oktober 
1924, werd nog gemeld dat de VDJO intensief deelnam aan de vredesactie van de 
Vrijzinnig Christelijke Jongeren Bond (VCJB). Vooral in de eerste 10 jaar van zijn 
bestaan heeft de VDJO steeds grote belangstelling gehad voor het vredesvraagstuk 
en de ontwapeningspolitiek.

In oktober 1924, aan het begin van het nieuwe seizoen, werd een nieuw HB 
gekozen met als voorzitter mr. L.G. van Dam, oprichter en tot dat tijdstip secreta
ris van de VDJO. Adviseur was mr. Oud, die dat bleef totdat mr. Joekes in 1930 
die taak overnam. De adviseur, lid van het HB van de VDB, had toegang tot de 
AV en tot de vergaderingen van het HB van de VDJO. Een en ander met advise
rende stem.17

Een nieuw bestuur, een nieuw seizoen, een uitstekende voorzitter, kortom de 
verwachtingen waren hoog gespannen aan het begin van het tweede VDJO-jaar.

Op 9 november 1924 vond de eerste AV plaats in Rotterdam.18 De afdeling 
Rotterdam kwam met het voorstel om de zinsnede over het verbreiden van de 
vrijzinnig-democratische beginselen uit de doelstellingen te schrappen. Het was een 
sein dat er toen al, zoals dat ook in volgende járen steeds weer het geval zou zijn, 
onenigheid heerste in de VDJO over de grondslagen van de organisatie. Volgens de 
statuten uit deze beginjaren had de vereniging ten doel:

"1. aan de jongeren, die vrijzinnig zijn en democratisch voelen, de 
gelegenheid te geven tot verdieping van hun inzicht in politieke en 
sociale vraagstukken;
2. de vrijzinnig-democratisch idee onder de jongeren te verbreiden".

Onder de VDJO-ers waren in die járen ’20 voorstanders te vinden van een nauwere 
aansluiting bij de VDB. Maar er waren er ook die de vrijzinnig-democratische 
grondslag geheel wilden loslaten.19 Jarenlang duurde deze verdeeldheid. Zij was 
slecht voor de organisatie en werkte remmend op de propaganda en het vormen
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van nieuwe afdelingen.
Het eigen orgaan, sinds november 1924 "De hand aan den ploeg" geheten, 

hield in februari 1925 op te verschijnen. In april 1925 trad het HB in zijn geheel 
af. "Wegens inwendige moeilijkheden", zoals het jaarverslag over het verenigings- 
jaar 1924/1925 cryptisch stelde. De aansporing "Krachtig voorwaarts" van Van 
Dam in zijn terugblik op het eerste seizoen in juni 1924, was in het tweede seizoen 
geen werkelijkheid geworden. De nieuwe voorzitter, Ch. Polak, deed in mei 1925 
een dringend beroep op de VDB-afdelingsbesturen om te overwegen of in hun 
"ressort" oprichting van een VDJO-afdeling mogelijk was. Het aantal afdelingen 
moest groter worden. De voorzitter was ook weinig opgewekt van toon in zijn 
bijdrage aan het VDB-gedenkboek, uitgegeven ter ere van het 25-jarig bestaan. Hij 
schreef daarin:

"De kinderjaren der jonggeborene (de VDJO, M.B.) waren rijk aan 
incidenten. Na de eerste geestdrift kwam een terugslag. Een zekere 
scepsis heeft zich van vele jongeren meester gemaakt; anderen koket
teren thans thuis met het fascisme. Zo kunnen wij helaas, der moe- 
derpartij bij haar jubileum niet als een grote en bloeiende groep van 
jeugdigen aanhangers har er beginselen tegemoet treden".

Het hiervoor genoemde jaarverslag in de VD van 17 oktober 1925 meldde een 
aantal van 300 leden en de oprichting van de afdeling Utrecht. Dat werd niet 
genoeg gevonden. Het jaar 1926 moest verbetering brengen.

Op de AV van 18 april 1926 in Amsterdam werd Van Dam teruggehaald als 
voorzitter. De zaken werden meteen stevig aangepakt met een grootscheepse 
reorganisatie van de afdeling Amsterdam, het instellen van een Adviesraad20 en 
het weer laten verschijnen van het eigen orgaan. Dat laatste gebeurde in het najaar 
van 1926, na een afwezigheid van IVi jaar. De redactie bracht dank "bij de 
aanvang van deze nieuwe periode voor onze organisatie, aan hen die door hun 
morele en materiële steun het weder aanvangen van de opbouw der organisatie 
mogelijk maakten".21 Het orgaan bleef nu verder verschijnen, min of meer regel
matig, tot mei 1930.

Het gevoel, dat er vanaf die 18de april 1926 een nieuwe periode begon voor de 
VDJO, was naar het schijnt algemeen. Zelfs de redactie van de VD voegde aan 
haar verslag van de VDJO-vergadering van 18 april, bij uitzondering, de wens toe, 
dat het nieuw aangetreden DB zijn plannen verwezenlijkt zou mogen zien en zo de 
VDJO tot ongekende bloei zou mogen brengen. De voorzitter van de VDJO zelf 
sprak de hoop uit,22 dat de oude kwesties die de organisatie 1 'A jaar in beroering 
gebracht hadden nu waren opgelost en dat een nieuwe periode voor de VDJO was 

38



WO&DT UE3 DER

Vrijzinnig-Democratische
Jongeren Organisatie.

Onze Organisatie omvat jongeren 

van 17-25 jaar, die vrijzinnig zijn en 

democratisch voelen en zich nader 

willen oriënteeren in politieke en 

sociaal-economische vraagstukken.

Bron:
De hand aan den ploeg, 
1 februari 1928, 
jrg. 4, no. 6

39 



aangebroken. In dat jaar 1926 verklaarden ook allerlei prominenten zich bereid 
zitting te nemen in de in te stellen adviesraad. Naast de namen van politici als 
Kranenburg, Schil thuis, Slingenberg en Joekes was daarbij ook de naam van dr. 
Aletta Jacobs en later ook van de internationaal befaamde professor Lorentz.23 
Kortom, 1926 bracht in de lente een nieuw geluid en nieuwe hoop voor de VDJO.

Verbijsterend is het dan ook te lezen, dat er in december 1926 alweer een 
nieuw HB werd gekozen. Van Dam verdween als voorzitter. Het waarom van zijn 
vertrek is niet duidelijk. Hij bleef voorzitter van de afdeling Haarlem. In februari 
1927 trad hij ook af als voorzitter van die afdeling in verband met zijn kandidatuur 
voor de gemeenteraad van Haarlem.24 In 1932 wordt hij genoemd als voorzitter 
van de VDB-Haarlem.25 Waarschijnlijk was hij dat al eerder.26

De VDJO, kennelijk nog steeds geteisterd door onderlinge onenigheden van 
principiële en persoonlijke aard,27 worstelde 1927 door onder twee verschillende 
HB’s. Het derde (!) Hoofdbestuur werd aan het eind van dat jaar gekozen op de 
AV in Zwolle. Op diezelfde AV werd een zgn. grondslag geformuleerd. Die hield 
in, dat leden van de VDJO jongeren zijn van 17 tot 25 jaar, die geen partijpro
gramma behoeven te onderschrijven en

"meerendeels geenerlei politieke overtuiging bezitten, terwijl de 
leiding, eveneens uit jongeren bestaande, volkomen doordrongen 
moet zijn van de vrijzinnig-democratische gedachte en bereid moet 
zijn die gedachte onder de jongeren te propageren".

Na 4 jaar onenigheid legde de AV zich nu vast op een bepaalde omschrijving van 
de verhouding met de VDB. Men wilde een vrije jeugdbeweging zijn, d.w.z. een 
beweging van jongeren, met leiders uit en door die jongeren gekozen, zonder enige 
formele binding met een organisatie van volwassenen, i.c. een politieke partij. 
Hetgeen diezelfde jongeren overigens er niet van weerhield, eveneens op die AV, 
te besluiten een verzoek uit te laten gaan naar het HB van de VDB om een com
missie te benoemen met als taak het oprichten van nieuwe afdelingen te stimuleren 
en de opbouw der organisatie (VDJO, M.B.) ter hand te nemen.28 Die commissie 
kwam er, onder voorzitterschap van mr. A.M. Joekes, VDB-lid van de Tweede 
Kamer. Tot de medeleden behoorde Van Dam. Deze commissie deed kennelijk 
goed werk. 1928 werd een heel gunstig jaar voor de VDJO, ongetwijfeld ook 
vanwege het vooruitzicht van het lustrum in oktober. Op de AV in juni kwam er 
weliswaar weer een nieuw HB, maar voor het eerst werden èn de voorzitter èn de 
secretaresse van het oude HB herkozen. Daarmee was er in dit lustrumjaar een 
zekere continuïteit van bestuur gewaarborgd. Op diezelfde AV werd geconstateerd 
dat de VDJO 325 leden en 7 afdelingen29 telde, tegen 189 leden en 5 afdelingen 
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in 1927.
Vanwege de stabiliteit in het bestuur en de groei van het aantal leden werd het 

eerste lustrum zeer opgewekt gevierd. Die viering vond plaats op 20 en 21 oktober 
te Haarlem, de stad waar de eerste VDJO-afdeling was opgericht. Het was tevens 
de afdeling, die tot aan dat tijdstip alle stormen had doorstaan. Naar nog zal 
blijken, zou dat ook gelden voor alle volgende VDJO-jaren. Haarlem werd 
tenslotte de enige afdeling die bestaan heeft zolang de VDJO bestond. De aan de 
lustrumviering gekoppelde Algemene Vergadering bracht zowaar weer een nieuw 
HB, onder voorzitterschap van E.H. Philips uit Amsterdam. Door herverkiezing in 
juni 1929 en het ontbreken van een AV in het najaar van 1929 en het voorjaar van 
1930, bleef dit HB tot september 1930 aan. Voorwaar een recordtijd, in zekere zin 
te danken aan een groot aantal moeilijkheden.

Het jaar 1929 kende uiteraard een enthousiast begin. Gestimuleerd door het 
lustrum betoonden de leden zich overal actief. Maar aan het eind van het jaar 
waren er kennelijk toch weer de bekende moeilijkheden. De activiteit was heel 
gering, het orgaan verscheen niet geregeld meer en zou zelfs vanaf mei 1930 in het 
geheel niet meer uitkomen. Het jaarverslag sprak in november van een gelijk 
gebleven aantal afdelingen, een toename van het aantal leden, maar ook van meer 
financiële moeilijkheden. "Door de kosten verbonden aan de uitgave van het 
maandblad, is de financiële toestand, ondanks de steun van de VDB, niet geheel 
bevredigend te noemen".30 Dit was wel zeer eufemistisch gesteld. Geluk, voorzit
ter van de VDJO van 1933-1939, had in 1938 meer informatie tot zijn beschikking 
dan er nu nog is. Hij sprak in zijn lustrumrede van dat jaar van "zware schulden". 
Intussen was gebleken dat de moeilijkheden niet alleen op financieel gebied lagen. 
Ze waren zelfs zo groot, dat het HB van de VDB werd ingeschakeld.

Op 5 oktober 1929 publiceerde de VD een stuk van Van Dam, ingezonden na
mens de afdeling Haarlem van de VDB. Het ging over een in te dienen voorstel 
van Haarlem. In dat voorstel werd het HB van de VDB gevraagd een commissie te 
benoemen om "het vraagstuk van de VDJO te onderzoeken". Van Dam schreef 
verder dat de moeilijkheden bij de VDJO zeer groot waren. De vorm van leiding 
stelde teleur; de jeugd koos haar eigen leiders, maar vanwege de maximum-leef- 
tijdsgrens was de stabiliteit niet gewaarborgd. De afdelingen werden slechts door 
enkelen gedragen. Met het uittreden van die actieve enkelingen verdwenen dan ook 
dikwijls hele afdelingen. De commissie Joekes had goed werk gedaan, maar de 
partij moest het vraagstuk van de jongeren met kracht ter hand nemen. Er moest 
een nauwere organisatorische band komen tussen partij en jongerenorganisatie. Het 
HB van de VDB moest hier een commissie voor benoemen.
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Dat was niet mis. In "De hand aan den ploeg" van 1 november 1929, één van de 
zeer weinige exemplaren van het orgaan uit de járen ’20 die bewaard zijn geble
ven, wordt een verslag gegeven van de AV in oktober. Daar werd o.a. bovenge
noemd voorstel van de VDB-afdeling Haarlem besproken. Men vond dat als die 
commissie werd ingesteld, daarin tenminste één HB-lid van de VDJO benoemd 
moest worden. Daarna spitste de discussie zich toe op de aloude kwestie: de 
verhouding VDB/VDJO. De meningen waren als altijd verdeeld. In hetzelfde 
nummer werd in een klein artikeltje naar aanleiding van het voorstel van Van Dam 
geconstateerd dat hij, één van de beste strijders voor de vrije jeugdbeweging, te
leurgesteld in de VDJO, nu van mening veranderd was en een nauwere organisato
rische verhouding voorstond tussen VDJO en VDB. Daar voelde de VDJO niets 
voor. "Met zeer grote moeilijkheden zijn wij er eindelijk in geslaagd de vrije 
jeugdbeweging in de VDJO te behouden". Dat moest zo blijven. De VDJO diende 
geen jeugdbond van de VDB te worden met leden die het partijprogramma van de 
VDB zouden moeten onderschrijven, maar de VDJO moest blijven zoals zij nu 
was: een studiecentrum waarin jongeren gelegenheid zouden hebben hun inzicht in 
politieke en economische vraagstukken te vergroten. Een VDJO die haar eigen 
leiders kon kiezen en onafhankelijk was.
In de VD van 12 oktober werd een ingezonden stuk opgenomen van Philips, 
voorzitter van de VDJO. Allereerst was hij het oneens met de manier waarop hij 
kennis had moeten nemen van het voorstel van de afdeling Haarlem. Veel belang- 
rijker echter was zijn reactie op de inhoud van het voorstel. "Dat in niet meer 
plaatsen afdelingen van jongeren worden opgericht, is het gevolg van gebrek aan 
medewerking bij de ouderen. Dit geldt niet als verwijt. Immers de halfslachtige 
positie van de VDJO, namelijk het feit dat de VDJO noch beginsel, noch partijprcu 
gram onderschrijft, doet haar de steun van velen niet verwerven en terecht". En 
tenslotte: "Die halfslachtigheid hebben wij te danken aan de heer Van Dam. Aan 
de door het HB in te stellen commissie de taak hierin verandering te brengen". 
Reactie van Van Dam:31 gebrek aan medewerking ligt naar zijn ervaring niet 
zozeer aan de ouderen (de oudere partijleden), maar aan de ouders, niet-partijle
den. Medewerking van die ouders is voor het slagen van een jeugdbeweging nodig. 
Maar vergeet niet, dat als je de jongeren maar op de juiste manier weet te benade
ren

"bij talloze jongeren belangstelling bestaat voor onze beginselen. De 
gedachte der ontwapening, het gehele vredesvraagstuk, niet minder 
het sociale vraagstuk, de idee der sociale gerechtigheid, de tempering 
van de klassenstrijd en zo vele punten meer, pakken onze jongeren
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meer dan de heer Philips denkt”.
Van Dam wees ook weer op het gebrek aan continuïteit in het bestuur van de 
VDJO. Ook de heer Van Zuiden,32 jarenlang HB-lid van de VDJO, schreef in een 
ingezonden stuk dat de VDJO lang genoeg op twee gedachten had gehinkt, totdat, 
na soms heftige debatten, de vrije jeugdbeweging het had gewonnen. "Laat de 
VDJO die zo moeilijk veroverde positie behouden".

Uit bovenstaande stukken wordt nog eens duidelijk, hoezeer de moeilijkheden 
bij de VDJO de járen door, niet alleen bij de financiën lagen, maar ook en min
stens evenzeer, bij de onderlinge meningsverschillen over de grondslag van de 
organisatie, d.w.z. over de verhouding tot de VDB.
Begin november33 draaide de voorzitter van de VDJO bij en stelde dat hij de 
commissie van de VDB met vertrouwen tegemoet zag. Een beschuldigende pole
miek leek hem ook niet de beste methode om de kwestie in de juiste proporties te 
bestuderen. Van Dam reageerde nog een keer met de mededeling dat een onder
zoek door het Hoofdbestuur van de partij naar de ontwikkeling van de VDJO 
dringend noodzakelijk was. Hierna ging het HB van de VDB zich inderdaad met de 
zaak bemoeien.

Na HB-vergaderingen in november en december, waar men overigens ook nog 
te maken kreeg met een amendement van de afdeling Amsterdam van de VDB, die 
vond dat er nu maar eens een echte VDB-jongerenorganisatie moest worden 
gesticht, werd door het HB besloten advies te vragen aan Joekes en Oud. Die 
brachten in 1930 een rapport uit waarmee het HB van de VDB zich kon verenigen 
en besloten werd over de uitvoering van de in dit rapport aanbevolen maatregelen, 
nu in de eerste plaats overleg te plegen met het HB van de VDJO. Het resultaat 
was de Algemene Vergadering van de VDJO op 21 september 1930 in Haarlem en 
de daaropvolgende Algemene Vergadering van 2 november in Leeuwarden. Het 
waren vergaderingen die beslissend werden voor het bestaan en de toekomst van de 
VDJO.

In Haarlem34 kwamen de voorstellen aan bod waarover de beide Hoofdbe
sturen het eens waren geworden. Zij kwamen neer op wijziging van de statuten. 
Allereerst door het vaststellen van een duidelijke, eigen VDJO-beginselverklaring 
(zie bijlage 3) als grondslag van de organisatie. Het algemeen beginsel waarop men 
zich in de VDJO verenigde was het democratische, dat wil zeggen het beginsel van 
de gelijkwaardigheid van een ieder als mens, ongeacht verschil in kracht, be
kwaamheid etc., nadrukkelijk gekoppeld aan gemeenschapszin. Dat algemene 
beginsel werd nu neergelegd in de eigen beginselverklaring, die stelde dat VDJO- 
ers "gemeenschapszin wensen te doen samengaan met erkenning van de waarde der
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persoonlijkheid".35
Die beginselverklaring werd nader uitgewerkt in zeven punten (zie bijlage 3).

Bij het opnieuw bepalen van de verhouding tot de VDB koos de VDJO dus 
zonder meer voor een eigen, zelfstandige organisatie.36
Heel belangrijk voor de toekomst van de VDJO was dan ook, dat, naar aanleiding 
van die eigen beginselverklaring, het HB van de VDB stelde,37 het onwaarschijn
lijk te achten, dat de VDJO een onderdeel zou worden van de VDB, of dat VDJQ- 
leden gevraagd zou worden het programma van de VDB volledig te onderschrij
ven. Het HB motiveerde dat nog eens uitgebreid, kennelijk voor het deel van de 
partij dat daar moeite mee had, met de argumenten die de VDJO steeds had 
aangevoerd voor haar zelfstandig bestaan.

"Tal van jongeren toch, die in het algemeen met het streven der 
vrijzinnig-democraten instemmen, hebben zich over verschillende 
onderdelen nog geen bepaald oordeel gevormd, ofwel hebben omtrent 
enig onderdeel een afwijzend gevoelen en zouden op grond daarvan 
tegen onderschrijving van het program in zijn geheel, bezwaar ma
ken. Ook deze jongeren zijn in de organisatie op hun plaats en 
hebben er gelegenheid zich over verschillende onderdelen nader te 
oriënteren

Wel werd deze erkenning van de VDJO als een zelfstandige, zichzelf besturende 
jongerenorganisatie, die geen partijprogramma onderschrijft, maar alleen haar 
eigen beginselverklaring, gekoppeld aan een voorstel voor nauwer contact met de 
VDB. Dat nauwer contact zou dan bereikt kunnen worden door zowel voor het HB 
als voor de afdelingsbesturen VDB-adviseurs te benoemen in wederzijds overleg. 
Als adviseur van het HB was inmiddels op deze wijze aangezocht mr. Joekes, ter 
vergadering aanwezig. De Raad van Advies, "die altijd meer decoratieve dan 
praktische betekenis had gehad",38 werd afgeschaft. Tenslotte werd een financiële 
commissie ingesteld en de minimum-contributie verhoogd. De vergadering ging 
praktisch in zijn geheel akkoord met deze voorstellen.

Op 2 november 1930 werden in Leeuwarden39 de gewijzigde statuten vastge
steld. Het ging daarbij met name om artikel 1 en 2 (de beginselverklaring) en de 
bepaling ten aanzien van de adviseurs.
Een nieuw HB trad aan met als DB de heren S. Zandstra uit Sneek, voorzitter; E. 
Klein uit Hilversum, secretaris en C. J. Tolsma uit Assen, penningmeester.
Mr. Joekes was dus adviseur en zou dat blijven, bijna zolang als de VDJO zou 
bestaan.40
Een belangrijk punt van bespreking was nog de uitgifte van een eigen orgaan.41 
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Duidelijk werd, dat men weer een eigen orgaan wilde en dat daar waarschijnlijk 
wel mogelijkheden voor waren. Tot slot meldde de VD: "De vergadering had een 
vlot en opgewekt verloop. De voorzitter sprak, met instemming van de vergade
ring, bij de sluiting als zijn overtuiging uit, dat de vereeniging op de nieuwe 
grondslag, tot krachtige werkzaamheid in staat zal zijn".

En zo eindigden de járen ’20 van de VDJO met een forse reorganisatie, 
waarmee naar nog zal blijken, een stevig fundament voor de toekomst werd 
gelegd.

2.3. Terugblik

Bij een terugblik op de VDJO in de járen ’20, is de eerste gedachte die opkomt: 
wat een gemis, dat er geen jaargangen van het eigen orgaan uit die járen beschik
baar zijn, zoals die wel beschikbaar zijn van het orgaan uit de járen ’30. Nu 
ontbreekt voor die járen ’20 de weerklank van gebeurtenissen binnen en buiten de 
organisatie, die het beeld zozeer had kunnen verlevendigen.

Iets van de sfeer bij de VDJO in haar allereerste járen, wordt weergegeven 
door de oud-voorzitter A. Verhoef, in een stukje dat hij schreef voor het lustrum
nummer van J en D november I, 1938. Hij schrijft: "Het ging bij ons toen nogal 
deftig en vooral heftig toe. Wij beraadslaagden in "keurige" gelegenheden, wij 
hadden uitpuilende actetassen, ja zelfs moties van orde en afkeuring". Dat de groei 
van de VDJO aanvankelijk niet voorspoedig was, lag overigens volgens hem niet 
zozeer aan het hiervoor genoemde, als wel, "vooral ook" aan de tijdsomstan
digheden. Enerzijds waren er in die tijd jongeren die zich, blasé, uitsluitend op 
vermaak toespitsten, anderzijds waren er jongeren die geloofden dat als je alle 
goedwillenden maar bij elkaar bracht, het paradijs snel naderbij zou komen. Je 
moest vooral principieel zijn: Geen man en geen cent (voor de strijdkrachten); 
Indië los van Holland; Nooit meer oorlog.

"Als VDJO-er was je toen eigenlijk een beetje conservatief, wat oude 
heer-achtig. Je was halfslachtig (een bekend woord voor ons), geen 
echte pacifist, die ethische koloniale politiek was een beetje verlicht 
despotisme. Het "principiële” ontbrak. De consequente doorvoering 
van een principe zat velen vooral hoog. Op vele punten waren wij 
minder radicaal. Wij konden niet geloven dat (als je maar consequent 
principieel was, M.B.) alles op rolletjes naar het paradijs ging. 
Schijnbaar was er zo voor een VDJO-er weinig positiefs om voor te 
vechten".
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Helaas is dit stukje van Verhoef slechts een uitzondering. Buiten het puur organisa
torische, is er weinig of niets van de VDJO uit de járen ’20 bekend.

Als Van Dam in de VD van 19 oktober 1929 schrijft over ontwapening, het 
vredesvraagstuk, het sociale vraagstuk, het idee van de sociale gerechtigheid, de 
tempering van de klassenstrijd, als onderwerpen "die onze jongeren pakken, meer 
dan wel gedacht wordt", dan is daarover weinig of niets te vinden in de berichten 
in de VD van of over de VDJO. Die berichten gaan voornamelijk over organisato
rische zaken of over propaganda. Zo krijgt men dus wel een heel eenzijdig beeld 
van de VDJO in de járen ’20. Het is helaas niet anders. Daardoor en door de 
interne moeilijkheden die er waren, kan de voorstelling ontstaan dat deze jongeren 
vaak niet streden voor idealen of beginselen, maar óver beginselen en wel die van 
hun eigen organisatie. Een voorstelling, die nog versterkt wordt doordat mensen 
die er bij waren spreken over, met name in de eerste 5 jaar van de VDJO, "een 
groot gebrek aan eensgezindheid en verantwoordelijkheid" en "crisis en werk
loosheid nü (1933, M.B.), maar al veel eerder in het verenigingsleven van de 
jonge VDJO".42 Joekes spreekt wat vriendelijker over de kindertijd van de vereni
ging, "de periode van pokken en mazelen".43 Van Dam tenslotte laat ook positie
ve geluiden horen,44 als hij zegt dat er zeker moeilijkheden waren, "maar onze 
besturen waren vriendenkringen en de VDJO (was) voor velen onzer niet een 
vereniging waar men lid of bestuurslid van was, maar een stuk van ons leven". 
Ook hier te weinig gegevens om het interne klimaat goed te kunnen navoelen. 
Maar wel blijkt uit de berichten in de VD betreffende de VDJO, dat er in de járen 
’20 binnen die VDJO grote moeilijkheden waren, veroorzaakt door gebrek aan geld 
en onenigheid over de grondslag van de vereniging, in casu de verhouding tot de 
VDB. Een en ander werd nog verergerd door de vele wisselingen in en van de 
hoofdbesturen.

Bij het doorlezen van de VDJO-berichten in de VD is het ook opvallend 
hoeveel verzoeken om steun, materieel en moreel, er gedaan werden. Niet alleen 
aan de VDB-leden, maar ook aan het HB van de partij. Culminerend in het ver
zoek, eind 1927, aan de VDB een commissie in te stellen die zich moest gaan 
bezig houden met nieuwe afdelingen en opbouw van de jongerenorganisatie. De 
VDJO onafhankelijk van de VDB? Formeel misschien wel, maar informeel krijgt 
men het idee van onafhankelijkheid in afhankelijkheid, kortom een voortdurende 
halfslachtige toestand.45 Aan Van Dam te wijten of niet, hij was het die nog net 
op tijd een crisis signaleerde bij het "ziekelijk wicht". Daardoor kon een operatie 
uitgevoerd worden die dit wicht niet alleen redde, maar het zoveel levenskracht gaf 
dat het opgroeide, tot stomme verbazing van één van de oud-voorzitters, "tot een
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zo frisse en hupse deern, dat ik van ’t zomer op Birkhoven mijn ogen nauwelijks 
kon geloven".46 
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HOOFDSTUK III

DE VDJO IN DE JAREN DERTIG

3.1. Inleiding

Nederland bood in de járen ’30 het beeld van een samenleving, die sterk verdeeld 
was. Maar ook van een samenleving die, ondanks de economische crisis stabiel 
bleef. En dat was welhaast uniek in het Europa van die járen. Wel leidde de 
economische crisis en de daaruit voortvloeiende grote en langdurige werkloosheid 
ook in Nederland tot kritiek op (het functioneren van) de parlementaire democratie. 
Dat gebeurde mede onder invloed van hetgeen zich voltrok in Duitsland en Italië. 
De roep om een sterk gezag werd krachtiger. In de lijn daarvan paste de opkomst 
van Mussert en zijn NSB. Maar ook de waardering, zo niet verering, voor een 
figuur als Colijn. Naarmate de dreiging van het nationaal-socialisme toenam gingen 
de ideologische aspecten zowel van de democratie als van de totalitaire stromingen 
een steeds grotere rol spelen. De bereidheid groeide om de kostbare waarden der 
democratie te verdedigen. Bij die verdediging werd meer eenheid noodzakelijk 
geacht.
Ook in de wereld van de jongeren was er vaak een scherp besef van wat er in die 
dagen op het spel stond. En dat gold niet in het minst voor de VDJO. Landelijk en 
op afdelingsniveau verdiepte men zich in de betekenis van de democratie. Hoe 
meer die bedreigd werd, hoe feller men die bedreiging bestreed en de democrati
sche idealen uitdroeg. Het streven naar meer eenheid, ook bij de jongeren, kwam 
o.a. tot uitdrukking op de Volkseenheid-conferenties in Woudschoten.
Op politiek gebied waren het de járen van de confessionele kabinetten. In twee van 
die kabinetten werkte de progressieve VDB samen met de conservatieve liberalen 
en confessionelen. En juist in die járen van harde bezuinigingen en het handhaven 
van de gouden standaard leverde de VDB de minister van financiën. Dat maakte 
bij de vrijzinnig-democratische jongeren nogal wat reacties los.
Een afspiegeling van het hierboven genoemde tijdsgebeuren is terug te vinden in de 
VDJO van de járen dertig, zoals zal blijken uit de volgende bladzijden.

Hoewel het verenigingsjaar van de VDJO liep van september tot september worden 
in de nu volgende beschrijvingen voor de duidelij kheid de kalenderj aren aangehouden.
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3.2. November 1930-1934

Met Sjoerd Zandstra (Sneek), E. Klein (Hilversum) en C.S. Tolsma (Assen) aan 
het roer, drie jaar lang(!), ging de reorganisatie van eind 1930 langzaam maar 
zeker vruchten afwerpen.

1931
Het afdelingswerk werd flink aangepakt en daarmee ook de propaganda. Het 
jaarverslag van 1931 maakte melding van een verdubbeling van het aantal leden en 
de oprichting van 5 nieuwe afdelingen. Daaronder was de afdeling Den Haag met 
B. Levits als voorzitter. Eind 1931, op de Algemene Vergadering in Assen, werd 
hij benoemd tot tweede secretaris van het HB. In februari 1931 verscheen ook het 
orgaan weer, nu onder de naam "De VDJO-er", met onder andere de voorzitter en 
de penningmeester van de VDJO in de redactie. Maar helaas, na enige maanden 
stokte de uitgave alweer. 1931 bleef echter het jaar waarin men, hoe dan ook, 
energiek vooruit wilde. Op bovengenoemde AV van 11 oktober in Assen, viel het 
besluit het orgaan per 1 januari 1932 een andere vorm te geven. De oude redactie 
trad af en Daaf Geluk (Haarlem) en Leo J.B. Wolff (Den Haag) werden respectie
velijk als redacteur en administrateur door het HB aangesteld.1
In Assen werd ook besloten een kamp te houden in de zomer van 1932. Kamperen 
was in de járen ’20, maar zeker in de járen ’30, een vaste activiteit van de jeugd- 
en jongerenorganisaties.2 Al eerder, in 1928 bij het eerste lustrum, was een besluit 
genomen tot het houden van een kamp, maar daar bleek tenslotte toch niet genoeg 
belangstelling voor te zijn.
Meer echter nog dan door bovengenoemde besluiten, is de Algemene Vergadering 
van 1931 in Assen bekend geworden vanwege een ander besluit. De afdelingen 
Hilversum en Den Haag kwamen met een voorstel om in de beginselverklaring het 
punt "nationale ontwapening" op te nemen. Tegen het advies van adviseur Joekes 
en een deel van het HB in, werd dat voorstel aangenomen.3 Het was een duidelijk 
blijk van een toch vrij sterke pacifistische stroming onder de vrijzinnig-democra- 
tische jongeren in het begin van de járen ’30. In de loop van de daaropvolgende 
járen veranderde dat vrij snel en niet alleen bij deze jongeren. Die verandering was 
het gevolg van de gebeurtenissen in Duitsland tussen 1933 en 1935. Maar toch nog 
in 1934 verdedigde Leo Wolff, als VDJO-afgevaardigde op het congres van de 
Internationale Entente van Jonge Radicalen en Liberalen, de keuze van zijn organi
satie voor nationale ontwapening.4
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1932
In januari kwam het eerste nummer uit van het nieuwe maandblad "Jongeren en 
Democratie". Dit keer zou het blad blijven bestaan, de járen door, zolang de 
VDJO bleef bestaan, zij het in en ook nog kort na de oorlog onder een andere 
naam.
In juli 1932 werd inderdaad het eerste VDJO-kamp gehouden in Saxenheim bij 
Vierhouten. De belangstelling was miniem: 14 deelnemers waaronder het hele HB 
en mr. Joekes. Het weer was uitgesproken slecht, maar het enthousiasme zo groot, 
dat men besloot het jaar daarop zeker weer te gaan kamperen.
In 1932 werd ook een begin gemaakt met gezamenlijke bijeenkomsten van afdelin
gen op gewestelijke landdagen. Een groot succes waren die landdagen de eerste 
drie jaar niet.5
De AV werd op 29 en 30 oktober in Sneek gehouden. De plaatselijke VDJO vierde 
er feestelijk haar eerste lustrum. Geluk werd benoemd tot lid van het HB, als 
bibliothecaris. De leeftijdsgrens werd nu verhoogd van 25 tot 27 jaar. De moge
lijkheid van dispensatie tot 29 jaar verdween.6 Twee aangenomen moties, betref
fende respectievelijk het ijveren voor vrede en de aanpak van de jeugdwerkloos
heid, brachten tot uitdrukking hoezeer deze onderwerpen de jongeren ter harte 
gingen. Het landelijk orgaan vermeldde in 1932 nogal wat "vredesberichten": de 
VDJO had zich aangesloten bij de Nederlandsche Vredescentrale en er kwam een 
aparte rubriek in J en D met berichten van de Jongeren Vredes-Federatie. Aan
dacht was er ook voor de Volkenbond en de komende ontwapeningsconferentie in 
Genève. Tenslotte werd een boos stuk gepubliceerd over de Nederlandse pers, die 
wel aandacht had voor de terugkerende deelnemers aan de Olympische Spelen in 
Amerika, maar geen aandacht schonk aan het belangrijke internationale anti- 
oorlogscongres in Amsterdam. Dat congres was bijeengeroepen door o.a. Einstein, 
Freud, Barbusse, Romain Rolland, Upton Sinclair en Maxim Gorki.

1933
Februari bracht twee nationale sensaties: de muiterij op de Zeven Provinciën en 
een kabinetscrisis. Die kabinetscrisis bracht met zich mee verkiezingen. Aan die 
verkiezingen namen 53 partijen deel, een record. Als klap op de vuurpijl kwam het 
nieuws over deelname van de VDB aan het tweede kabinet Colijn (1933-1935), met 
Oud als minister van financiën en Marchant als minister van onderwijs. Voor veel 
vrijzinnig-democratische jongeren was die deelname maar moeilijk te verwerken. 
Dat kwam naar vorken in een stukje dat Geluk schreef in J en D van januari 1934 
onder het opschrift "VDJO en praktische politiek" en in zijn stuk "Behoud of
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verloochening van de democratie" in het februarinummer van dat jaar. In het eerste 
stuk maakte hij nog eens duidelijk aan de VDJO-ers, die hun lidmaatschap van de 
organisatie hadden opgezegd in verband met deelname van de VDB aan het 
kabinet, dat de VDJO een absoluut zelfstandige organisatie was die niets te maken 
had met de praktische politieke daden van de VDB. In het tweede stuk gaf hij aan 
waarom de VDB, naar zijn mening, juist gehandeld had. De deelname van de VDB 
aan het kabinet was geen verloochening van beginselen, maar moest volgens hem 
worden gezien als verdediging van de democratie!7
Op internationaal gebied maakten de gebeurtenissen in Duitsland in dat jaar 1933 
en de weerslag daarvan in optreden en groei van de NSB, algemeen diepe indruk, 
uiteraard ook op de VDJO-jongeren. In de maandelijkse afleveringen van J en D 
zijn dat jaar herhaaldelijk artikelen te vinden over fascisme en nationaal-socialisme 
in Nederland en een serie onder de titel "Democratie, fascisme en wij". Gewaar
schuwd werd voor de aantrekkingskracht van het fascisme op jongeren, door de 
nadruk op "flinkheid", getoond o.a. door het dragen van uniformen en insignes en 
het schelden op de slapheid van de vredesbewegingen. De enige remedie, zo stelde 
J en D, is een krachtige jongerenorganisatie hiertegenover te zetten. Bedoeld werd 
de VDJO. Ten aanzien van het nationaal-socialisme schreef J en D dat zijn 
leidende beginselen misschien heel aantrekkelijk leken, maar dat het programma 
waar die beginselen in waren uitgewerkt, heel andere kanten liet zien. Verschil
lende voorbeelden werden daarvan aangehaald. Tenslotte werd gewezen op de 
democratie als uiterst waardevol, omdat daarin alle mensen gelijkwaardig zijn. 
Telkens opnieuw wees de VDJO op de waarde van de democratie en de verant
woordelijkheid van een ieder tegenover de gemeenschap.
Intern was er extra activiteit te bespeuren in verband met het komende lustrum in 
oktober. Er werd een prijsvraag uitgeschreven voor een eigen vlag en een eigen 
lied.
Een tweede kamp in Saxenheim werd weer in juli georganiseerd. In plaats van 14 
waren er nu 23 deelnemers en het was nog mooi weer ook. Bovendien was het 
gelukt met vlag en bondslied (zie bijlage 4). Oud, nu Excellentie, hees de nieuwe 
VDJO-vlag bij de opening van het kamp. Helaas zat op dat moment het nieuwe 
bondslied er nog niet goed genoeg in om direct na het hijsen van de vlag gezamen
lijk te worden gezongen.
Dat was wel anders bij de viering van het tweede lustrum op 21 (feest) en 22 (AV) 
oktober 1933 in Haarlem. Vol enthousiasme werd dit gevierd met receptie, diner, 
toneelstuk en bal. Het "Bondslied" werd uit volle borst meegezongen na afloop van 
diner en Algemene Vergadering. Aan de redes, door minister Oud en prof.
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Josephus Jitta uitgesproken, werd door de pers veel aandacht besteed. De rede van 
Jitta "Moeten wij aan de democratie vasthouden" werd zelfs door de VDJO als 
brochure uitgegeven. "Al is zijn standpunt over ontwapening het onze niet" zo 
werd er bij opgemerkt. Op de AV van 22 oktober 1933 werd een nieuw HB 
gekozen: D.J.A. Geluk (Haarlem) werd voorzitter, B. Levits (Den Haag) secretaris 
en E. van Voolen (Haarlem) penningmeester. Tot redacteur van Jongeren en 
Democratie werd Leo Wolff benoemd.

En daarmee kwam een einde aan het tijdperk Zandstra/Klein/Tolsma. Het waren 
járen waarin, zoals Geluk schreef, de organisatie van de grond af weer was opge
bouwd, járen waarin de vereniging door Zandstra en Tolsma van de ondergang 
werd gered.8 Vijfjaar later sprak hij in zijn rede op het lustrum van 1938 over die 
drie zo heel belangrijke járen van consolidatie, 1931, 1932 en 1933, als volgt:

"De nieuwe grondslag9 der VDJO had een eind gemaakt aan de 
voortdurende onenigheid onder de leden. Iemand die het met deze 
meer gepreciseerde grondslag niet eens was, werd geen lid en een 
grotere eenheid was daardoor ontstaan. Ook de financiële toestand 
was in de drie járen tussen de reorganisatie en het tweede lustrum 
veel gezonder geworden. Het hoofdbestuur, dat in die járen zitting 
had, vertoonde een sterke continuïteit. Het bleef die drie járen onge
wijzigd en kon daardoor, ofschoon geen belangrijke uitbreiding 
plaats had, de innerlijke organisatie verstevigen".

Kernachtig werd hier aangegeven hoe belangrijk de reorganisatie van 1930 en de 
aanwezigheid van goede bestuurders voor de VDJO is geweest.
Ook nog op andere wijze kwam er bij de VDJO in zekere zin een eind aan het 
voorafgaande tijdperk. Tot begin 1934 was de aandacht van de VDJO bovenal 
uitgegaan naar het zich inzetten voor vrede en in verband daarmee ook naar het 
onderstrepen van het belang van de Volkenbond en het internationaal recht. Na 
1934 verschuift die aandacht, onder invloed van de gebeurtenissen in het buiten
land, langzaam maar zeker naar het zich inzetten voor de democratie en de 
waarden waarop die democratie berust.

3.3. 1934-1940

Het najaar van 1933 bracht een opvallende groei in het aantal leden. Het zou het 
begin blijken te zijn van een stormachtige ontwikkeling van de VDJO in de járen 
1934-1940. Het jaar 1934 zal daarvan het eerste voorbeeld zijn.
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1934
De VDJO, op kracht gekomen in de voorgaande 3 járen en gestimuleerd door een 
geslaagd lustrum, begon dit jaar enthousiast, onder leiding van haar nieuwe 
voorzitter: Daaf Geluk. Die nieuwe voorzitter zette direct een voortvarende koers 
uit met zijn mededeling,10 dat een verdubbeling van het aantal leden, van het 
aantal afdelingen en het aantal deelnemers aan de zomerkampen, het minste moest 
zijn, waarnaar men in 1934 moest streven. Hij achtte daarvoor nodig een vertien
voudiging van de werkkracht! Vele activiteiten werden dan ook in gang gezet, 
waarbij de nieuwe voorzitter zich niet onbetuigd liet. Zowel in het eigen krantje als 
in de VD, schreef hij diverse artikelen. In het januarinummer 1934 van J en D 
constateerde hij dat, onder invloed van en als reactie op, de stijgende nationaal- 
socialistische invloed, vele jongeren naar de VDJO toekwamen. Maar hij wees ook 
nadrukkelijk op de verbijsterend snelle groei van de nationaal-socialistische 
beweging, door de geweldige vitaliteit en activiteit van haar aanhangers. En hij 
aarzelde niet te zeggen: "Neem daar een voorbeeld aan, maar dan wel met een 
overtuiging waarbij het gevoel steeds gecontroleerd wordt door het verstand, zo 
gevormd dat wij, door studie, weten wat we willen". In de VD verschenen vanaf 
maart maandelijks korte artikelen betreffende de VDJO, met bijvoorbeeld een 
oproep om een abonnement a ƒ 1,- op J en D te nemen en mededelingen over de 
activiteiten in de komende zomermaanden en de zeer snelle groei van de VDJO.11 
Naast artikelen in J en D en de VD en de uitgave van een propagandanummer van 
J en D in maart 1934, met een oplage van 4.000 exemplaren, kwam het HB ook 
met enkele nieuwe activiteiten: een Pinkster(kader)conferentie in mei en een 
landdag in juli. De Pinksterconferentie was bedoeld als bijeenkomst voor bestuurs
leden ter informatie, studie en scholing, met name op propagandagebied. Er bleek 
behoefte te bestaan aan dit soort conferenties. Ze werden dan ook een jaarlijks 
terugkerend gebeuren, zij het dat Pinksteren niet zo’n gunstig tijdstip bleek voor 
deze conferenties. Vanaf 1938 werden zij om die reden verschoven naar Pasen. De 
Pico werd Paco.
Op 15 juli 1934 werd de eerste centrale landdag gehouden op de terreinen van de 
Nederlandse Protestantenbond in Soesterberg. Die landdag was bedoeld als een 
demonstratie van de jongeren voor het behoud van de democratie en tevens als 
uiting van kracht van de VDJO. Dus was het heel belangrijk om in Soesterberg 
veel, liefst heel veel, VDJO-ers bij elkaar te krijgen. Het resultaat, na een flinke 
propaganda-actie, was boven verwachting: 600 deelnemers. "Een aantal als wij in 
de VDJO nog nimmer bijeen gezien hadden".12 Ook de landdagen werden vervol
gens een jaarlijks gebeuren. In de loop der járen steeg het aantal deelnemers en de 
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belangstelling van de landelijke pers nam toe.
Het zomerkamp, dat jaar in Coldenhove bij Eerbeek gehouden, was eveneens een 
succes met, inderdaad, bijna een verdubbeling van het aantal deelnemers: 43, tegen 
23 in 1933. Tijdens de laatste 2 dagen van het kamp werd een studieconferentie 
gehouden over hoe de propaganda onder de studenten het best gevoerd kon 
worden. Een vraag op deze conferentie was of al of niet naar zulke studenten
afdelingen moest worden gestreefd.13
Begin oktober 1934 werd de Algemene Vergadering gehouden, ook in Soesterberg, 
in het Bondshuis van de Nederlandse Protestanten Bond. Alweer een primeur, 
omdat voor het eerst een AV niet in een plaats werd gehouden, waar zich een 
VDJO-afdeling bevond, maar ergens buiten. Ook dat werd de volgende járen 
voortgezet. De AV’s worden dan vaak in grote jeugdherbergen gehouden.14 De 
AV in Soesterberg besloot het HB van 5 naar 7 leden te brengen. De reden, 
wederom kenmerkend voor dat zo "actieve" jaar, was de intensieve propaganda. 
Naast het DB konden nu wat meer HB-leden de propaganda in verschillende delen 
van het land leiden. Voor het eerst ook kwam er een meisje in het HB.15 Dat zou 
de volgende járen zo blijven: minstens één vrouwelijk HB-lid was het streven. 
Aangenomen werd een HB-voorstel tot uitgave van een niet regelmatig verschij
nend mededelingenblad, speciaal bedoeld voor afdelingsbestuurders. Het heette 
aanvankelijk "Berichten" en kreeg later als naam "De Hand aan de Ploeg". Ook 
werd een voorstel aangenomen het HB te machtigen te onderzoeken in hoeverre 
aansluiting van de VDJO bij de Internationale Unie van Jonge Radicale, Liberale 
en Democratische Jongerenorganisaties wenselijk was.16 Het op de AV uitge
brachte jaarverslag 1934 gaf reden tot grote voldoening.17 Het weerspiegelde de 
forse groei in dat jaar: van 9 afdelingen naar 26. Het aantal leden was inderdaad 
verdubbeld. Het aantal abonnementen op J en D was verdriedubbeld. Al deze 
cijfers vormden een geweldige stimulans voor de hard werkende VDJO-ers.
Een opvallende activiteit op heel ander gebied is tenslotte te vinden in het laatste J 
en D nummer van 1934. De VDJO-ster Toos van ’t Hof uit Rotterdam18 publi
ceerde daarin een artikel waarvan de titel luidde: "Heeft de vrouw recht op ar
beid?". Het maakte in de daaropvolgende maanden nogal wat discussie los. Die 
discussie spitste zich toe op de vraag of de gehuwde vrouw al of niet recht op 
arbeid had. De meningen in de VDJO, zowel onder de jongens als onder de 
meisjes, waren verdeeld over deze kwestie.
In het zo succes volle jaar 1934 was het patroon van de landelijke VDJO-activiteiten 
ontstaan dat ook in de volgende járen steeds weer terug te vinden is. In de eerste 
maanden van het jaar een stevige propaganda-actie, geactiveerd en gestimuleerd
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door het HB, maar uitgevoerd door de afdelingen, gericht op het werven van meer 
leden en het oprichten van nieuwe afdelingen. Met Pasen een kaderconferentie, 
waar hoe propaganda te voeren een belangrijk onderwerp was. Vervolgens propa- 
ganda-acties voor de landdag, in juni afgesloten met het hoogtepunt van alle 
VDJO-propaganda: de landdag zelf. Dan volgden nog de zomerkampen en in het 
najaar de Algemene Vergadering (AV), als afsluiting van het oude, tevens inspi
ratie voor het nieuwe seizoen.
Naast deze landelijke activiteiten waren er uiteraard de typische afdelingsactivi- 
teiten, de kern van het VDJO-bestaan. Aan deze activiteiten, zoals bijeenkomsten, 
vergaderingen, studieclubs, propagandafeesten en excursies, is hoofdstuk XIII 
gewijd.

Waar de propaganda zo’n belangrijk deel van de VDJO activiteiten vormde, 
lijkt het goed hier nog iets nader op in te gaan.

In de propaganda onder de jongeren werd er steeds weer op gewezen, dat de 
VDJO geen praktische politiek bedreef en onafhankelijk was van een politieke 
partij; dat de koers van de VDJO bepaald werd door haar eigen beginselverklaring; 
dat ze van daaruit haar leden de mogelijkheid bood zich te oriënteren op staat
kundige en culturele stromingen en zich te verdiepen in maatschappelijke vraag
stukken. Dit alles met de bedoeling dat die leden tenslotte vanuit eigen overtuiging 
en oordeelskracht een politieke keuze maken.

In de propaganda onder de VDB-leden werd gewezen op het belang van de 
VDJO-activiteiten en gevraagd om morele en materiële steun, b.v. door het nemen 
van een abonnement op J en D.

J en D speelde bij deze propaganda een zeer belangrijke rol. Er kwamen 
speciale propagandanummers uit in het begin van het jaar en rond de landdagen en 
de kampen. In 1933 kwam zo’n nummer uit in een oplage van 1000 exemplaren en 
in 1934 en 1936 in een oplage van 4000 exemplaren. Maar ook de andere num
mers konden zeer wel dienen als propagandamiddel. Het blad groeide nl. uit tot 
een uitstekend geredigeerd en geïllustreerd maandblad,19 met vaak voortreffelijke 
artikelen.

1935
In het voorjaar werd een actie ingezet om het aantal abonnees op J en D te vergro
ten. Het oprichten en ook heroprichten van afdelingen ging door.

In juli werd weer een landdag gehouden in Soesterberg onder het motto: "Italië 
mobiliseert. De VDJO ook. Mobilisatie voor de democratie! 14 juli a.s. te Soester- 
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berg". Het aantal deelnemers lag rond de 1000.
Het zomerkamp, wederom in Coldenhove, bracht eveneens een record-aantal 
deelnemers: 80, weer 2x zoveel als het jaar daarvoor.
In april had het HB in principe besloten dat de VDJO inderdaad zou toetreden tot 
de Internationale Unie van Radicale, Liberale en Democratische Jongeren Organi
saties. Vaste afgevaardigden werden Leo Wolff en A.R.A. Theunissen. De laatste 
woonde, als enige VDJO-afgevaardigde, in november het Unie-congres in Parijs 
bij.
De AV werd op 26 en 27 oktober gehouden in de jeugdherberg "Alteveer" bij 
Arnhem. Het was een belangrijke vergadering in de geschiedenis van de VDJO. 
Niet zozeer omdat daar nieuwe statuten werden vastgesteld (de samenvoeging van 
statuten en huishoudelijk reglement uit 1927 werd ongedaan gemaakt, omdat het 
bestuur nu wèl Koninklijke goedkeuring wilde aanvragen), maar omdat in de 
beginselverklaring lid 7, betreffende de nationale ontwapening, ingevoerd op de 
AV in 1931, nu weer geschrapt werd.20 Evenals de invoering in 1931, was dit 
schrappen duidelijk een teken des tijds. Deze AV bracht ook het aantreden van
J.C. Deering als secretaris-penningmeester, aangezien Levits vanaf het begin van 
het jaar al ziek was en nog verder moest kuren. Deering, jong leraar MO geschie
denis en staatsinrichting in Haarlem en later in Utrecht, was enige malen spreker 
op bijeenkomsten in Haarlem geweest. Hij werd daarna ingeschakeld als spreker 
op landelijke bijeenkomsten. Vanaf 1933 was hij samen met Geluk het land 
doorgetrokken. Hij had al enige tijd de secretariaatswerkzaamheden waargenomen. 
Op de AV van 1935 werd hij dus officieel benoemd tot secretaris-penningmeester 
en hij zou dat blijven tot aan het einde der VDJO. Daarnaast was hij vanaf 1935 
vele járen achtereen leider van zomerkampen. De geweldige waardering die in de 
loop der járen voor hem groeide is terug te vinden in het laatste nummer van 
Jongeren en Democratie, van september 1946, in het artikel "Deering ter ere!" van 
Harmsen. In juli 1945 werd Deering secretaris-penningmeester van de VDB.
Het jaarverslag over 193521 sprak over een jaar van grote actie en krachtige 
propaganda. Er waren nu 31 afdelingen, verspreid over Friesland, Groningen, 
Drente, Overijssel, Gelderland, Utrecht, Noord- en Zuid-Holland.22
Ook dit jaar verscheen in het decembernummer van J en D weer een belangwek
kend artikel: "Is er samengaan mogelijk tussen VDJO en BJL". Dit al of niet 
samengaan was een onderwerp dat nogal eens terugkwam. De initiatieven om tot 
eventueel samengaan te komen gingen uit van de BJL maar werden door de VDJO 
telkens afgewezen. Dat gebeurde vanwege essentiële verschillen in visie op sociaal- 
economisch gebied. Daarnaast was er ook een verschil dat de BJL, volgens de 
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VDJO, wel degelijk aan praktische politiek deed (cf. ook haar leeftijdsgrens van 35 
jaar).23 Overigens was ook de BJL lid van de internationale entente. BJL- en 
VDJO-afgevaardigden ontmoetten elkaar jaarlijks op de internationale congressen 
en de verhouding tussen de twee organisaties was daar uitstekend.

1936
In januari werd wederom een speciaal propagandanummer uitgebracht, in een 
oplage van 4.000 exemplaren. J en D kwam dit jaar 1936 met een serie artikelen 
over "Onze beginselen". Een toelichting bij die beginselen werd van belang geacht 
voor de vele nieuwe leden.
In maart 1936 werd de eerste gewestelijke weekendconferentie gehouden in Noord- 
Holland op het slot Assumburg bij Heemstede. Het succes was zo groot, dat vele 
andere weekendconferenties volgden in allerlei delen van het land. De weekend- 
conferenties werden in de loop der járen een traditie in de VDJO.24
Na een geweldige propaganda-actie werd in juli in het openluchttheater in Arnhem 
de landdag 1936 gehouden, onder de meest ongunstige weersomstandigheden. 
Maar er waren wèl 1200 deelnemers!
Dat jaar waren er voor het eerst 2 kampen: in Saxenheim en Haamstede.
De AV werd in Blaricum gehouden. Er werd besloten J en D voortaan 2x in de 
maand te laten verschijnen. De leden waren bijzonder tevreden over het blad, dat 
"de toets met elk binnen- en buitenlands politiek jongerenblad glansrijk kan door
staan". Besloten werd ook de leeftijdsgrens voor dispensatie op te trekken tot 30 
jaar. Tevens werd geconstateerd dat de AV’s door het steeds toenemend aantal 
deelnemers (50 in 1934, ruim 100 in 1935 en nu 160 in 1936) waren uitgegroeid 
tot veel meer dan vergaderingen. Het waren reünies geworden van VDJO-ers uit 
het hele land en daarmee propagandabijeenkomsten van de eerste orde voor de 
VDJO. Het jaarverslag vermeldde de oprichting van 10 afdelingen en een gezonde 
financiële positie.
Het congres van de Internationale Unie van Radicale, Liberale en Democratische 
Jongerenorganisaties in augustus in Kopenhagen werd bijgewoond door Wolff en 
Theunissen als officiële VDJO-gedelegeerden. Naar aanleiding van de gebeurtenis
sen in Spanje werd in Kopenhagen een motie aangenomen waarin elke buitenlandse 
inmenging ten stelligste werd afgewezen en waarin het noodzakelijk geacht werd 
dat onmiddellijk alle maatregelen zouden worden nagegaan die de oorlogsdreiging 
in Europa zouden kunnen opheffen. In J en D werd weer veel aandacht besteed aan 
de gebeurtenissen in Spanje. De sympathie ging uit naar de republikeinen als de 
wettige en democratische regering. Via de Internationale Unie waren er vanaf 1937
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contacten van de VDJO met vertegenwoordigers van de Spaanse Jonge Republi
keinen.

1937
Ook dit jaar gingen de afdelingsactiviteiten en de propaganda onverminderd door. 
In januari werden vier nieuwe afdelingen in één week opgericht. Nu begon ook de 
bloei in het Noorden, in het bijzonder in Friesland. Op 23 juli kwam de Koninklij
ke goedkeuring af op de statuten. 1937 was het jaar waarin de eerste gewestelijke 
federatie (Noord-Holland) werd gevormd. In het jaar erop volgde Friesland, in 
1939 Groningen/Drente en in 1940 Zuid-Holland.
Er werd dit jaar geen landdag gehouden, misschien omdat er veel gewestelijke 
bijeenkomsten waren. Wel was er een kleine Pinksterconferentie in het zomerhuis 
van Joekes, maar de deelname was gering. Duidelijk werd nu toch wel dat de 
Pinksterdagen niet zo geschikt waren voor een kaderconferentie. Het gevolg was 
dat in het daaropvolgende jaar een PACO plaatsvond, een Paasconferentie. En dat 
was zo’n succes, dat de PACO’s zolang dat mogelijk was, jaarlijks werden 
gehouden; met als apotheose de PACO van 1946, de laatste VDJO-bijeenkomst. 
Besloten werd in dit jaar 1937, vanwege de grote toeloop, 4 kampen te houden: 
ieder van een week, aansluitend in tijd en op hetzelfde terrein. Dat terrein werd 
gevonden bij Haaksbergen in Twente. Van 18 juli t/m 15 augustus werden daar de 
4 kampen gehouden, met een totaal aantal van 200 deelnemers.
De AV was in Oldebroek, in het Bondshuis van de NBAS (Nederlandsche Bond 
van Abstinent Studeerenden). Aantal deelnemers: 200. Het enige belangrijke punt 
op de agenda was de lustrumviering, te houden in het najaar van 1938. Waar zou 
die moeten plaatsvinden? Gezien de verblijdende groei leek viering in één van de 
grote steden aangewezen. Het werd Utrecht. Het jaarverslag vermeldde de oprich
ting van 13 nieuwe afdelingen, maar ook de opheffing van 3 andere, waaronder het 
nog kort daarvoor zo bloeiende Heerhugowaard, opgericht in 1933. Het illustreert 
de moeilijkheid waarmee de VDJO, evenals andere jongerenorganisaties, te 
kampen had: goede bestuurders te vinden, die bereid waren langere tijd aan te 
blijven, bij een constante doorstroming van leden. Het aantal leden nam in 1937 
met 447 toe.
In de jaargang 1937 van J en D werden nog enkele interessante artikelen opgeno
men. In het julinummer schreef Geluk over de verhouding VDJO/VDB. Hij legde 
er de nadruk op dat de VDJO zelf haar leiding kiest, uit eigen leden. "Daarbij 
hebben wij begrepen dat het in veel gevallen noodzakelijk zal zijn de raad en steun 
van ouderen te kunnen krijgen". Vandaar het systeem van adviseurs. Dat zijn 
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oudere geestverwanten, die vaak uitstekend werk verricht hebben, maar zo stelde 
Geluk, zij blijven adviseurs, de beslissingen liggen bij de jongeren zelf. In het 
septembernummer stond een artikel van P.J. van Sloten over studenten en VDJO. 
Hij was het volstrekt eens met de beslissing indertijd genomen om geen aparte 
studentenafdelingen op te richten. Maar stelde hij, zorg dan wel dat de afdelings- 
bijeenkomsten in de studentensteden een hoog peil hebben, waarbij het best wat 
minder gezellig mag zijn, bijvoorbeeld wat minder muziek, zang en declamatie. 
Tenslotte was in hetzelfde septembernummer een verslag opgenomen van Wolff 
over het internationale congres, dat jaar in Knokke gehouden. Hij had daar in 
Knokke geconstateerd, dat de VDJO in dit internationale gezelschap een buiten
beentje was. Alle andere aangesloten organisaties deden aan praktische politiek. 
Wel had hij een toenemende belangstelling ervaren van die andere organisaties 
voor de zuiver principieel-pedagogische taak van de VDJO. Er waren op dit 
internationaal congres ook enkele waarnemers van de Spaanse Jonge Republikeinen 
aanwezig.

1938
En zo ging de VDJO na járen van groei en bloei aan haar lustrumjaar beginnen. 
Met Pasen werd voor het eerst een zeer geslaagde, zij het ijskoude, PACO gehou
den. Op 26 juni was er weer een landdag in het openluchttheater Birkhoven bij 
Amersfoort. De dag vormde een hoogtepunt in de VDJO-geschiedenis: rond de 
2000 deelnemers uit 52 afdelingen tegen, in 1936, 1200 deelnemers uit 30 afdelin
gen. Ook de zomerkampen waren een groot succes: 3 landkampen in Oosterbeek 
en voor het eerst een waterkamp in Grouw.
Tot slot het absolute hoogtepunt van dat jaar: de viering van het 3e lustrum op 5 
en 6 november 1938 in Utrecht. Op de receptie ’s middags in Tivoli werd er iets 
zichtbaar van de vele externe contacten van de VDJO en de waardering van andere 
organisaties voor die VDJO. Van de "bevriende" jeugdorganisaties waren aanwe
zig: de AJC (met als spreker W. Thomassen), de Bond van Sociaal-Democratische 
Studentenclubs (met als spreker D. Roemers), de Bond van Jonge Liberalen, de 
VCJB, VCJC, Christelijk-Historische Jongeren en de Studentencommissie Volks
eenheid (met als spreker D.J. Bouwman). Telegrammen en hartelijke brieven 
waren er van de Internationale Unie, van L.W.G. Scholten, voorzitter van de Anti- 
Revolutionaire Jongeren-Actie (ARJA), van de VCSB, de JVO en van de NBAS. 
Uiteraard waren ook vele VDB’ers en oud-VDJO-prominenten aanwezig. Op de 
feestavond werd Joekes gehuldigd voor 9 járen adviseurschap, evenals Deering en 
zijn vrouw. De laatsten niet alleen vanwege Deerings werk als secretaris-penning- 
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meester en de daadwerkelijke steun van zijn vrouw daarbij, maar ook om hun 
beider activiteiten in de zomerkampen. Zoals bekend was Deering vanaf 1935 
kampleider. Joekes had altijd een bijzondere plaats in de VDJO. Deering schreef in 
J en D van september 1946 over de enorme betekenis eh steun van de adviseur, 
"onze vriend Joekes", die voortdurend met raad en daad de jongeren bijstond. Hij 
roemde vooral zijn helder inzicht in de betekenis van een wel bevriende, maar van 
de politieke partij toch onafhankelijke jongerenorganisatie. Overigens was ook 
Joekes iedere zomer aanwezig in één of meerdere kampen als hoofdkampleider.
In de landelijke pers werd veel aandacht besteed aan het lustrum. Het lustrumfeest 
werd ook in die persberichten als een hoogtepunt gezien.
In het jaarverslag, uitgebracht op de AV, gehouden op de dag na het lustrum, werd 
van de VDJO gezegd "zo gezond als een vis". Het afgelopen jaar had een toename 
van 800 nieuwe leden te zien gegeven. Deering vermeldde de oprichting van 7 
nieuwe afdelingen, waarvan 5 in het Noorden. Daar viel de bloei van de afdeling 
Assen op, met 100 leden! Bekeken zou worden of de stichting van een eigen 
Bondshuis mogelijk was.

1939
Dit zou het jaar worden van de grote veranderingen: internationaal het uitbreken 
van de oorlog in september en daardoor in Nederland de algemene mobilisatie. 
Voor de VDJO intern was het bovenal het jaar van het aftreden van Geluk, in 
september. Maar bij het begin van het jaar was alles nog rustig. De geweldige 
groei van het ledental werkte als stimulans om nog meer te willen bereiken. De 
ledenwinst over de periode 1 januari - 1 april was 500.
De maand april bracht het oproepen van groepen dienstplichtigen voor beperkte 
kust-en grensverdediging, als gevolg van alarmerende internationale berichten. 
Intussen bleek uit de Statenverkiezingen een verdere daling van steun aan de NSB. 
In juni vond voor de 2e keer in Birkhoven een grootse landdag plaats. Daartoe was 
op zeer korte termijn toch nog besloten. Het lukte ook nu weer om ruim 2000 
deelnemers bijeen te krijgen.25
Juist in dit jaar van internationale spanning waren er extra internationale contacten. 
Twaalf VDJO-(st)ers, een record aantal, gingen in juli naar de internationale 
conferentie in Zürich en Geluk en Wolff gingen, op uitnodiging, in augustus enkele 
kampeerdagen in Oost-Duinkerken meemaken van de Belgische "zuster"-vereniging 
de Jonge Wachten. Wel had men die maanden, zeker in juli en augustus, het 
gevoel op een vulkaan te leven. Toen in september inderdaad de oorlog uitbrak 
was men uiteraard vol zorgen maar ook steeds weer werd er getuigd van een vast
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geloof in een betere toekomst. Geen cultuurpessimisme, maar onwankelbaar idea
lisme bij deze jongeren.26
Op 4 en 5 november werd in het NBAS-Bondshuis in Oldebroek de Algemene 
Vergadering gehouden. Het uitgebreide jaarverslag van Deering bracht eigenlijk 
alleen maar goed nieuws en tevreden opmerkingen. Meer dan 1000 nieuwe leden 
en 20 nieuwe afdelingen! De bloei in Friesland was het grootst. Besloten werd dat 
de uitgave van J en D weer terugging naar lx per maand in verband met de 
onzekere toekomst. Een nieuw HB werd gekozen, met als allerbelangrijkste punt 
het aftreden van Geluk wegens het bereiken van de leeftijdsgrens en het aantreden 
van Han Harmsen als nieuwe voorzitter. Leo Wolff werd lid van het HB. In het 
decembernummer schreef Geluk nog enige woorden ten afscheid waarin hij met 
name Joekes, Deering en Wolff dank zegde.

3.4. Terugblik

Het afscheid van Geluk in november 1939 is de afsluiting van de geschiedenis van 
de VDJO in de járen ’30. Járen die, dankzij de reorganisatie van 1930, vanuit een 
toch nog moeilijk begin tussen 1930 en 1934, uitliepen op ongekende groei en 
bloei. Die voorspoedige ontwikkeling was te danken aan de rust gebracht door de 
beginselverklaring van 1930 en aan continuïteit en kwaliteit in de leiding. Eerst het 
driemanschap Zandstra/Klein/Tolsma en daarna met name het driemanschap 
Geluk/Deering/Wolff heeft in de onderhavige járen voortreffelijk werk gedaan. Het 
adviseurschap van Joekes was, in het bijzonder in de járen ’30 tot ’34, van grote 
waarde. Kortom, de leiding functioneerde uitstekend in die járen ’30. Daarnaast is 
er geen twijfel aan, dat de tijdsomstandigheden, de bedreiging van de democratie 
en van eigen waarden en beginselen, de activiteiten van deze jongerenorganisatie 
en daarmee haar groei krachtig gestimuleerd hebben.

In die járen van vele en verwarrende politieke ideeën en gebeurtenissen, was 
daar de VDJO als een jongerenorganisatie die weliswaar niet aan praktische 
politiek deed, maar zich wel nadrukkelijk bezighield met staatkundige vorming, 
niet met partijprogramma’s maar met beginselen, normen en waarden, die ten 
grondslag liggen aan politiek handelen. Dat was iets waaraan, juist in die járen, 
veel jongeren behoefte hadden. De beginselen, normen en waarden die de VDJO 
van betekenis achtte lagen duidelijk samengevat in haar beginselverklaring. Ook 
werd telkens weer door de VDJO aangegeven dat "vrijzinnig" voor haar inhield, 
dat het mogelijk was om vanuit verschillende geestelijke vertrekpunten tot eenzelf
de politieke overtuiging te komen en dat zij zich, zeker ook op sociaal-economisch 
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terrein, niet door een voor alle tijden geldend leerstuk liet leiden.
Naarmate de bedreiging van de democratie duidelijker werd, wees de VDJO 
telkens weer op de waarde van die democratie en de verantwoordelijkheid van 
eenieder tegenover de gemeenschap en de medemens. En in de laatste járen voor 
de oorlog benadrukte zij ook het belang van eenheid. Dat, tenslotte, VDJO-ers hun 
idealen uitwerkten en uitdroegen met jongeren onder elkaar, in een sfeer van ernst 
maar ook van vrolijkheid en bovenal van grote onderlinge verbondenheid, zal ook 
vele jonge mensen hebben aangesproken.

Het afscheid van Geluk was tevens de afsluiting van de geschiedenis van de 
VDJO in de járen ’30. Maar het was meer dan dat. Door het uitbreken van de 
oorlog was het tevens het eind van de opgaande lijn van de VDJO. De járen daarna 
geven een ander beeld te zien. Zoals Deering later schreef,27 werd dat een perio
de, niet van stilstand, maar van een rustige vooruitgang; na de geweldige groei een 
wat kalmer tempo van uitbouw en, gezien de moeilijke tijdsomstandigheden, een 
verdieping van de beginselen en een verinniging van de vriendschapsbanden.

Zoals gezegd, de gedachten over meer samengaan met anderen, het eenheids- 
streven, werden in de laatste járen voor de oorlog steeds sterker, ook bij de jonge
ren. Overigens had de VDJO zich vanaf haar eerste begin al uitgesproken tegen 
verzuiling en klassenstrijd. Ook in de tekst van het Bondslied van de VDJO werd 
deze stellingname verwoord. Merkwaardig is dat, ondanks de vele overeenkomsten 
tussen VDJO en Eenheid Door Democratie, deze laatste organisatie toch nauwelijks 
genoemd wordt in J en D. Tegen gecombineerd lidmaatschap van VDJO en EDD 
was geen bezwaar, maar wel had de VDJO bezwaar tegen de onverzoenlijke 
opstelling van EDD tegenover het communisme en het "opblazen van communis
tisch gevaar in ons land" (cf. met name de opstelling van EDD ten aanzien van het 
Comité van Waakzaamheid).28 Op afdelingsniveau was er wel eens contact tussen 
VDJO en EDD, o.a. in de afdeling Hoorn. Het eenheidsstreven werd door de 
VDJO veel meer beleefd bij de bekende Volkseenheid:conferenties op Woudscho- 
ten en in de directe samenwerking met andere jongerenorganisaties.
De samenwerkingsgedachten werden versterkt in de járen van oorlog en bezetting 
en mondden tenslotte uit in de politieke doorbraak-ideeën. Deze werden, zij het 
slechts tendele, verwerkelijkt in 1946. Dat had toen grote gevolgen voor de VDJO.
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HOOFDSTUK IV

DE VDJO TUSSEN 1939 EN 1947

4.1. September 1939 - mei 1940: de VDJO in gemobiliseerd Nederland

Door de mobilisatie in september 1939 raakte de VDJO, vooral in de eerste 
maanden na die mobilisatie, in moeilijkheden vanwege het plotseling uitvallen van 
zovelen in de afdelingsbesturen. Ook het HB moest 2 leden missen. De gaten 
werden zo goed mogelijk gedicht doordat anderen de taken overnamen, met name 
ook de vrouwelijke leden.1 In februari 1940 leek de gang van zaken bij de VDJO 
weer onder controle en de toestand gestabiliseerd. VDJO-er Hein Roethof uit 
Utrecht wees er toen op dat de propaganda moest doorgaan.
Eind maart werd de PACO gehouden in het Woodbrookershuis in Bentveld. 
Harmsen deelde daar mee, dat ongeveer 600 leden gemobiliseerd waren. Een rede 
van prof. Casimir uit Bilthoven over de punten 1 en 2 van de beginselverklaring 
maakte grote indruk. Er werd geluisterd naar mooi uitgevoerde klassieke muziek. 
Dit alles, gecombineerd met de schitterende omgeving, leidde vervolgens, voor het 
eerst, tot een serie spontaan ingezonden stukken van deelnemers. Zij hadden er 
kennelijk behoefte aan nog eens tot uitdrukking te brengen hoe bijzonder deze 
conferentie voor hen was geweest. Een en ander wordt hier gememoreerd omdat, 
naar later zal blijken, deze PACO van 1940 voor veel van de deelnemers in de 
oorlogsjaren een inspirerende herinnering was.

In het aprilnummer van J en D werd meegedeeld, dat het bestuur in september 
aanvankelijk niet van plan was geweest met de propaganda door te gaan. Tenslotte 
had men het toch gedaan. En hoewel wat langzaam, het aantal leden was blijven 
groeien. "Nu in april is de toevloed weer normaal en groeit de VDJO met 100 
leden per maand".
En toen dan alles weer normaal ging binnen de VDJO, vielen op 10 mei de 
Duitsers Nederland binnen. Han Harmsen had, zonder dat te kunnen vermoeden, in 
september 1939 wel een heel zware taak op zijn schouders gekregen. Een taak, die 
hij met volle inzet en grote toewijding bleef vervullen in de bezettingsjaren.
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4.2. Mei 1940 - juni 1941: het legaal functioneren van de VDJO tijdens de 
bezetting

Na 10 mei 1940 was het ruim twee maanden stil in en rondom de VDJO. Het was 
pas in juli 1940 dat het HB zich weer direct tot de leden richtte. Niet in het zo 
vertrouwde "Jongeren en Democratie", maar in het blad "De Hand aan de Ploeg". 
Dat bleek een gewijzigde uitgave te zijn van het al langer bestaande kaderblad van 
die naam. De reden hiervan was, dat de bezetter al gauw begon met het opvragen 
van nummers van verschillende tijdschriften, ter controle van de inhoud. Het leek 
het HB toen verstandig als naam van het VDJO-orgaan op te geven "De Hand aan 
de Ploeg". Daarmee voldeed men enerzijds aan de eis dat het een al verschijnend 
blad was (alleen bestaande bladen mochten voorlopig worden voortgezet) en had 
men anderzijds het voordeel van een in politiek opzicht neutrale titel. De redactie 
bestond uit het landelijk DB, zodat centraal de koers kon worden bepaald.2 In dit 
eerste nummer (juli 1940) gaf de redactie die koers aan. Men wilde in de komende 
nummers graag artikelen van culturele en maatschappelijke aard, van en voor 
leden. De houding ten aanzien van de bezetter diende waardig en correct te zijn, 
zolang dat niet in strijd zou komen met het eigen geweten. Eensgezindheid was 
meer dan ooit nodig, zo werd gesteld. Tenslotte werd de verordening gepubliceerd 
waarin stond aangegeven dat voor bijeenkomsten, in besloten ruimten, van meer 
dan 20 personen, toestemming was vereist van de autoriteiten. Deze verordening 
zou in de volgende tijd een stempel van kleinschaligheid drukken op de VDJO- 
activiteiten en er ook toe leiden, dat in "De Hand aan de Ploeg" de afdelingsbe- 
richten een steeds belangrijker plaats gingen innemen.
Overigens is het merkwaardig wat er in dat eerste jaar van de bezetting allemaal 
nog mogelijk was. In "De Hand aan de Ploeg" werden de vrijzinnig-democratische 
ideeën helder uiteengezet. Ook stond er een serie artikelen in het blad over diverse 
levensbeschouwingen in Nederland, met de nadruk op waarden als verdraagzaam
heid, gerechtigheid en naastenliefde. Zomerkampen in Oosterbeek, Grouw en 
Giethoorn en gewestelijke weekendconferenties vonden plaats en zelfs was er een 
Algemene Vergadering. Bij de afdelingsactiviteiten lag het accent op huiskamerbij- 
eenkomsten, met als sprekers eigen afdelingsleden, maar soms ook landelijk 
vooraanstaande leden, waaronder HB-leden. Ook adviseur Joekes trok het land 
door en bezocht "zijn" VDJO-ers. Zo werden, heel bewust, de onderlinge contac
ten vastgehouden.
De Algemene Vergadering vond plaats in Amersfoort in de Internationale School 
voor Wijsbegeerte, op 2 en 3 november 1940. Er waren 150 deelnemers.
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■iBBIIIIIillllllilllllllllllliBiilllBllllllll|illillllll|lli|lliilii

teale deeinii ae/caidt o-tii ¿euefU &m hen, die atl ^uli^el. en aèi ^adardg. fruiten de dtiecte 
0-alf^.aaeitng. dxLande, frij. framfraidementen a(. andeityinl de daad hefrfren gelanden,

£n in het h^andeï aeludjtsn an^e gedaanten thanl hif diegenen, díe in eigen lijen niet ^n te- 
ïuggckeeAd. te^-netil de 9-ïaa^., leeïetaAii. aan de a^deting Jtuendet^t) udj. ^ien $ipi fr-ti^maedig gedicht 
taeei ua<u ani., toe hedfuielen ati£ gijn ideaéiime en de udj$e utaalaji. hij. iteedi de fr-etangen aan de 
ajdeting. dlliendettt, die $ijn. afdeting caai, tot af> het laatite agenfrtih frehaïUgde. tiaehlend ieti ao^ 
aan. andeien. te geaen aan de taaimie en de ^amdgheid, iaooiaan’ ^¿/.n. eigen halt aot uaai, Hcin- 
froU aan /Seo-eietz uít Uelet die inigetijhi. in g&tegzlde eo-lleipandentie met an& itand en die o-p. de hem 
eigen land ^eetuaie caij^e ange idealen -p’tajia^eeide en. ¡jaap, lUn&i uit ange frebeheiden a^deting 
‘Ru/unelend. Wij jutten hen niet u-elgcien/1

Deze cloor Han Hecmsen n3:m»ns bet Ilooklbescuur gesproken woorden, werden 
staande nar.yehooi'd. Hionu-. werd Lwec minuten eerbiedige suite beradit.

Bron:
De Hand aan de Ploeg, 
november 1940
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De bijeenkomst werd ervaren als een geweldige stimulans om verder te gaan. Leo 
Wolff, van 1933 tot mei 1940 redacteur van Jongeren en Democratie, trad uit 
vanwege de leeftijdsgrens en werd benoemd tot erelid. Hetzelfde gold voor Jan 
Haan uit Hengelo, jarenlang vice-voorzitter van het HB, voorzitter van de lustrum- 
commissie 1938, leider van het jongenskamp in Giethoorn 1940 en leider van de 
gemeenschapszang op vele landelijke bijeenkomsten.
Een belangrijk agendapunt op de AV was de verhouding VDJO/Nederlandse Unie. 
In een uitgebreid artikel op de voorpagina van het septembernummer van "De 
Hand aan de Ploeg" had het DB zijn visie gegeven op de Nederlandse Unie. Het 
DB was het met veel van de Unie-ideeën van harte eens, maar was bang, dat de 
gepropageerde eenheid zou gaan ten koste van de verscheidenheid èn dat er heel 
weinig invloed op de top van de Unie zou kunnen worden uitgeoefend vanwege de 
stichtingsvorm. Het DB gaf de VDJO-leden dan ook het advies een afwachtende 
houding aan te nemen ten aanzien van persoonlijk lidmaatschap van de Unie. Het 
artikel riep nogal wat reacties op, voornamelijk van buiten de VDJO, waaronder 
van de Nederlandse Unie zelf. Op uitnodiging van de Unie volgde een conferentie 
met als deelnemers prominente VDJO- en Unie-leden, op 5 en 6 oktober. Het 
resultaat was dat het HB van de VDJO, zij het met enige reserves, het genoemde 
advies terugnam.3 Wel werd gesteld dat aandacht en energie allereerst nodig waren 
voor de eigen organisatie: bron van innerlijke kracht en vertrouwde vriendschap. 
Op de hiervoor genoemde Algemene Vergadering in november kwam de afdeling 
Arnhem, bij monde van haar voorzitter Henk Zeevalking, met het voorstel het HB 
op te dragen de VDJO-leden te adviseren zich aan te sluiten bij de Unie. Het 
voorstel werd door de vergadering met de grootst mogelijke meerderheid verwor
pen.

1941
Het nieuwe jaar bracht een januarinummer van "De Hand aan de Ploeg", waarin 
redelijke tevredenheid werd geúit over de gang van zaken in de VDJO tot op dat 
moment. Steeds meer, zo werd gesteld, vraagt men naar verdieping en bezinning. 
Het saamhorigheidsgevoel is sterker dan ooit. Het ledental stijgt nog steeds. Het 
afdelingswerk zal ook in de toekomst beperkt moeten blijven tot activiteiten in 
kleine kring, met een werkwijze als die van een studievereniging. Geadviseerd 
werd studie kunstzinnig te omlijsten met muziek, zang en declamatie. Dat werd 
zeer belangrijk geacht. Uit de vele afdelingsverslagen blijkt, dat men enthousiast 
bezig was en dat de aanbevolen aanpak goed werkte. Zo goed, dat gemeld werd, 
dat er van de (weinige) VDJO-leden die in de eerste maanden van de bezetting niet 
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Ml : I\ï i-'l? L-

Nu ’t wintei’ is, is alles koud 
En kil en grauw rondom mij, 
Een vreemde kilte, die benauwt
— En die verstikt daarbij.....

Nu ’t winter is, is alles vreemd
En eenzaam om mij heen, 
Een leegte, die mij veel ontneemt 
En waardoor veel verdween.....

Veel hoop, geluk. veel vrolijkheid. 
Veel vreugde en veel moed,.... 
Een leegte en een eenzaamheid, 
Die mij zacht wenen doet.

Nu ’t winter is, zie ik me weer. 
Waar vreugd was in 't rond.
Waar 'k me. met vrienden, menig keer 
Éénzaam gelukkig vond.

Nu 't winter is. rust mijin gedacht’ 
Bij dagen van voorheen, 
Bij ’t kamp, in milde zomerpracht,.... 
.... Dan voel k me zo alleen....

HEIN J. ROETHOF

Bron:
De Hand aan de Ploeg, 
februari 1941
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meer wisten hoe ze zich moesten opstellen, de meesten nu weer teruggekomen wa
ren op de VDJO-bijeenkomsten en zich vol geestdrift inzetten.4 De intensieve con
tacten in kleine kring bevorderden de geestelijke weerbaarheid. Het is een punt dat 
veel later nog eens nadrukkelijk weer aandacht kreeg. Dat was in een "Terugblik" 
op de VDJO in de bezettingstijd van de secretaris-penningmeester in juni 1945 in 
"De Hand aan de Ploeg". Hij schreef in die "Terugblik":

"Omdat we in mei 1940 niet direct verboden werden, waren wij in de 
gelegenheid, om in een periode die voor de geestelijke weerstand van 
ons volk vermoedelijk wel de gevaarlijkste van de hele bezettingstijd is 
geweest, onze leden en onszelf voldoende geestkracht en onverzettelijk
heid bij te brengen, die voor de volgende járen van onschatbare 
waarde is geweest".

De VDJO koos in de eerste bezettingsjaren welbewust voor een minder opvallende 
wijze van weerstand, door zich terug te trekken in kleine kring en daar overal waar 
het nodig en geboden was, te werken aan principiële stellingname, hetgeen "van de 
allergrootste waarde is gebleken". Het gaat hier in het bijzonder om de járen 1940 
en 1941. Het betekent overigens niet dat VDJO-ers niet ook actief zouden zijn 
geweest in het verzet. Informatie daarover geeft Deering in de rubriek "Uit de 
VDJO" in "De Hand aan de Ploeg" van juli/augustus 1945.

4.3. Juni 1941 - mei 1945: het illegaal functioneren van de VDJO tijdens de 
bezetting

In juni 1941 werden de politieke partijen verboden, evenals de politieke jonge
renorganisaties en daarmee ook de VDJO. Die had zich daar overigens al op 
voorbereid. Al vóór het verbod waren er voortdurend contacten over allerlei 
problemen en methoden van functioneren met een aantal vooraanstaande (oud-) 
leden en met Joekes als adviseur.5 Na het verbod leek het verstandig dat de 
voorzitter en de secretaris tijdelijk "verdwenen", gezien de belangstelling die vanuit 
de Gestapo en de Sicherheitsdienst naar hen uitging. De leiding werd, vanuit de 
genoemde groep van vooraanstaande oud-leden, de eerste maanden overgenomen 
door ir. S.A. Posthumus uit Delft en A.R.A. Theunissen uit Den Haag. Tevens 
namen zij, evenals enkele ouderen, de taak van rondreizend spreker op zich. In 
grote eendracht kon, met deze goed op elkaar afgestemde groep, het verenigingsle
ven illegaal worden voortgezet. Men bleef discussiëren en kamperen, met name in 
het Noorden en Oosten van het land. Op sommige plaatsen werd zelfs in oktober 
1943 het vierde lustrum van de VDJO herdacht.6
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een nieuwjaarswens in oorlogstijd

Bron:
archief J. Harmsen
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De sterke verbondenheid met elkaar kwam ook tot uiting in hulp aan Joodse vrien
den en vriendinnen. "Hier opende zich een eerste illegaal perspectief waarin stad 
en platteland op voorbeeldige wijze konden samen werken".
Het blijven functioneren van het verenigingsapparaat was in die bezettingsjaren 
zeer belangrijk en zou na de oorlo.g de snelle heroprichting van afdelingen verge
makkelijken. Bovendien had de VDJO hierdoor "tijdens en na de oorlog een 
belangrijke stem in de discussie over politieke vernieuwing".7 8
Ook Joekes bleef als adviseur actief. Naast zijn VDB-werk (hij was in mei 1941 na 
de plotselinge dood van mr. Slingenberg partijvoorzitter geworden), bleef hij ook 
zijn VDJO-ers bezoeken. Tevens stimuleerde hij het inschakelen van vooraanstaan
de VDJO-ers bij belangrijke besprekingen over de toekomst van de VDB. In het 
bijzonder J. Harmsen (voorzitter), J.C. Deering (secretaris-penningmeester) en ir. 
S.A. Posthumus moeten in dit verband genoemd worden. Zij namen op die wijze 
deel aan de bekende vergadering van augustus 1944 ten huize van J. Schilthuis.9 
Na zijn arrestatie in mei 1942 en zijn verblijf in St. Michielsgestel tot december 
1942 ging Joekes, geïnspireerd door de Gestelse ideeën verder met reizen door het 
land en het bepleiten van meer verstandhouding met partijen, waarmee in de 
toekomst samengewerkt zou moeten worden. Aan zijn activiteiten kwam een eind 
door een tweede arrestatie, in april 1943 en zijn daaropvolgende verblijf in 
Buchenwald tot aan de bevrijding.

4.4. De VDJO van mei 1945 - mei 1946: nieuw begin of einde?

4.4.1. Mei 1945 - oktober 1945

Mei 1945 bracht de bevrijding. In de lange járen van de bezetting had men zich 
bezig gehouden met de vraag: herstel, vernieuwing of beide? Nu was er de kans 
om in de praktijk een antwoord op die vraag te geven.

De VDJO was, zo bleek later uit de gang van zaken, in overgrote meerderheid 
voor herstel èn vernieuwing, waarbij in de eerste maanden na de oorlog, zeer 
begrijpelijk, de nadruk werd gelegd op herstel. Op vele plaatsen werden afdelingen 
die in het laatste moeilijke jaar vóór de bevrijding niet of nauwelijks meer functio
neerden, met enthousiasme weer opgericht. Door de oorlogshandelingen waren 
verbindingen verbroken. Landelijk wist men sinds dat laatste oorlogsjaar vaak 
weinig meer van elkaar en van het Hoofdbestuur. Maar er was geestdrift genoeg 
om dan maar vast zelf te beginnen. Liep het allemaal weer, dan kon er gepraat 
worden over hoe het nu verder moest met de organisatie en de eventuele samen- 
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werking met andere organisaties. Maar eerst diende de VDJO weer op gang 
gebracht te worden.

Een kleine minderheid echter was voor een onmiddellijke, radicale vernieu
wing, met als consequentie voorlopig géén heroprichting van de oude VDJO. Is het 
verwonderlijk dat de voorstanders van deze visie nu juist gevonden werden onder 
de oudere leidinggevende VDJO-ers, die lid van de VDB waren geworden en daar 
al enige tijd betrokken waren bij gedachtenwisselingen over het eventuele samen
gaan op korte termijn van diverse partijen? Een uitzondering hierop was Harmsen, 
zoals zal blijken. Het onderling contact tussen leiding en leden was in de VDJO, 
de járen door, altijd sterk geweest, maar vlak na de oorlog, zoals hierboven 
uiteengezet, praktisch niet mogelijk. Desondanks besloot de hiervoor genoemde 
minderheid van leidinggevende VDJO-ers, snel te handelen, dan maar zonder 
overleg met de leden. Zij was er van overtuigd de meerderheid van de VDJO 
achter zich te hebben. Een duidelijk voorbeeld, naar later bleek, van een door 
eigen enthousiasme verkeerde inschatting van de mening van anderen, zelfs van de 
eigen achterban, zoals na de oorlog meer voorkwam. Als gevolg hiervan werden, 
in de VDJO, de eerste maanden na de oorlog beheerst door de meningsverschillen 
over het wel of niet doorgaan met de VDJO. Dat zou duren tot oktober 1945.

In juni 1945 kwam door toedoen van het driemanschap Deering, Posthumus, 
Theunissen het eerste na-oorlogs nummer uit van "De Hand aan de Ploeg". Het 
driemanschap deelde in dit nummer mee zichzelf te zien als voorlopige redactie en 
met de uitgave geheel op eigen initiatief en verantwoordelijkheid te handelen. Met 
voorzitter Harmsen was inzoverre contact geweest, dat meegedeeld werd10 dat hij, 
van plan een rondzendbrief uit te laten gaan, daarvan had afgezien toen hij hoorde 
van het initiatief van de drie. Of de voorzitter ook wist wat in dit nummer door het 
driemanschap aan de VDJO-leden zou worden voorgesteld, lijkt, gezien zijn latere 
reactie, onwaarschijnlijk. Wegens drukke en dringende werkzaamheden in Amster
dam, bemoeide Harmsen zich, evenals verschillende andere VDJO-ers, in die 
eerste maanden na de bevrijding, nauwelijks met de VDJO. Hetgeen hij en zij later 
betreurden.
In dit eerste na-oorlogse nummer schreef Theunissen in zijn artikel "Van Vrijzin- 
nig-Democratische Jongeren tot Jonge Vrijzinnig-Democraten",11 dat "De Hand 
aan de Ploeg" voortaan het orgaan zou zijn van de Jonge Vrijzinnig-Democraten, 
dus niet van de VDJO. De redactie wilde met het blad de onderlinge band, in de 
oorlog zo sterk geworden, behouden. Tevens wilde zij voorlichting geven op 
politiek en sociaal-economisch gebied, omdat daar de eerste tijd grote behoefte aan 
zou zijn. "En", zo schreef Theunissen, "aangezien zeer velen van ons nu boven de
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leeftijdsgrens zijn en dus geen vrijzinnig-democratische jongeren, maar jonge 
vrijzinnig-democraten zijn, wil het blad daar rekening mee houden en zich waar 
nodig wèl op het terrein van de praktische politiek begeven". Tenslotte kwam, in 
verband met het vorige, de vraag aan de orde, die de volgende drie maanden de 
gemoederen zou beheersen: moet de VDJO heropgericht worden? Nee, was het 
antwoord van Theunissen. Als redenen voor zijn antwoord gaf hij:
a. de verwachting dat er op korte termijn een ingrijpende heroriëntatie in het 

partijwezen zou gaan plaatsvinden en daarmee ook ingrijpende veranderingen 
bij de jongerenorganisaties,

b. dat het weer tot bloei brengen van de VDJO zou betekenen het aanhouden van 
veel leden boven de leeftijdsgrens, als kader èn voor het voeren van intensieve 
propaganda voor het werven van nieuwe leden, hetgeen in verband met a. niet 
gewenst leek.

Beter zou het volgens hem zijn om, in afwachting van de officiële uitspraak van de 
leden over het wel of niet doorgaan met de VDJO, voorlopig plaatselijke groepen 
te vormen ter bestudering van staatkundige en economische problemen. "De Hand 
aan de Ploeg" kon bij die studie als kern fungeren.
Na dit opzienbarende artikel gericht aan de Vrijzinnig-Democratische Jongeren, 
volgde een stuk van Posthumus. Dat was al geheel gericht op de Jonge Vrijzinnig- 
Democraten. Het verscheen onder de titel "Een nieuw begin" en was gewijd aan 
keuzemogelijkheden ten aanzien van eventuele samenwerkingsvormen op partijpoli
tiek gebied.
De voorlopige redactie gaf te kennen haar functie ter beschikking te zullen stellen, 
zodra contact met het hele land weer mogelijk was. Verder werd gesteld dat in de 
redactie het DB van de VDJO was vertegenwoordigd in de persoon van Deering en 
de leiding van de VDJO tijdens de oorlog in de persoon van Theunissen en Posthu
mus. De redactie meende op grond van vele door haar gevoerde gesprekken te 
mogen concluderen, dat de leden het in grote lijnen eens zouden zijn met de visie 
in dit nummer gegeven. Vrij snel zou blijken, dat die conclusie niet juist was.
Hoewel in het volgende (juli/augustus)nummer door de redactie geconstateerd werd 
dat "algemene" overeenstemming was gebleken met de aangegeven koers, werd 
toch ook gemeld, dat er vrijwel overal weer federaties en afdelingen waren gestart. 
Verscheidene leden waren toegetreden tot afdelingen van de VDB en sommige 
daarvan waren zelfs gekozen in plaatselijke besturen van die Bond. "Nochtans en 
dat is typerend, blijven deze vrienden trouw aan onze vrijzinnig-democratische 
jongerenorganisatie". Dit kan alleen betekenen dat oudere VDJO-kaderleden de 
overstap naar de VDB al gemaakt hadden maar beseften dat ze, als ervaren kader 
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leden, de VDJO niet in de steek konden laten in deze moeilijke overgangstijd, 
waarin nog geen nieuwe bestuursleden met ervaring beschikbaar waren. En dus 
waren ze wel VDB-lid, maar ze bleven ook VDJO-lid zolang dat nodig zou zijn. 
Dat klopt met de opmerking van Harmsen aan het eind van zijn artikel "De Taak 
van de VDJO" in het oktobernummer van 1945 van "De Hand aan de Ploeg". Hij 
zegt daar: "Het oude VDJO-kader heeft de taak de overgangsperiode te overbrug
gen".
Zo vinden we inderdaad in dat eerste half jaar na de oorlog juist onder de ervaren, 
vaak prominente VDJO-ers, er nogal wat met "twee petten op": èn lid van de VDB 
èn van de VDJO. Harmsen zelf was er een duidelijk voorbeeld van. En dat 
dubbele lidmaatschap was dan, om met de redactie van "De Hand aan de Ploeg" te 
spreken, typisch voor de VDJO, een teken van grote verbondenheid met de 
jongerenorganisatie. Het zou ook een rol spelen bij uitspraken later door diverse 
auteurs in hun publikaties gedaan12 over de invloed van de VDJO op de bespre
kingen door de VDB gevoerd over zijn eventueel meedoen aan een te vormen 
Partij van de Arbeid.
Het gegeven van dat dubbele lidmaatschap had de redactie van "De Hand aan de 
Ploeg" kennelijk aan het denken gezet, gezien haar mededeling, dat "zolang er nog 
geen beslissing is gevallen over de verdere positie van de VDJO en eventuele her
uitgave van "Jongeren en Democratie", er een afzonderlijke rubriek "Uit de 
VDJO" wordt geopend". Van die nieuwe rubriek in dit nummer werd door 
Deering direct gebruik gemaakt met een artikel over de organisatie van de VDJO 
na het officiële verbod in 1941. Hij deelde in dit artikel o.a. mee, dat veel stukken 
en waardevolle archieven in de oorlogsjaren verloren waren gegaan. Posthumus 
schreef in dit nummer een gedegen stuk over socialisme als grondslag van overleg.

Met het volgend nummer, dat van oktober 1945, was het uur der waarheid 
aangebroken. De redactie deelde mee, dat dit derde na-oorlogse nummer van "De 
Hand aan de Ploeg" tevens het laatste was. Op de hoofdbestuursvergadering van 15 
en 16 september 1945 was besloten de uitgave van "De Hand aan de Ploeg" te 
staken en (in november) weer uit te komen met "Jongeren en Democratie". Als 
reden werd genoemd dat de behoefte aan het oude orgaan "in den lande sterk 
gevoeld werd". De zittende redactie nam afscheid en liet weten met zeer veel 
genoegen terug te denken aan haar kortstondig bestaan.
Het belangrijkste stuk in dit laatste nummer was een lang artikel van Harmsen over 
"De Taak van de VDJO". Hij levert daarin commentaar op het hiervoor besproken 
artikel van Theunissen van juni 1945. Hij brengt vier punten van kritiek naar 
voren:

77



1. met Theunissen is hij overtuigd van de wenselijkheid van partijvorming op een 
andere basis dan voorheen, maar dat betekent niet dat hij, de situatie in ogen
schouw nemend, niet ook zou willen aandringen op een heroprichting van de 
VDJO en krachtige hervatting van haar arbeid.

2. Theunissen kijkt teveel naar het kader van de VDJO. Maar juist dat kader is 
zich door studieconferenties, onderlinge briefwisseling en speciale vergade
ringen buiten het organisatorisch verband, met praktische politiek gaan bezig 
houden. "Kijk eens naar de groep die nu beneden de 25 jaar is. Moet de VDJO 
voor hen niet meer terugkomen?".

3. Theunissen heeft te weinig oog voor de duurzame functie van de VDJO: staat
kundige vorming en tevens het bieden van informatie over culturele, maat
schappelijke en historische onderwerpen. Dat laatste bijvoorbeeld, verklaart het 
grote aantal meisjesleden in de VDJO.

4. Theunissen heeft niet voldoende oog voor de sfeer waarin de VDJO-activiteiten 
plaatshebben en die aan die activiteiten een bijzonder karakter geeft. Het is een 
sfeer van jongeren onder elkaar, die een politieke partij, met veel grotere 
leeftijdsverschillen, niet kan bieden; een sfeer waardoor de VDJO juist zo 
aantrekkelijk was en is voor de jongeren.

Tot slot stelt Harmsen de vraag "die Theunissen had moeten beantwoorden": 
bestaat er bij de huidige jongeren van 18-30 jaar geen behoefte meer aan een 
organisatie als de VDJO, of wordt er in die behoefte soms al voorzien? Zijn 
antwoord is: behoefte is er, zelfs meer dan vroeger en er is géén andere organi
satie die ons werk kan doen. En dus: zet het werk voort!

"Wij mogen de komende jongeren-generatie niet loslaten. Het oude 
VDJO-kader heeft tot taak de overgangsperiode te overbruggen. Laat 
er niet gezegd kunnen worden, dat wij tekort zijn geschoten. Aan de 
slag! Vol goede moed!".

Met deze duidelijke taal zette de voorzitter de VDJO weer op de oude, vertrouwde 
koers.

Ten vervolge op de hierboven vermelde zeer belangrijke HB-vergadering van 
15 en 16 september 1945, ging er na de verschijning van het laatste nummer van 
"De Hand aan de Ploeg", nog een aparte brief van de voorzitter naar de besturen 
van de federaties en afdelingen. De resultaten van die HB-vergadering werden in 
deze brief kort samengevat en kwamen hierop neer:
a. de VDJO streeft naar een zo innig mogelijke samenwerking met andere jonge

renorganisaties. Voor overleg met die organisaties is een commissie ingesteld, 
met Harmsen als voorzitter en Theunissen als secretaris. Deze commissie is met
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haar werk begonnen,
b. de VDJO dient haar werk met alle kracht voort te zetten,
c. vanaf november 1945 verschijnt "Jongeren en Democratie" weer,
d. acties richten op het aantrekken van leden tussen 17 en 27 jaar en het opnemen 

van deze leeftijdscategorie in besturen,
e. een commissie is ingesteld voor het aanscherpen en aanpassen van het beginsel

programma,
f. door overdrukke werkzaamheden van Deering (sinds 8 juli 1945 ook officieel 

secretaris-penningmeester van de VDB) zal Arnold Presburg uit Haarlem een 
deel van de VDJO-secretariaatswerkzaamheden, t.w. de correspondentie met 
federaties en afdelingen, op zich nemen.

En zo kwam er in oktober 1945 een eind aan vijf maanden onzekerheid over het 
wel of niet heroprichten van de VDJO. Men kon zich nu bezig gaan houden met 
dat andere belangrijke punt: vernieuwing. De maanden na oktober geven dan ook 
het beeld te zien van een VDJO die, nu weer rustig op koers, langzaam maar 
zeker, afstevent op de "innige" samenwerking met andere jeugdorganisaties. Ze 
kreeg daarbij de wind in de zeilen door de voortgang die werd gemaakt in de 
besprekingen over samenwerking tussen enkele politieke partijen. Besprekingen, 
die tenslotte resulteerden in de oprichting van de Partij van de Arbeid in februari 
1946.

4.4.2. November 1945 - april 1946

Het eerste nummer van "Jongeren en Democratie" na de oorlog verscheen onder 
redactie van H. Harmsen, J. Bartels en J. Voogd. Het kwam uit in november 
1945. De belangrijkste thema’s in dit en volgende, weer maandelijks verschij
nende, nummers zijn: samenwerking met anderen èn het tot ontwikkeling brengen 
van een actieve eigen VDJO. Wat betreft die samenwerking stelde de redactie dat 
men, ondanks het weloverwogen besluit tot heroprichting, bereid was de eigen 
VDJO op te offeren aan die samenwerking, maar dan alleen op grond van eenzelf
de interpretatie van democratie door alle betrokkenen en een aanvaardbaar begin
selprogramma. Wat betreft die eigen, actieve VDJO: in de rubriek "Aangepakt!" 
deelde Deering mee, dat de vroegere rubrieken "Afdelingsnieuws" en "Personalia", 
die altijd zeer populair waren geweest binnen de VDJO, weer zouden gaan ver
schijnen. Hij merkte ook op dat de komende periode beslissend zou zijn voor de 
VDJO. In het kader van het wekken en levendig houden van staatkundige belang - 
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stelling werd een begin gemaakt met een serie artikelen over staatkundige beginse
len en economisch beleid van de hand van Harmsen. Hij schonk daarbij ook 
aandacht aan de nieuwe ontwikkelingen op staatkundig gebied: het eventueel 
samengaan van partijen met verschillende beginselprogramma’s en het al dan niet 
samengaan van jongerenorganisaties. Op economisch gebied gaf hij de verschillen
de visies weer op de rol van de overheid in het economisch leven.

Naar aanleiding van het tot stand komen van de PvdA in februari 1946 en de 
moeizame gang van zaken bij de jongerensamenwerking, bevatten de J en D 
nummers van februari, maart en april 1946 ieder een groot artikel over die zo 
gewenste samenwerking.

In het eerste van die drie artikelen, getiteld "De Staatkundige Jongeren voor de 
toekomst", gepubliceerd in J en D van februari 1946, haalde Kees Vrijling (hij had 
behoord tot de groep rondreizende sprekers in de bezettingsjaren) fel uit naar de 
jongeren, waaronder zijn eigen VDJO-ers, die zó laks waren dat de politieke 
partijen nu een straatlengte voorlagen op de jongeren. Hij stelde dat alle organisa
ties van jongeren, zonder uitzondering, de verantwoording hadden om op korte 
termijn samen te smelten tot één wijdvertakte jongerenorganisatie. Dat zou dan niet 
de jongerenorganisatie van de PvdA moeten zijn, maar een zelfstandige, los van de 
partijen staande organisatie, met eigen staatkundige, sociale en economische 
beginselen. Die beginselen moesten niet dogmatisch, maar ruim zijn, zodat ze in 
algemene zin door allerlei richtingen aanvaard zouden kunnen worden. Hoe moest 
men tot die concentratie komen? Door in de praktijk, in de afdelingen dus, de 
contacten met anderen te leggen. Dit zou kunnen door gezamenlijke vergaderingen, 
fietstochten, bonte avonden etc. en misschien daaropvolgend door het beleggen van 
een gemeenschappelijke propaganda-avond. Kunnen of durven de jongeren dat niet, 
dan:

"moeten ze maar in enge beslotenheid hun onvruchtbare schotjesgeest 
betrachten. Maar ze kunnen dan niet daarmee hun handen in on
schuld wassen. Zij zijn dan voor een belangrijk deel verantwoordelijk 
voor de politieke laksheid en sociale voosheid van tienduizenden 
jongeren. De toekomst van Europa en Nederland is niet gebaat bij 
een Pilatus, zij heeft een Paulus nodig!".

In het maartnummer volgde het tweede artikel: "Jeugdbeweging en Politieke 
Partij" van Joop Voogd. Hij stelde hierin de vraag: moet een jongerenorganisatie, 
die met de principes van een partij sympathiseert en die onderschrijft, een onder
deel vormen van die partij? Bij zijn beantwoording van deze vraag maakte hij een 
boeiende vergelijking tussen politieke partij en jongerenorganisatie. Politiek, zo 
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stelde Voogd, is het daadwerkelijk dienen van het land. Politieke idealen concreti
seren zich nu eenmaal in nuchtere beschouwingen, cijfers, feiten en berekeningen 
Een politieke partij moet dan ook nuchter, ernstig en zakelijk zijn. Een jongerenor
ganisatie daarentegen staat niet in de politiek, maar verkeert nog in de voorberei
dingsfase. Zij is idealistisch, want haar leden hopen straks een betere wereld te 
kunnen bouwen. Die jongeren hebben ook behoefte aan niet-emstige zaken, zoals 
zang, dans en feestavonden, die een stimulans zijn voor het gevoel van kameraad
schap. Die sfeer van vriendschap is in een politieke partij wel belangrijk maar niet 
strikt noodzakelijk. Een jongerenorganisatie staat of valt er mee. Tenslotte, laat 
jongeren toch zelfstandig zijn, geeft ze eigen verantwoordelijkheid. Daar leren ze 
alleen maar van. En dus, zo was het oordeel van Voogd, ook in de toekomst hoort 
een jongerenorganisatie geen onderdeel te zijn van een politieke partij. Geen 
afhankelijkheid. Geen betrokken worden in de politieke sfeer.
Dat die "toekomst" snel dichterbij kwam blijkt uit een afscheidsstukje van Joekes 
gericht aan de VDJO-jongeren, in verband met het opheffen van de VDB. Maar 
ook en nog veel meer uit de mededeling van Harmsen, dat in april de eerste na
oorlogse PACO zou worden gehouden, in combinatie met een Algemene Verga
dering. De voorzitter liet bovendien weten, dat naar alle waarschijnlijkheid aan die 
vergadering een voorstel voorgelegd zou worden tot fusie met de Democratisch 
Socialistische Jongeren Organisatie (DSJO) en de Jongeren Werk Gemeenschap uit 
de Nederlandse Volks Beweging en misschien ook nog met enige andere jongeren 
groepen. "Het is mogelijk", zo schrijft Harmsen, "dat deze PACO de laatste grote 
landelijke VDJO-bijeenkomst is!".

In het aprilnummer volgde een derde en laatste artikel aangaande de moeizame 
gang van zaken rond de jongerensamenwerking. Het was getiteld "Spijkers met 
Koppen" en van de hand van J. van Beek, voorzitter van de afdeling Utrecht. Hij 
had, net als Kees Vrijling, deel uitgemaakt van de groep rondtrekkende sprekers in 
de bezettingsjaren. Begin- en eindregel van het stuk luidden: "Ik ben het niet eens 
met het beleid van het HB". Hij gaf als volgt aan waarom niet:
1. Vanwege de gang van zaken vlak na de oorlog. Ondanks een apparaat dat nog 

functioneerde, zij het gebrekkig, ondanks een ledental, dat alleszins voldoende 
was om de VDJO weer op te bouwen en kansen genoeg, zei het HB:13 nee! 
wachten! Resultaat: verlies van kostbare tijd, onrust en verwarring.

2. Het HB heeft de fout gemaakt om, terwijl een zeer groot gedeelte van de leden 
(èn van het HB) boven de leeftijdsgrens was, geen jonge leden aan het HB toe 
te voegen en geen advies te geven aan gewestelijke- en afdelingsbesturen om 
datzelfde te doen. Op de uitgebreide HB-vergadering van 15 en 16 september
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194514 was het jonge element vrijwel niet vertegenwoordigd en hetzelfde gold 
voor de toen ingestelde commissies.

3. De fusie krijgt nu haar beslag en heel de VDJO wist van niets. In het nummer 
van maart van J en D wordt de kwestie als vrijwel afgedaan aangekondigd en 
meegedeeld dat de leden op de a.s. PACO in april hun mening mogen geven. 
En wie geven daar hun mening? Zij, die na de totstandkoming van de fusie de 
nieuwe organisatie zullen verlaten, om de zaak dan over te laten aan jongeren 
die van niets weten! Kortom: "Jullie oudere leden weten zo goed hoe het moet 
en regelen de zaken met elkaar. Maar wie moeten straks die zaken uitvoeren? 
Wij, de echte jongeren, die van niets weten!".

Aan de hiervoor genoemde PACO en de daaraan gekoppelde Algemene Verga
dering van 20, 21 en 22 april in Soesterberg, is dit aprilnummer van J en D verder 
gewijd. Het bevat een uitvoerige toelichting op het fusie-voorstel, dat wil zeggen 
fusie met de Democratisch Socialistische Jongeren Organisatie (DSJO) en de 
Jongeren Werk Gemeenschap (JWG) uit de Nederlandse Volksbeweging. Deze 
fusie moest leiden tot een jongerenorganisatie onder de naam "Democratisch 
Socialistische Jongeren Vereniging (DSJV) "Nieuwe Koers". Weergegeven worden 
vervolgens: doelstelling en beginselverklaring van de nieuwe organisatie en punten 
waar de DSJV met name naar streeft. Gesteld wordt, dat ondanks grote overeen
stemming tussen de beginselprogramma’s van de DSJV en de PvdA, de doelstel
ling van de PvdA, zijnde een verwezenlijking van haar beginselen in de praktische 
politiek, een geheel andere is dan die van de DSJV. Ook dient de jongerenor
ganisatie onderscheiden te worden van de jeugdbeweging. Die laatste heeft vooral 
een opvoedende taak vanuit de eigen levensbeschouwing. Bedoeld wordt in dit 
verband de AJC. Daarna wordt een overzicht gegeven van de besprekingen die- 
geleid hebben tot het fusievoorstel. Als reden van de lange duur van die bespre
kingen wordt genoemd de moeilijkheid om te komen tot eenstemmigheid over het 
doel van de toekomstige politieke jongerenorganisatie en haar verhouding tot een in 
beginsel verwante politieke partij.
Tenslotte volgt een zeer uitgebreid artikel van Harmsen waarin hij, in verband met 
het belang van het fusievoorstel, enkele punten nog eens extra aandacht geeft. Aan 
de ene kant, zo zegt hij, zijn er leden die menen dat de nu voorgestelde fusie een 
onvermijdelijk gevolg is van het tot stand komen van de PvdA. Zo eenvoudig is 
dat echter niet. Politieke jongerenorganisaties en politieke partijen kunnen niet 
vereenzelvigd worden, is ons standpunt altijd geweest. Welnu dat standpunt hebben 
we ingenomen en verdedigd bij de onderhandelingen. Aan de andere kant zijn er 
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leden die menen dat we niets met de oprichting van de PvdA te maken hebben. 
Handhaven wij echter de VDJO en bestaan er daarnaast nog enige gelijkgezinde 
staatkundige jongerenorganisaties, zo zegt Harmsen, dan blijft dat scheidslijnen in 
stand houden in plaats van die uit te wissen. Voor de VDJO, zo betoogt de 
voorzitter, waren en zijn twee dingen van groot belang ten aanzien van de komen
de jongerenorganisatie:
1. De beginselen. Die zijn voor ons beslist aanvaardbaar. Ook het woord "socia

listisch" is in onze kringen niet onbekend. Belangrijk is dat men laat uitkomen 
wat men daaronder verstaat. Als men dan met de inhoud akkoord gaat, hoeft 
men tegen de naam zelf niet zoveel bezwaren te hebben.

2. De verhouding van de nieuwe organisatie tot de PvdA. Uit de gegeven toelich
ting blijkt dat de gekozen oplossing, tot onze vreugde, dezelfde is als bij de 
verhouding VDB/VDJO. Duidelijk wordt in die toelichting aangegeven dat de 
doelstelling van de politieke partij een heel andere is dan die van de politieke 
jongerenorganisaties, zoals die op haar beurt ook weer verschilt van die van de 
jeugdbeweging.

Op 20, 21 en 22 april werd in Soesterberg inderdaad de eerste en laatste 
PACO na de oorlog gehouden in combinatie met een Algemene Vergadering. In 
die vergadering viel de beslissing over de toekomst van de VDJO. In het allerlaat
ste nummer van "Jongeren en Democratiè", dat van september 1946, een af- 
scheids-en extra-nummer (de VDJO is dan al opgegaan in de DSJV "Nieuwe 
Koers", met een eigen blad) beschrijft Joop Voogd die dagen in Soesterberg onder 
het motto: "Partir, c’est mourir un pen". Op zaterdag, na de openingsrede van 
Harmsen volgde een "schitterend" overzicht van Deering over de VDJO in de 
bezettingsjaren. Daarna had de discussie plaats over het samengaan. Er werd onder 
andere opgemerkt dat men bang was straks meer de oude socialistische geest te 
zullen ontmoeten dan de vertrouwde VDJO-sfeer. Van Beek herhaalde nog eens 
zijn kritiek op de gang van zaken. De volgende morgen antwoordde Harmsen en 
vervolgens stemde de grote meerderheid voor samengaan. Hoogtepunt daarna was 
een rede van Joekes over de strijd voor socialisme en democratie, getiteld: "De 
taak der jongeren in deze tijd". Die avond (zondag) was er voor het laatst een 
"grootse" bonte avond. De volgende dag kwam men na een "mooie" wandeling 
weer samen. Harmsen werd tot erelid benoemd. Geluk, het andere erelid en 
voorzitter in de gloriejaren van de VDJO, hield de afscheidsrede. Geëindigd werd 
met het zingen van het VDJO-lied:
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"Blijve dan eeuwig ’t verlangen in ons levend, 
Naar eene beet 're maatschappij.

Aan een ieder gelijke kansen gevend, 
Waarin voor de klassenstrijd geen plaats meer zij. 

Dat is de basis waarop wij willen bouwen, 
Ingaand de toekomst vol vertrouwen ..."

Ons parool zij immer zo: 
Houdt koers, Houdt koers, V.D.J.O"

4.5. De VDJO en haar rol ten aanzien van het opgaan van de VDB in de PvdA

In verschillende publikaties zijn uitspraken te vinden als de volgende:
"De jongeren, georganiseerd in de VDJO, waren voortrekkers in het proces van 
het opschuiven van de VDB naar links onder invloed van crisis-en oorlogservarin
gen".15
"Toen de onderhandelingen van de studie-commissie succes beloofden, aarzelde de 
vrijzinnig-democratische oud-minister en lijstaanvoerder, mr. P.J. Oud, voor het 
socialisme te kiezen. De jongeren trokken hem echter over de streep en lieten 
duidelijk blijken dat zij op 9 februari mee zouden doen".16
"De VDJO, in ieder geval het bestuur ervan, bleek bereid om te fuseren zonder op 
een beslissing van de Vrijzinnig-Democratische Bond te wachten. Dat zou beteke
nen dat de Bond zijn belangrijkste groepering zou verliezen en dat was een niet te 
veronachtzamen risico-factor".17
"Anders dan de partij, bleef de jongerenorganisatie, de VDJO, wel functioneren in 
de oorlogsjaren. Hierdoor had zij tijdens en na de oorlog een belangrijke stem in 
de discussie over partijpolitieke vernieuwing".18
"Haar invloed (van de VDJO, M.B.) is vooral tijdens het politieke gesprek in 1945 
belangrijk geweest en zij heeft intern de overgang naar de Partij van de Arbeid 
sterk gestimuleerd".19
Door dergelijke uitspraken wordt de suggestie gewekt dat de VDJO invloed heeft 
gehad bij de besprekingen over het opgaan van de VDB in de PvdA. Is dat juist? 
Kan er van een dergelijke invloed worden gesproken?

In de bezettingsjaren werden, op voorstel van Joekes, de jongeren betrokken 
bij besprekingen in VDB-kringen over de toekomstige gang van zaken.20 Waar in 
die járen het onderhouden van contacten moeilijk was, hetgeen overigens sterker 
gold voor de VDB dan voor de VDJO, lijkt het voorstel van Joekes zeer begrijpe- 
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lijk. Elkaar steunen en, zeker ook, samen denken over hoe het na de oorlog verder 
zou moeten, was een vooruitziende gedachte. Het kon des te gemakkelijker 
gebeuren, omdat vooraanstaande VDJO-ers als Harmsen (voorzitter), Deering 
(secretaris-penningmeester) en Posthumus ook al, vanwege hun leeftijd, lid waren 
geworden van de VDB. Deze combinatie van lidmaatschappen was niet alleen 
mogelijk, maar kwam door de omstandigheden ook veel voor. Na de oorlog bleef 
vanuit de VDB het contact met de jongeren bestaan. Het werd zelfs extra nadruk 
gegeven tijdens de VDB-vergadering van 8 juli 194521 in Den Haag. Er werd op 
die vergadering een voorlopig Centraal Comité opgericht van 15 personen. Daarin 
hadden ook zitting Harmsen en Posthumus als VDJO-ers èn VDB-ers en Geluk als 
oud-voorzitter van de VDJO. Deering, nog steeds secretaris-penningmeester van de 
VDJO, werd op die vergadering ook tot secretaris-penningmeester van de VDB be
noemd. Tijdens de VDB-vergadering van 8 september werd een commissie van 8 
leden ingesteld tot onderzoek van samenwerking met andere partijen.22 Ook in die 
commissie zaten oud-VDJO-ers t.w. Posthumus, Geluk en Vondeling. Uit deze 
laatste commissie tenslotte kwamen dan weer voort de 5 leden van de zgn. Studie
commissie Politieke Partijen, gevormd op initiatief van de Nederlandse Volksbewe
ging.23 Posthumus en Deering waren lid van die studiecommissie.

En niet alleen dat de "jongeren" vertegenwoordigd waren, ze werden ook 
steeds nadrukkelijker genoemd in vergaderingen. Ter illustratie worden hier de 
notulen aangehaald van de vergadering van het Centraal Comité van de VDB van 
15 december 1945.24 In die notulen staat: "het verheugt hem (Kranenburg) dat 
vooral van de kant van de jongeren een grote wil tot samenwerking bestaat" en 
"den jongeren brengt mr. Joekes dank voor de stuwende kracht, die van hen in de 
nieuwe richting is uitgegaan". Eveneens is illustratief de opmerking van Joekes in 
de vergadering van de Studie-commissie Politieke Partijen van 29 december 1945. 
In die vergadering meldde hij dat het Centraal Comité van de VDB in het alge
meen kon getuigen van "warme gestemdheid bij de jongeren en instemming bij de 
gehele vergadering".25
Uit het voorgaande moge duidelijk blijken dat de jongeren:
1. in de oorlog, op initiatief van de VDB, betrokken werden bij vergaderingen van 

de partij;
2. na de oorlog op belangrijke posten zaten namens de VDB;
3. steeds meer in besprekingen over eventuele fusie in het bijzonder genoemd en 

bedankt werden.
De vragen zijn nu:
a. waarom is dat allemaal gebeurd?
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b. hebben de jongeren op deze manier inderdaad invloed op de gang van zaken 
gehad?

Bij een poging tot beantwoording van deze beide vragen zij misschien ten over
vloede opgemerkt dat "de jongeren" in deze context, doelt op de toenmalige 
VDJO-jongeren, zowel in als buiten de VDB. Iemand als Harmsen werd niet alleen 
als VDJO-jongere gezien binnen de VDB, maar vertegenwoordigde daar, qualitate 
qua, ook de VDJO-ers buiten de VDB.

Heeft nu de VDJO inderdaad invloed gehad op de fusiebesprekingen? Harmsen 
zei later:26 "Van enige bijdrage van de VDJO aan het besluit van de VDB op te 
gaan in de PvdA is geen sprake. De VDJO, als zodanig, heeft daar geen enkele 
bemoeienis mee gehad". Dat was volgens hem ook logisch gezien "de door de 
VDJO nauwgezet in acht genomen gedragslijn dat deze organisatie in praktisch 
politieke en tactisch politieke vragen geen standpunt zou innemen". "Met de koers 
van de VDB heeft de VDJO zich dan ook nimmer bemoeid".
Dat is duidelijk maar heel anders dan gesteld wordt in enkele hiervoor gegeven 
citaten uit publikaties terzake. Of toch niet? Het is wel zo, dat Harmsen in de VDB 
niet alleen zomaar een VDB-lid was. Voor velen was hij beslist niet los te denken 
van de VDJO. Dat werd dan nog versterkt door het feit dat het standpunt dat hij 
had aangaande een verregaand politiek samengaan en zelfs eventueel samensmelten 
van de VDB met andere partijen, overeen kwam met het al járen bekende, princi
piële standpunt van de VDJO op het gebied van samenwerking tussen jongerenor
ganisaties.27 En dat standpunt was ook te beluisteren in de opmerkingen van de 
andere (ex) VDJO-leden in de VDB.
Kortom, in overweging nemend dat:
1. de "jongeren" staat voor de VDJO,
2. jonge VDB-leden die tevens vooraanstaande VDJO-leden waren, kort na de 

oorlog op belangrijke posten in de VDB te vinden waren,
3. hun stem extra aandacht kreeg,
4. die stem altijd een stem was voor innige samenwerking tot samensmelting toe,
5. dat ook het standpunt was van de VDJO in het algemeen;
lijkt het geenszins verwonderlijk dat verschillende auteurs stellen, dat de VDJO 
met dat standpunt invloed heeft gehad op de fusiebesprekingen.
Harmsen heeft formeel gelijk als hij zegt dat de VDJO als zodanig, dus als organi
satie, geen bemoeienis heeft gehad met de gang van zaken in de VDB. Maar als 
men ziet hoe Kranenburg en Joekes telkens weer het standpunt der jongeren, dat 
"toevallig" ook hun eigen standpunt was, onderstreepten en er extra aandacht aan 
gaven, dan moet men toch concluderen, dat er wel degelijk VDJO-invloed was, zij 
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het indirect. Harmsen zelf schrijft, dat er inderdaad invloed was van (oud)-VDJO- 
ers in de VDB, "maar die moet niet worden overschat. De invloed van mannen als 
Kranenburg, Joekes en Oud, was aanmerkelijk groter".

En dus: had de VDJO invloed op de fusiebesprekingen in de VDB? Antwoord: 
nee, als er uitgegaan wordt van directe invloed, uitgeoefend door de organisatie als 
zodanig. Ja, als men uitgaat van indirecte invloed en voor het woord "indirect" ook 
nog plaatst "een zekere". Ter verduidelijking: die indirecte invloed van de VDJO 
kwam tot stand doordat (oud-)leden, in de VDB het standpunt van de VDJO 
uitdroegen en doordat dat standpunt, als het standpunt van "de jongeren", opzette
lijk meegenomen werd door Kranenburg en Joekes in hun pleidooien voor fusie en 
gebruikt werd om die pleidooien daarmee te versterken.

Was die invloed van de VDJO op bepaalde momenten van doorslaggevende 
betekenis in dit belangrijke besluitvormingsproces in de VDB? Is het juist wat 
Thomassen schrijft over de jongeren, die Oud over de streep trokken? Hij geeft 
jammer genoeg niet aan of hij aangaande een zodanige gang van zaken concrete 
aanwijzingen had, bijvoorbeeld ontleend aan notulen. Of gebeurde het volgens 
Thomassen meer indirect, doordat bij Oud in zijn overwegingen wel of niet mee te 
doen met de fusie, de houding van de jongeren de doorslag gaf? Of de zienswijze 
van Thomassen juist is, valt moeilijk te beoordelen.

Tenslotte de nog niet beantwoorde vraag: waarom zijn de jongeren er na de 
oorlog bijgehaald door de VDB? Een, misschien wat cynisch, antwoord is, gezien 
het voorgaande, welhaast onvermijdelijk: bepaald niet alleen uit respect voor wat 
deze jongeren in de oorlog hadden laten zien aan inzet ten bate van het in stand 
houden van hun organisatie, maar vooral ook vanwege het bekende VDJO-stand- 
punt terzake innige samenwerking met andere (jongeren)organisaties, zonodig met 
het opgeven van eigen identiteit. Er kon immers van uitgegaan worden dat VDJO- 
jongeren, die lid waren geworden van de VDB, in de VDB eenzelfde standpunt 
zouden innemen als het ging om samenwerking tussen politieke partijen. En dat 
betekende dat men, met deze VDJO-jongeren op belangrijke plaatsen in de partij, 
kon rekenen op extra en zeer duidelijke steun voor de visie van Joekes en Kranen
burg.

Deze aanpak heeft dan goed gewerkt en zeker bijgedragen aan het uiteindelijke 
succes van de fusiebesprekingen. Het is dan ook begrijpelijk dat, op voorstel van 
Joekes, op het stichtingscongres van de PvdA op 9 februari 1946, waar vertegen
woordigers van de verschillende groeperingen het woord voerden, Harmsen sprak 
namens "de jongeren", steun in het verleden, hoop voor de toekomst.
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HOOFDSTUK V

DE FORMELE ORGANISATIE

In het eerste deel van dit hoofdstuk zal de datering van de eerste statuten en die 
van de statutenwijzigingen in de loop der járen behandeld worden. Daarna volgt 
aan de hand van de statuten van 1935 een beschrijving van de formele organisatie 
van de VDJO.
Wegens het zeer grote belang van de in 1930 in de statuten opgenomen begin
selverklaring, wordt deze beginselverklaring apart behandeld. Dat gebeurt in het 
tweede deel van dit hoofdstuk.

5.1. Statuten, huishoudelijk reglement, federatie- en afdelingsreglementen

16 december 1923
De eerste statuten dateren van 16 december 1923. Tot nu toe is er geen exemplaar 
van gevonden. Maar de toenmalige voorzitter van de VDJO, Geluk, sprak in zijn 
lustrumrede van 5 november 1938 over deze eerste statuten, haalde daar passages 
uit aan en zei dat ze van 16 december 1923 waren. Dat is ook de datum waarop, 
volgens De Vrijzinnig-Democraat van 22 december 1923, de landelijke organisatie 
werd opgericht en o.a. deze statuten behandeld werden. In bovengenoemde 
lustrumrede zegt Geluk echter, dat weinig bekend is over de oprichtingsdatum van 
de VDJO als centrale, d.w.z. als landelijke organisatie. Die oprichting zou volgens 
hem op 23 oktober 1923 plaats gehad moeten hebben.1
Hoewel die datum dus onjuist is, vinden we in artikel 2 van de statuten uit 1935, 
23 oktober toch vermeld als oprichtingsdatum van de VDJO.2 Ook bij het vaststel
len van de data voor de lustra is van die datum uitgegaan, cf. in 1928 op 20 
oktober, in 1933 op 21 oktober. Alleen in 1938 verschoof de lustrumdatum iets: 5 
november. De oprichtingsdatum wordt noch in de hierna genoemde ontwerp-statu- 
ten, noch in de statuten van 1930 genoemd.
In december 1926 werden nieuwe ontwerp-statuten door het HB vastgesteld. Sta
tuten en huishoudelijk reglement werden samengevoegd en er kwam een artikel bij 
betreffende een Raad van Advies. De reden voor de genoemde samenvoeging was, 
dat men toen toch niet van plan was Koninklijke goedkeuring aan te vragen. De 
ontwerp-statuten werden gepubliceerd in het orgaan met het oog op een behande- 
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ling ervan op de AV in januari 1927.3

23 januari 1927
De gewijzigde statuten werden aangenomen op de AV van 23 januari 1927 in 
Utrecht. De volgende, zeer belangrijke, wijziging is die van 2 november 1930.

2 november 1930
Op de AV te Leeuwarden werd een eigen beginselverklaring opgenomen als artikel 
2 van de statuten. De VDJO verklaarde zich hiermee onafhankelijk van de VDB, 
maar liet toch een zekere band met die VDB bestaan, door de Raad van Advies te 
vervangen door VDB-afdelingsadviseurs (art. 8). De, vanaf de oprichting bestaan
de, functie van landelijke VDB-adviseur werd gehandhaafd (art. 49).

10/11 oktober 1931
Op de AV in Assen, 10/11 oktober 1931, werd eveneens een belangrijke wijziging 
van, d.w.z. aanvulling, op de statuten aanvaard. Het streven naar nationale 
ontwapening werd als extra punt toegevoegd aan de al bestaande 7 punten van de 
beginselverklaring .4

26/27 oktober 1935
Tenslotte werden in 1935 op de AV van 26/27 oktober 1935 in Arnhem (Alteveer), 
de statuten wederom gewijzigd. Dit keer was het in verband met het wèl aanvragen 
van Koninklijke goedkeuring.5 De samenvoeging van statuten en huishoudelijk 
reglement uit 1927 werd nu weer ongedaan gemaakt. Liet men immers het huis
houdelijk reglement binnen de statuten, dan zou voor iedere kleine wijziging in het 
reglement Koninklijke goedkeuring aangevraagd moeten worden. De scheiding' 
werd uitgewerkt door de VDJO-leden Wim de Vries en Wilke Veldhuis en het was 
een puur formele aangelegenheid. Alleen in de nummering van de artikelen kwam 
uiteraard verandering.6
Tevens werd het punt nationale ontwapening weer geschrapt uit de beginselver
klaring.7

Voor de nu volgende beschrijving van de formele organisatie zijn de gegevens 
ontleend aan de statuten en het huishoudelijk reglement van 1935.8 De directe 
verwijzing naar de nummers van artikelen is, op een enkele uitzondering na, 
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achterwege gelaten. Voor die nummers raadplege men de in de bijlagen opgeno
men kopie van voornoemde statuten en huishoudelijk reglement. Bij de beschrij
ving wordt de indeling van de statuten aangehouden, zodat achtereenvolgens 
worden behandeld: het doel en de middelen, de leden, de afdelingen, het Hoofdbe
stuur, de Algemene Vergadering en algemene bepalingen.

Doel en middelen
Het doel en de middelen worden in artikel 5 van de statuten als volgt omschreven: 

"De organisatie heeft ten doel den band tusschen haar leden te 
versterken, de in art. 4 genoemde beginselen1 te verbreiden en haar 
leden gelegenheid te geven tot verdieping van hun politieke en sociale 
vraagstukken. De organisatie tracht dit doel te bereiken langs wetti
gen weg en wel door:
1. het zoveel mogelijk door middel van haar afdelingen organiseren 
van studiekringen, debat-avonden, propaganda-bijeenkomsten, lezin
gen en door het landelijke of gewestelijk organiseren van landdagen, 
congressen en kampen;
2. het uit geven van geschriften;
3. alle andere wettige middelen, die aan het doel bevorderlijk kunnen 
zijn".

Verdieping van inzicht en verbreiding van de beginselen (propaganda) worden hier 
nadrukkelijk als doel genoemd. De járen door vindt men in J en D daaraan 
artikelen gewijd en ook berichten over acties, opgezet om dat doel te bevorderen.

In artikel 5 worden ook drie organisatieniveaus genoemd: plaatselijk (de 
afdelingen), gewestelijk en landelijk.

Leden
Leden werden geacht jongeren te zijn "die met eerbiediging van ieders godsdien
stige overtuiging, gemeenschapszin wenschen te doen samengaan met erkenning 
van de waarde der persoonlijkheid en die de in art. 4 omschreven beginselen 
onderschrijven" (art. 3).

Er werd onderscheiden in afdelingsleden, persoonlijke leden en ereleden. Voor 
de eerste twee categorieën gold dat men de Nederlandse nationaliteit moest bezitten 
of Nederlands onderdaan moest zijn en niet jonger dan 17 jaar of ouder dan 27 jaar 
mocht zijn. Voor een zestienjarige kon een afdelingsvergadering in principe een 
uitzondering maken, terwijl voor iemand die de maximum-leeftijdsgrens over- 
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schreden had, het Hoofdbestuur zijn bevoegdheid kon gebruiken om telkens voor 
één jaar dispensatie te verlenen, tot de leeftijd van 30 jaar was bereikt. Wat betreft 
het Hoofdbestuur (HB) vielen de secretaris, de penningmeester of de secretaris
penningmeester niet onder deze bepalingen.10

Persoonlijke leden werden, in tegenstelling tot afdelingsleden, direct lid van de 
centrale organisatie via opgave bij het HB, omdat er in hun buurt geen VDJO- 
afdeling was. Zij hadden wel toegang tot de Algemene Vergadering (AV), maar 
misten daar het stemrecht, omdat op de AV per afdeling gestemd werd.

Ereleden waren erelid geworden op grond van hun verdiensten voor de VDJO. 
Zij hadden toegang tot afdelingsvergaderingen en tot de Algemene Vergadering. 
Zij hadden geen stemrecht, wel een adviserende stem.

Voor alle leden gold dat het lidmaatschap beëindigd werd door: 1. overlijden;
2. overschrijding van de leeftijdsgrens of "dispensatiegrens"; 3. opzegging; 4. roy
ement. Royement was mogelijk wegens wanbetaling of handelen in strijd met doel 
en belang van de VDJO. Zowel bij royement als bij eventuele moeilijkheden rond 
toelating was de hoogste beroepsinstantie de Algemene Vergadering.

Afdelingsleden betaalden een minimum-contributie van ƒ 2,-.11 Persoonlijke 
leden betaalden ƒ 3,- per jaar.12 Ereleden betaalden geen contributie.

De afdelingen
(Het plaatselijk niveau)
Een afdeling kon worden opgericht als er in een plaats minstens vijf belangstel
lende jongeren waren. Er moest dan een afdelingsreglement worden opgesteld, dat 
het HB toegezonden moest worden ter goedkeuring. Ongetwijfeld werd daarvoor 
veelal het model-afdelingsreglement gebruikt, zoals dat bij de statuten en het 
huishoudelijk reglement gevoegd was in één boekje. Ook moest er een afdelingsbe
stuur, met een oneven aantal leden, gekozen worden.
Tegenover de landelijke organisatie had een afdeling de volgende reglementaire 
verplichtingen: er moest voldaan worden aan de financiële verplichting, d.w.z. een 
afdracht van ƒ1,- per jaar, per lid, aan de centrale organisatie;13 de secretaris 
moest ieder jaar het jaarverslag toesturen èn de ledenlijst en de penningmeester 
moest de rekening en verantwoording toezenden.14

De contributie kon door een afdeling zelf worden vastgesteld, zij het met een 
minimum van ƒ 2,-. De afdeling kon een lid vrijstellen van contributie, maar moest 
wel voor dat lid ƒ 1,- afdragen aan de centrale kas. Behalve leden kende een 
afdeling ook begunstigers. Zo’n begunstiger diende de afdeling te steunen met een 
bedrag van minimaal ƒ 1,-. Werd ƒ 2,50 of meer betaald, dan betekende dat een 
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gratis abonnement op het orgaan. Overigens moest een afdeling van de donaties 
20% aan de centrale kas afstaan.

De afdeling had de verplichting, minstens éénmaal per jaar een jaarvergadering 
te houden binnen 2 maanden na het einde van het afdelingsjaar. Dat liep van 1 
september tot 31 augustus. Ook moest de afdeling een kascommissie benoemen, 
die jaarlijks de boeken van de penningmeester controleerde. Op de jaarvergadering 
van de afdeling diende in ieder geval behandeld te worden:
1. het jaarverslag van de secretaris.
2. de rekening en verantwoording van de penningmeester.
3. het verslag van de kascommissie.
4. benoeming van leden van de kascommissie.
5. de notulen van de vorige vergadering.
6. voorstellen van leden, mits op zijn minst 7 dagen voor de jaarvergadering 

ingediend.
7. het door het bestuur geagendeerde.

Voor ontbinding van een afdeling was nodig een besluit waartegen zich ten hoogste 
5 leden verzetten en dat op 2 achtereenvolgende ledenvergaderingen met een 
tussenruimte van tenminste 14 dagen genomen was. Het HB had de bevoegdheid 
om, als de toestand in een afdeling daartoe aanleiding gaf, samen met een commis
sie van maximaal 3 leden uit de afdeling, maatregelen te nemen tot reorganisatie 
van de afdeling.

Tenslotte diende de afdeling een VDB-lid als adviseur te hebben. Die adviseur 
moest lid zijn van de plaatselijke VDB-afdeling en door de VDJO-afdelingsverga- 
dering benoemd worden op voorstel van het VDJO-afdelingsbestuur en in overleg 
met het bestuur van de plaatselijke VDB-afdeling. De adviseur had toegang tot alle 
afdelings-en bestuursvergaderingen met adviserende stem.15

De gewestelijke federaties16
(Het gewestelijk niveau)
Deze ontstonden in de tweede helft van de járen dertig, op initiatief van het HB en 
waren meestal de formele bevestiging van een al langer bestaande samenwerking 
tussen afdelingen in een bepaald gebied. De eerste federatie, Noord-Holland, werd 
op 12 december 1936 opgericht. Daarna volgden Friesland (1 oktober 1938), 
Groningen/Drente (25 maart 1939) en Zuid-Holland (22 februari 1940). Ook voor 
de federaties bestond er een model-reglement.17
De voorzitter van het federatiebestuur werd door het HB benoemd. Het was in
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principe het HB-lid, dat het betreffende gebied in zijn portefeuille had".18 De 
beide andere leden van het federatiebestuur, de secretaris en de penningmeester, 
dienden door en op de federatievergadering te worden gekozen. Op die vergadering 
hadden alleen de officiële afgevaardigden van afdelingen stemrecht. Leden van 
afdelingen hadden wel toegang, maar geen stemrecht. Iedere afdeling werd verte
genwoordigd door één afgevaardigde. Een afdeling die lid van een federatie was, 
moest per afdelingslid 10 cent aan de federatiekas betalen. Een federatie vergader
de minstens tweemaal per jaar. De taak van de federaties was het versterken van 
de band tussen de afdelingen door het organiseren van conferenties en andere 
gewestelijke bijeenkomsten.

Het Hoofdbestuur
(Het landelijk niveau)
Het Hoofdbestuur (HB) van de VDJO werd door de Algemene Vergadering (AV) 
gekozen, telkens voor 1 jaar. Het bestond uit tenminste 5 en ten hoogste 7 leden. 
De AV wees binnen het HB een dagelijks bestuur aan van 3 personen en besliste 
ook wie welke functie in dat DB ging bekleden. Voor de rest verdeelde het HB de 
werkzaamheden onderling.

Tot de taken van het HB behoorden het toezicht op de afdelingen en de 
gewesten, het voorbereiden en leiden van de AV, de coördinatie van de geweste
lijke activiteiten en het vertegenwoordigen van de VDJO naar buiten. De externe 
contacten van de VDJO liepen in principe via het HB. Als een afdeling samen 
wilde werken met een andere organisatie was daarvoor toestemming van het HB 
nodig.

Aan het HB was een adviseur, lid van de VDB, toegevoegd. Deze werd door 
het HB van de VDJO benoemd, na overleg met het HB van de VDB. De adviseur 
had toegang tot de vergaderingen van het HB en tot de AV, in beide gevallen met 
adviserende stem.

De rechtspersoonlijkheid van de VDJO lag sinds 1937, toen de Koninklijke 
goedkeuring werd verkregen, bij de centrale organisatie. Dat hield in dat de 
bevoegdheden van de afdelingen en de gewesten hiervan afgeleid waren. In laatste 
instantie was altijd de centrale organisatie verantwoordelijk. Zeker bij financiële 
verplichtingen was dat van belang.19

De Algemene Vergadering
De Algemene Vergadering (AV) was de wetgevende en ook de in hoogste instan
tie, rechtsprekende macht van de VDJO. De AV werd éénmaal per jaar20 gehou- 
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den. Een AV kon bijeengeroepen worden door het HB, of door 1/8 van het aantal 
afdelingen, met een minimum van drie.

De afdelingen hadden alleen stemrecht als ze aan de reglementaire verplich
tingen voldaan hadden. Bovendien moesten de afgevaardigden van een afdeling een 
schriftelijke machtiging, getekend door twee leden van het afdelingsbestuur, 
kunnen overleggen. De afgevaardigden hadden vrij mandaat, tenzij de ledenver
gadering van de desbetreffende afdeling ten aanzien van bepaalde punten anders 
beslist had.

Het aantal afgevaardigden per afdeling werd bepaald door het aantal leden van 
de afdeling en wel als volgt: 
5-10 leden: 1 stem 
11-25 leden: 2 stemmen 41-60 leden: 4 stemmen
26-40 leden: 3 stemmen 61-85 leden: 5 stemmen
Elke 30 leden meer of een deel daarvan: 1 stem.

Op de jaarlijkse AV behoorden in ieder geval de volgende punten te worden 
behandeld:

1. het jaarverslag van de secretaris;
2. de rekening en verantwoording van de penningmeester;
3. het verslag van de notulen-commissie over de notulen van de vorige verga

dering;
4. het verslag van de kascommissie over de rekening;
5. het verslag van de redactie en de administratie van het orgaan;
6. de verkiezing van het Hoofdbestuur;
7. de benoeming van leden en plaatsvervangende leden van de kascommissie;
8. de begroting van het lopende jaar;
9. de voorstellen van het HB;

10. de voorstellen van de afdelingen.
Voor de indiening van voorstellen en amendementen door de afdelingen werden 
uiteraard termijnen gesteld.

Duidelijk is uit het voorgaande, dat de VDJO twee officiële landelijke commissies 
kende: de hiervoor genoemde notulen-commissie en de kascommissie. Ook de 
redactie van het orgaan had een officiële landelijke status, wat o.a. blijkt uit de 
verplichting verslag uit te moeten brengen op de AV. Het HB benoemde de 
redacteur(s) en administrateur uit de leden van de VDJO.
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5.2. De beginselverklaring

1930
In 1930 werd een zeer belangrijke statutenwijziging tot stand gebracht, t.w. het 
opnemen van een eigen beginselverklaring. Dat was het gevolg van grote moei
lijkheden binnen de VDJO in de eerste zeven járen van haar bestaan. Die moeilijk
heden waren voor een deel van financiële aard, maar hadden vooral te maken met 
de verhouding van de VDJO tot de VDB.21
Zij leidden eind 1929 tot een zeer ernstige crisis binnen de VDJO, tot bemoeienis
sen van de zijde van de VDB met de jongerenorganisatie en tenslotte tot besprekin
gen tussen de Hoofdbesturen van VDB en VDJO in 1930. Een en ander resulteerde 
in verschillende reorganisatievoorstellen. Die voorstellen werden ingebracht op de 
AV van 21 september 1930 in Haarlem en aangenomen op de AV van 2 november 
1930 in Leeuwarden.

Het belangrijkste besluit was het opnemen van een eigen beginselverklaring in 
de statuten. Die verklaring bracht duidelijkheid naar binnen en naar buiten en 
bevorderde de eenheid onder de VDJO-ers.
De beginselverklaring, opgenomen als artikel 2 van de statuten, luidde als volgt: 
"De beginselen der organisatie zijn:

1. het staatsbestuur moet steunen op de vrije, georganiseerde wilsuiting van 
het Nederlandse volk;
2. zoveel mogelijk moet aan ieder in de maatschappij gelijke kans op ontwik
keling worden geboden;
3. man en vrouw zijn, met erkenning van verscheidenheid, als gelijkwaardig 
te beschouwen;
4. te streven naar ophejjing van maatschappelijke misstanden, zomede naar 
verbetering in het algemeen van de toestand op sociaal gebied, met mede
werking van de onderscheidene bij produktie betrokken groepen op den 
grondslag van gelijkwaardigheid dier groepen;
5. de gemeenschap moet beschermd worden tegen economische overheersing 
van instellingen of groepen;
6. de internationale samenwerking dient te worden bevorderd en moet, ter 
verzekering van den vrede, gepaard gaan met ontwapening;
7. het beleid over Indië moet gericht zijn op de ontwikkeling, sociaal en 
staatkundig, van het Indische land en de Indische volkeren, met steeds 
toenemende medewerking der inheemschen
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Vrijzinnig Democratische
Jongeren Organisatie
Secretariaat Hoofdbestuur: Fr. Valentijnstr. 106,’s-Gravenhage

Voor democratie, 
tegen dictatuur.

Voor ontwapening, 
tegen militairisme.

Voor georganiseerde
sociale samenwerking,

tegen klassenstrijd en 
verbrokkelend indivi
dualisme.

i üiiiaiiiiii

titelblad brochure, 1934

Bron:
archief P.J. van Sloten
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1931
In 1931 werd een nieuw punt aan deze beginselverklaring toegevoegd. De afdeling 
Den Haag kwam, op de AV van 10 en 11 oktober in Assen, met het voorstel als 
nieuw zevende punt het streven naar nationale ontwapening in te voeren,22 terwijl 
de afdeling Hilversum ook met een dergelijk voorstel kwam. Het voorstel werd 
aangenomen, tegen het advies in van Joekes (VDJO-adviseur) en een deel van het 
HB.23 Het nieuwe punt 7 luidde als volgt:

"Voor Nederland dient naar nationale ontwapening te worden ge
streefd, met behoud van een politiemacht tot handhaving van de orde 
en veiligheid",24

Dit standpunt werd in 1934, op het congres van radicale en liberale jongeren in 
Kopenhagen, door Leo Wolff, redacteur van het VDJO-orgaan Jongeren en Demo
cratie, als volgt toegelicht:

"Punt 7 van onze beginselverklaring geeft uiting aan onze radicaal- 
pacifistische gevoelens ... Wij wensen om de volgende reden voor ons 
land de Nationale Ontwapening:
a. De oorlog en bovenal de oorlog van "morgen" is uit een oogpunt 
van humaniteit en beschaving niet langer toelaatbaar.
b. Door Nationale Ontwapening zullen wij aan alle andere natiën die 
steeds "Na U" verkondigd hebben-het voorbeeld geven.
c. De huidige stand van de oorlogstechniek overschrijdt de krachten 
van al de landen, maar in het bijzonder zijn de kleine natiën onmach
tig, militair, materieel en financieel. De moderne oorlog zal de zelf
moord van onze "beschaving" zijn".25

1935
Voor de AV van 26 en 27 oktober 1935 in Arnhem, diende het HB een voorstel in 
tot het schrappen van punt 7.26 Het argument dat het HB aanvoerde was dat punt 
7 niet een beginsel maar de uitwerking van een beginsel weergaf. Het hoorde dus 
niet in een beginselverklaring thuis. Bovendien, uitwerking van beginselen was 
praktische politiek en hoorde dus tot het terrein van de politieke partijen, zeker niet 
tot dat van de VDJO. Het voorstel werd aangenomen met 38 stemmen voor, 7 
tegen en 1 blanco. Het was de laatste wijziging in de beginselverklaring.27

In verband met het opnemen in en het weer weghalen uit de beginselverklaring van 
het punt nationale ontwapening, is het relevant te vermelden dat de VDB reeds in 
1924 nationale ontwapening in zijn partijprogramma had opgenomen. In de loop 
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der járen ontstond door de samenwerking met coalitiepartners (binnen twee 
kabinetten Colijn), maar vooral door de internationale gebeurtenissen, verschil van 
mening binnen de VDB over het al dan niet handhaven van de nationale ontwape
ning als programmapunt.28 De eenzijdige opzegging door Duitsland van de ontwa- 
peningsverplichtingen welke waren opgenomen in het verdrag van Versailles, 
leidde in het voorjaar van 1935 tot de instelling, door het HB van de VDB, van de 
commissie Kranenburg. Die commissie moest nagaan of de verslechtering van de 
internationale situatie gevolgen had voor het VDB-standpunt ten aanzien van de 
nationale ontwapening. Na de aanval van Italië op Abessinië, stemden Joekes en 
Schilthuis in de Tweede Kamer en W.H.M. Werker in de Eerste Kamer voor de 
defensiebegroting 1936.29 Die stemming viel al voor de rapportage van de com
missie Kranenburg.

Op de AV van de VDB in november 1935 had de afdeling Dordrecht scherpe 
kritiek op deze afvalligen en onderstreepte daarmee nog eens de verdeeldheid in de 
VDB.

De commissie Kranenburg bleek tenslotte ook verdeeld. Een meerderheid 
adviseerde de land-en zeemacht om te vormen "tot organen, bestemd voor de 
verdediging, ter medewerking aan de internationale rechtshandhaving, tegen een 
oorlogsaanval".

Het HB van de VDB besloot vervolgens een buitengewone AV (de enige in de 
járen dertig) uit te schrijven in april 1936. De meningen waren op die vergadering 
nog steeds verdeeld, maar de overgrote meerderheid stelde zich achter het meer- 
derheidsvoorstel van de commissie Kranenburg, dat door Joekes en Oud en uiter
aard partijvoorzitter Kranenburg verdedigd werd?0 Met 169 stemmen voor en 29 
tegen werd de nationale ontwapening in april 1936 uit het partijprogramma ge
schrapt, een half jaar na het schrappen van de nationale ontwapening uit het 
beginselprogramma van de VDJO.

Wat betreft de VDJO: al in 1931 bestond er op het punt van de nationale 
ontwapening verdeeldheid binnen de VDJO, zoals hiervoor al aan de orde kwam. 
Een deel van het HB was het niet eens met de opname van het punt over de 
nationale ontwapening in de beginselverklaring. Men mag aannemen dat in de 
eerste helft van de járen dertig de groeiende verdeeldheid binnen de VDB, maar 
vooral ook weer de situatie in het buitenland, die door de VDJO scherp geobser
veerd en vaak ook scherp bekritiseerd werd èn de opstelling van Joekes, de zozeer 
gewaardeerde adviseur, grote invloed gehad hebben op de meningsvorming terzake 
binnen de VDJO. Duidelijk is, dat het HB van de VDJO in het najaar van 1935 de 
tijd rijp achtte om op de AV, eind oktober te Arnhem, te komen met het voorstel
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het punt over de nationale ontwapening te schrappen uit de beginselverklaring. Dat 
daar een formele reden voor werd gegeven was een goede vondst. Maar doet niet 
af aan het feit dat, gezien de aanvaarding van dit voorstel met een overgrote meer
derheid van stemmen, door het HB ongetwijfeld goed ingeschat was, dat de grote 
meerderheid van de VDJO-ers de nationale ontwapening, in november 1934 nog zo 
fervent in internationaal verband verdedigd, in oktober 1935 beschouwde als niet 
meer te handhaven gezien de internationale ontwikkelingen. De consequente 
afwijzing door Joekes van nationale ontwapening zal ongetwijfeld ook invloed 
hebben gehad op de besluitvorming in de VDJO.
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HOOFDSTUK VI

DE SAMENSTELLING VAN HET HOOFDBESTUUR

In de statuten en het huishoudelijk reglement was over de samenstelling van het 
Hoofdbestuur het volgende vastgelegd:

"Het HB wordt door de Algemene Vergadering (AV) gekozen en 
bestaat uit tenminste 5 en ten hoogste 7 leden. De leden worden voor 
de termijn van één jaar gekozen en zijn terstond herkiesbaar. Drie 
van de leden vormen samen het Dagelijks Bestuur (DB). De AV 
beslist wie er in het DB komen en in welke functie. Verder kan het 
HB zelf de werkzaamheden onderling verdelen.
Het HB benoemt, in overleg met het HB van de Vrijzinnig Demo
cratische Bond, een lid van die Bond tot adviseur van de VDJO. 
Deze adviseur heeft toegang tot de Hoofdbestuursvergaderingen van 
de VDJO, met adviserende stem. '
Ieder jaar moet het in functie zijnde HB in zijn beschrijvingsbrief ter 
voorbereiding van de AV, een voorstel indienen voor de samenstelling 
van het nieuwe HB en DB. Tegenkandidaten kunnen door de afde
lingen gesteld worden tot een bepaalde datum"J

Het in functie zijnde HB kwam dus op de AV met kandidaten voor het nieuwe HB. 
Deze kandidaten werden in het algemeen bij enkele kandidaatstelling gekozen. Niet 
altijd werd het HB-voorstel zonder meer overgenomen.3 Het voorstel van het HB 
voor de samenstelling van het DB werd, voorzover bekend, wel altijd geaccep
teerd. Duidelijk is dat de invloed van het oude HB op de samenstelling van het 
nieuwe, groot was.
Tot 1935 bestond het DB uit een voorzitter, secretaris en penningmeester. Vanaf 
oktober 19354 uit een voorzitter, vice-voorzitter en een secretaris-penningmeester. 
De samenvoeging van de twee laatstgenoemde functies werd doelmatiger gevonden.

Welke factoren speelden nu een rol bij de keuze van kandidaten voor het hoofdbe
stuur? Op grond van de samenstelling van de hoofdbesturen m de achtereenvolgen
de járen en na bestudering van de in J en D gepubliceerde verslagen van de 
Algemene Vergaderingen kunnen een aantal factoren worden onderkend.
Om te beginnen blijkt, dat kandidaten voor het Hoofdbestuur altijd bestuurslid
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waren van een afdeling. Zij bleven dat ook na verkiezing. De DB-leden waren in 
alle gevallen eerst Hoofdbestuurslid.5 Wat ook telde bij de keuze van kandidaten 
voor het HB was de leeftijd. Bij die leeftijd ging het erom, dat de kandidaat liefst 
nog enkele járen verwijderd was van de maximum-leeftijd voor het lidmaatschap.6 
Een te benoemen secretaris-penningmeester mocht wel wat ouder zijn. Want 
volgens artikel 4 van het huishoudelijk reglement van 1935 kon het HB bij deze 
bestuursfunctie(s) afwijken van de maximum-leeftijdsgrens, met inbegrip van de 
dispensatie-mogelij kheden.7
Naarmate het ledental behalve in het Westen ook in andere delen van het land steeg 
werd er bij de kandidaatstelling van het HB ook op gelet, dat de verschillende 
regio’s in het bestuur waren vertegenwoordigd. Een gekozen HB-lid kreeg na zijn 
verkiezing meestal ook de zorg voor de regio waaruit hij afkomstig was. Dat hield 
o.a. in het leiden van de propaganda daar en het onderhouden van de contacten 
met de afdelingen in dat gebied. Deze ’geografische’ samenstelling van het 
Hoofdbestuur kreeg zijn definitieve beslag in de tweede helft van de járen ’30 bij 
het ontstaan van de gewestelijke federaties.8 Zo’n federatie was een officieel 
samenwerkingsverband van de afdelingen in een bepaald gewest met een eigen 
bestuur. De voorzitter van een federatiebestuur werd door en uit het HB benoemd 
en was daarmee formeel het HB-lid belast met de zorg voor het betreffende 
gewest.
Bij de kandidaatstelling van leden voor het Hoofdbestuur werd ook gelet op de 
zittingsduur. Er werd voor gewaakt dat door een lange zittingsduur verstarring zou 
ontstaan. Aan de andere kant werd ook gestreefd naar een zekere continuïteit in het 
HB en in het DB.9 Daaraan had het ontbroken bij de VDJO in de járen ’20 en de 
onaangename herinnering aan die járen was lang blijven hangen. Geprobeerd werd 
tot een "redelijke" continuïteit te komen. Het praktische resultaat was dat gewone 
HB-leden een zittingsduur hadden van 1 of 2 jaar en DB-leden van gemiddeld 3 
jaar.10
Vanaf 1936 gold, dat er minstens één meisje in het HB zitting moest hebben. Die 
eis werd gesteld in de AV’s van 1934 en 1935. In die vergaderingen gingen de 
afgevaardigden niet akkoord met de HB-voordrachten. Zij vonden dat er ook een 
meisje onder de door het Hoofdbestuur gestelde kandidaten moest zijn. In beide 
járen kwam de Algemene Vergadering met een vrouwelijke kandidate, die vervol
gens inderdaad tot HB-lid werd verkozen.11 Na 1935 zorgden de HB’s zelf voor 
een vrouwelijke kandidate. Geen enkele vrouw is echter in de járen ’30 tot het DB 
doorgedrongen. Vanaf 1935 laat zich dat enigszins begrijpen gezien de door ieder 
gewaardeerde wijze waarop Deering de functie van secretaris-penningmeester 
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vervulde. Daardoor waren al twee functies in het HB vervuld.
In 1938 kwam tijdens een HB-vergadering nog een geheel ander punt ter sprake 
aangaande de samenstelling van het Hoofdbestuur.12 Zou er ook niet een "niet- 
intellectueel" deel van uit moeten maken, zo was de vraag. Deze vraag werd 
besproken naar aanleiding van het zgn. memorandum Hiegentlich/Theunissen. Dat 
memorandum zou op de AV van 1938 aan de orde komen. Pas op de dag voor die 
vergadering trokken de indieners hun stuk terug.13 Met "niet-intellectueel" bedoel
den zij iemand zonder HBS of gymnasium, dus zonder mogelijkheid van toelating 
tot een universitaire studie of studie aan een Hogeschool. Voor de AV van 1938 
werd inderdaad gezocht naar een dergelijke kandidaat. Als zodanig werd voorge
steld Kas Bijlsma uit Assen. Zo gezien had het initiatief van Hiegentlich en 
Theunissen toch nog effect.

In het voorgaande werd geschetst welke overwegingen golden bij het zoeken naar 
kandidaten voor het Hoofdbestuur en welke factoren hierbij speelden. Ongetwijfeld 
zullen ook persoonlijke kwaliteiten en kundigheden van een kandidaat of kandidate 
een grote rol gespeeld hebben. Deering is in dat opzicht een goed voorbeeld.

Er volgt nu een chronologisch overzicht van de samenstelling van de Hoofdbe
sturen uit de járen 1923 tot en met 1940/1941. Van de Hoofdbesturen uit de járen 
twintig is nauwelijks meer bekend dan de namen van de leden. Van de Hoofdbe
sturen uit die periode 1930/1931 tot en met 1940/1941 is echter óók een en ander 
bekend van de wijze waarop zij tot stand zijn gekomen.

De samenstelling van de Hoofdbesturen: 1923-194114

1923
16 December, Amsterdam. Oprichting van de VDJO als landelijke organisatie. Het 
eerste Hoofdbestuur werd als volgt samengesteld: voorzitter: R.H. Dijkstra, vice- 
voorzitter van de afdeling Haarlem; secretaris: L.G. van Dam, voorzitter van de 
afdeling Haarlem; penningmeesteresse: mej. W. de Vries (Amsterdam); leden: Th. 
A. van der Have (Haarlem); M.B. Huisman, mej. M.G. Reuver, K. Zegel.

1924
Augustus. Dijkstra bedankte om persoonlijke redenen. Een interim-HB werd 
gevormd, met als DB: voorzitster: mej. W. de Vries; secretaris: L.G. van Dam; 
penningmeesteresse: mej. E.A. Wagemaker (Haarlem).
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Oktober. "Bij enkele kandidaatstelling" werden tot HB-leden gekozen: voorzit
ter: L.G. van Dam; secretaris: L. Nijk (Haarlem); penningmeesteresse: mej. E.A. 
Wagemaker; leden: Th. A. v.d. Have, Th. J. van Nes (Zwolle); H.P. Cloeck 
(Rotterdam); L.A. Schenk (Middelburg). Aangenomen was een voorstel tot uitbrei
ding van het HB tot 10 leden. In verband daarmee werden ook tot HB-leden geko
zen: mr. D.L. Staal (Amsterdam), A. Prins (Alkmaar) en mr. Ch. Polak (Amster
dam). Als adviserend lid werd dit keer nadrukkelijk mr. P.J. Oud genoemd 
(secretaris van de VDB). Hij zou adviseur van de VDJO blijven tot najaar 1930, 
toen mr. A.M. Joekes die functie overnam. De laatste bleef adviseur tot februari 
1946, toen de VDB opging in de PvdA.

1925
19 April. Op de AV trad het HB in zijn geheel af "wegens inwendige moeilijk
heden". Het werd begin mei op een buitengewone AV vervangen door de volgende 
personen: voorzitter: Ch. Polak; secretaris: mr. D.L. Staal en penningmeester: mr.
K. Zegel.
Het jaar 1925 was voor de VDJO een heel moeilijk jaar. Het orgaan was al vanaf 
januari 1925 niet meer verschenen. Voorjaar 1926 besloot men tot een nieuwe 
krachtige aanpak.

1926
18 April, AV te Amsterdam. Van Dam werd teruggehaald als voorzitter. Het 
nieuwe DB bestond uit voorzitter: mr. L.G. van Dam; secretaris: J. van Doom 
(Utrecht); penningmeesteresse: mej. I. v.d. Bent (Utrecht).

30 Mei, AV te Utrecht. Het HB werd als volgt samengesteld: voorzitter: mr.
L. G. Van Dam; secretaris: J. van Doorn (Utrecht); penningmeesteresse: mej. I. 
van den Bent (Utrecht); leden: Th. A. v.d. Have (Haarlem), M.J. van Zuiden 
(Zwolle), mej. C.C. van Nes (Zwolle), A.C. Verhoef (Utrecht).

19 December, AV te Zwolle. Van Dam trad af als voorzitter.15 Een nieuw 
HB trad aan: voorzitter: A.C. Verhoef (Utrecht); secretaris: J. van Doom (U- 
trecht); penningmeester: J.J. Klaassesz (Utrecht); leden: B. Davidson (Zwolle); 
mej. M. Keizer (Zwolle); J. van Tijn (Zwolle); J.G.W. de Kruyf (Olst).

1927
12 Juni. Op de AV werd het volgende HB gekozen: voorzitter: J.J. Klaassesz; 
secretaris: J. van Doom; penningmeester: J.F. Heroma; leden: mej. A. Heysman;
M. J. van Zuiden (Zwolle); A.J. Gerdingh (Olst) en H.D. Heukers.
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Oktober, de AV te Zwolle. Het volgende HB werd gekozen: voorzitter: A.H. 
Günther (Haarlem); secretaresse: mej. R.H. van Vloodorp (Haarlem); penning- 
meesteresse: mej. E.H.W. Beuvery (Haarlem); leden: mej. A. Heysman; M.J. van 
Zuiden; A.J. Gerdingh en mej. B.G. van Sluyters (Haarlem).
De toestand van de VDJO in dat jaar 1927 was wederom zorgelijk. Men besloot op 
deze AV dan ook een verzoek te richten tot het HB van de VDB een commissie te 
benoemen tot het bevorderen van de oprichting van nieuwe afdelingen en de 
opbouw van de VDJO. Resultaat was de commissie Joekes, die zulk goed werk 
deed, dat het jaar 1928 in het jaarverslag van september 1928, gezien werd als een 
"zeer gunstig" VDJO-jaar.

1928
3 Juni, AV te Amersfoort. Laatste AV voor het eerste lustrum. Gekozen werd het 
volgende HB: voorzitter: A.H. Günther; secretaresse: mej. R.H. van Vloodorp; 
penningmeester: S.H. Philips (Amsterdam); leden: M.J. van Zuiden; C.S. Tolsma 
(Assen); mej. S. Tjallema (Sneek); en J. de Kruyf (Olst).

21 Oktober, lustrum-AV te Haarlem. Het volgende HB trad aan: voorzittér: 
S.H. Philips; secretaris: M.J. van der Plas (Haarlem); penningmeesteresse: mej. 
H. van Dam (Haarlem); leden: mej. S. Tjallema; mej. R.H. van Vloodorp; M.J. 
van Zuiden en C.S. Tolsma.

1929
16 Juni, AV te Sneek. Gekozen werd het volgende HB: voorzitter: S.H. Philips; 
secretaresse: mej. mr. C. Hoogland; penningmeesteresse: mej. H. van Dam; 
leden: Th. L. Brouwer; M.J. van der Plas; S. Zandstra (Sneek) en C.S. Tolsma.

1930
De VDJO ging sterk achteruit. In mei hield het orgaan op te verschijnen. Een 
grondige reorganisatie was dit keer absoluut noodzakelijk.

21 September, AV te Haarlem. Philips trad af als voorzitter. Aan oudere HB- 
leden werd gevraagd aan te blijven. Tolsma nam tijdelijk het voorzitterschap op 
zich. Reorganisatie-voorstellen werden ingebracht (o.a. de eigen beginselver
klaring) en bekrachtigd.

2 November, de AV te Leeuwarden. Het HB voor het jaar 1930/1931 werd als 
volgt samengesteld: voorzitter: Sj. Zandstra; secretaris: E. Klein (Hilversum); 
penningmeester: C.S. Tolsma (Assen); leden: mej. K. Nijholt (Rotterdam) en C.B. 
Van Dam (Haarlem). Adviseur van de VDJO werd mr. A.M. Joekes.
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Wat opvalt in het voorafgaande overzicht van hoofdbesturen uit de járen ’20, is 
dat meisjes niet alleen lid waren van het HB, maar, vanaf het allereerste begin, 
ook lid van het DB. Men vergelijke hiermee de druk die vanuit de AV’s in 1934 
en 1935 uitgeoefend moest worden om een meisje opgenomen te krijgen in het HB. 
Vanaf 1930 is nooit meer een meisje lid geweest van het DB.

1930/1931
In dat jaar bestond het HB uit: Sj. Zandstra (Sneek), voorzitter; E. Klein (Hilver
sum), secretaris; C.J. Talsma (Assen), penningmeester. Leden waren verder mej. 
R. Nijholt (Rotterdam) en C.B. van Dam (Haarlem).

1931/1932
Er veranderde dit jaar weinig. C.B. van Dam kreeg de functie van bibliothecaris 
en in plaats van mej. Nijholt werd B. Levits jr. (Den Haag) lid van het HB in de 
functie van 2e secretaris.

1932/1933
De heren Levits en Klein wisselden van functie: Levits werd Ie secretaris en Klein 
2e. In plaats van Van Dam werd D.J.A. Geluk (Haarlem) bibliothecaris.

Na de vele HB-wisselingen in de járen ’20 brachten de járen 1930 t/m 1933 een 
ongekende continuïteit in het HB en met name in het DB. Een continuïteit die te 
danken was aan kundige bestuurders en aan de rust gebracht door de beginselver
klaring van 1930. Die drie járen van consolidatie maakten in het seizoen 1933/ 
1934 een nieuwe start mogelijk.16

1933/1934
De samenstelling van het HB veranderde dat jaar ingrijpend. Geluk werd voorzitter 
en E. van Voolen (Haarlem) werd penningmeester. Van Voolen had nog niet 
eerder zitting gehad in het HB en werd dus direct in het DB gekozen. Dat was zeer 
uitzonderlijk. Er is te weinig bekend over Van Voolen om hier een verklaring voor 
te kunnen geven. Levits bleef secretaris. Nieuwe HB-leden waren verder K.C. 
Koopmans (Schiedam), 2e secretaris en W.N. Veldhuis (Winschoten). Het HB 
voor 1933/1934 bestond dus uit: Geluk, Levits, Van Voolen, Koopmans en 
Veldhuis.
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1934/1935
Vanaf 1930 had het HB bestaan uit 5 leden. In 1934 kwam het HB met een 
voorstel het Hoofdbestuur uit te breiden tot 7 leden vanwege de zich uitbreidende 
werkzaamheden. Het DB zou hetzelfde blijven. Van de 2 andere zittende leden 
stelde Koopmans zich niet herkiesbaar. Door het HB werden, naast de aanblijvende 
DB-leden, als HB-leden voorgesteld: W.N. Veldhuis (Winschoten), eveneens 
aanblijvend; J. Meerburg Snarenberg (Utrecht), J.A. Oosterbaan (Amsterdam), W. 
de Vries (Hengelo).
Op de AV17 stelde de afdeling Groningen, dat zij van mening was, dat in het HB 
minstens één meisje zitting moest hebben. Zij stelde mej. H. Timmer (Groningen) 
als tegenkandidate, waarop W. Veldhuis (eveneens uit de provincie Groningen), 
zijn kandidatuur introk ten behoeve van mej. Timmer. Deze werd daarop alsnog in 
het HB gekozen. De AV benoemde vervolgens de heer Veldhuis tot algemeen 
propagandist voor Groningen. Op zich merkwaardig omdat de propaganda in een 
bepaald gebied normaliter de taak was van het uit dat gebied afkomstig HB-lid.18 
Tijdens de HB-vergadering van 3/4 november 1934 te Utrecht werd Henny 
Timmer benoemd tot 2e secretaresse. Op die vergadering bleek overigens dat 
Meerburg Snarenberg zich terugtrok. Reden onbekend. Hij werd niet vervangen, 
omdat daar weer een AV voor nodig zou zijn. Het HB bestond voor het jaar 
1934/1935 tenslotte uit 6 leden: Geluk, Levits, Van Voolen, Oosterbaan, mej. 
Timmer en De Vries.

1935/1936
In tegenstelling tot het jaar ervoor, kwam het HB nu met het voorstel het aantal 
HB-leden weer terug te brengen tot 5,19 een combinatie te maken van secretariaat 
en penningmeesterschap en een vice-voorzitter te benoemen. Het HB werd sterk 
gewijzigd. Behalve Levits, die zich wegens ziekte niet herkiesbaar stelde, stelden 
ook Van Voolen, Henny Timmer en De Vries zich niet meer herkiesbaar. Door het 
HB werden nu voorgedragen: Geluk, voorzitter; Oosterbaan, vice-voorzitter; J.C. 
Deering uit Utrecht voor de combinatie secretaris-penningmeester; als gewone HB- 
leden Jan Haan uit Hengelo en W. Veldhuis (Winschoten). Opnieuw bleek er 
ongenoegen te bestaan in de organisatie over het feit dat er geen meisje als lid was 
voorgedragen. Dit keer kwam de afdeling Utrecht,20 die overigens het HB steunde 
bij het teruggaan naar 5 HB leden, met een amendement om Toos van ’t Hof uit 
Rotterdam tot HB-lid te benoemen. Zij kwam uit hetzelfde gewest als Oosterbaan 
(Amsterdam), dus ... Waarop de afdeling Amsterdam voorstelde het HB dan naar 
6 leden te brengen, "omdat de niet-verkiezing van één dezer kandidaten niet in het
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D. Geluk, voorzitter VDJO, 1933-1939

J. Haan, lid van het HB, 1936-1940

Bron:
Jongeren en Democratie, 
juni 1935, 
jrg. 10, no. 6

Bron:
De Hand aan de Ploeg, 
oktober 1940
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belang van de VDJO zou zijn".21 Het amendement werd aangenomen en Ooster- 
baan en Toos van ’t Hof werden beiden HB-lid. Het HB voor het jaar 1935/1936 
bestond uit: Geluk, Oosterbaan, Deering, Veldhuis, Haan en Toos van ’t Hof.

1936/1937
Het HB stelde zich herkiesbaar op Oosterbaan na. Veldhuis beraadde zich nog op 
zijn kandidatuur. Het HB stelde in de beschrijvingsbrief, welke werd gepubliceerd 
in J en D van aug./sept. 1936, Jan Haan voor als vice-voorzitter en als nieuwe 
leden Han Harmsen (secretaris afdeling Doetinchem) en Marie Oom uit lerseke. 
De laatste "vanwege de verheugende ontwikkelingen in de provincie Zeeland". Nog 
voor de AV in november trokken Harmsen en Veldhuis hun kandidatuur voor het 
HB-lidmaatschap in. Op de AV werden toen als HB-leden voorgesteld en benoemd: 
Dé Inklaar (Deventer) en Binno van der Veen (Groningen). Het HB telde nu weer 
7 leden waaronder 2 vrouwelijke! Samenstelling: Geluk, Haan, Deering, Toos van 
’t Hof, Marie Oom, Inklaar en Van der Veen.

1937/1938
Het HB stelde zich herkiesbaar op Toos van ’t Hof en Dé Inklaar na. Die waren 
door studie en drukke werkzaamheden niet herkiesbaar. Inplaats van Inklaar werd 
Harmsen weer voorgedragen. Vanwege de groei van het aantal afdelingen in 
Friesland deelde het HB in de beschrijvingsbrief mee, een plaats open te houden 
voor een Friese kandidaat. Graag werden opgaven daarvoor ontvangen. Op de AV 
in Oldebroek werden Han Harmsen en, voor Friesland, Goos van ’t Huil (Leeu
warden) benoemd. Voor het jaar 1937/1938 was er dus weer een HB van 7 leden, 
waaronder één vrouw. Samenstelling: Geluk, Haan, Deering, Marie Oom, Van der 
Veen, Harmsen, Goos van ’t Huil.

1938/1939
Dat jaar gaf de kandidaatstelling enige problemen. Het eerste probleemgeval was 
Geluk, die daar zelf over begon. Hem was al tweemaal leeftijdsdispensatie ver
leend.22 Zowel Joekes als Deering vonden dat Geluk vervangen moest worden 
door een jongere. Maar wie? Geluk vroeg Harmsen; maar die weigerde, met als 
reden dat hij de komende 5 járen druk bezet zou zijn door studie. Diverse andere 
mogelijkheden werden besproken. Men kwam er niet uit en dus bleef Geluk dat 
jaar nog voorzitter. Het tweede probleem was de vervanging van Marie Oom, die 
zich niet herkiesbaar stelde. Joekes zag wel iets in Mimi Bok (Groningen). Een 
bezwaar was, dat dan 2 HB-leden uit Groningen afkomstig zouden zijn.
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de nieuwe voorzitter van het HB, J. Harmsen en de oud-voorzitter D. Geluk;
Algemene Vergadering te Oldebroek op 4 en 5 november 1939

Bron:
Jongeren en Democratie, 
december 1939, 
jrg. 14, no. 18
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Binno van der Veen trok zich daarop terug, maar Mimi Bok werd tenslotte toch 
niet gekandideerd, vanwege haar, te hoge, leeftijd. Tenslotte werd Etty Haykens 
(Amsterdam) gekandideerd, "zodat nu de grote steden ook vertegenwoordigd zijn". 
Als opvolger van der Veen werd gezocht naar een "niet-intellectueel".23 Eerste 
keus was Piet Hanning (Assen), maar die was ernstig ziek.24 Gekandideerd werd 
Kas Bijlsma, eveneens uit Assen. De AV in Utrecht nam het HB-voorstel in zijn 
geheel over. Het HB bestond dus wederom uit 7 leden waaronder één vrouw. 
Samenstelling: Geluk, Haan, Deering, Harmsen, Van ’t Huil, Etty Haykens, Kas 
Bijlsma.

1939/1940
Geluk was nu niet meer herkiesbaar. Op de AV in Oldebroek beëindigde hij een 
periode van 6 jaar voorzitterschap. Dat betekende ook het eind van een tweede 
periode van continuïteit in het DB van de VDJO: dit keer 4 jaar lang, 1935 t/m 
1939, tegen 3 jaar, 1930 t/m 1933, de eerste keer. Geluk en Deering, krachtige en 
inspirerende bestuurders, leidden in die járen 1935 t/m 1939, zeker ook geholpen 
door de tijdsomstandigheden, de VDJO naar en in een periode van ongekende 
bloei.

Harmsen werd nu toch de nieuwe voorzitter. Was dit door aandringen vanuit 
de VDJO of viel de studie mee? Door de mobilisatie in september 1939 waren Van 
’t Huil en Bijlsma niet meer beschikbaar. Zij werden opgevolgd door Maurits 
Troostwijk (Leeuwarden) en Jan van den Berg (Hoogezand/Sappemeer). Leo 
Wolff, die als redacteur van J en D de HB-vergaderingen altijd al meemaakte, 
werd nu officieel lid van het HB. De samenstelling van het HB werd dus nu als 
volgt: Harmsen, J. Haan, Deering, Etty Haykens, Troostwijk, Jan van den Berg en 
Leo Wolff. Totaal: 7 leden.

1940/1941
Jan Haan en Leo Wolff waren niet meer herkiesbaar. Zij hadden de maximale 
dispensatie gehad. Troostwijk stelde zich niet meer herkiesbaar wegens drukke 
werkzaamheden. In de beschrijvingsbrief stelde het HB voor "gezien de toestand 
der financiën en de steeds belangrijker wordende taak der federaties", het HB terug 
te brengen tot 5 leden. Het werden er tenslotte toch zes: Harmsen, Van den Berg, 
(vice-voorzitter), Deering, Etty Haykens, Chr. Rommerts (Leeuwarden) en Jan 
Bleumink (Hengelo). Deze laatste was misschien toegevoegd ten bate van het 
Oosten van het land, nu Haan niet meer in het HB zat.
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Juni 1941 werd de VDJO officieel verboden. Het HB, gekozen in 1940, bleef 
echter, inofficieel, als HB bestaan en begon in 1945 weer als zodanig te functio
neren.

1945/1946
In oktober 1945 werd Amold Presburg als 2e secretaris aan het HB toegevoegd, 
aangezien Deering, die nog steeds secretaris-penningmeester van de VDJO was 
(sinds 1935!), in juli 1945 tevens benoemd was tot secretaris-penningmeester van 
de Vrijzinnig-Democratische Bond. De benoeming van Presburg ging, bij uitzonde
ring, via een HB-besluit, aangezien een AV in 1945 nog niet mogelijk was, o.a. 
doordat de verbindingen tussen verschillende delen van het land vaak nog heel 
slecht waren, zo niet volledig ontbraken.

De benoeming van Presburg is het laatste relevante gegeven dat vermeld kan 
worden in dit hoofdstuk over de samenstelling van het HB van de VDJO. De 
beschrijvingsbrief voor de eerste AV na de oorlog, die van april 1946 in Soester- 
berg, bevatte in verband met de fusieplannen25 voor het eerst geen HB-voorstel 
voor een nieuw VDJO-Hoofdbestuur. Wel werden er op die Algemene Vergadering 
HB-kandidaten gesteld maar nu als de VDJO-bijdrage aan het te vormen HB van 
de vereniging waarin de VDJO, volgens het besluit van diezelfde AV, was opge
gaan: De Democratisch Socialistische Jongeren Vereniging "Nieuwe Koers".
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HOOFDSTUK VII

TAKEN EN ACTIVITEITEN VAN HET HOOFDBESTUUR

Algemeen overzicht

Taken en taakverdeling
Het belangrijkste orgaan van de VDJO was de Algemene Vergadering.1 Door de 
Algemene Vergadering (AV) werd een Hoofdbestuur (HB) gekozen. De taken 
waarmee dat HB belast was, bestonden uit:

"Het beheer van het vermogen en het behartigen van de belangen der 
organisatie en de vertegenwoordiging van de organisatie in en buiten 
rechten".1

Binnen het HB werd de dagelijkse gang van zaken gedelegeerd aan het Dage
lijks Bestuur (DB), bestaande uit drie personen. Vanaf 1935 werd in de praktijk 
veel overgelaten aan de voorzitter en de secretaris-penningmeester.3 Zij kwamen 
in die járen ongeveer iedere 14 dagen bijeen. De voornaamste taak voor de overige 
HB-leden was het onderhouden van de contacten met het gewest waarin zij woon
den. Het voltallige HB vergaderde niet meer dan twee of drie keer per verenigings- 
jaar. Die vergaderingen werden tijdens een weekend gehouden en duurden 1 dag of 
soms 2 dagen. Joekes, vanuit de VDB als adviseur toegevoegd aan de VDJO, 
woonde de HB-vergaderingen bij. Ook Leo Wolff was als redacteur van J en D bij 
de vergaderingen aanwezig. In de laatste járen voor de oorlog woonde ook A.R. A. 
Theunissen, die zich vooral met de buitenlandse contacten bezig hield, de HB- 
vergaderingen bij. Gezien de eerdergenoemde "geografische spreiding",4 beteken
de het bijwonen van HB-vergaderingen voor verschillende HB-leden vaak vele uren 
reizen. Reis- en verblijfkosten kwamen ten laste van de algemene kas.

De taken waarmee het HB belast was, leidden tot diverse landelijke HB-acti- 
viteiten. Voor het grootste deel vonden die plaats binnen de VDJO, een enkele ook 
daarbuiten. Een overzicht van deze activiteiten, met korte toelichting, volgt hierna. 
De belangrijkste worden vervolgens nader bekeken in de volgende hoofdstukken te 
weten: VIII, Het orgaan; IX, De landelijke bijeenkomsten; X, De kampen en 
hoofdstuk XI, Contacten met andere organisaties.
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Overzicht van de HB-activiteiten

1. Namens het HB werden:
- door de secretaris secretariaatswerkzaamheden verricht ten bate van de VDJO: 

de administratie van de leden, het orgaan en het kamp (later: de kampen), de 
verzorging van correspondentie en het versturen van propagandamateriaal,

- door de penningmeester beheers- en administratieve werkzaamheden verricht 
met betrekking tot de financiën en bezittingen van de VDJO.

Sinds 1935, toen secretariaat en penningmeesterschap verenigd werden in de 
persoon van Deering, werden bovengenoemde werkzaamheden uitgeoefend op één 
centraal adres, het zogenaamde Centraal Secretariaat.
Op de secretaris-penningmeester rustte ook de taak het jaarverslag van de organisa
tie samen te stellen en uit te brengen op de Algemene Vergadering, evenals het 
aldaar rekening en verantwoording afleggen van de financiën door het uitbrengen 
van het financiële jaarverslag. Dat Deering dat alles niet alleen kon doen is duide
lijk. Heel veel van de dagelijkse arbeid werd gedaan door zijn vrouw en door een 
administratrice-secretaresse5 in dienst van de VDJO. Mevrouw Deering, Francien 
Deering-Versnel:

"was van de gehele gang van zaken in de VDJO volledig op de 
hoogte en was de vraagbaak voor velen. In de praktijk werd de 
financiële administratie door haar gevoerd; zij wist alles van de 
ledenadministratie etc. In voorkomende gevallen streek zij ook de 
organisatorische plooien glad. Zonder Francien Deering zou het 
secretariaat niet goed hebben gewerkt en niet de krachtbron zijn 
geweest, die het in de tweede helft van de dertiger járen was".6

2. Er waren HB-activiteiten die voortvloeiden uit enkele statutair of reglementair 
geregelde bevoegdheden zoals:
- het verlenen van dispensatie bij het overschrijden van de leeftijdsgrens (huish. 

regl. art. 3 en 4);
- goedkeuring van de afdelingsreglementen (huish. regl. art. 7);
- toezicht op afdelingen ten aanzien van ledenlijsten, financiën (huish. regl. art.

8) en samenwerking met andere organisaties, (huish. regl. art. 9);
- mogelijke reorganisatie van een afdeling (huish. regl. art. 10);
- inschrijving van persoonlijke leden (stat., art. 8) en besluiten over persoonlijke 

royementen (stat., art. 13);
- het organiseren van de AV (stat., art. 17), met zoveel mogelijk afwisseling in 

de plaats van samenkomst (huish. regl. art. 17).
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J. C. Deering, secretaris-penningmeester van de VDJO, 1935-1946

Bron:
Jongeren en Democratie, 
november 1938, 
jrg. 13, no. 17
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Uit de hiervoor genoemde artikelen 7, 8, 9 en 10 van het huishoudelijk reglement 
blijkt wel dat het HB het toezicht had op de afdelingen zoals het dat ook, na het 
ontstaan van de gewestelijke federaties, op de federaties had. Het HB hield nauw
keurig bij hoe de afdelingen reilden en zeilden. Hierbij speelden de "regionale" 
HB-leden uiteraard een grote rol. Verder had ook het Centraal Secretariaat eigen 
bronnen van informatie, zoals de inzendingen voor de rubriek "Nieuws uit de 
Afdelingen" in het orgaan. Omdat veel HB-leden geregeld voor VDJO-afdelingen 
spraken, was het HB goed op de hoogte van de toestand in de afdelingen. Op de 
federaties was het HB-toezicht directer. De voorzitter van een federatie was altijd 
een HB-lid, terwijl het initiatief voor de organisatie van de gewestelijke weekend- 
conferenties ook van het HB uitging. Of het HB ooit gebruik heeft gemaakt van 
art. 10 van het huishoudelijk reglement is onbekend.
3. Tot de activiteiten van het HB behoorde ook het organiseren van een aantal 

landelijke VDJO-bijeenkomsten. Behalve de jaarlijkse AV ging het daarbij om:
- de landdag, vanaf 1934 t/m 1939, met uitzondering van 1937, éénmaal per 

jaar gehouden;
- landelijke VDJO-conferenties, zoals de Pinkster-, later Paasconferenties voor 

het VDJO-kader en (éénmaal) een studieconferentie voor studerende VDJO- 
ers;

- de lustra;
- de kampen. Ieder jaar werd door het HB een kampcommissie in het leven ge

roepen, die het grootste gedeelte van de organisatie van de kampen regelde.
4. De uitgave van diverse geschriften viel onder verantwoordelijkheid van het 

HB:
- allereerst de uitgave van het orgaan, een activiteit die gedelegeerd werd aan de 

redacteur, benoemd door het HB, met goedkeuring van de AV. Hij woonde de 
HB-vergaderingen bij en werd in 1939 officieel HB-lid;

- naast het orgaan werd, na een besluit van de AV in 1934, een apart, onregel
matig, verschijnend mededelingenblad uitgegeven voor afdelingsbestuurders, 
onder redactie van het HB. Het blad heette "Berichten" en verscheen van 
november 1934 tot en met december 1937.7 Vanaf 1 januari 1940 werd op
nieuw een dergelijk kaderblad uitgegeven onder redactie van het DB. Naam: 
"De Hand aan de Ploeg";8

- door het HB werden ook diverse brochures uitgegeven, bekostigd met geld uit 
het VDJO-brochure fonds.

5. Ook onder verantwoordelijkheid van het HB vielen enige algemene landelijke 
activiteiten, zoals:
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- de filmdienst (maken en afdraaien van films over kampen en de landdagen, 
vooral bedoeld als propaganda);

- de aanzet tot een landelijke leesportefeuille;
- en de landelijke VDJO-bibliotheek.

6. Een zeer belangrijke activiteit van het HB was het voeren, of stimuleren tot 
voeren, van propaganda. Hiertoe behoorde:
- de organisatie van de jaarlijkse landelijke wervingsacties gericht op het verkrij

gen van meer leden en meer abonnementen op J en D;
- het verschaffen van propagandamateriaal, zoals folders, insignes, sluitzegels, 

fietsvlaggetjes, eigen VDJO-kalenders;
- het onderhouden van contacten met de pers;
- het geven van instructies aan de afdelingsbesturen hoe propagandabijeenkom- 

sten georganiseerd moesten worden. HB-leden trokken ook veelvuldig zelf het 
land in om lezingen of propagandistische redevoeringen te houden.9

7. Het onderhouden van de contacten met andere (verwante) organisaties in binnen- 
en buitenland was ook een taak van het HB. Als een afdeling wilde samenwer
ken met een andere organisatie, diende die afdeling daarvoor toestemming te 
vragen aan het HB. Veel tijd werd op de HB-vergaderingen besteed aan het 
bespreken van die contacten.

Tenslotte waren er ook nog incidentele acties die onder het HB vielen. Eén ervan 
was de in 1938, direct na het Lustrum, begonnen actie voor een eigen VDJO- 
bondshuis. Na een enthousiaste start is er in volgende járen weinig of geen 
informatie meer te vinden over deze actie.10
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HOOFDSTUK VIII

HET ORGAAN

Het eerste nummer van een eigen VDJO-orgaan, genaamd "VDJO", kwam uit op 
10 maart 1924,’ een kleine vijf maanden na de oprichting van de VDJO. Het 
blaadje bestond uit enkele gestencilde kwarto-vellen. In november 1924 werd de 
naam gewijzigd in "De hand aan den ploeg". Het bleef een gestencild blad, maar 
nu met in de kop een tekening van een landman werkend op een akker, met een 
door een paard getrokken ploeg. In januari 1925 hield het blad op te verschijnen. 
Pas na ongeveer anderhalf jaar, in het najaar van 1926, kwam er toch weer een 
nummer uit. De redactie2 merkte daarin op, dat het blad na een oponthoud van 
meer dan anderhalf jaar weer verscheen. Zij bracht "bij de aanvang van deze 
nieuwe periode voor onze organisatie", dank aan hen die, door hun morele en 
materiële steun "het wederaanvangen van de opbouw der organisatie" mogelijk 
maakten.3

Het bovenstaande illustreert dat het verschijnen en verdwijnen van het orgaan 
in de járen ’20 en het begin van de járen ’30, duidelijk samenhangt met de opgang 
en neergang van de organisatie. Helaas zijn er maar enkele exemplaren van het 
blad uit die járen bewaard gebleven. Maar de feiten, zoals die vastliggen met name 
in de rubriek "VDJO-nieuws", opgenomen in "De Vrijzinnig-Democraat" uit die 
járen en in stukjes in het lustrumnummer van J en D van oktober 1933, maar ook 
in het lustrumnummer van J en D van november I, 1938, laten aan duidelijkheid 
niets te wensen over.

Op 1 januari 1927 verscheen het eerste gedrukte exemplaar van "De hand aan 
den ploeg".4 Het blad kwam nu regelmatig uit tot eind 1929, daarna onregelmatig 
en vanaf mei 1930 verscheen het helemaal niet meer. Alweer valt een duidelijke 
samenhang te constateren met grote moeilijkheden in de VDJO in de járen ’29 en 
’30, te wijten, zoals telkens weer bij crisissituaties in de járen ’20, aan de zeer 
slechte financiële toestand en onenigheid over de grondslag van de VDJO.

Een diepgaande reorganisatie van de vereniging bleek dit keer absoluut noodza
kelijk.5 Deze werd tot stand gebracht en bekrachtigd op de AV’s van 21 september 
1930 in Haarlem en 2 november 1930 in Leeuwarden. Besloten werd toen ook, na 
enige discussie, om toch weer een eigen orgaan uit te geven. Er was ook het idee 
naar voren gebracht, om in "De Vrijzinnig Democraat" een rubriek van en voor de 
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jongeren te openen en de VD zo tevens te laten fungeren als orgaan van de VDJO. 
Maar dat idee werd afgewezen. De afgevaardigden wilden een éigen orgaan. Een 
argument was, dat de kosten van een abonnement op de VD voor veel jongeren te 
hoog zouden zijn. Gekozen werd dus voor een eigen orgaan, maar dan wel finan
cieel los van het HB, d.w.z. met betaalde abonnementen. Tot aan 1930 was het 
orgaan nl. steeds verschenen op kosten van het HB en gratis aan de leden ter 
beschikking gesteld en toegezonden. Financieel bleek dat een veel te grote belas
ting van de organisatie.

In februari 1931 verscheen inderdaad dat eigen nieuwe orgaan genaamd "De 
VDJO-er", met in de redactie o.a. de voorzitter en de penningmeester van het 
HB.6 Enige nummers kwamen uit7 telkens 12 pagina’s in brochurevorm, keurig 
uitgegeven bij Van Gorcum te Assen, ook de uitgever van "De Opbouw".8 Na die 
enkele nummers echter, stokte de uitgave alweer door gebrek aan kopij en vanwe
ge te weinig abonnementen. De oplage was ongeveer 250 exemplaren met daarbij 
150 abonnees, waarvan slechts 70 betalende.9 Wel moet bedacht worden dat de 
VDJO in die tijd, na de grote crisis binnen de vereniging, niet meer dan zeven 
afdelingen had. Maar 1931 was het jaar waarin men, na de reorganisatie van 1930, 
energiek vooruit wilde. Op de Algemene Vergadering van 10 en 11 oktober 1931 
in Assen kwamen de afdelingen Haarlem en Den Haag met voorstellen om het 
orgaan per 1 januari 1932 een andere vorm te geven. De oude redactie trad af. 
D.J.A. Geluk (Haarlem) en L.J.B. Wolff (Den Haag) werden respectievelijk als 
redacteur en administrateur aangesteld door het HB. Een gouden greep, zo zou in 
de volgende járen blijken. Maar voorlopig waren de moeilijkheden om het nieuwe 
blad op verantwoorde wijze van de grond te krijgen nog groot: conflicten over een 
drukkerscontract, gebrek aan middelen, gebrek aan tijd en gebrek aan ervaring.

In januari 1932 kwam dan toch het eerste nummer uit van het maandblad 
"Jongeren en Democratie", zoals het nieuwe blad gedoopt werd; om daarna, door 
acute moeilijkheden met de drukker,10 pas weer in april te verschijnen. Maar het 
verscheen weer, dank zij de inzet van Geluk en Wolff. Sindsdien is het blijven 
bestaan zolang de VDJO bleef bestaan, zij het in en kort na de oorlog onder een 
andere naam. Het enige hiaat in de verschijning van het blad was vanaf juni 1941 
tot juli 1945, dit keer niet vanwege interne moeilijkheden, maar vanwege externe 
omstandigheden.

Het orgaan had een officiële status. Redactie en administratie waren verplicht 
ieder jaar op de AV een verslag uit te brengen. In 1932 werd Geluk HB-lid, in 
1933 werd hij voorzitter van de VDJO. Leo Wolff werd in dat jaar in zijn plaats 
benoemd tot redacteur. De administratie werd een taak van het HB.
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kop J en D van januari 1932 tot eind 1937

In december 1936 werd een prijsvraag uitgeschreven voor een nieuwe kop van het 
orgaan. Het winnende ontwerp was van R.J. v.d. Zee uit Akmarijp (bij Joure). Het 
bekende zeilschip uit de oude kop werd in dit ontwerp vervangen door een bran
dend vuur. Dat symboliseerde het vuur van de geest, louterend en reinigend, dat 
steeds vernieuwd en behoed moet worden. Per 1 januari 1937 verscheen J en D 
met deze nieuwe kop.

JONGERENEN 
DEMOCRATIE 
ORGAAN DER VRIJZINNIG 
DEMOCRATISCHE 
JONGEREN ORGANISATIE ONDER REDACTIE VAN LEO J.B.WOLFF

kop J en D vanaf 1 januari 1937 
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Vanaf 1934 ging het met de VDJO en dus ook met J en D steeds beter. In 
1933 was J en D voor het eerst uitgekomen met een speciaal propagandanummer in 
een oplage van 1000 exemplaren; in 1934 met een dergelijk nummer in een oplage 
van 4000 exemplaren.11 Ook rond de kampen en de landdagen verschenen propa
gandanummers, speciaal aan die evenementen gewijd. Het resultaat bleef niet uit: 
al in 1934 verdubbelde het aantal abonnementen.12

De tweede helft van de járen ’30 waren voor de VDJO járen van ongekende 
groei en bloei, te danken aan de rust, gebracht door de beginselverklaring van 
1930, aan voortreffelijke leiding en zeker ook aan de tijdsomstandigheden. Een 
afspiegeling van al die factoren is te vinden in J en D. Het orgaan werd steeds 
beter naar inhoud en uiterlijk. Het werd gedrukt op goed papier, in groot formaat. 
Er verschenen foto’s in en per aflevering telde het 8 tot 10 pagina’s.
J en D werd een uitstekend geredigeerd en geïllustreerd maandblad. Vanaf januari 
1937 tot en met december 1939 verscheen het zelfs om de 14 dagen. Het groeide 
uit tot één van de belangrijkste Nederlandse jongerenperiodieken van de járen ’30. 
Het gaf een weerspiegeling van het interne VDJO-leven, maar zeker ook van de 
belangrijkste maatschappelijke en politieke ideeën en gebeurtenissen binnen en 
buiten Nederland en de reactie van de VDJO daarop.

Het blad had verschillende functies. Een viertal functies worden hier onderschei
den:
- allereerst was het eigen orgaan bedoeld als communicatiemiddel tussen HB en 

leden. Er verschenen mededelingen in over landelijke activiteiten, zoals de 
kampen, de landdagen, de lustra, conferenties, geldinzamelingen en de jaarlijkse 
beschrijvingsbrief voor de Algemene Vergadering. Daarnaast verschenen aan
moedigende artikelen m.b.t. propaganda-acties;

- tevens was het een communicatiemiddel tussen de leden onderling. Persoonlijk 
nieuws was te vinden in de rubriek "VDJO-personalia", bevattende examenuit- 
slagen, aankondigingen van verlovingen en huwelijken en later zelfs vreugdevolle 
mededelingen over geboorten. Nieuws uit de afdelingen verscheen in de rubriek 
"Afdelingsnieuws", later geheten "Uit enige afdelingen”, omdat bij de geweldige 
groei van de VDJO het nieuws uit alle afdelingen teveel plaats in beslag zou 
nemen. Ongetwijfeld waren het deze twee rubrieken die binnen de VDJO het 
meest gelezen werden.
Ook konden de leden onderling meningen uitwisselen over bepaalde contro
versiële zaken. Een voorbeeld daarvan is het, in hoofdstuk III reeds eerder ver- 
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melde stuk van Toos van ’t Hof uit Rotterdam getiteld: "Heeft de vrouw recht op 
arbeid". Dat stuk bracht een levendige discussie teweeg. Die discussie spitste 
zich al gauw toe op de vraag of de gehuwde vrouw recht op arbeid zou moeten 
hebben. De meningen daarover binnen de VDJO, zowel onder de mannelijke- als 
onder de vrouwelijke leden, waren zeer verdeeld.
Tenslotte werden regelmatig verslagen gepubliceerd van gezamenlijk beleefde 
gebeurtenissen zoals kampen, landdagen en conferenties;

- het blad had een informatieve functie ten aanzien van belangrijke ontwikkelingen 
op economisch, maatschappelijk en politiek gebied en een enkele keer t.a.v. de 
eigen organisatie. Dat resulteerde in vaak voortreffelijke artikelen, b.v. over de 
New Deal in Amerika, de verhouding stad-platteland, de jeugdwerkloosheid, de 
Duitse kerkstrijd, een serie artikelen over Thorbecke en over "Onze beginselen", 
speciaal bedoeld voor de vele nieuwe leden;13

- het blad had ook een meningvormende functie, d.w.z. er werd een uiteenzetting 
gegeven van het VDJO-standpunt in bepaalde kwesties. Zo waren er artikelen 
over de verhouding VDJO/Bond van Jonge Liberalen;14 over de houding van de 
VDJO ten aanzien van de (omstreden) deelname van de VDB aan het 2e kabinet 
Colijn (1933-1935);15 en over de houding van de VDJO ten aanzien van het 
lidmaatschap van de Nederlandse Unie;16

- tenslotte wilde het orgaan ook een soort visitekaartje naar de buitenwereld zijn. 
Van de leden werd verwacht dat ze bij de inhoud van hun bijdragen daarmee 
rekening hielden.17 Dat betrof dan uitsluitend interne VDJO aangelegenheden. 
Want er was geen enkele schroom om "vlammende protesten" te laten horen, niet 
alleen tegen wat er in het buitenland gebeurde, maar ook tegen de eigen regering, 
bijvoorbeeld toen zij gevluchte Duitse joden de toegang tot ons land verbood, 
evenals een paar honderd kinderen uit geteisterde Baskische dorpen.
Commentaar dat er niet om loog werd ook geleverd in de befaamde rubriek "Uit 
de doos van Pandora", die vanaf 1937 in J en D verscheen en waarin Spectator 
(Leo Wolff) politieke gebeurtenissen in het buitenland kort weergaf en genade
loos becommentarieerde.

Na de eerste járen, waarin voornamelijk redactie, HB en medewerkers van 
buiten de organisatie het blad volschreven, kwamen er in de loop der járen steeds 
meer en vaak heel waardevolle bijdragen van eigen leden en was er tenslotte 
regelmatig een teveel aan kopij.
Voorbeelden van bijdragen van de eigen leden zijn, behalve de hierboven genoem
de over de New Deal, de verhouding stad-platteland, de Jeugdwerkloosheid en
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"Onze beginselen", diverse artikelen op economisch gebied (b.v. over economische 
politiek, de geschiedenis der economie, Rusland en de Nieuwe Economische 
Politiek), artikelen over de volkshogeschool, koloniale problemen, de democratie, 
de corporatieve gedachte, eugenetiek, Franse woontoestanden, Nederland en de 
Vlaamse strijd en artikelen over grote figuren als Disraëli en Goethe.
Uit het grote aantal bijdragen blijkt dat J en D, met name in de 2e helft van de 
járen ’30, leefde binnen de VDJO. Maar de VDJO leefde ook in haar blad, zoals 
uit de inhoud van de afleveringen blijkt.
Het orgaan was van essentieel belang binnen de VDJO, maar was dat ook naar 
buiten, als propagandamiddel bij uitstek. De dagbladpers schonk regelmatig aan
dacht aan het orgaan en citeerde het herhaaldelijk, hetgeen het lezersaantal niet 
weinig stimuleerde.

Wat betreft de oplage van J en D zijn precieze cijfers niet bekend. Waarschijnlijk 
zal deze over het algemeen enkele honderden exemplaren boven het ledenaantal 
gelegen hebben. Bekend is dat de oplage begin 1938 1800 a 2000 exemplaren was, 
waarvan er ongeveer 1600 werden betaald. Volgens Wolff groeide de oplage naar 
ongeveer 3000 exemplaren.18
Voor "hoogtijdagen" werden er wel eens 5 a 10.000 exemplaren gedrukt, bijvoor
beeld ter gelegenheid van landdagen en het lustrum in 1938.

De leden ontvingen het blad "gratis".19 Donateurs die ƒ 2,50 of meer betaal
den ontvingen het blad eveneens gratis. Van de járen 1936/193720 en 
1937/193821zijn de rekening en verantwoording van het orgaan bekend.

Rekening orgaan 1936-1937

Ontvangsten Uitgaven
Abonnementen 853,69 Redactie 25,95
Advertenties 234,60 Administratie 29,69
Verkoop losse nummers 7,55 Drukkosten 1075,-
Nadelig saldo 34,80

Totaal 1130,64 Totaal 1130,64
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Rekening orgaan 1937-1938

Ontvangsten Uitgaven
Abonnementen 1010,67 Redactie 37,49
Advertenties 288,10 Administratie 56,94
Verkoop losse nummers 21,20 Drukkosten 1309,38
Nadelig saldo 83,84

Totaal 1403,81 Totaal 1403,81

In deze járen moest er dus, evenals in 1930/1931, geld bij het orgaan. Het was 
waarschijnlijk een chronische verliespost, hoewel niet als zodanig door de HB- 
penningmeester begroot. Het nadelige saldo van het orgaan werd overgeheveld 
naar de Centrale Kas.

Van eind oktober 1933 (AV in Haarlem) tot begin november 1940 (AV in Amers
foort) stond J en D onder redactie van Leo Wolff. Hoewel hij tot 1939 niet 
officieel tot het HB behoorde, woonde hij de HB-vergaderingen wel bij, mede 
omdat hij veel te maken had met de internationale contacten van de VDJO. In 1939 
werd hij officieel benoemd tot HB-lid. Op de AV van 1940 nam hij afscheid van 
de VDJO wegens de leeftijdsgrens. Hem werd toen dank gebracht "voor de grote 
liefde en trouw, waarmee hij lange járen de belangen der VDJO op eminente wijze 
heeft gediend". Met algemene stemmen en "onder daverend applaus" werd hij 
benoemd tot erelid.22

In april 1940 verscheen het, voorlopig, laatste nummer van J en D. Mei bracht de 
Duitse inval, enkele dagen van strijd en daarna de bezetting. In juli 1940 verscheen 
inplaats van J en D het blad "De Hand aan de Ploeg" als algemeen VDJO-orgaan. 
Het was een gewijzigde uitgave van het al langer bestaande kaderblad van die 
naam.23
De reden daarvoor lag, zoals eerder vermeld in hoofdstuk IV, in het feit dat de 
bezetters al snel begonnen met het opvragen van nummers van verschillende 
tijdschriften ter controle van de inhoud. Het HB besloot toen "De Hand aan de 
Ploeg" als naam van het VDJO-orgaan op te geven. Daarmee voldeed men aan de 
eis dat het een al verschijnend blad was. Alleen die mochten (voorlopig) worden 
voortgezet. Men had tegelijk het voordeel van een neutraal blad. De redactie 
bestond uit het landelijk DB, zodat men centraal de koers wat scherper bij kon stel- 
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tussen 1 juli 1940 en juni 1941 droeg het VDJO-orgaan (weer) deze naam

Bron:
De Hand aan de Ploeg, 
september 1940
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len, d.w.z. aangeven wat men in het blad wilde hebben (wat kon, M.B.) en indien 
nodig censuur toepassen. De gewenste koers werd in het eerste nummer van "De 
Hand aan de Ploeg” als algemeen orgaan, duidelijk aangegeven: graag artikelen 
van culturele en maatschappelijke aard, van en voor leden.
"De Hand aan de Ploeg" kwam daarna iedere maand uit tot juni 1941, de maand 
waarin de politieke partijen, evenals de politieke jongerenorganisaties, werden 
verboden. De functies van het blad, zoals het verscheen tussen juli 1940 en juni 
1941, waren niet veranderd, maar door omstandigheden lagen de accenten wat 
anders. Nog steeds stonden er vaak voortreffelijke artikelen in, maar nu meer op 
cultuurhistorisch terrein. Daarnaast waren er veel beschouwende artikelen in te 
vinden en in practisch ieder nummer werd aandacht besteed aan "Nederlandse", 
d.w.z. door het Nederlandse volk hooggeschatte waarden als gerechtigheid, 
naastenliefde en verdraagzaamheid. Een serie artikelen, waarin een historische 
uiteenzetting werd gegeven van de diverse levensovertuigingen die door grote 
groepen uit het Nederlandse volk werden aangehangen,24 trok veel aandacht.
Overigens ontbrak ook een duidelijk meningvormend artikel niet, i.c. het hierboven 
al eerder vermelde artikel over de Nederlandse Unie en de houding van de VDJO 
tegenover deze Unie (Zie ook hoofdstuk IV).
De rubrieken "Personalia" en "Nieuws uit enige afdelingen" werden gehandhaafd, 
waarbij extra veel ruimte werd gegeven aan de afdelingsberichten. Van de 8 tot 10 
pagina’s die het orgaan per aflevering telde, een enkele keer 12, namen die afde
lingsberichten 3 tot zelfs wel eens 6 pagina’s in beslag.
Opvallend, maar misschien ook zeer verklaarbaar, was het grote aantal gedichten 
dat in "De Hand aan de Ploeg" te vinden was. Op één uitzondering na, t.w. een 
gedicht van een eigen VDJO-lid, ging het daarbij om poëzie van bekende Neder
landse dichters.25

In juni 1941 kwam er dus een eind aan alle officiële VDJO-activiteiten. Pas 4 jaar 
later, in juni 1945, verscheen het eerste na-oorlogse nummer van "De Hand aan de 
Ploeg" en wel onder redactie van J.C. Deering, S.A. Posthumus en A.R.A. 
Theunissen. De administratie berustte bij mej. H. Zomer uit Rijswijk. Zowel het 
uitbrengen van het blad, als de inhoud ervan, kwamen geheel voor rekening van 
voornoemd driemanschap. Door de zeer slechte verbindingen vlak na de oorlog 
was overleg met andere HB-leden of afdelingsbestuurders nauwelijks mogelijk. 
Evenals bij de politieke partijen speelde ook bij de VDJO na de oorlog de vraag: 
herstellen of vernieuwen?
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Zoals eerder in hoofdstuk IV werd vermeld, wilde de redactie vernieuwen en wel 
direct. In de veronderstelling dat de meerderheid van de VDJO-ers diezelfde 
mening was toegedaan stelde zij in dit eerste nummer na de oorlog o.a. dat het 
orgaan het blad zou zijn van de Jonge Vrijzinnig-Democraten26 en dat de VDJO 
niet heropgericht moest worden. Op 15 september besloot het HB daarentegen: 
"Onze taak is de VDJO weer op te bouwen".27

In oktober 1945 kwam het laatste nummer van "De Hand aan de Ploeg" uit. 
De redactie trad af. Per 1 november 1945 verscheen weer het vertrouwde "Jonge
ren en Democratie" onder redactie van J. Bartels, H. Harmsen en drs. J.J. Voogd. 
De administratie bleef berusten bij mej. H. Zomer.
Intussen gingen de landelijke politieke ontwikkelingen door. In februari 1946 ging 
de VDB op in de nieuwe Partij van de Arbeid.
Wederom geeft J en D in de nummers van november 1945 tot en met april 1946 
een afspiegeling van wat zich buiten, maar ook van wat zich juist, in verband daar
mee, binnen de organisatie afspeelde. Men leze de felle discussies die dan toch 
leidden tot het besluit28 om de VDJO op te laten gaan in de DSJV "Nieuwe 
Koers".29 In het speciale afscheidsnummer van J en D dat in september 1946 uit
kwam, vindt men onder "De mijmeringen van een oud, doch niet oude redacteur", 
een terugblik van Leo Wolff op de geschiedenis van J en D "het blad dat een dikke 
zes járen m’n hart en ziel had”.

In het wel en wee van het orgaan, de járen door, weerspiegelt zich het wel en wee 
van de VDJO. "Wee" vooral vóór 1930; "wel" vooral tussen 1933 en 1940. De 
VDJO heeft 23 jaar bestaan, maar één ding is heel zeker: wie de VDJO in de járen 
’30 wil leren kennen moet dat doen aan de hand van "Jongeren en Democratie". 
Het blad biedt, naast heel veel informatie, een unieke mogelijkheid om iets van de 
VDJO-sfeer uit die járen te kunnen navoelen. Men krijgt een beeld van jongeren, 
die zich serieus bezig houden met economische, maatschappelijke en staatkundige 
vraagstukken en dat afwisselen met veel ongecompliceerd plezier onder elkaar. 
Bovenal echter komen uit J en D naar voren jongeren die ijveren voor bepaalde 
beginselen en idealen, die ze door alle moeilijkheden en dreigingen heen vasthou
den. En zo komt er iets over van een sfeer van ernst en plezier, van enthousiasme, 
idealisme en kameraadschap. Een sfeer waarin, zoals Joekes schreef in het J en D 
lustrumnummer van 1938, levensernst, levensmoed en levensvreugde, op gelukkige 
wijze met elkaar waren samengevoegd.
Kortom, "Jongeren en Democratie" geeft, tussen 1932 en 1940, een uniek beeld 
van de sfeer en de activiteiten van een politieke jongerenorganisatie uit die járen.
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HOOFDSTUK IX

DE LANDELIJKE BIJEENKOMSTEN

De landelijke bijeenkomsten, georganiseerd door het HB, bestonden uit: de 
Algemene Vergaderingen, de landdagen, conferenties en de lustra van de VDJO.

9.1. De Algemene Vergadering1

Het belangrijkste orgaan van de VDJO was de Algemene Vergadering (AV). "De 
wetgevende en in hoogsten aanleg rechtsprekende macht2 in de organisatie is de 
Algemene Vergadering" (statuten, art. 19). Het HB had ten opzichte van de AV 
een uitvoerende taak.3 De AV bestond uit afgevaardigden van de afdelingen, 
althans van die afdelingen die aan hun verplichtingen voldaan hadden. Het aantal 
stemgerechtigde afgevaardigden van een afdeling, werd volgens een vaste norm 
bepaald, op grond van het aantal leden van de afdeling (statuten, art. 15).
Oorspronkelijk werd in de statuten gesteld4 dat de organisatie minstens 2x per 
verenigingsjaar bijeen moest komen. De eerste AV moest dan gehouden worden in 
september, de tweede, die tevens de jaarvergadering was, in mei of juni. Tot en 
met 1928 zijn er inderdaad twee, soms zelfs drie AV’s per jaar gehouden, hetgeen 
in die eerste VDJO-jaren veel ellende heeft gegeven. Door onderlinge verdeeldheid 
over persoonlijke zaken, maar vooral ook, telkens weer, over de grondslagen van 
de VDJO, werd in strijd met wat de bedoeling was, niet alleen de jaarvergadering, 
maar werden ook de andere AV’s gebruikt voor HB-verkiezingen;5 met als resul
taat een welhaast fnuikende discontinuïteit in de leiding.6 Bovendien betekenden de 
vele AV’s een forse aanslag op de toch al geringe financiële middelen.
Nadat in het voorjaar van 1930 geen AV was gehouden wegens zeer grote moei
lijkheden binnen de organisatie, werden eind 1930 twee AV’s gehouden, kort na 
elkaar. Een en ander had te maken met een ingrijpende reorganisatie van de 
VDJO.7 De voorstellen daartoe, neerkomende op wijziging van de statuten, 
werden besproken op de AV van 21 september 1930 in Haarlem en vastgesteld op 
de AV van 2 november in Leeuwarden.
Ten aanzien van de AV zelf werd toen vastgesteld dat die minstens éénmaal per 
jaar gehouden moest worden, in de maand oktober.
Het initiatief tot het houden van de AV lag, volgens art. 17 van de statuten, bij het 
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HB. In de statuten en het huishoudelijk reglement (art. 18) was echter ook de 
mogelijkheid opgenomen dat afdelingen initiatieven konden nemen voor een AV en 
zelfs, dat zij, als het HB niet inging op het verzoek van de afdelingen, de AV zelf 
konden uitschrijven. Vanaf 1931 is er nooit meer dan één jaarlijkse AV gehouden. 
Het tijdstip waarop, maar ook de plaats waar de AV gehouden zou worden, werd 
vastgesteld door het HB. Het moest zich daarbij houden aan het huishoudelijk 
reglement, art. 17. Dat betekende dat de AV bij voorkeur in oktober gehouden 
werd en dat het HB moest zorgen voor zoveel mogelijk afwisseling in de plaats 
waar de AV gehouden werd. De eerste AV, georganiseerd door de VDJO als 
landelijke organisatie, werd gehouden in Rotterdam, in 1924. Daarna werden tot en 
met 19338 AV’s gehouden in de volgende afdelingen: Amsterdam (1925 en 1926), 
Utrecht (1926 en in 1927 twee keer),9 Zwolle (1926 en 1927), Amersfoort (1928), 
Haarlem (1928, 1930, 1933); Sneek (1929 en 1932); Leeuwarden (1930) en Assen 
(1931). Van de in totaal 16 AV’s tussen 1924 en 1934, werden er 10 in het Westen 
van het land, inclusief Utrecht, gehouden en 6 in het Noorden. Eén en ander hing 
duidelijk samen met de spreiding en de activiteiten van de afdelingen.
- Wat de spreiding betreft: vanaf 1924 tot 1929 lagen de meeste afdelingen in het 

Westen. Er werden in die járen 10 AV’s gehouden: 8 in het Westen en 2 in het 
Noorden nl. in Zwolle. Vanaf 1929 begon de opkomst van de afdelingen in het 
Noorden. De AV in 1929 werd in Sneek gehouden.
In 1930 bestonden er maar 6 afdelingen: 3 in het Westen (Haarlem, Amster
dam, Hilversum) en 3 in het Noorden (Assen, Sneek, Leeuwarden).
De 2 AV’s van dat jaar werden gehouden in Haarlem en Leeuwarden.

- Wat de activiteiten van de afdelingen betreft: in de járen 1926 en 1927 waren 
de afdelingen Utrecht en Zwolle bijzonder actief en speelden een grote rol in het 
HB. Van de 7 leden van het HB in de periode van december 1926 tot juni 1927, 
kwamen er 3 uit Utrecht en 3 uit Zwolle. Van de 6 AV’s uit die beide járen 
werden er 3 in Utrecht en 2 in Zwolle gehouden.

Ook werd er wel gevraagd om een AV te houden in een afdeling die een lustrum 
vierde (Sneek, 1932) of die een grote propaganda-avond wilde organiseren in 
combinatie met een AV (Zwolle, december 1926).
Tenslotte werden de AV’s altijd gecombineerd met de landelijke lustrumvieringen 
(1928 en 1933 in Haarlem; 1938 in Utrecht).

Vanaf 1934 werden de AV’s niet meer in een afdeling gehouden, maar in een 
landelijk centraal gelegen jeugdherberg of een verenigings- of bondsgebouw.10

Ten aanzien van de zozeer aanbevolen geografische spreiding van de AV’s kan 
geconcludeerd worden, dat daar zeker naar gestreefd is; dat tot 1929 de spreiding,
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op een enkele uitzondering na, beperkt bleef tot verschillende afdelingen in het 
Westen; dat met de opkomst van de Noordelijke afdelingen na 1930 ook duidelijk 
een regionale spreiding plaats vond en dat vanaf 1934 er van spreiding geen sprake 
meer was, omdat gekozen was voor een centraal gelegen plaats van vergaderen.

Dat laatste had ook gevolgen voor een element dat altijd sterk met de AV 
verbonden was geweest: de propaganda. Zoals hierboven opgemerkt, werd de AV 
tot en met 193411 vaak gecombineerd met een grote propaganda-avond in een 
afdeling of met een plaatselijke lustrumviering. Vanaf 1935 gebeurde dat niet 
meer, in verband met het veranderend karakter van de AV.

Wat er op de AV’s behandeld moest worden, lag vast in de statuten.12 Daar
aan veranderde in de loop der járen weinig of niets. Maar met de groei van de 
VDJO veranderde wel het karakter van de AV. Van een formeel noodzakelijke, 
algemene bijeenkomst van VDJO-leden, werd het een bijeenkomst die bovenal het 
karakter kreeg van een plezierige, stimulerende onderlinge ontmoeting, vanwaar de 
aanwezigen vervolgens weer opgewekt en gesterkt naar de eigen afdelingen terug
keerden.13 Dat wat volgens de statuten behandeld moest worden, werd afgewerkt 
op de Huishoudelijke Vergadering, maar die werd van de enige activiteit op de AV 
tot de kern van een uitgebreid programma, dat zich om die kern heen vormde. Een 
dergelijk programma kon niet meer uitgevoerd worden op één dag. Dat was van 
oudsher een zondag, als enige vrije dag in de week. Dus besloot men in 193214 
een weekend aan de AV te besteden van zaterdagmiddag 5 uur tot zondagmiddag 5 
uur. Dat betekende wel, dat er een oplossing gezocht moest worden voor het 
overnachten van veel deelnemers. Tegelijk moest langzamerhand gezocht worden 
naar een grotere vergaderruimte in verband met het toenemend aantal deelnemers. 
Ideaal zou zijn beide problemen tegelijk op te lossen door ze te koppelen. Dat 
ideaal werd verwezenlijkt door vanaf 1934 de AV te houden in grote gebouwen in 
het midden van het land, i.c. jeugdherbergen (Arnhem, Blaricum), of Bondsge- 
bouwen, b.v. dat van de Nederlandse Protestantenbond (Soesterberg) en de Neder- 
landsche Bond van Abstinent Studeerenden (Oldebroek). Het voordeel hiervan was 
ook, dat op deze wijze de kosten van deelname laag gehouden konden worden.15 
Het samenzijn in een goede accommodatie en een mooie omgeving gaf uiteraard 
veel meer mogelijkheden tot gezelligheid buiten de eigenlijke vergadering, ver
sterkte daardoor de onderlinge band tussen leden uit het hele land en had een 
positieve invloed op de sfeer waarin vergaderd werd. Telkens weer stonden er 
enthousiaste verslagen over de AV in J en D16 en opwekkende stukken van Ge
luk17 om vooral de AV "in zijn schitterende omgeving" te bezoeken. En telkens 
weer werden de afdelingen opgeroepen vooral met zoveel mogelijk leden te komen 
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en niet alleen met de officiële, stemgerechtigde, afgevaardigden. Kortom, via de 
AV werd nu propaganda bedreven niet naar de buitenwereld, maar onder de eigen 
leden. Die interne propaganda had duidelijk succes en de AV’s werden, met de 
kampen, de plaatsen waar de befaamde "echte VDJO-sfeer" van ernst en plezier te 
vinden was. Vooral in de járen ’30 troffen veel "kampies" elkaar na de zomer
kampen weer op de AV’s. Het is dan ook niet voor niets dat juist ook op de AV’s 
veel kampliedjes werden gezongen en dat de kampfilms daar werden vertoond. 
Ook de zaterdagavonden op de AV’s, de "bonte avonden", werden vaak gevuld 
door de kampies. Overigens genoten niet alleen de jongeren van een AV. Er waren 
ook regelmatig VDB-leden18 aanwezig: gewone VDB-leden, afdelingsbestuurders 
en soms prominenten als Van Embden, Kohnstamm en Oud, al dan niet in verband 
met door hen tijdens de AV te houden lezingen. Mr. Joekes was, sinds hij in 1930 
adviseur werd inplaats van Oud, altijd aanwezig.

De AV moest minstens 4 weken van tevoren officieel aangekondigd worden 
aan de afdelingssecretarissen en in het orgaan (huish. regl. art. 17). Dat laatste 
gebeurde door middel van publikatie van de beschrijvingsbrief voor de komende 
AV. Overigens werd de datum van de AV, in verband met het tijdig indienen van 
eventuele voorstellen door de afdelingen, al veel eerder bekend gemaakt. Er kon zo 
een termijn gesteld worden voor het indienen van voorstellen bij het Centraal 
Secretariaat, zodat die voorstellen meegenomen konden worden in de beschrij
vingsbrief. Die brief bevatte dan ook, naast de agenda van de huishoudelijke 
vergadering, die ingediende voorstellen, voorzien van preadvies van het HB en de 
mededeling, dat eventuele amendementen en ook namen van tegenkandidaten voor 
het nieuwe HB, ingediend konden worden tot één week voor de AV.
Rekening en verantwoording van de penningmeester van het HB en de begroting 
werden apart aan de afdelingssecretarissen toegezonden.
Aan de publikatie van de beschrijvingsbrief in J en D werd ook steeds toegevoegd 
een stukje "Om goed te onthouden voor de Algemene Vergadering". Daarin werd 
nog eens nadrukkelijk gewezen op:
1. de uiterste datum voor het inleveren bij het Centraal Secretariaat van amende

menten op de beschrijvingsbrief en de namen van eventuele tegenkandidaten 
voor het HB;

2. art. 15 van de statuten, dat stelde dat slechts die afdelingen stemrecht hadden op 
de AV, die hadden voldaan aan hun verplichtingen, d.w.z. hun financiële ver
plichtingen en toezending van het jaarverslag van de afdelingssecretaris, reke
ning en verantwoording van de afdelingspenningmeester en de ledenlijst, aan het 
Centraal Secretariaat;
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3. nogmaals art. 15, waarin ook werd gesteld, dat het aantal afgevaardigden naar 
de AV werd bepaald door het aantal leden dat de afdeling telde één maand voor 
de AV;

4. art. 19 van het huishoudelijk reglement, dat stelde dat de afgevaardigden 
voorzien moesten zijn van een schriftelijke machtiging, ondertekend door twee 
leden van het betrokken afdelingsbestuur;

5. het feit dat afgevaardigden vrij mandaat hadden, tenzij de ledenvergadering van 
de afdeling anders beslist had ten aanzien van bepaalde punten.

Het algemene programma van een AV zag er vanaf 1934 globaal uit als volgt: 
zaterdagmiddag + 5 uur opende de voorzitter van de VDJO de Algemene Verga
dering. Daarna begon men met de Huishoudelijke Vergadering die rond etenstijd 
geschorst werd. Na de (brood)maaltijd hield adviseur Joekes een rede.19 Daarna 
volgde een bonte avond, met zang, muziek, voordrachten en films van landdagen 
en kampen. Zondags kon er na het ontbijt gewandeld worden tot ongeveer half elf, 
waarna de Huishoudelijke Vergadering werd voortgezet. Na de (warme) middag
maaltijd was er een spreker,20 waarna om ongeveer vijf uur de VDJO-voorzitter 
de Algemene Vergadering sloot.
De gang van zaken op de Huishoudelijke Vergadering was als volgt21: na de 
opening werden de notulen van de vorige vergadering doorgenomen. Daarna 
volgde het jaarverslag van de secretaris, de rekening en verantwoording van de 
penningmeester, het verslag van de kascommissie, de begroting, het verslag van de 
redacteur van J en D en het verslag van de kampcommissie met een financieel 
overzicht van het kampgebeuren, de voorstellen van het HB, de voorstellen van de 
afdelingen, de verkiezing van het nieuwe HB, de benoeming van de nieuwe 
kascommissie, de benoeming van de kampcommissie, bespreking van de propa
ganda en bespreking van de komende kampen. Tenslotte kwam nog de rondvraag 
en de sluiting. In J en D was altijd een verslag van de AV te vinden: enthousiast 
over sfeer en samenzijn, maar verder niet veel meer gevend dan een korte samen
vatting van genomen besluiten en de tekst van eventuele moties. Over de wijze 
waarop de besluiten tot stand kwamen is helaas weinig of niets te vinden.

Tot besluit van dit onderdeel van hoofdstuk IX een kort chronologisch overzicht 
van de AV’s vanaf 1930, met eventuele bijzonderheden. Voor de op die AV’s 
gekozen Hoofdbesturen, zie hoofdstuk VI.

Van de AV’s uit de járen ’20 is nauwelijks meer bekend dan wat daarover in 
"De Vrijzinnig-Democraat" wordt vermeld onder de rubriek "Uit de partij". Uit 
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die rubriek is niet meer te halen dan de frequentie van de vergaderingen en de 
namen van de nieuwe HB-leden.22 Meer informatie is, door het praktisch geheel 
ontbreken van nummers van het eigen orgaan uit die járen, niet of nauwelijks te 
vinden.23

1930
Het jaar van de grondige reorganisatie kende twee AV’s, nl. op 21 september 1930 
in Haarlem en 2 november 1930 in Leeuwarden. In Haarlem werden voorstellen 
gedaan tot wijziging van de statuten; allereerst en bovenal, door opname in die 
statuten van een duidelijke, eigen VDJO-beginselverklaring.
Besloten werd de Raad van Advies af te schaffen en mr. A.M. Joekes te vragen als 
adviseur van het HB. De frequentie van de AV’s werd teruggebracht tot (minstens) 
lx per jaar. Een en ander werd in Leeuwarden vastgesteld. Een nieuw HB trad 
aan, met als DB Sj. Zandstra, E. Klein en C. Tolsma.24 Besloten werd ook tot 
uitgave van een eigen orgaan.

1931
De AV werd gehouden op zondag 11 oktober in Assen. Op voorstel van de 
afdelingen Hilversum en Den Haag werd, tegen het advies van Joekes en een deel 
van het HB, de nationale ontwapening in het beginselprogramma opgenomen. Men 
sprak zich uit voor een nieuwe vorm van het orgaan per 1 januari 1932.25 Geluk, 
voorzitter van de afdeling Haarlem, werd benoemd tot hoofdredacteur, Leo Wolff 
uit Den Haag tot administrateur. Besloten werd ook nu toch echt een kamp te 
houden in de zomer van 1932.26

1932
De AV werd dat jaar gekoppeld aan de viering van het eerste lustrum van de 
afdeling Sneek en duurde in verband daarmee twee dagen, 29 en 30 oktober. De 
aankomst van de deelnemers was zaterdagmiddag om 4 uur. Het huishoudelijk 
gedeelte van de AV begon om 5 uur en duurde tot zes uur. Met algemene stemmen 
werd besloten toe te treden tot de Nationale Vredes Centrale. Deze Centrale was 
geen nieuwe vredesorganisatie, maar was bedoeld als "dienend apparaat", gericht 
op eenheid en samenwerking tussen de verschillende vredesbewegingen. Afgevaar
digden van de verschillende aangesloten verenigingen vormden samen de Nationale 
Vredes Raad. Het HB werd gevormd uit die Raad, met als DB het Centraal Vredes 
Bureau, bestaande uit 5 personen. Voorzitter was prof. Van Embden.
Om half zeven begon de openbare vergadering, met als spreker mr. Joekes over
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"Dictatuur of Democratie”. Om 9 uur volgde een gezellige avondbijeenkomst, 
aangeboden door de afdeling Sneek. De volgende dag werd de Huishoudelijke 
Vergadering voortgezet en hield Joekes een inleiding over internationale samen
werking. Om 6 uur werd de AV gesloten en om 8 uur was er een grote lustrum- 
feestavond, aangeboden door de afdeling Sneek. Tijdens de Huishoudelijke Verga
dering had de afdeling Haarlem het voorstel ingediend de maximum-leeftijd van 25 
naar 27 te brengen. De meningen hierover waren verdeeld tot in het HB toe. 
Voorzitter Zandstra was tegen. Na felle discussies en diverse wijzigingsvoorstellen 
werd besloten de maximum-leeftijd wel te brengen naar 27 jaar, maar na die 
leeftijd geen dispensatie meer te geven. Geluk werd lid van het HB, in de functie 
van bibliothecaris.
Twee moties werden met algemene stemmen aangenomen. De eerste stelde dat de 
overheid, al dan niet in samenwerking met particulieren, er voor hoort te zorgen 
dat werkloze jongeren gelegenheid krijgen tot ontwikkeling en ontspanning. 
Bestudering werd bovendien nodig geacht van de vraag of bijvoorbeeld verlaging 
van de pensioengerechtigde leeftijd en verkorting van de arbeidsduur geschikt 
zouden zijn om de werkloosheid tegen te gaan. De tweede motie riep de jongeren 
op sterker dan ooit nationaal voor de vrede te ijveren en ontwapening te eisen, "het 
internationale saamhorigheidsgevoel krachtig te versterken, den vrijhandel te 
propageren en de democratie te verdedigen".

1933
De AV werd op zondag 22 oktober in Haarlem gehouden, gekoppeld aan de 
viering daar van het 2e lustrum van de VDJO op zaterdag 21 oktober. Een 
belangrijke wisseling vond plaats in het HB. Zandstra trad af als voorzitter en 
Geluk trad aan in deze functie. Het was het einde van het tijdperk Zandstra, dat 3 
jaar geduurd had en het werd het begin van het tijdperk Geluk, dat 6 jaar zou du
ren.27 Leo Wolff werd nu redacteur van het orgaan.28 Met algemene stemmen 
werd een motie aangenomen waarin o.a. stond, dat de VDJO zich teweer stelde 
tegen nationaal-socialistische, fascistische, communistische en andere extreme 
stromingen en een tijdige en krachtige voorziening in de nood van jeugdige 
werklozen en intellectuelen dringend geboden achtte.29 Na de Huishoudelijke 
Vergadering ging de AV zondagmiddag verder met een propagandabijeenkomst in 
de vorm van een rede, uitgesproken door prof. mr. A.C. Josephus Jitta, met als 
titel "Moeten wij aan de Democratie vasthouden". Deze "schitterende" rede werd 
door de VDJO later als brochure uitgegeven, ter nadere bestudering, al was men 
het met het standpunt van prof. Josephus Jitta ten aanzien van de nationale ontwa- 
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pening niet eens.30

1934
De AV werd gehouden op 6 en 7 oktober in het Bondshuis van de Nederlandse 
Protestantenbond in Soesterberg. Het was het eerste jaar dat de AV in een gebouw 
"ergens buiten", in het midden van het land, gehouden werd en gedurende 2 
dagen, zonder dat verband hield met een feestelijk gebeuren, zoals in Sneek in 
1932. Vanaf 1934 werd dit een vast gebruik.
Zaterdagmiddag, na de opening om + 5 uur, vond het eerste deel van de Huis
houdelijke Vergadering plaats met daarna om + 6.30 uur een broodmaaltijd. Op 
die zaterdagavond werd overigens, naar oud gebruik, nog een propagandabijeen- 
komst in een naburige afdeling, Utrecht, bijgewoond. Spreker aldaar was dr. A.J. 
van Leusen over "Beginsel van de VDJO". Een kamp- en een landdagfilm werden 
vertoond. In de járen na 1934 werd op zaterdagavond eerst een rede van Joekes 
aangehoord, waarna een zgn. bonte avond volgde. De volgende dag werd de Huis
houdelijke Vergadering voortgezet. De volgende besluiten werden genomen: het 
HB ging van 5 naar 7 leden teneinde in de verschillende delen van het land 
intensieve propaganda te kunnen voeren. Er kwam voor het eerst een meisje in het 
HB. Dat was Henny Timmer uit Groningen.31 Een mededelingenblad genaamd 
"Berichten" zou, ongeregeld, gaan verschijnen speciaal voor afdelingsbestuur
ders.32 De leeftijdsgrens werd in feite opgetrokken tot 29 jaar, doordat er nu toch 
een dispensatiemogelijkheid kwam tot die leeftijd. Het HB vroeg en kreeg machti
ging van de AV om te onderzoeken in hoeverre toenadering tot, dan wel eventuele 
aansluiting bij, de internationale Entente van jonge radicale en liberale groeperin
gen wenselijk was. Na afloop van de Huishoudelijke Vergadering sprak zondag
middag dr. Elzinga over "Sociale vooruitgang gebracht door democratie". Een 
dergelijke lezing van een bekend spreker over een belangwekkend onderwerp op 
zondagmiddag, werd na 1934 een vast gebruik op de AV’s.

1935
De AV vond dit keer plaats op 26 en 27 oktober in de jeugdherberg "Alteveer" in 
Arnhem. Zoals Geluk schreef33 was dat van symbolische betekenis: de AV dat 
jaar34 in de Gelderse hoofdstad, "een bolwerk van conservatisme en dus ook de 
laatste járen een bolwerk van nationaal-socialisme". Al meerdere malen was 
getracht in Arnhem een afdeling op te richten. Dat was steeds mislukt. Maar vlak 
voor de AV was het dan zover. De jonge afdeling werd bij de opening van de AV 
zeer hartelijk welkom geheten. Ongeveer 90 deelnemers waren die zaterdag
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aanwezig.35 Na het eerste deel van de Huishoudelijke Vergadering volgde de 
broodmaaltijd en daarna de rede van Joekes getiteld "Ook de jongeren paraat".
’s Avonds werd de "interne propagandafeestavond" gehouden. Op zondag kwamen 
enkele belangrijke HB-voorstellen ter tafel. Allereerst het voorstel om lid 7 van de 
beginselverklaring betreffende de nationale ontwapening, ingevoerd op de AV in 
1931, te schrappen. De officiële motivering was:36 wij hebben indertijd, in 1931, 
een fout gemaakt. Het gaat immers in dat lid 7 niet om een beginsel, maar om de 
uitwerking daarvan. Dat is praktische politiek en die hoort in een beginselverkla
ring niet thuis. Daarin kunnen we alleen onze vredeswil vastleggen.37 Het voorstel 
werd aangenomen. Het tweede voorstel was om de samenvoeging van statuten en 
huishoudelijk reglement uit 1927 weer ongedaan te maken omdat het HB met het 
oog op rechtspersoonlijkheid voor de organisatie nu wel juist Koninklijke goed
keuring wenste. Een commissie, al in 1934 door het HB benoemd,38 had de 
scheiding voorbereid. Het resultaat moest bekrachtigd worden door de AV. Dit 
gebeurde, zodat men verder kon op weg naar de Koninklijke goedkeuring. (Deze 
kwam op 23 juli 1937 af).
Tenslotte was er een HB-voorstel om het aantal HB-leden terug te brengen tot 5 
o.a. door secretariaat en penningmeesterschap te combineren.39
Twee moties werden aangenomen. De eerste riep de Nederlandse jongeren op tot 
krachtige verdediging van de democratische staatsvorm. De tweede drong aan op 
sneller handelen en krachtig doortasten ten aanzien van de nog steeds toenemende 
jeugdwerkloosheid, door toepassing van de enig mogelijke en afdoende methode: 
vervanging van ouderen door jongeren, op de wijze zoals aangegeven in de rappor
ten terzake van de Maatschappij voor Nijverheid en Handel en van de Vrijzinnig- 
Democratische Bond.

1936
De AV werd gehouden op 31 oktober en 1 november in jeugdherberg "De Zonne- 
hoeve" te Blaricum met het record-aantal deelnemers van + 160. De stemming 
was zeer opgewekt, mede door het gunstige jaarverslag. Er waren nl. 10 nieuwe 
afdelingen in het afgelopen jaar opgericht en er was tevredenheid, tot zelfs trots, 
bij de administratie en redactie van het orgaan over de bereikte resultaten.40 
Besloten werd J en D vanaf 1 januari 1937 tweemaal per maand uit te geven.41 
Een voorstel van het HB om de mogelijkheid tot dispensatie te verlengen van 29 
tot 30 jaar werd aangenomen. Mr. Joekes hield zijn rede dit keer over "Jongeren 
en Democratie".
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1937
De AV werd gehouden op 30 en 31 oktober in het NBAS-Bondshuis in Oldebroek. 
Zaterdagavond waren 184 déelnemers aanwezig. Dat aantal groeide zondag tot 
over de 200.42 Het jaarverslag maakte duidelijk dat het afgelopen jaar er opnieuw 
één was geweest van grote groei en bloei met 13 nieuwe afdelingen en 447 nieuwe 
leden. Leo Wolff bracht verslag uit over het congres van de Internationale Unie 
van Radicale, Liberale en Democratische Jongerenorganisaties in Knokke.43
Redes werden gehouden door Joekes op zaterdagavond, "Vastberaden Voorwaarts" 
en dr. E. van Raalte op zondagmiddag, "Internationale Perikelen en Problemen". 
Het enige belangrijke agendapunt op deze AV was de viering van het lustrum in 
1938. Besloten werd die viering in Utrecht te houden vanwege "de verblijdende 
groei van leden in de grote steden". Leden van de lustrumcommissie werden 
benoemd.44

1938
De AV werd gehouden op zondag 6 november, aansluitend aan de lustrumviering 
op 5 november in Tivoli te Utrecht. Het verslag van Deering meldde dat 800 
nieuwe leden waren toegetreden. De bloei van de afdeling Assen, met meer dan 
100 leden, was opvallend. J en D groeide in oplage en omvang. Leo Wolff bracht 
verslag uit over het congres van de Internationale Unie in Edinburgh.45 Een nieuw 
HB trad aan. ’s Middags bracht Jan Muusses uit Purmerend verslag uit van het 
Tweede Wereldjeugdcongres in New York.46
Tenslotte was er nogal wat discussie over het voorstel van het HB, waarin de AV 
het HB zou moeten opdragen de mogelijkheden van de stichting van een eigen 
Bondshuis te onderzoeken. Het voorstel werd tenslotte toch aangenomen.

1939
De AV werd weer gehouden in het NBAS-Bondshuis in Oldebroek, op 4 en 5 
november. Het uitbreken van de oorlog in Europa en de mobilisatie in Nederland 
drukten duidelijk hun stempel op deze vergadering. Er waren ongeveer 150 aanwe
zigen (Zie groepsfoto in J en D, december I, 1939).
Het jaarverslag meldde opnieuw goede resultaten met de oprichting van 20 nieuwe 
afdelingen en de aanmelding van meer dan 1000 nieuwe leden. Maar er waren ook 
327 leden die bedankt hadden voornamelijk vanwege de leeftijd. In Friesland was 
de bloei van de VDJO het grootst. "Jongeren en Democratie" deed het goed. Toch 
werd besloten, in verband met de onzekere toekomst en de stijging van de papier- 
prijzen, J en D voortaan nog maar lx per maand te laten verschijnen.
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de Algemene Vergadering, 30 en 31 oktober 1937 te Oldebroek 
voor het NBAS-Bondshuis

Bron:
archief J. Harmsen
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Leo Wolff bracht verslag uit van het congres van de Internationale Unie in Zürich. 
Dit keer had de VDJO duidelijk belangstelling getoond voor het congres. De 
jongerenorganisatie was met een delegatie van 12 leden in Zürich aanwezig 
geweest.47 Voor gemobiliseerden werd een bijzondere contributie ingesteld. De 
rede van Joekes was getiteld "Mobilisatie van de geest". Op de middagvergadering 
sprak prof. dr. Ph. Kohnstamm, op verzoek, "een meer godsdienstig getinte toe
spraak" uit, die diepe indruk maakte. Het belangrijkste moment op deze AV was 
echter ongetwijfeld de overdracht van het voorzitterschap. Daaf Geluk nam na 6 
jaar afscheid en werd benoemd tot erelid. Han Harmsen trad aan als nieuwe 
voorzitter.48 Leo Wolff werd benoemd tot lid van het HB.

1940
Op zaterdag 2 en zondag 3 november werd, in de Internationale school voor 
Wijsbegeerte in Amersfoort, de AV gehouden. Op deze eerste AV na de bezetting 
van ons land in mei, waren ruim 150 aanwezigen. De herdenking van de doden uit 
de Mei-dagen en de ernstige maar toch bezielende openingswoorden van de 
voorzitter maakten diepe indruk. Het zaterdagavond-programma bestond vooral uit 
muziek, declamatie en zang, maar dit keer met een ernstige ondertoon. Zondag
morgen sprak Joekes over "De taak der Jongeren in deze tijd". Leo Wolff bracht 
zijn laatste verslag uit als redacteur, werd daarna dank gebracht voor de ’eminente’ 
wijze waarop hij de VDJO gediend had en werd benoemd tot erelid. Het enige 
agendapunt waarover een principieel meningsverschil ontstond was het voorstel van 
de afdeling Arnhem om het HB op te dragen alle leden te adviseren zich aan te 
sluiten bij de Nederlandse Unie. Het HB had een en ander ontraden. Hoewel tegen 
een persoonlijk lidmaatschap geen bezwaar meer bestond,49 vond het HB dat de 
leden zich bovenal in moesten zetten voor de eigen organisatie. Na een discussie 
tussen de voorzitter van de afdeling Arnhem50 en de voorzitter van het HB, bleek 
een stemming noodzakelijk.51 Met de grootst mogelijke meerderheid werd het 
voorstel van Arnhem verworpen. Bij de bestuursverkiezing bleek, dat drie leden 
van het HB zich niet meer herkiesbaar stelden. Behalve Leo Wolff waren dat 
Maurits Troostwijk uit Heerenveen en Jan Haan uit Hengelo. Ook Jan Haan, 5 jaar 
lang vice-president van het HB en voorzitter van de lustrumcommissie 1938,52 
werd benoemd tot erelid van de VDJO. In tegenstelling tot andere járen werd de 
AV op zondag kort na de middagmaaltijd beëindigd. Zij die van ver kwamen 
konden voor middernacht nu ook nog thuis zijn.
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Op ftaafc

X.atnt e.n g.atuig.t/
optic^ng; van^®^.I),j|Gv/ best^dner;

groter behoefte om uiting te geven aan oti'* sireven ror het 
vestigen ener hogere orde op ieder geestelijk en stoffelijk

S

tuigen, dal wij dit streven berchouwen Js ven gemeen
schappelijke plicht.

Hoort! Hoort gij niet de stem . 
die ons te samen roept?
Hoort gjj hoe zíj met groter kiem 
dan; ooit, verzamelen .roept? : 
Hoort gij, in dee’z bewogen tijd 
haar roep: Komt en toont U bereid':

Komc dan en laat luide schalier^ :’ .

Komd dan slechten wij do wallen 
die sperren, naastenliefde en trouw. 
Komt! haalt de vriendschap nauwer aan; 
shnt hecht’ cnhteekb’xv b.jndcn saair>:

Gij . herkent toch die klanken?.: 
Weet: van U zelf is dit geluid, 
dat jong, iijn lere ranken, 
ontluikt en groeit tot vast 'besluit; 
gezaain’lijk onder onze vaan, 
ra! voo>‘ ons ideaal te siaun'.

;Laat’^phg-NeOfêndS:;sf^ï:^weef^ihken. XXXX 
Kamt en getuigt!

Komt en getuigd
Toont geest, die voor geen bruutheid buigt.

KEES VRIJUNG..

oproep voor de Algemene Vergadering op 4 en 5 november 1939 in het 
NBAS-Bondshuis te Oldebroek

Bron:
Jongeren en Democratie, 
november 1939, 
jrg. 14, no. 17
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1946
AV en Paasconferentie (PACO) vormden één geheel op 21, 22 en 23 april 1946, in 
de bekende gebouwen van de Nederlandse Protestanten Bond in Soesterberg. De 
agenda bevatte de gewone punten, maar niet het punt aangaande de verkiezing van 
een nieuw HB. Deering gaf een voortreffelijk overzicht van de VDJO tijdens 5 
járen bezetting. Het werd een ontroerende kroniek. De ovatie die daarop volgde 
was bovenal "een uiting van de band tussen de leden en deze onovertrefbare 
secretaris-penningmeester".53 Daarna werd het voorstel van het HB behandeld 
betreffende een fusie met de Democratisch Socialistische Jongeren Organisatie en 
de Jongeren Werk Gemeenschap uit de Nederlandse Volksbeweging tot de Demo
cratisch Socialistische Jongeren Vereniging (DSJV) "Nieuwe Koers". Na uitvoerige 
discussies daarover op zaterdagavond, werd zondagmorgen het voorstel aangeno
men. Daarna volgde de rede van Joekes over "De taak der jongeren in deze tijd" 
en zondagavond een "grootse" bonte-avond.
Maandagochtend werden o.a. de VDJO-kandidaten voor het HB van "Nieuwe 
Koers" benoemd: Goos van ’t Huil, Luit Boelens en Jo van Beek. Kandidaat vanuit 
de VDJO voor de redactie van het nieuwe orgaan was Joop Voogd.54 Han Harm- 
sen werd onder groot enthousiasme tot erelid benoemd. Tenslotte hield Daaf Geluk 
een rede over "De taak van de Staatkundige Jongerenorganisatie in de toekomst". 
Daarna volgde de sluiting met, voor het laatst, het gezamenlijk zingen van het 
VDJO-lied.

9.2. De landdagen

De landdag was een grootse en tevens de grootste, landelijke manifestatie van de 
VDJO. Hij werd op een zondag in juni of juli in het midden van het land gehouden 
en van alle VDJO-ers werd verwacht, dat zij aan de landdag zouden deelnemen. 
Het aantal deelnemers steeg met de groei van de VDJO van 600 in 1934 tot 
ongeveer 2000 in 1938. Een dergelijke grote landelijke bijeenkomst paste overigens 
geheel in het kader van de járen ’30. In die járen kwamen massabijeenkomsten met 
vlaggen, vaandels, optochten, redevoeringen, spreekkoren, gemeenschappelijke 
zang en dikwijls folkloristische programma-onderdelen, veelvuldig voor. Zulke 
bijeenkomsten waren bovenal bedoeld als propaganda voor de eigen organisatie, 
voor haar beginselen en de doeleinden die zij nastreefde. Dat gold zowel voor 
jongerenorganisaties als voor politieke partijen. Ook de VDJO stelde herhaaldelijk, 
dat zij de landdag zag als middel om de kracht van de eigen organisatie te bewijzen 
bovenal door een massale opkomst, maar ook door de kwaliteit van het programma
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en door propaganda te maken voor die organisatie en haar beginselen. Beginselen, 
die in die járen een extra dimensie kregen door alles wat er op politiek gebied in 
binnen- en buitenland gebeurde. Bij die beginselen had vaak "vrijzinnig", in de 
betekenis van niet-dogmatisch op welk gebied dan ook, de nadruk gekregen. In de 
járen ’30 verschoof die nadruk naar "democratisch". Tegenover de steeds toene
mende dreiging van fascisme en nationaal-socialisme55 werd de democratie, 
ideologisch en politiek, steeds meer gezien als uiterst waardevol. Uitdragen van de 
democratische idealen, steun aan de democratie en, indien nodig, verdediging van 
de democratie, werden de allesoverheersende thema’s op de VDJO-landdagen. In 
1935 werd de landdag gehouden onder de leuze "Mobilisatie voor de democratie!". 
In 1936 was de leus "Jong Holland getuigt voor de democratie".

Dat de eerste landdag in 1934 werd gehouden, was niet zo verwonderlijk. Zoals 
Deering later schreef,56 verwijzend naar wat bij het derde lustrum ook door Geluk 
gememoreerd werd,57 was 1934 een jaar van grote betekenis voor de VDJO.58 
Na het geslaagde lustrum van 1933 bracht Geluk als nieuwe voorzitter,59 met 
vaart en overtuiging een eerste grote landelijke propaganda-actie op gang. Vele 
propagandistische artikelen van zijn hand verschenen in J en D en "De Vrijzinnig 
Democraat". Geluk zelf trok samen met Deering, toen nog geen HB-lid en ge
steund door Levits als secretaris, het land door, "overal al of niet geslaagde 
vergaderingen toesprekend".60 Het succes bleef niet uit. Voorjaar 1934 bracht de 
grote stoot in de groei van het aantal afdelingen. Elf nieuwe afdelingen kwamen in 
de eerste vier maanden van 1934 tot stand.
In een dergelijke krachtige propaganda-aanpak paste ook "het grote waagstuk" van 
de eerste centrale landdag.

LANDDAG 1934
Deze werd gehouden op 15 juli in Soesterberg. Het allereerste berichtje over 
plannen voor een landdag verscheen in J en D van maart 1934. Gedacht werd aan 
begin juli, ergens in het centrum van het land. Het aprilnummer gaf de datum 8 
juli. Plaats: een bosrijke streek in de provincie Utrecht. Het vervoer zou gaan met 
bussen. De kosten werden landelijk omgeslagen en zouden zeer laag zijn. "Reus
achtige" propaganda was nodig. Er werd gehoopt op een paar honderd deelnemers. 
In het juninummer volgde een uitgebreid bericht, met daarin ook het programma in 
grote lijnen. De landdag zou worden gehouden in Soesterberg, waar men de 
beschikking had over het Bondshuis en de terreinen van de Nederlandse Protes
tantenbond61 en duren van half elf tot half vijf. Sprekers zouden zijn minister Oud, 
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mr. Joekes en Geluk als voorzitter van het HB. "Community-singing" stond 
eveneens op het programma. Een groot muziekkorps zou medewerking verlenen. 
Kosten ƒ 1,25 p.p. ongeacht waar men vandaan kwam. Een broodmaaltijd met 
koffie of thee kon op het terrein gebruikt worden, mits men zich tevoren daarvoor 
opgaf. Er zou op het terrein ook een stand aanwezig zijn met brochures, exempla
ren van J en D en ander propagandamateriaal. In geval van regen stond het Bonds- 
gebouw ter beschikking. Alle VDJO-ers, uit de nu al 26 afdelingen, moesten 
komen, ieder met minstens één niet-lid,62 naar "de dag waarop honderden jonge
ren zullen optrekken, om aan hun liefde voor de democratie, voor vrijheid en 
rechtvaardigheid, uiting te geven". "Breng vlaggen mee; maak propaganda in je 
afdelingen".
Ook in "De Vrijzinnig Democraat", het wekelijks orgaan van de VDB, stonden in 
de rubriek "Uit de VDJO", regelmatig berichten over de komende landdag. "De 
dag die zal worden een demonstratie van jongeren voor het behoud van de demo
cratie, een uiting van de kracht van de VDJO en een belangrijke propaganda voor 
de organisatie".63 VDB-leden werden uitgenodigd naar de landdag te komen. 
Voor groepen VDB-leden kon reductie van de toegangsprijs aangevraagd worden! 
Ook werd de VDB om daadwerkelijke steun gevraagd, in de vorm van een 
dringend verzoek om vlaggen, doeken en palen, die allemaal na gebruik spoedig 
teruggestuurd zouden worden. Als contraprestatie kon een introductie tot de bijeen
komst verkregen worden! Een aantal VDB-afdelingsbesturen werd benaderd om in 
hun woonplaats te proberen jongeren warm te krijgen voor de landdag. Voor 
vervoer zou worden gezorgd.64 Door het overlijden van Prins Hendrik werd de 
landdag één week uitgesteld.

Op 15 juli kwamen, dankzij deze krachtige propaganda-actie, ongeveer 600 
deelnemers naar Soesterberg. "Een aantal als wij in de VDJO nog nimmer bijeen' 
gezien hadden", aldus Geluk.65 Verschillende officiële gasten waren aanwezig.66 
Om ongeveer half twaalf werd deze eerste landdag geopend door de voorzitter van 
het landdagcomité, waarna mr. Joekes aan de hoge vlaggemast, midden op het 
terrein, de Bondsvlag hees en gezamenlijk het Bondslied "Houdt Koers" werd 
gezongen. Daarna volgde een défilé langs de gasten, met het Hoofdbestuur voorop, 
gevolgd door de VDJO-leden, provincie- en afdelingsgewijs opgesteld. Geluk 
begon met zijn rede, terwijl het al begon te regenen. Die regen hield verder de 
hele dag aan, zodat de rest van het programma zich binnen het Bondshuis afspeel
de. Tussen de middag was er de hierboven genoemde mogelijkheid tot lunchen; 
een en ander opgeluisterd door muziek van het strijkje "Onder ons" uit Heerhugo- 
waard. Een poppenkastvoorstelling vond plaats, waarbij met veel succes een 
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politieke satire werd opgevoerd onder leiding van mevr. A. Janssen-Klenke, 
voordrachtkunstenares uit Bilthoven. Daarna werden redes gehouden door mr. 
.Toekes over betere behartiging van de volksbelangen, de roep om eenheid en een 
sterker gezag en door minister Oud, over de juiste verhouding van gemeenschap en 
individu en de jeugdwerkloosheid. Geluk sprak een dankwoord en de voorzitter 
van het landdagcomité67 een slotwoord. Ondanks de regen, werd de landdag 
ervaren als een doorslaand succes, mede door het grote aantal deelnemers.68

"Aan de honderden VDJO-ers die bijeen waren, heeft die dag de 
overtuiging bijgebracht dat zij behoren tot een organisatie die grote 
groepen jongeren tot zich getrokken heeft en die op weg is een 
belangrijke plaats in de politieke jeugdbeweging in te nemen".

Landelijke- en plaatselijke bladen besteedden veel aandacht aan de landdag.

LANDDAG 1935
Deze werd gehouden op 14 juli te Soesterberg. Aangemoedigd door het succes van 
1934, werd de landdag in 1935 weer gehouden op het terrein van de Nederlandse 
Protestanten Bond. In april werd de landdag aangekondigd en vanaf mei begon een 
intensieve propagandacampagne. In J en D van mei 1935 wees Geluk erop, dat het 
minimum-aantal deelnemers dat jaar minstens 1000 moest zijn. Er waren grote 
aanplakbiljetten beschikbaar en via huisbezoek moest geprobeerd worden zoveel 
mogelijk kaarten te verkopen. In "De Vrijzinnig Democraat" verschenen weer 
oproepen om praktische hulp. In juli kwam het derde J en D propagandanummer 
van dat jaar.69 Ditmaal "om leden en niet-leden te wijzen op onze strijd voor het 
behoud van onze nationale democratie in het algemeen en onze demonstratieve 
landdag en Soesterberg in het bijzonder", zo stond op pagina 1. Nadere gegevens 
waren te vinden op pagina 2, onder de kop "Mobilisatie voor de democratie". In 
juli verscheen nog eens een apart landdag- en kampeernummer, met daarin o.a. dik 
gedrukt in een apart kadertje "Italië mobiliseert! De VDJO ook! Mobilisatie voor 
de democratie op zondag 14 juli a.s. te Soesterberg".

Die zondag waren er 1500 mensen op het landdagterrein aanwezig, waaronder 
1200 jongeren, zo schreef J en D enthousiast.70 Waarschijnlijk hadden zich 1000 
deelnemers opgegeven en dat was, hoe dan ook, aanzienlijk meer dan het jaar 
daarvoor.
De dag verliep volgens de indeling zoals die in 1934 was gemaakt en die ook bij 
de volgende landdagen in grote lijnen zou worden aangehouden. Om 10.30 uur 
precies het welkomstwoord van Geluk en opening van de landdag met het hijsen 
van de vlag door mr. Joekes en het zingen van het Bondslied. Daarna volgden re- 
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des van Deering over "In enthousiasme ligt onze kracht" en Joekes over "Het 
brandend probleem".71 Om 12 uur stelden de deelnemers zich afdelingsgewijs op 
voor een wandeling met begeleidende muziek van ongeveer een kwartiertje over 
een heidepad, met prachtige vergezichten, naar "De Stomperd". Daar werden voor 
het eerst door de voorzitter Bondsvlaggen uitgereikt aan een 20-tal afdelingen. De 
terugtocht ging met ontrolde vlaggen langs de Amersfoortsestraatweg. Na de lunch 
was er een sprekerswedstrijd en werden liedjes bij de luit gezongen door Geert 
Dils, minstreel en "slotvoogd" van slot Assumburg.72 Daarna volgden redes van 
dr. A.J. van Leusen, arts te Velsen, over "Onvernietigbare kracht" en van mr. 
Oud, minister van financiën, over "Het wezen van de democratie". De sluiting was 
om 5 uur.
Door het omslaan van de kosten over de hele VDJO en een bijdrage uit het 
propagandafonds varieerden de kosten van ƒ 1,25 voor de 3 noordelijke provincies, 
tot ƒ1,- voor andere delen van het land, of zelfs ƒ 0,75 voor afdelingen in de 
omtrek van Soesterberg. Resultaten van deze landdag:73 50 nieuwe leden, 10 
nieuwe abonnementen op J en D, twee nieuwe afdelingen, nl. Almelo en Appin- 
gedam en drie in oprichting, te weten Hoorn, Nieuwer-Amstel en Maassluis.

LANDDAG 1936
Deze werd gehouden op 12 juli te Arnhem. Voor deze landdag werd de propagan
da in het voorjaar van 1936 krachtig aangepakt. Men leze bijvoorbeeld J en D van 
juni 1936:

"Het is derhalve een taak te tonen dat Neerland ’s jongeren noch de 
nazi-"cultuur", noch het communisme wensen te aanvaarden. Wij 
zullen moeten tonen, dat de democratie voortleeft en er grote groepen 
jongeren zijn, die deze idee ook willen verdedigen. Wie thans zwijgt, . 
geen stelling durft te nemen en op de landdag niet aanwezig is zonder 
daartoe een geldige reden te hebben, pleegt desertie jegens zijn 
beginsel en zich zelf!
Laten wij afspreken: Iedere VDJO’er is te Arnhem aanwezig!! Maar 
dat is niet voldoende. Zorgt er voor dat zoveel mogelijk jongeren, die 
met ons sympathiseren, maar nog geen lid zijn geworden, aanwezig 
zijn. Zij behoren krachtens hun overtuiging eveneens mede te werken 
aan het welslagen van deze landdag. Wie zich van de ernst van het 
werk dat wij verrichten bewust is, blijft niet passief toezien. Aan het 
werk dus! Allen!".
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Direct na deze tekst volgde, groot gedrukt, de leuze "Jong Holland getuigt voor 
democratie, op de landdag in Arnhem, Zondag 12 juli", met daaronder de belang
rijkste punten uit het programma.
Appèl, leuze en programma sloegen duidelijk aan. Op 12 juli kwamen 1200 
enthousiaste VDJO-ers naar Arnhem, ondanks het uitgesproken slechte weer. "De 
stortbuien waren niet in staat ons enthousiasme te blussen".74
Na zich op het Velperplein verzameld te hebben, liep men om 10 uur in optocht 
met vlaggen en leuzen door de oude binnenstad, langs Sonsbeek, naar het open
luchttheater. Na de opening volgde daar het vertrouwde programma, ’s morgens 
een rede van Joekes getiteld "Onoverwinnelijke kracht" en ’s middags een rede van 
minister Oud getiteld "Oude beginselen en nieuwe tijden". Vlaggenuitreiking, 
gemeenschapszang, dit jaar geleid door Bob Wolsey, de samensteller van de bij 
kampeerders landelijk bekende en geliefde bundel "Jan Pierewiet" en folklore 
(volksdansen en voordrachten) maakten weer deel uit van het programma.
’s Middags was er een groepsgewijze excursie naar het Openluchtmuseum, alwaar 
"een aanschouwelijke les in nederlandse cultuurgeschiedenis" werd meegemaakt, 
onder leiding van de directeur van het museum, A. van Erven Dorens en de 
bekende folklorist D.J. van der Ven. De dag werd evenals in 1934, ondanks het 
slechte weer, "een kleine tegenslag", ervaren als een groot succes.

Na drie succesvolle landdagen, met telkens een sterk stijgend aantal deelnemers, 
werd er, tot verbazing en teleurstelling van velen, in 1937 geen landdag gehouden. 
De vele, in diverse delen van het land, georganiseerde weekendconferenties, de 
speciaal voor de Noordelijke afdelingen gehouden landdag te Appelscha en de 
kaderconferentie met Pinksteren, gaven handen vol werk. Bovendien, het aantal 
nieuwe afdelingen en leden bewees, dat een centrale landdag als propaganda^ 
middel niet onmisbaar was! Dus meende het HB in 1937 maar eens van de langza
merhand tot traditie geworden jaarlijkse landdag te moeten afzien. Maar in de loop 
van datzelfde jaar werd duidelijk dat veel VDJO-ers het bijzonder jammer vonden 
dat er geen landdag zou (was gejkomen. Opmerkingen van dien aard na het 
vertonen van de landdagfilm en brieven van afdelingen waarvan, om verschillende 
redenen, weinig leden de kampen konden meemaken en die mede daarom graag 
een landdag wilden, zetten het DB aan het denken. Daar kwam bij dat 1938 een 
lustrumjaar was, dat zich honderden nieuwe leden aangemeld hadden na juli 1936, 
leden die dus nog nooit een landdag meegemaakt hadden, dat er dringend behoefte 
was aan een nieuwe uitreiking van de officiële vlaggen en dat het ledental nog 
steeds met rasse schreden vooruit ging. Kortom het werd al vrij snel duidelijk dat 
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er in 1938 weer een landdag moest worden gehouden.75

LANDDAG 1938
Deze werd gehouden op 26 juni te Amersfoort. In januari 1938 deelde Deering in 
het HB mee,76 dat hij van bevriende zijde een aanbod had ontvangen opnieuw een 
landdag te houden. Waarschijnlijk bestond dat aanbod uit financiële steun van de 
VDB die zelf dat jaar een grote gift had ontvangen. Een voorwaarde was dan wel, 
dat de landdag in Den Haag zou moeten plaats vinden. Het HB verwierp Den 
Haag, omdat het te weinig centraal lag en te groot was. Een landdag zou daar 
immers nauwelijks opvallen. Deering stelde voor de landdag op Birkhoven (Amers
foort) te houden. In J en D van april (I) werd bekend gemaakt, dat de landdag 
gehouden zou worden op zondag 26 juni in het openluchttheater Birkhoven in 
Amersfoort. Gezien de groei van de VDJO sinds 1936 hoopte het bestuur op 2000 
deelnemers.77 Op de bekende wijze werd intensief propaganda gevoerd. Met name 
voor de vele nieuwe leden die nog nooit een landdag hadden meegemaakt ver
scheen in het eerste juninummer van J en D een stukje getiteld "Heeft het nut, zo’n 
Landdag?", waarin o.a. het volgende betoogd werd:

"Iedere groep in het openbare leven moet van tijd tot tijd manifeste
ren, wat haar kracht en grootte is. Onze leden en geestverwanten - 
en dat zijn er zeer velen - hebben de plicht, om op bepaalde gele
genheden te getuigen van hun wil de vrijzinnig democratische ge
dachte te steunen. Een politieke groep, welke meent, het te kunnen 
stellen zonder vertoon, zonder "generaal-appel” van haar aanhan
gers, zal tegenwoordig onherroepelijk voorbij worden gezien en ten 
onder gaan".

Verwezen werd naar de gang van zaken in Duitsland, waar de tegenkrachten in de 
Duitse republiek veel te laat en te slap in actie kwamen. En zo werd daar de 
democratie "van volksidee tot hartsgeheim".
Het programma van de landdag werd tenslotte, nog niet eerder zo uitgebreid en 
compleet met de tekst van de te zingen liederen, gepubliceerd in het 2e juni 
nummer van J en D.

Na al dit voorbereidende werk waren er op de landdag, met mooi weer, bijna 
2000 VDJO-ers aanwezig. In een dit keer wel heel lange stoet trokken de opgeko
men VDJO-ers van het Amersfoortse stationsplein naar Birkhoven. De dag verliep 
verder volgens het bekende patroon. De redes werden uitgesproken door Deering, 
"Strijdvaardig en offervaardig", het HB-lid uit Doetinchem Han Harmsen, "Hoog 
is ons doelwit" en mr. Oud, "Om den vrijen mens". Hoogtepunt bij de folkloris- 
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tische activiteiten was de opvoering van een Drentse boerenbruiloft door de af
deling Assen. Nadat aan 12 nieuwe afdelingen de blauw-witte vlaggen waren uit
gereikt, volgde een ander hoogtepunt van die dag nl. het vlaggendéfilé, met de 
vaandels en vlaggen van de 52 aanwezige afdelingen. Er was een prijs voor de 
mooiste afdelingsvlag, die van Doetinchem en er waren prijzen voor de beste span
doeken. Met gemeenschapszang en het slotwoord van de voorzitter van het HB 
werd de samenkomst beëindigd. Het enthousiasme op en om deze landdag was, 
naar de beschrijvingen en verslagen te oordelen, bijzonder groot. "Een schitterend 
geslaagde demonstratie voor Vrijheid en Recht, voor Democratie. Een dag die met 
trots in de VDJO-annalen vermeld zal blijven".78

LANDDAG 1939
Deze werd gehouden op 18 juni te Amersfoort. Half mei 1939 werd bekend 
gemaakt dat er ook dat jaar een landdag zou worden gehouden op 18 juni öf op 2 
juli.79 Het werd 18 juni. Het bericht sloeg in als een bom, vanwege de toch wel 
minimale tijd van voorbereiding. In het eerste juninummer van J en D werden drie 
redenen genoemd voor het alsnog houden van een landdag. De eerste was dat "de 
omstandigheden het HB dwingen tot deze krachtproef over te gaan, want uitstel 
zou afstel betekend hebben". Wat hiermee werd bedoeld is niet duidelijk. Mis
schien was er op het laatste ogenblik geld ter beschikking gesteld. Als tweede 
reden werd genoemd het mogelijke prestigeverlies bij het niet houden van de 
landdag. Immers, vele malen was reeds het plan besproken om ook in 1939 een 
grote centrale landdag te houden. "De algemene wens daartoe en ons vaste voorne
men, waren in wijde kring bekend, ook buiten de VDJO". Géén landdag, zo werd 
gesteld, zou wel eens opgevat kunnen worden als teken van zwakte en zou moge
lijk een misverstand scheppen inzake de positie van de juist zo krachtig gegroeide 
VDJO.80 Als derde en heel belangrijke reden werd aangevoerd, dat zo’n landdag 
betekenis had in politieke zin. Evenals in voorgaande járen moest de landdag een 
uiting worden van de kracht van de VDJO en de vrijzinnig-democratische beginse
len. Een demonstratie

"tegen de herboren schotjes-geest van de vele rechtse ouderen. 
Zekere dogmatische groepen verbeuzelen kostbare tijd, door het ziften 
naar positief christelijke muggen. De democratische samenwerking 
van nagenoeg alle groepen van ons volk wordt zo moeilijk gemaakt 
door slechts een handvol lieden. De Nederlandse jongeren accepteren 
dit niet ... Ook zal, onze massale opkomst een demonstratie zijn 
tegen de splijt- en gifzwammen, de hele en halve landverraders onder
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ons volk ... Lag op vroegere landdagen meer de nadruk op de inter
nationale toestand en afweer van het gevaarlijke nationaal-socialis- 
me, fascisme, communisme, stelsels die hier geen wortel blijken te 
kunnen schieten, thans evenwel valt naar onze mening veel meer het 
accent op bovengenoemde onderwerpen. Deze landdag is nodig, 
broodnodig zelfs"

De afdelingen moesten ook nu weer leden en niet-leden bewerken om naar de 
landdag te komen. Tevens werd hun verzocht de plaatselijke pers in te lichten. De 
landelijke pers zou door het Centraal Secretariaat worden benaderd. De kosten 
voor het bijwonen van de landdag, inclusief busreis, waren gesteld op ƒ 1,35.

Het aantal deelnemers aan deze landdag is niet bekend. Wel is bekend, dat er 
op 6 juni 1100 opgaven binnen waren. Deering vond dat te weinig. Hij wenste er 
weer ongeveer 2000.82 Gezien het verslag in het tweede juninummer van J en D 
zal het totaal aantal deelnemers dat van het jaar daarvoor niet veel ontlopen zal 
hebben.
De optocht had een lengte van 1 km. Bij de aanwezige gasten in het stadion 
werden, naast de bekende figuren als Joekes, Oud, Slingenberg, Van Dam en Van 
Embden, dit keer ook nadrukkelijk genoemd de vertegenwoordigers van bevriende 
jeugdorganisaties en instellingen, w.o. het Nederlands Jeugdleidersinstituut, de 
AJC en de Wereldjeugdcongresbeweging. Als vertegenwoordigster van deze 
beweging was aanwezig miss Betty Shield-Collins. Een bericht van verhindering, 
vergezeld van de beste wensen, was ontvangen van de Vlaamse Liberale Jonge
renbeweging. Geluk memoreerde in zijn openingsspeech de geweldige groei van de 
VDJO in het afgelopen seizoen. Sprekers waren verder ir. S.A. Posthumus, 
VDJO-lid, over "Wij wagen het met de toekomst"; Oud, nu burgemeester van 
Rotterdam, over "Vrijheid en Eenheid" en Joekes over "Verweer en Opbouw". De 
samenzang werd dit keer geleid door een eigen lid, Jan Haan uit Enschede, vice- 
voorzitter van het HB. Er was een dansuitvoering, modern, ritmisch, door de 
afdeling Heerenveen, declamatie van gedichten door Frans Deinum uit Enschede en 
een uitvoering, met groot succes, van een politieke satyre getiteld "Een parlements- 
zitting bij de Batavieren", door de afdeling Haarlem. De reacties op de landdag 
waren bijzonder enthousiast:

"Enorm! Een triomf; in de kortst denkbare tijd, een maximum aantal 
deelnemers. Uitstekend verlopen, prachtig zomerweer, gevarieerd en 
interessant programma, overweldigende opkomst".

Het verslag van deze landdag 1939 in het tweede juninummer van J en D ein
digde met:
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"De uitstekend verlopen landdag ... is een mijlpaal in de V.D.J.O. 
geschiedenis. Een mijlpaal! D.w.z. we gaan verder, moedig de 
duistere toekomst tegemoet met de wil onze V.D.J.O. nog meer onder 
Nederland’s jongeren bekend te maken".

Die moed bleek wel nodig te zijn, bij het gaan langs een pad waar dergelijke 
mijlpalen verder zouden ontbreken. De landdag van 1939 zou de laatste zijn in de 
geschiedenis van de VDJO.

9.3. Landelijke conferenties

Deze conferenties werden vanaf 1934, eerst met Pinksteren (Pico), later met Pasen 
(Paco), gehouden. Ze duurden van zaterdagmiddag tot en met maandagmiddag en 
ontwikkelden zich al snel van conferenties die open stonden voor alle VDJO-leden, 
tot (met name vanaf 1938) duidelijke kaderconferenties d.w.z. allereerst bedoeld 
voor afdelingsbestuurders. Werd begonnen met slechts één spreker op de zondag
avond, latere programma’s vermeldden sprekers op zaterdagavond, zondagmiddag 
en -avond en op maandag, soms op de ochtend èn de middag. Wel was er ook 
altijd een gezellige avond. Alleen tijdens de eerste landelijke conferentie, die van 
Pinksteren 1934, verbleef men in tenten; daarna steeds in een gebouw. Het bleek 
de eerste járen moeizaam te zijn om de conferentie jaarlijks van de grond te 
krijgen. Pas toen het Hoofdbestuur in 1938 van "Pico" naar "Paco" ging en deze 
"Paco" duidelijk tot kaderconferentie maakte, werden de "Paco’s" een succes. De 
laatste paasconferentie, die van 1946, is beschreven onder 9.1.

1934
Pinksterconferentie (Pico) van 19 t/m 21 mei in Wassenaar
Aanvankelijk83 wilde men met Pinksteren drie kampen, gecombineerd met studie
conferenties, houden: één in het Noorden van het land, waarschijnlijk in Drente, 
één in het Oosten, op de Veluwe nl. op het kampeercentrum Coldenhove en één in 
het Westen, te Wassenaar. Het programma vermeldde een groot kampvuur op 
zaterdagavond, dat voor de omliggende afdelingen een propagandagelegenheid kon 
worden en voor de twee Pinksterdagen zwemmen en andere sporten èn tochten en 
besprekingen. Inleidingen zouden worden gehouden op zaterdagavond, zondag
avond en maandagmiddag. De kosten zouden ƒ 3,- a ƒ 4,- per persoon bedragen. 
Verzocht werd zich op te geven vóór 5 mei. Waren er op 5 mei niet voldoende 
opgaven binnen voor een bepaald kamp dan ging dat niet door. Ondanks nog eens 
extra aansporingen in J en D van mei, kwamen er, mede door het slechte weer, zo 
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weinig aanmeldingen binnen, dat alleen het kamp in Wassenaar kon doorgaan, met 
overigens niet meer dan 20 deelnemers.
Het kamp zelf was zeer geslaagd. De plaats, absoluut windvrij, een open plek 
tussen hoge bomen midden in het bos, op zandgrond, was ideaal. De hoofd
kampleider De heer Ten Raa was, als hoofdkampleider, eveneens ideaal. Er werd 
gewandeld door de duinen, een fietstocht gemaakt naar Scheveningen en hout 
gesprokkeld voor het grote kampvuur op zondagavond. Voor die avond waren veel 
uitnodigingen verzonden zodat, toen Joekes om half negen zijn inleiding begon 
over "Waarom Jongeren en Democratie bij elkaar horen", er ongeveer 70 personen 
aanwezig waren. Daaronder waren ouderen uit Den Haag, Leiden en Oegstgeest en 
VDJO-ers uit Haarlem, Leiden, Den Haag en Rotterdam.
Aan de nabespreking namen o.a. vertegenwoordigers van de verst afgelegen 
afdelingen deel nl. Clara Rodenhuis uit Leeuwarden en Jan Haan uit Hengelo. 
Hierna volgde het kampvuur, waarbij Geluk allereerst nog een overzicht gaf van 
het afgelopen seizoen en inzicht gaf in de plannen voor de toekomst. Het daarop
volgende "lichte" programma, door Jan Haan "als geboren conferencier" aan 
elkaar gepraat, was een groot succes. Desalniettemin schreef Geluk een scherp 
stukje in de J en D van juni 1934 over de hele gang van zaken rond het idee van 
de Pinksterkampen en dat wat er tenslotte van terecht was gekomen. Hij zag het als 
een gedeeltelijke mislukking, die niet het minst de schuld was van die afdelings
besturen, die niet voldoende moeite hadden gedaan om deelnemers te werven. De 
geplande Pinksterkampen waren in verband met de studieconferenties die er aan 
verbonden waren, zijns inziens allereerst bedoeld geweest voor de afdelingen, meer 
in het bijzonder voor de besturen van de nieuwe afdelingen. Die hadden immers 
voorlichting nodig op politiek- en organisatorisch terrein en zij waren er juist niet! 
De vraag was of er doorgegaan moest worden met de voorgenomen studieconferen
ties en sprekerscursussen. Misschien was het mogelijk een studieconferentie te 
verbinden aan het zomerkamp.84

1935
Pinksterconferentie (Pico) van 8 t/m 10 juni in Bilthoven
"Kamperen met Pinksteren viel niet mee het vorig jaar", zo werd geconstateerd in 
J en D van mei 1935. Dit keer was er daarom voor gezorgd dat beide conferen- 
tiedagen in een gebouw konden worden doorgebracht. Dat gebouw was het 
bekende Broederschapshuis85 in Bilthoven. Het programma werd zeer uitgebreid 
weergegeven in datzelfde nummer van J en D. Voor zondagmiddag stond een 
inleiding op het programma van Deering getiteld "Propaganda voor de Democratie
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de voorjaarsconferentie op 7 en 8 maart 1936 op de Assumburg met mr. P.J. Oud

Bron:
archief J. Harmsen
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en voor de VDJO in het bijzonder". In die inleiding zou de spreker de propaganda 
voor de landdagen en voor de kampen ter sprake brengen. In verband met dit 
programmapunt werd nadrukkelijk gesteld dat het HB het van het grootste belang 
achtte, dat deze zondagmiddag in ieder geval werd meegemaakt door één bestuurs
lid uit iedere afdeling. Kosten ƒ 4,70 p.p. voor twee keer slapen, twee ontbijten, 
drie broodmaaltijden, twee warme maaltijden alsmede koffie, thee, etc.
Hoeveel deelnemers aan de conferentie er tenslotte waren is onbekend. In ieder 
geval meer dan het jaar daarvoor.86 Wel had de bijeenkomst een enigszins bijzon
der karakter "omdat het thans in hoofdzaak de leidende figuren uit de VDJO 
waren, die te Bilthoven samenkwamen".87 De oproep van het HB had dus duide
lijk succes gehad. Niet Joekes hield de eerste inleiding op zaterdagavond, zoals het 
plan was geweest, maar dr. van Liere.88 De zondagmorgen werd besteed aan een 
wandeling. Ook was er mogelijkheid tot kerkgang.
’s Middags werd door Deering uitvoerig de propaganda door en voor de VDJO 
besproken. De organisatie van de landdag werd behandeld en er werden richtlijnen 
gegeven voor werkmethoden, aangepast aan plaatselijke omstandigheden. Zondag
avond was er een "gezellige" avond, maandagmorgen werd er gezwommen in "De 
Biltse Duinen" en ’s middag hield het VDJO-lid J. Bontenbal een inleiding over 
crisisvraagstukken.

193789
Pinksterconferentie, Centrale Kader- en Sprekers-Pinksterconferentie. De kaderbij- 
eenkomst werd onder deze naam gehouden van zaterdagmiddag voor Pinksteren tot 
en met de maandag na Pinksteren, in Nieuw-Mexico bij Oldebroek op de noordelij
ke Veluwe.
Oorspronkelijk had het HB besloten, naar aanleiding van de succesvolle sprekers- 
en kadercursussen in Amsterdam, georganiseerd door de Noordhollandse federatie, 
om een landelijke sprekers- en kadercursus te organiseren met Pasen.90 De bedoe
ling was dat daarbij alle afdelingsvoorzitters en zoveel mogelijk afdelingsbestuurs- 
leden aanwezig zouden zijn. Aangezien de grootste deelname verwacht werd uit het 
Noorden en het Oosten wilde men die cursus houden in de jeugdherberg "Dijk- 
zicht", even buiten Zwolle. Er moesten minstens 20 deelnemers zich gemeld 
hebben vóór 25 maart. Dat aantal werd niet gehaald, zo werd in het eerste april
nummer van J en D meegedeeld. Maar er zou nu iets bijzonders komen met 
Pinksteren. In het tweede aprilnummer van J en D werd aangekondigd dat er weer 
een Pico zou worden gehouden. Men had de beschikking gekregen over het 
zomerverblijf van mr. Joekes te Nieuw-Mexico. Dat betekende wel, dat er eigen- 
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lijk niet meer dan 23 personen konden deelnemen. Kosten ƒ 2,50 per persoon. 
Mochten er meer opgaven zijn, dan moesten eigen tenten meegenomen worden. Uit 
het programma bleek dat het Hoofdbestuur een soort combinatie had gemaakt van 
een Pico en een landelijke sprekerscursus. Het geheel werd gepresenteerd onder de 
naam: Centrale Kader- en Sprekers-Pinksterconferentie. De bedoeling was op die 
conferentie een geestverwant spreker uit te nodigen, een sprekerscursus te houden 
en "tal van belangwekkende zaken t.a.v. onze VDJO principieel te behandelen". 
Ook de te voeren propaganda voor de zomerkampen zou aan de orde komen. 
Hoeveel deelnemers er tenslotte waren werd in het betreffende verslag niet ver
meld. De conferentie ging in ieder geval door en de aanwezigen bestonden uit 
VDJO-kaderleden. Joekes woonde een deel van de conferentie bij. De sprekers
cursus, geleid door Geluk, tevens conferentieleider, was een succes. "De opkwe- 
king van eigen sprekers zal worden voortgezet, opdat wij in de toekomst steeds 
meer onze jonge leden in het propagandawerk kunnen inschakelen''.91 Die propa
ganda kwam, als altijd op de kadercursussen, ook nog aan bod, met name de 
noodzaak van een fikse propagandacampagne voor de komende, vier, zomer
kampen.

1938
Paasconferentie (Paco) van 16 t/m 18 april in Soesterberg
Vanaf 1938 werden er geen conferenties meer gehouden met Pinksteren, maar met 
Pasen. Vanaf dat jaar werden het ook echte kaderconferenties, georganiseerd naar 
het voorbeeld van dergelijke conferenties bij andere verenigingen o.a. de VCJC.92 
Verwacht werd dat ieder afdelingsbestuur vertegenwoordigd zou zijn. Gewone 
leden hadden ook toegang, maar konden geweigerd worden. In het eerste aprilnum
mer van J en D werd vermeld, dat zich voor de "Bestuurderen-conferentie" met 
Pasen, in de gebouwen van de Protestantenbond in Soesterberg, ongeveer 100 
bestuursleden hadden opgegeven. Maar nog steeds waren enkele afdelingen in het 
geheel niet vertegenwoordigd. Zij werden er op gewezen hoe belangrijk contacten 
tussen besturen waren in een jaar, waarin de vereniging weer een grote centrale 
landdag ging organiseren, voor het eerst ook een waterkamp zou houden en op 
"enthousiaste doch waardige wijze" in Utrecht lustrum zou gaan vieren. Het 
programma, uitgebreid gepubliceerd in datzelfde aprilnummer, had duidelijk het 
karakter van een serieuze kaderconferentie. Afgezien van één enkele wandeling en 
het bekende gezellig samenzijn op zaterdagavond werden de volgende inleidingen 
vermeld: zaterdagavond Joekes over "Principiële afbakening van de Vrijzinnig- 
Democratie t.o.v. sociaal-democratie en liberalisme"; zondagmorgen Geluk over 
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"De taak der besturen. Het werk der afdelingen en het voeren der propaganda"; 
zondagmiddag dr. A.J. van Leusen over "De taak van een politieke Jongerenorga
nisatie als de VDJO en haar principiële basis"; zondagavond Jan Haan over "Hoe 
richten we een propaganda-avond in" èn, als voorzitter van het lustrumcomité, 
over "De lustrumviering"; maandagmorgen Geluk over "De landdag 1938" en 
maandagmiddag Deering over "De zomerkampen 1938 en hun propagandamoge- 
lijkheden".
Op de conferentie waren ruim 90 deelnemers aanwezig.93 Het was "Siberisch 
koud", maar de deelnemers waren in "gloeiend enthousiasme" bijeen. Er werd 
hard gewerkt. De discussies waren levendig en dikwijls amusant. Veel interne 
zaken werden besproken, maar niet gepubliceerd, hetgeen ook gold voor "enige 
knepen van het propagandawerk", uiteengezet door Geluk, voorzitter en Haan, 
vice-voorzitter.
De redes van Joekes en Geluk werden in J en D gepubliceerd. De eerste in 
beknopte vorm, de tweede in zijn geheel. Geluk gaf in het begin van die rede nog 
eens kort en duidelijk aan wat de bedoeling was van deze en volgende kaderconfe- 
rentie(s): "de afdelingsbesturen instrueren omtrent de praktische werkzaamheden in 
onze organisatie, de taak van de verschillende functionarissen en de beste wijze 
van het voeren der propaganda". Verder het uitstippelen van landelijke acties en 
bezinning op de grondslag en beginselen der VDJO.
Zijn rede wijdde hij verder geheel aan de twee grote problemen waarmee de jeugd 
worstelde: de werkloosheid en de oorlogsdreiging. Daarbij leverde hij scherpe 
kritiek op de ouderen. Hij pleitte voor een krachtige aanpak op grote schaal van de 
werkloosheid. Het streven naar meer eenheid in ons volk achtte hij terecht, maar 
"geen werkelijke eenheid van een volk is mogelijk, wanneer geduld word, dat een 
deel uitgestoten wordt en maatschappelijk ten onder gaat." En wat betreft de 
oorlogsdreiging, ook daar vindt men, zo stelde hij, gebrek aan eenheid en samen
werking bij de democratische landen, waardoor die steeds meer in het nauw 
worden gedreven. De oudere en conservatieve mensen, nu aan de macht in een 
groot deel van de wereld, keren terug tot "de verderfelijke methoden en praktijken 
van een vorige periode. Wij jongeren zullen daar tegenover nieuwe wegen moeten 
zoeken om een betere toekomst te grondvesten op de pijlers van recht en waarheid, 
van humaniteit en vrijheid". De rede maakte diepe indruk en werd daarom volledig 
weergegeven in J en D.

161



1939
Paasconferentie (Paco) van 8 t/m 10 april in Elspeet
De PACO, die oorspronkelijk was gedacht in Soesterberg, werd tenslotte gehouden 
in het Doopsgezind Broederschapshuis in Elspeet, in een prachtige omgeving en 
met schitterend voorjaarsweer. Er waren ruim 100 deelnemers.94 De beginselver
klaring van de VDJO werd behandeld. Zaterdagavond sprak mr. L.G. van Dam, 
secretaris-penningmeester van de VDB en oprichter en oud-voorzitter van de 
VDJO, over de punten IV en V van de beginselverklaring, d.w.z. over de sociaal- 
economische zijde van het vrijzinnig-democratisch beginsel. Zondagmiddag sprak 
mej. mr. N.S. Corry Tendeloo, lid van de Amsterdamse gemeenteraad, over punt 
III van die verklaring luidende: "Man en Vrouw zijn, met erkenning van verschei
denheid, als gelijkwaardig te beschouwen". Zondagavond sprak Geluk over de 
propaganda en enkele interne zaken van de VDJO, waarna een bonte avond 
volgde.95 Maandagmiddag, ook Joekes was toen aanwezig, sprak prof. dr. L.J. 
van Holk over de punten I en II van de beginselverklaring, respectievelijk luidend: 
"Het staatsbestuur moet steunen op de vrije georganiseerde wilsuiting van het 
Nederlandse volk" en "Zoveel mogelijk moet aan ieder in de maatschappij gelijke 
kans op ontwikkeling geboden worden".
De commentaren in J en D op de redevoeringen waren bijzonder positief: zeer 
instructief (Van Dam); interessant, grote redelijkheid en breed standpunt (mej. 
Tendeloo); magistraal (prof. Van Holk). De organisatoren en de leiding van het 
Broederschapshuis kregen een bijzonder woord van dank. Samengevat: de Paco 
1939 werd ervaren als buitengewoon, tot zelfs "uitmuntend", geslaagd.

1940
Paasconferentie van 23 t/m 25 maart in Bentveld
Deze eerste Paco na het uitbreken van de oorlog, tevens voorlopig de laatste, werd 
gehouden in het Woodbrookershuis in Bentveld bij Haarlem. Geluk was inmiddels 
afgetreden als voorzitter en de conferentieleiding berustte nu bij de nieuwe voorzit
ter Han Harmsen. Ook dit keer stond, tijdens de conferentie, de Beginselverklaring 
centraal, met name punt VI over de internationale rechtsorde en evenals als het 
jaar daarvoor de punten IV en V en I en II. Een en ander in verband met "dat wat 
ons nu sterker dan ooit bezighoudt". Deze Paco werd nl. duidelijk gestempeld door 
de in september 1939 uitgebroken oorlog. Dat gold voor het programma maar ook 
voor het feit dat nogal wat afdelingsbestuurders gemobiliseerd waren. In het 
programma was een bijzonder goed verzorgd kunstzinnig bijprogramma opgeno
men van declamatie, muziek en solozang.
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Extra inzet was nodig en werd gevraagd om de opengevallen plaatsen weer op te 
vullen. Met name op de meisjes werd hiervoor een beroep gedaan.96 Hoeveel 
deelnemers er precies waren in Bentveld is niet bekend. De belangstelling was in 
ieder geval groot.97 De VDJO telde inmiddels 65 afdelingen,98 terwijl zondag
morgen ook nog vele Haarlemse leden op bezoek kwamen. Zaterdagavond sprak 
Harmsen een ernstig openingswoord. Hierop volgde pianospel van Myra Brendel. 
Daarna sprak Joekes over "Internationale rechtsorde en vermindering van bewape
ning", een rede gebaseerd op punt VI van de Beginselverklaring. Na een flinke 
wandeling zondagmorgen, sprak ’s middags de heer L.J. van Doorn, directeur van 
Maatschappelijk Hulpbetoon te Utrecht, over "Sociale ontwikkeling en maatschap
pelijke steun". Dit naar aanleiding van de punten IV en V uit de Beginselverkla
ring. Bij de bespreking van die punten het jaar daarvoor, was vooral de nadruk 
gelegd op het economische aspect. Dit keer ging het om het sociale aspect, waarbij 
de heer Van Doorn erop wees, dat bij het sociale werk in diverse comité’s etc., 
naar verhouding veel te weinig jongeren actief waren. Zondagavond werden er 
eerst religieuze gedichten voorgedragen, waarna het Haags Klavier Quartet99 twee 
delen uit het quartet Op. 47 in Es gr. t. van Schumann speelde. Dr. A.J. van 
Leusen uit Velzen sprak vervolgens over de betekenis van het Paasfeest "in deze 
dagen", waarna het Klavier Quartet muziek van Schubert speelde. Daarna bleef 
men nog een tijd gezellig samen. Maandagmorgen, na een wandeling naar Zand- 
voort en terugkeer per tram, hield Deering een "causerie" over diverse interne 
VDJO-zaken. Een openhartige nabespreking volgde op een duin in de zon.
’s Middags sprak prof. R. Casimir uit Den Haag over de punten I en II van het 
Beginselprogramma. "Een in schitterende klare taal gehouden rede, verlevendigd 
met geestige bijzonderheden".100 Na de avondmaaltijd werd de Paco gesloten 
door de voorzitter en zong men gezamenlijk het Bondslied.
De schrijver van het verslag in J en D van april 1940 constateerde dat de Paco 
"geweldig" was, "door de verdieping in hoogstaande, principiële politiek, in 
combinatie met het genieten van werkelijke kunst". "Het waren dagen om nooit te 
vergeten", schreef een van de inzenders.

Studentenconferentie 1939

De eerste en enige studentenconferentie door de VDJO georganiseerd, werd 
gehouden op 29 en 30 april 1939 in het Broederschapshuis te Bilthoven.
De conferentie was bedoeld:

"om de leden-studenten gelegenheid te geven in academische sfeer
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belangrijke problemen, die de VDJO bezig houden, te bespreken; en 
om de vrijzinnige, ondogmatische levenshouding ook op staatkundig 
gebied te verbreiden, onder de jeunesse dorée’ van Nederland”.

Het onderwerp was "De Vrijzinnig-Democratie", met name de ethische, 
staatsrechtelijke en sociaal-economische aspecten daarvan. Conferentieleider was 
A. Vondeling, studentlid uit Wageningen. De conferentie werd druk bezocht en 
bijgewoond door onder meer mr. A.H. Joekes, lid van de Tweede Kamer en prof, 
dr. D. van Embden, lid van de Eerste Kamer.

Zaterdagmiddag opende Vondeling de conferentie met een korte inleiding, 
waarna gesproken werd door dr. J.J. Boasson, gemeentesecretaris van Den Haag, 
over "Democratie en Fascisme, in verband met de bestemming des Mensen". 
Zaterdagavond sprak prof. mr. R. Kranenburg, hoogleraar te Leiden, over "De 
onverzoenlijke tegenstelling", macht/recht van de staat versus macht/recht van het 
volk). Zondagmorgen was er gelegenheid tot het bij wonen van een kerkdienst en 
droeg mevr. H.G.C. Janssen-Klenke proza en gedichten voor. Zondagmiddag 
sprak dr. O. Bakker over "Sociale rechtvaardigheid en economische mogelijkheid". 
Na een geanimeerde discussie sloot Vondeling de conferentie en kreeg van VDJO- 
voorzitter Geluk een boek aangeboden als blijk van waardering "voor al hetgeen hij 
ten behoeve van deze conferentie heeft verricht". De conferentie werd algemeen 
gezien als zeer geslaagd.

9.4. De lustra

1928
"Eerste lustrum van de VDJO, op zaterdag 20 en zondag 21 oktober, te Haarlem". 
Zo werd het lustrum aangekondigd. Twee dagen, omdat de Algemene Vergadering 
aan de lustrumviering werd gekoppeld. Op 20 oktober was de eigenlijke lustrum
viering, op 21 oktober de Algemene Vergadering. De combinatie lustrumvie- 
ring/lustrum AV werd ook bij de volgende lustra aangehouden.
Over de eerste lustrumviering zijn maar enkele berichten te vinden.
"De hand aan den ploeg" van januari 1927 meldt de instelling van een commis
sie101 in verband met het lustrum in oktober 1928. Het nummer van december 
1927 geeft in grote lijnen het programma aan: zaterdagmiddag receptie, vervolgens 
een diner, daarna grote feestavond in de Schouwburg, met een spreker, een blijspel 
en tot slot bal. Zondag de Algemene Vergadering met een gemeenschappelijke 
lunch. De VD van 3 november 1928 gaf een kort verslag van het lustrum. Als 
inleiders worden daarin genoemd mevr. Bakker-Nort, de hr. Van Leeuwen van de 
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afdeling Haarlem van de VDB en mr. L. G. van Dam. Spreker op de feestavond 
was prof. mr. F.G. Scheltema over "De enkeling en de gemeenschap". Op de 
Algemene Ledenvergadering werd een nieuw Hoofdbestuur gekozen. Er was een 
gezamenlijke lunch en een tram-en wandeltocht naar "Het Kopje" in Bloemendaal.

1933
Tweede lustrum op zaterdag 21 en zondag 22 oktober te Haarlem.
Het programma week nauwelijks af van dat van het vorige lustrum. De feeste
lijkheden (behalve het toneelstuk) en ook de AV, vonden plaats in verschillende 
zalen van café-restaurant Brinkmann aan de Grote Markt in Haarlem. Op de 
receptie zaterdagmiddag waren diverse autoriteiten aanwezig, waaronder mr. L. G. 
van Dam, die namens het HB van de VDB een enveloppe met inhoud overreikte, 
ter bestrijding van de kosten voor het oprichten van nieuwe afdelingen. Na de 
receptie volgde een diner waaraan alle leden en oud-leden konden deelnemen. Dat 
diner was een groot succes, mede door geestige speeches van Joekes en voorzitter 
Zandstra. Na afloop werd gezamenlijk het nieuwe Bondslied gezongen.102 In de 
stadsschouwburg werd de feestavond geopend met een rede van Zijne Excellentie 
mr. P.J. Oud, waarna een toneelstuk opgevoerd werd door het "Haarlemsch Too- 
neel". Tot slot bal in de bovenzalen van Brinkmann. Op zondag volgde een druk 
bezochte AV. Sjoerd Zandstra trad af als voorzitter en werd opgevolgd door Daaf 
Geluk, ’s Middags was er een propagandavergadering. Spreker was prof. mr. A.C. 
Josephus Jitta, hoogleraar aan de T. H. in Delft, hoofdredacteur van de Groene 
Amsterdammer en Rijksbemiddelaar. Onderwerp "Moeten we aan de democratie 
vasthouden?".103
De redes van Oud en Josephus Jitta trokken sterk de aandacht van de landelijke en 
plaatselijke pers.
Het tweede lustrum werd gezien als geslaagd "zooals nog zelden enige bijeenkomst 
onzer organisatie geslaagd is".104 Met name de sfeer van saamhorigheid, kame
raadschap en samenwerking op de AV, werd genoemd als iets dat algemeen indruk 
had gemaakt.

1938
Derde lustrum op zaterdag 5 en zondag 6 november in Utrecht
Voor het eerst niet in oktober en niet in Haarlem. Waarom niet in oktober is niet 
duidelijk. Voor de stad Utrecht was weloverwogen gekozen. Een sterk gegroeide 
VDJO had zich op de AV van het jaar daarvoor, uitgesproken voor een stad die 
centraal lag en veel vergader- en logeerruimte had. En dan was Utrecht ook nog de
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zetel van de eigen organisatie. In die stad was immers het Centraal Secretariaat 
gevestigd.
Het programma van de lustrumviering verliep volgens het bekende patroon. Maar 
door de ongekende groei en bloei van de VDJO werd dit derde lustrum een 
absoluut hoogtepunt in de geschiedenis van de organisatie. Iets van die groei en 
bloei is al direct te constateren in de vermelding in J en D dat de receptie bestemd 
was voor bestuursleden van bevriende organisaties. Maar eigen bestuursleden 
waren natuurlijk ook welkom. Vijf jaar daarvoor waren het eigenlijk alleen de 
eigen afdelingsbesturen die het HB geluk kwamen wensen. Nu waren zeven 
bevriende organisaties aanwezig. Verschillende van hen met bloemen en sprekers. 
Twee organisaties stuurden telegrammen; drie zonden hartelijke brieven. Zeer vele 
VDB-ers en (oud-) VDJO-prominenten kwamen gelukwensen aanbieden. Mr. L.G. 
van Dam bood namens het HB van de VDB ook dit keer een enveloppe met inhoud 
aan. Twee ereleden van de VDJO, te weten Netty van Vloodorp en Sjoerd Zand- 
stra, waren ook aanwezig.

Na het gemeenschappelijk diner105 volgde de feestavond in Tivoli. Daarvoor 
was enorme belangstelling. Joekes hield een herdenkingsrede, kreeg ovationeel 
applaus en direct daarna een cadeau,106 aangeboden als dank voor negen jaar 
adviseurschap. Cadeaus waren er ook voor Deering en zijn vrouw. Een afwisse
lend programma werd geboden: muziek,107 een provinciën-parade en als hoogte
punt een VDJO-revue, gevolgd door enkele landdag- en kampfilms. De avond 
werd besloten met een dankwoord aan alle medewerkers, uitgesproken door de 
voorzitter van het lustrumcomité, Jan Haan, waarna men tot diep in de nacht bijeen 
bleef op het zeer geanimeerde bal.

Ook op de AV, de volgende dag eveneens in Tivoli gehouden, bleek alleen al 
door aanwezigheid van zeer velen de groei van de VDJO in dit lustrumjaar.108. 
Het derde lustrum was "op prachtige en waardige wijze gevierd", zoals Geluk 
schreef in J en D.109 Hij zou Geluk niet zijn geweest als hij dit succes in hetzelf
de artikel niet gebruikt had als extra aansporing voor de toekomst.

"In de afgelopen vijf jaar konden we stijgen van rond 300 leden tot 
dicht bij de 2000. Zou het een utopie zijn de wens uit te drukken, dat 
bij het vierde lustrum, na weer vijf járen, de 5000 gepasseerd zullen 
zijn ? Als allen willen, dan kan het! Met vol vertrouwen de toekomst 
tegemoet".
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HOOFDSTUK X

DE KAMPEN

Kamperen was in de járen twintig en nog meer in de járen dertig een vast onder
deel van de jongerencultuur. Voor de jongerenorganisaties betekende kamperen in 
die járen er op uit trekken, de vrije natuur in. Wandelen, fietsen, maar ook het 
aanhoren van lezingen en het voeren van diepgaande discussies, afgewisseld met 
sport en spel en het opzetten van "bonte" avonden. Bij dit alles werd er veel samen 
gezongen. Een bundel kampliedjes als "Jan Pierewiet" was in heel jong kamperend 
Nederland bekend. Samen kamperen was hèt middel om elkaar goed te leren 
kennen en gaf een sterke verbondenheid. Zo was de gedachte en ook de beleving. 
Dat alles gold zeker ook voor de VDJO. Op het gebied van de politieke jonge
renorganisaties mocht ze dan een buitenbeentje zijn,' in andere opzichten was ze 
een typische jongerenorganisatie uit de járen ’30. De insiders zo vertrouwde 
VDJO-sfeer, een combinatie van ernst, plezier en kameraadschap, was vooral in de 
kampen te vinden. Veel deelnemers ervoeren een week kamperen als een krachtige 
stimulans om opgewekt en vol goede moed weer verder te gaan. Voor (oud-) 
VDJO-ers bleven en blijven de kampen onvergetelijk. Zozeer, dat een bekend oud- 
VDJO-er, na 45 jaar schrijvend over wat de VDJO voor hem betekende,2 noteer
de:

"In de eerste plaats waren er de kampen, fietstochten en studiecon
ferenties waar, temidden van de vrije natuur, de gemeenschappelijke 
idealen werden beleden waarop te leven viel bij de terugkeer in de 
dagelijkse maatschappelijke praktijk na een speech van Joekes 
kon men er weer tegen

Dat het zo zou gaan, was overigens bij het begin van de VDJO-kampactivitei- 
ten nog geenszins te voorzien. Integendeel. Dat de kampen tenslotte toch van de 
grond kwamen, was niet te danken aan het enthousiasme van de VDJO-ers in het 
algemeen, want dat was voor de eerste kampen miniem, maar aan het doorzet
tingsvermogen van het Hoofdbestuur, met name in 1931 en 1932.

10.1. De ontwikkeling van het kamperen in de VDJO

Bij het eerste lustrum van de VDJO, op 20 oktober 1928, werd voorgesteld
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een VDJO-kamp te houden.3 Op de aan het lustrum gekoppelde Algemene Leden
vergadering van 21 oktober, werd daartoe in principe besloten. Een kampcommis- 
sie werd ingesteld en een oproèp tot deelname geplaatst in het orgaan. Er zou in 
Hellendoorn gekampeerd worden, met als kampleider een hopman van de padvin
ders uit Assen. Helaas trokken de VDJO-ers die zich in principe voor het kamp 
hadden opgegeven, zich toch weer terug en het kamp ging tenslotte niet door.

In "De hand aan den ploeg" van 1 november 1929 staat dat op de AV in het 
najaar van' 1929 werd besloten het HB op te dragen de wenselijkheid van een kamp 
in dat afdelingsjaar 1929/1930 (dus in de zomer van 1930, M.B.), te onderzoeken. 
Van de resultaten van dat onderzoek is niets bekend, evenmin van kampeerplannen 
in 1930. Door interne moeilijkheden bij de VDJO4 kwam pas in het afdelingsjaar 
1931/1932 het kamperen weer ter sprake. In oktober 1931 besloot de Algemene 
Ledenvergadering in Assen, dat er in de zomer van 1932 een kamp zou worden 
gehouden. Vervolgens was de gang van zaken identiek aan die in 1929. Alleen 
werd nu niet gedacht aan leiding van buiten maar aan leiding uit eigen gelederen. 
Het kamp zou worden gehouden op het kampeerterrein Saxenheim bij Vierhouten, 
gemeente Nunspeet. Evenals in 1928 was er groot enthousiasme voor het kamp op 
de Algemene Ledenvergadering, maar kwamen er tenslotte nauwelijks definitieve 
opgaven binnen. Dit keer besloot het Hoofdbestuur, hoe dan ook, het kamp te laten 
doorgaan, opdat men niet zou kunnen zeggen, dat het met die VDJO-kampen toch 
nooit iets zou worden.5 Zo werd van 23 tot en met 30 juli 1932 het eerste zomer
kamp van de VDJO gehouden in Saxenheim, met 14 deelnemers. Die 14 deelne
mers waren: de 5 leden van het HB, adviseur Joekes, aangezocht als hoofdleider 
van het kamp, de redacteur en de administrateur van "Jongeren en Democratie" en 
tenslotte toch ook nog 6 "gewone" VDJO-leden, 4 vrouwelijke en 2 mannelijke, 
alle zes uit Haarlem afkomstig. Het kamp duurde van maandagmiddag tot zaterdag
middag en werd geteisterd door voortdurende regens en onweer. Hetgeen, naar het 
schijnt, de goede stemming alleen maar verhoogde.6 Men ging althans naar huis 
met het vaste besluit het volgend jaar weer te gaan kamperen.

En dat gebeurde inderdaad in 1933, opnieuw in Saxenheim. Maar nu met 23 
deelnemers uit verschillende afdelingen en met stralend zomerweer. Het was 
hetzelfde jaar waarin de VDJO-vlag werd ontworpen7 en het VDJO-lied, ook wel 
het Bondslied genoemd, werd gemaakt.8 De vlag was voor het eerst te zien bij de 
opening van dit zomerkamp. Hij werd er plechtig gehesen door Zijne Excellentie 
mr. P.J. Oud, kort daarvoor minister van financiën geworden in het tweede kabinet 
Colijn. Na het hijsen van de vlag werd, eveneens voor het eerst, gezamenlijk het 
gloednieuwe VDJO-lied gezongen.
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Kampeert met de
V. D. J. O.

Dat garandeert :
een prachtige 
vacantië! "

Geeft je nog heden op !, 
■. ■ ■

„DE BRANDING”
Het Natuurbad vlak bij ons Kampterrein

Bron:
Jongeren en Democratie, 
juli 1939, 
jrg. 14, no. 13
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Met de groei van de VDJO, die in het najaar van 1933 inzette, na het tweede 
lustrum en het aantreden van Geluk als voorzitter, namen ook de kampen in aantal 
en omvang toe. Ter illustratie enige cijfers: in 1932 werd 1 kamp gehouden met 14 
deelnemers. In 1937 waren er 4 landkampen met in totaal 180 deelnemers en in
1939 waren er 3 landkampen en 1 waterkamp met in totaal 190 deelnemers. In
1940 werden voor het laatst landelijke kampen georganiseerd: 2 landkampen, 1 
waterkamp en 1 sport/waterkamp voor jongens van 17 tot 22 jaar. Het kampwerk 
groeide uit tot één van de belangrijkste activiteiten van de VDJO.

Bij de opzet van de VDJO-kampen heeft steeds vooropgestaan, dat het kampe
ren niet de hoofdzaak was:

"maar dat het in het bijzonder kampen moesten zijn waarin de geest 
van onze organisatie tot uiting kwam en waar een VDJO ’er in pret
tig, natuurlijk, samenzijn, in een gemeenschap van geestverwante 
jongeren, zich zou kunnen verdiepen in zijn beginsel. Daarom be
stond het programma er steeds, naast sport en spel en mooie tochten 
met excursies, ook uit enkele inleidingen en besprekingen, die mede 
van het grootste belang waren voor het geheel. Zowel kampeerders, 
als oudere- en jongere sprekers buiten de kampen, werkten hieraan 
mee “

In de kampen ontmoetten jongeren uit alle delen van het land elkaar, uit allerlei 
kringen, met uiteenlopende beroepen en ook uit heel verschillende afdelingen. Het 
kampleven was een training in gemeenschapszin, verdraagzaamheid en verant
woordelijkheid en het versterkte de onderlinge band. Daarop werd ook herhaal
delijk gewezen in artikelen in "Jongeren en Democratie", waarin men propaganda 
maakte voor de kampen, b.v.: "onderlinge vriendschap en solidariteitsgevoel 
worden aangekweekt, terwijl de verhouding tussen jongens en meisjes, onge- 
dwongener, eerlijker en zuiverder wordt".10

Binnen de VDJO was de organisatie van het kampgebeuren oorspronkelijk 
opgedragen aan een kampcommissie. Die kampcommissie werd jaarlijks benoemd 
door het HB. De namen van de commissieleden werden vervolgens gepubliceerd in 
het januarinummer van J en D. In 1937 besloot het HB zelf de organisatie van de 
kampen ter hand te nemen.
Taak van de kampcommissie/HB was allereerst een geschikte plaats te zoeken voor 
het kamp. Hierbij werd ook aan de afdelingen gevraagd met suggesties te komen. 
Men zocht een landelijke omgeving. "Echt buiten, weg van de stad en het drukke, 
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zeilkamp aan de Wijde Ee te Grouw met leider mr. A.M. Joekes, 1938

Bron:
Jongeren en Democratie, 
januari 1939, 
jrg. 14, no. 2
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jachtige leven" was het parool. Desalniettemin moest de plaats van het kamp aan 
verschillende eisen voldoen: post moest ontvangen en verzonden kunnen worden, 
medische hulp diende in de nabijheid te zijn, interlokaal telefoneren moest vlakbij 
mogelijk zijn, een groot sportterrein werd noodzakelijk geacht en zwemgelegenheid 
in de buurt van het kamp werd ook zeer op prijs gesteld. Tenslotte wilde men 
graag een terrein, dat afgezonderd lag van andere kampeerders. Voor de landkam- 
pen kwam men gegeven deze eisen terecht in het midden en Oosten van het land, 
bovenal in Gelderland op de Veluwe: Saxenheim bij Vierhouten in 1932 en 1933; 
Coldenhove bij Eerbeek in 1934 en 1935; Saxenheim in 1936; de Johannahoeve bij 
Oosterbeek in 1938, 1939 en 1940. Daarnaast ook wel in Overijssel: in 1937 in 
Twente, aan de Buurser Beek bij Haaksbergen en in 1940 in Giethoorn, waar het 
al eerdergenoemde water- en sportkamp gehouden werd voor jongens van 17-22 
jaar.
Voor de zeilkampen, die vanaf 1938 werden gehouden, ging men naar het Noor
den, naar Friesland, waar gekampeerd werd in boerderij " ’t Heêch-hiem" aan de 
Wijde Ee bij Grouw. Het enige kamp dat in het Westen van het land werd gehou
den, was het zeekamp van 1936 in Zeeland (Haamstede).

Een en ander betekende, dat veel VDJO-ers nogal wat moesten reizen per 
fiets, boot of trein, om hun kamp te bereiken. Haarlemmers b.v. die deelnamen 
aan het kamp in Saxenheim in 1932, vertrokken om half zeven ’s morgens per fiets 
naar Amsterdam, waar de boot naar Harderwijk om half negen vertrok. Vanuit 
Harderwijk werd dan weer gefietst naar Vierhouten. Voor de reis naar Haamstede 
was er zelfs gezorgd voor gelegenheid om te overnachten in Rotterdam.
Zoveel mogelijk reisde men groepsgewijze vanuit een afdeling of een combinatie 
van afdelingen. En als het maar enigszins kon per fiets, ook al om de kosten te 
drukken. Onderweg ontmoette men vaak VDJO-ers uit andere afdelingen hetgeen 
het enthousiasme verhoogde, zodat men ondanks de urenlange reis, weliswaar moe, 
maar meestal zeer opgewekt, in het kamp aankwam.

Propaganda maken voor de kampen was voor het overgrote deel eveneens de 
taak van de kampcommissie. Bijzonderheden over de komende kampen en opwek
king tot deelname waren vooral in J en D te vinden. Foto’s en verslagen van de 
kampen werden daarin eveneens gepubliceerd. Ieder jaar werden al vanaf ongeveer 
maart, telkens weer mededelingen opgenomen over het komende zomerkamp. 
Vanaf 1935, culmineerden die mededelingen in een speciaal, jaarlijks kamp- 
propagandanummer.11 De aanmeldingsformulieren waren eveneens in J en D te 
vinden. Geestverwante jongeren, niet VDJO-leden, konden ook aan de kampen 
deelnemen. Het ging daarbij vooral om kinderen van VDB-leden, of jonge mensen 
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met VDB-sympathieën. Vanaf 1934 kreeg iedere afdeling/streek een speciale 
kamppropagandist. Die propagandist had als taak de leden in zijn werkgebied te 
stimuleren naar het kamp te gaan en zo mogelijk een plaatselijke kampgroep te 
vormen.

Ook het vaststellen van de kosten van deelname aan een kamp hoorde tot de 
taak van de kampcommissie. Voor een landkamp van 8 dagen, met + 50 deelne
mers, bedroegen die kosten ƒ 11,- a ƒ 14,-. Voor een waterkamp lagen die kosten 
enkele guldens hoger. Bij aanmelding voor de kampen moest ƒ 2,50 vooruit 
betaald worden. Kwam men tenslotte toch niet dan werd die ƒ 2,50 in het kamp
fonds gestort. Uit dat fonds werd hulp geboden aan diegenen die wel wilden 
deelnemen aan de kampen maar voor wie de kosten een bezwaar vormden.12 Had 
iemand zich definitief opgegeven dan kreeg hij of zij toegestuurd: het kampre- 
glement,13 een label voor naam en adres "duidelijk zichtbaar te dragen bij aan
komst in het kamp" en nadere informatie aangaande de gewenste kampuitrus
ting.14

Wat betreft de inrichting van de kampen: men beschikte over gehuurde tenten. 
Geslapen werd in ronde 5-persoons legertenten. De tenten van de jongens waren 
door een open ruimte gescheiden van die van de meisjes. Er was verder een grote 
vierkante conversatie-tent, te gebruiken bij slecht weer, een corvee-tent15 en een 
aparte tent voor de hoofdkampleider. Er werd op stro geslapen. Voor wie dat om 
gezondheidsredenen niet kon, was een veldbed beschikbaar. Ook een fietsenstal
ling, hulppostkantoor en toiletten waren aanwezig. In 1940 werd bij uitzondering 
niet in tenten gekampeerd, maar in de stallen van de Johannahoeve. Tijdens de 
waterkampen in Grouw werd altijd gebruik gemaakt van de stallen van de boerderij 
'”t Heêch-hiem".

Koken deed men niet zelf. Dat was "om de deelnemers zoveel mogelijk van
hun vrijheid en het buitenzijn te laten genieten, kostbare tijd te besparen en de 
mogelijkheid van minder lekker eten - wat in een kamp de stemming ongetwijfeld 
kan beïnvloeden - uit te sluiten".16 Warme maaltijden kwamen öf uit de centrale 
keuken van het betreffende kampeercentrum öf werden op andere wijze 
verzorgd.17 Voor de broodmaaltijden zorgden de deelnemers zelf.

De leiding van het kamp was als volgt georganiseerd: er was een hoofdkamp
leider, een kampcommandant voor de dagelijkse gang van zaken en eventueel een 
technisch kampleider. Verder waren er tentcommandanten en was er een chef de 
corvee. Van 1932 tot en met 1936 was Joekes hoofdkampleider van de landkam- 
pen. Daarna was dat Deering, die overigens in 1936 al hoofdkampleider was in 
Haamstede. Joekes werd in 1938 hoofdkampleider van het Ie waterkamp in Grouw 
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ontvangst van de "kampies", op het raadhuis van de gemeente Renkum 
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met Geluk als kampcommandant. In 1939 werd Geluk hóófdkampleider van het 
waterkamp. In 1940 was dat Posthumus, terwijl Jan Haan het jongens-sport/water- 
kamp in Giethoorn leidde. Joekes, in mei 1935 vijftig jaar geworden, was zeer 
gezien bij de VDJO-ers. Zijn populariteit bij de jongeren berustte voor een groot 
deel op zijn functioneren in de kampen. Hij kon voortreffelijke speeches en 
inleidingen houden, maar was ook jong met de jongeren, b.v. wanneer hij fungeer
de als grijze rechtbankpresident bij de gebruikelijke ludieke rechtszitting op de 
vrijdagavond of meedeed aan een wedstrijd snelzwemmen en die wedstrijd boven
dien nog won!18 Tijdens de bonte avond bij het kampvuur op zaterdag hield hij 
eens een lyrische voordracht getiteld "Het boterfabriekje". Een enthousiaste deelne
mer aan het kamp in 1934 schreef over hem het volgende:

"Mr. Joekes, die het kamp zo prachtig geleid heeft, die jong was met 
de jongeren, die er voortdurend op toezag, dat de band tussen alle 
kampeerders niet werd verbroken, dat zich geen clubjes of cliques 
vormden, iets wat juist voor het kampleven funest is. Aan hem is de 
goede geest in het kamp voor een groot deel te danken. Hij was onze 
Vriend en vader".19

10.2. De afzonderlijke kampen geschetst

Na de eerste twee kampen in 1932 en 1933 in Saxenheim werd in 1934 van 29 
juli tot en met 5 augustus een kamp georganiseerd in Coldenhove bij Eerbeek. 
Aantal deelnemers: 40.
De indeling van de dagen was dezelfde als in de vorige kampen en zou ook 
dezelfde blijven in de volgende kampen. Om 7 uur opstaan en wassen bij de pomp. 
Daarna werden de dekens geklopt en de tenten opgeruimd. Wat betreft de maaltij
den: tegen acht uur werd ontbeten, om 12.30 uur was de broodmaaltijd en om 
18.30 uur het warm eten, ’s Morgens werd een wandel- of fietstocht gemaakt en/of 
gesport en ’s middags idem. Soms waren er excursies. Na de broodmaaltijd en het 
avondeten werd een uur gerust. Dat was verplicht.
’s Avonds was er meestal een inleiding met nabespreking of werd er voorge
dragen en samen gezongen. Om 10.30 uur gingen de deelnemers bedwaarts. Soms 
werd voor het slapen gaan nog een wandeling gemaakt. Vrijdagavond was de 
avond van de eerdergenoemde ludieke rechtszitting. Op zaterdagavond, de laatste 
kampavond, werd er een kampvuur ontstoken. Bij dat kampvuur werd de kort 
ervoor klaargekomen kampkrant voorgelezen, een voordrachtwedstrijd gehouden en 
werden stukjes opgevoerd.
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Tenslotte sprak de kampcommandant het afscheidswoord, meestal met een serieuze 
ondertoon.
Deze algemene indeling gaf het raamwerk, dat in ieder kamp verder op eigen wijze 
werd ingevuld.
In 1934 werd aan de kampweek een studieconferentie verbonden op de vrijdag en 
de zaterdag. De conferentie was met name op de studentenleden van de VDJO 
gericht en was ook toegankelijk voor niet-kampeerders. Er werden drie voordrach
ten gehouden: over "Democratie en autocratie" door Deering, over "Propaganda" 
door Geluk en over "Afbakening van de vrijzinnig-democratische gedachte" door 
Joekes. Het normale kampprogramma ging naast die studieconferentie gewoon door 
voor hen die niet deelnamen aan de conferentie. Drie dagen na elkaar werden er 
fietstochten van een hele dag gehouden, o.a. naar Zutphen. Dat programma bleek 
voor de deelnemers wel erg zwaar. Dat gold zeker voor diegenen, die heen en 
terug, naar en van het kamp, al lange fietstochten moesten maken. Besloten werd 
het volgend jaar wat minder te fietsen en wat meer te wandelen. Er werd dat jaar 
1934 een kampfilm opgenomen voor propagandadoeleinden.

In 1935 werd er wederom op Coldenhove gekampeerd, van 4 tot en met 11 
augustus, zoals gewoonlijk van zondag tot zondag. Zondagmiddag om 5 uur was 
de officiële opening. Zaterdagavond daaropvolgend de officiële sluiting van het 
kamp. Bij de voorbereiding was nadrukkelijk gesteld, dat iedere deelnemer in het 
bezit van een fiets moest zijn èn van de zangbundel "Jan Pierewiet". Er werd 
tijdens dit kamp een excursie gemaakt naar de CAMIZ-zuivelfabrieken in Arnhem. 
Inleidingen werden gehouden over de onderwerpen "Kamperen" (Jan Haan), "Het 
wezen der democratie" (Joekes), "Is het bezit van koloniën zedelijk geoorloofd?" 
(Joekes), "De Duitse kerkstrijd" (dr. Van Liere), "Masaryk" (Deering) en "Albert 
Schweitzer" (Arnold Oosterbaan). Het aantal deelnemers was aanvankelijk 65 maar, 
in de loop van de week steeg het tot 75 a 80. Dat was teveel voor één kamp, zodat 
besloten werd het volgende jaar 2 kampen te organiseren. Het Centraal Secretariaat 
deed een oproep foto’s toe te sturen, teneinde daarvan een dia-serie te kunnen 
maken, ook weer ten bate van de propaganda.

In 1936 werden er dus 2 kampen georganiseerd: van 26 juli tot en met 2 
augustus op Saxenheim, met Joekes als hoofdleider en van 2 tot en met 9 augustus 
het zeekamp in Haamstede, met Deering als hoofdleider. Het was een VDJO-lid 
toegestaan beide kampen bij te wonen. De reis van de deelnemers naar het kamp in 
Haamstede, die over Rotterdam ging, werd gezamenlijk ondernomen. De VDJO 
zorgde voor goedkoop nachtlogies in Rotterdam. Als men direct van Saxenheim 
naar Haamstede ging, was het vervoer, per eigen bus,20 gratis. Vanuit Saxenheim 
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werden bezoeken gebracht aan de verbandstoffenfabriek van Utermöhlen bij 
Vaassen het kasteel "De Cannenburgh" en de Vaassense forellenkwekerij. Er 
waren inleidingen van Joekes over "Nationalisme en internationale samenwerking", 
van dr. H.A. Zwijnenberg over "Stad en Platteland: antithese of synthese?", van 
Deering over "George Washington" en van S. Posthumus over "Thomas More". 
Vanuit Haamstede werden excursies gemaakt naar Zierikzee, naar het vliegveld 
Haamstede en naar Middelburg en Veere, waar men op het stadhuis door de 
burgemeester werd ontvangen. Inleidingen werden gehouden o.a. door Deering 
over "Erasmus en zijn betekenis voor deze tijd" en Amold Oosterbaan over 
"Fridtjof Nansen". Het aantal deelnemers aan de kampen in 1936 is helaas onbe
kend, maar zal ongetwijfeld groot zijn geweest, aangezien het aantal kampen het 
jaar daarop verdubbeld werd.21

In 1937 werd in Twente gekampeerd aan de Buurserbeek bij Haaksbergen, 4 
weken achter elkaar, van 18 juli tot 15 augustus. Men kon zich voor één maar ook 
voor meerdere weken inschrijven. Hoofdkampleider was Deering. Excursies 
werden gemaakt naar o.a. de Twentse Kabelfabriek en de textielfabriek Jordaan, 
beide in Haaksbergen, de Kon. Ned. Zoutindustrie gecombineerd met zwemmen in 
bad Boekelo, naar het kasteel Weldam, de machinefabriek Stork in Hengelo en de 
Rekkense inrichtingen. Er waren inleidingen van: Geluk over "Lincoln", J. Lem- 
persz. over "Het Twentse land en volk", Tjerk de Boer over "Democratie in de 
geschiedenis van Nederland", dr. Zwijnenberg over "Techniek en Maatschap- pij", 
Toos van ’t Hof over "De vrouw in de politiek", Leo Wolff over "De wereldbe
schouwing van het Nationaal-Socialisme", Fred Hiegentlich over "Het Joodse 
vraagstuk", ds. J. de Graaf over "Hoe komt de vrijzinnige gedachte in Nederland 
tot uiting", Han Harmsen over "Het verkeersprobleem", Joekes over "Nederland 
en Indië: een grootse taak" en over "Onze roeping op staatkundig gebied", Jan 
Haan over "De Machinefabriek", Posthumus over "Mens en techniek" en Anne 
Vondeling over "Politiek en Verdraagzaamheid". Het aantal deelnemers aan de 
kampen was in totaal ongeveer 180.

In 1938 werd van 24 juli tot 14 augustus een serie van drie landkampen 
gehouden in Oosterbeek op het landgoed Johannahoeve en voor het eerst een 
water/zeilkamp van 17 tot 24 juli aan de Wijde Ee in de buurt van Grouw, in de 
boerderij '”t Heêch-hiem". Hoofdleider van het waterkamp was Joekes. Kamp
commandant was Geluk. Een motorboot en enige zeilboten stonden ter beschik
king. Geslapen werd op stro, in de schuur van de boerderij '”t Heêch-hiem". Een 
kookvrouw zorgde voor warme maaltijden. Deelnemers aan het waterkamp 
moesten goed kunnen zwemmen. Overigens werd er ook gewandeld en gefietst. Er 

180 



werden bezoeken gebracht aan de coöperatieve zuivelfabriek in Grouw en de 
fabriek voor houtbewerking van de firma Halbertsma aldaar. Joekes hield een 
inleiding over "Persoonlijkheid en gemeenschap" en ds. Ysbrandy, voorzitter van 
de VDB-afdeling Grouw, over "Gezag en Vrijheid". Hoofdleider van de landkam- 
pen was Deering. Het eerste kamp in Oosterbeek werd geopend door wethouder A. 
Koning van de gemeente Renkum. Een bezoek van de "kampies" aan het gemeen
tehuis in Oosterbeek werd sedertdien een traditie, die zich voortzette tot en met het 
laatste landkamp in 1940 (voor de achtste keer!). Veel fietstochten en wandelingen 
werden gemaakt in de prachtige omgeving en er werd gezwommen in het Rijnbad 
en het golfslagbad "De Branding". Bezoeken werden gebracht aan de CAMIZ 
zuivelfabrieken in Arnhem (zie ook 1935) en de machinefabriek Thomassen in De 
Steeg. Inleidingen waren er van ir. S.A. Posthumus over "De jeugdwerkloosheid", 
ds. J. de Graaf uit Utrecht over "De geestelijke zijde van de Democratie", Fred 
Hiegentlich over "De Bellamy-gedachte", Leo Wolff over "Het internationale 
congres in Edinburgh", Han Harmsen over "Actualia rondom de politieke partij
vorming in Nederland" en Joekes over "Rechten en Plichten in de democratie". Dit 
jaar namen meer dan 200 leden deel aan de kampen.22

In 1939 herhaalden zich de kampen van het jaar daarvoor. Wederom waren er, 
van 23 juli tot en met 13 augustus, 3 landkampen in Oosterbeek, onder leiding van 
Deering en was er een waterkamp bij Grouw, van 16 tot en met 22 juli, zij het dat 
Geluk dit jaar hoofdkampleider was.
Bij het waterkamp was opvallend het grote enthousiasme, buiten dat van de VDJO- 
deelnemers, voor dit kamp. Bij de opening waren niet alleen vertegenwoordigers 
van bijna alle VDJO-afdelingen uit Friesland aanwezig, maar ook VDB-vertegen- 
woordigers uit diverse politieke colleges, tot en met leden van Gedeputeerde Staten 
toe. Er werd dit keer door de afdeling Grouw van de VDJO een gezellige avond 
georganiseerd, waar ook VDJO-ers uit Leeuwarden, Heerenveen, Akkrum en 
Rauwert aanwezig waren. Een inleiding werd gehouden door de heer Bijpost, met 
als titel: "Quo Vadis". Het antwoord was: "Stel je juist in deze tijd een duidelijk 
doel voor ogen en houdt koers!". Daarna was er dansen. Later die week werd er 
nog een inleiding gehouden door ir. S.A. Posthumus, VDJO-lid, die als hoofdlei
der fungeerde van een VCJC-zeilkamp, niet ver van het VDJO-zeilkamp. Hij sprak 
over Walther Rathenau.
De landkampen hadden te maken met veel slecht weer. Desalniettemin bleef de 
stemming heel goed. Een hoogtepunt was een boottocht van Arnhem naar Wester- 
bouwing. Inleidingen werden gehouden over ”De ontwikkeling van het kiesrecht"

181



de eetploeg in het zomerkamp te Oosterbeek, 1938

de "eetzaal" in het zomerkamp te Oosterbeek, 1938

Bron:
archief J. Harmsen

182



(Mimi Bok), "Kabinetsvorming sinds 1925" (Deering), "Lloyd George" (Erwin 
Bossert), "Taalontwikkeling en spelling" (Eddy Polak), "Enkeling en gemeen
schap" (Tj. Smeding), "Walther Rathenau" (Salco van Staveren), "De positie van 
ons Vaderland temidden van de ons omringende Staten" (Leo Wolff) en "Gladsto- 
ne" (Han Harmsen).
Het waterkamp had het maximale aantal deelnemers nl. 30; de drie landkampen 
samen 160 deelnemers.

In 1940 werd besloten, ondanks de bezetting, de kampen door te laten gaan. 
De aanvankelijk geplande 3 landkampen in Ruurlo werden echter vervangen door 
2 kampweken, van 21 juli tot 5 augustus, in de schuren van de Johannahoeve te 
Oosterbeek. Geen tenten dus. Daarnaast werd weer het zeilkamp bij Grouw gehou
den van 21-28 juli en, als nieuw initiatief, het water(punter) kamp in Giethoorn, 
bestemd voor de jongere leden van 17 tot 21 jaar. De hoofdleiding van de land
kampen berustte weer bij de heer en mevrouw Deering. In het eerste kamp was 
Han Harmsen kampcommandant, in het tweede Etty Haykens. In verband met de 
moeilijke omstandigheden werden er geen inleidingen gehouden en geen kampvu
ren. Het was een geheel ander kamp dan in vorige járen, maar het bleef:

"een kamp van gezelligheid, van nieuwe onderlinge vriendschap, van 
groter vertrouwen in elkaar, in de idealen en in de toekomst; een 
kamp in VDJO-sfeer, dat betekenis had, juist nu!” ,23

Er was altijd wel plezier, b.v. in het eerste kamp op de avond waarop de nieuw 
opgerichte Oppositie Partij, de O.P., het beleid van minister-president Harmsen en 
zijn medeministers sterk afkeurde, onder de leuze "Wie is de oorzaak van deze 
ellende? Han Harmsen en zijn bende!".
Er waren de bekende fietstochten o.a. naar de Hunneschans. Er waren bezoeken 
aan het openluchttheater in Ede en het Nederlands scheepsbouwkundig proefstation 
in Wageningen. Er werd meer dan ooit gezongen en gedeclameerd, ook door 
mensen van buiten, waaronder mevr. Janssen-KIenke, die al meer met veel succes 
in de VDJO-kampen had gedeclameerd. En wat de ernst betreft: befaamd is de 
speech die Han Harmsen op de laatste kampavond hield en die eindigde met:

"En zo gaan wij dan te samen de toekomst tegemoet, van welke 
niemand onzer weet wat zij brengen zal, bereid om zonodig grote 
offers te brengen, vasthoudende aan datgene wat wij steeds als het 
beste hebben erkend, moedig, trouw, vastberaden

In Grouw, hoofdkampleider Siep Posthumus, werd meer dan ooit gezeild, terwijl 
de meisjes enige malen gingen winkelen. Hoogtepunt was een nachtelijke zeiltocht 
bij een opkomende maan.
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In Giethoorn, leiding Jan Haan, werd men ondergebracht in de kampeermolen. Het 
kamp was niet voltekend. Ter beschikking stonden "een heel goede, een goede en 
een slechte punter".24 Ondanks nogal wat regen de eerste dagen, waren de boten 
steeds in gebruik. Er werd een bezoek gebracht aan de zuivelfabriek in Giethoorn. 
Er werden meerdere gezellige avonden georganiseerd, o.a. door de VDJO-afdeling 
Steenwijk (mèt dansen). Veel waardering was er tenslotte voor de prettige manier 
waarop Jan Haan dit kamp had geleid.

Uit de vele zeer positieve reacties van de deelnemers in J en D en uit gesprekken 
later gevoerd met oud-VDJO-ers, blijkt wel dat de kampen bijzonder gewaardeerd 
werden, met name om de sfeer die er heerste. Elementen die de sfeer bepaalden 
waren b.v. het bewust aankweken van verdraagzaamheid en gemeenschapszin en 
het zich individueel verantwoordelijk voelen voor de goede gang van zaken. Het 
kamp werd beleefd als iets heel eigens van geestverwante jongeren onder elkaar, 
een eigen gemeenschap, met een eigen vlag, die hoog aan de vlaggemast in het 
kamp wapperde als herkenningspunt wanneer men na een lange wandeling of 
fietstocht terugkeerde; met eigen kampuitdrukkingen en benamingen; met eigen 
liedjes en belevenissen. Het gaf een sterke onderlinge verbondenheid, een gevoel 
van kameraadschap, dat bleef bestaan nadat het kamp was afgelopen. Daarnaast 
werd de sfeer sterk bepaald door de combinatie van ernst en plezier. Ernst bij het 
zich bezinnen op eigen beginselen en idealen via inleidingen met nabespreking, 
waarvan hierboven vele voorbeelden zijn gegeven. Plezier, vaak uitbundig plezier, 
bij de dagelijkse gang van zaken in het kamp: bij het opstaan, het wassen bij de 
pomp, etc. En bij de traditionele bonte avonden.

Duidelijk is, dat in de kampen de vrijzinnig-democratische beginselen niet alleen 
werden besproken, maar ook in de praktijk werden gebracht. Bij de dagelijkse 
gang van zaken werd de nadruk gelegd op gemeenschapszin, gelijkwaardigheid in 
verscheidenheid en individuele verantwoordelijkheid ten aanzien van zichzelf en 
van anderen. Zo kwam in de kampen niet alleen politieke vorming, maar ook per
soonlijke vorming aan bod. Die combinatie, in "gemengde" kampen, van geestver
wante jongens en meisjes onder elkaar temidden van prachtige natuur, sloeg 
kennelijk aan. Hetgeen niet alleen blijkt uit het steeds stijgende aantal deelnemers 
aan de kampen, maar ook uit het feit, dat op afdelingsavonden en evenzo op 
jaarvergaderingen en conferenties, herhaaldelijk stukjes werden opgevoerd en lied- 
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jes gezongen, die betrekking hadden op de kampen. Uiteraard als propaganda voor 
de kampen, maar dikwijls spontaan en enthousiast als zodanig aangeboden. 
Veelzeggend is ook, dat bij het lustrum in 1938, hoogtepunt uit de "bloei-jaren" 
van de VDJO, met veel succes een VDJO-revue werd opgevoerd met daarin 
meerdere kampscènes. Met name de scène van het kampvuur maakte grote indruk.

Zo waren de kampen voor veel VDJO-ers een hoogtepunt in hun VDJO-jaren. 
Maar ook voor de VDJO als organisatie waren ze van grote betekenis. Allereerst 
intern, doordat de kampen de onderlinge band tussen de leden en de afdelingen 
versterkten. Hollanders ontmoetten Friezen, werkenden ontmoetten studerenden. 
Door de centrale organisatie van de VDJO werd er dan ook steeds op aangedron
gen, dat vanuit iedere VDJO-afdeling deelgenomen moest worden aan het kamp. 
Ook naar buiten toe waren de kampen belangrijk. Via in de kampen gemaakte 
films en foto’s en speciaal uitgebrachte kampnummers van J en D maakte men ook 
extern propaganda voor de kampen en daarmee voor de VDJO. Nog steeds kan 
men zich een goede indruk vormen van de voor de VDJO zo belangrijke kampen 
uit de foto-albums25 van die kampen en uiteraard uit de jaargangen van J en D. 
Opvallend is dat uit de foto’s lijkt op te maken, dat de landkampen meer door 
meisjes dan door jongens bezocht werden. Werden de meisjes meer gefotografeerd, 
of is er een andere reden?
De aantallen meisjes en jongens binnen de VDJO in het algemeen, waren ongeveer 
gelijk. Misschien dat zo’n gemengd kamp, met een plezierige sfeer en veel 
verschillende activiteiten aantrekkelijk was voor de meisjes èn voor hun ouders, 
door wie, gezien ook de goede organisatie van de kampen, zo’n kamp heel 
geschikt geacht werd voor.hun dochters.

Hoe het ook zij, de VDJO-kampen brachten de deelnemers veelal onvergete
lijke herinneringen, zoals o.a. blijkt uit een bijdrage in J en D van april 1940: 

"We denken aan Eerbeek, Saxenheim, Haamstede, "Hoksebarge", 
Oosterbeek, Grouw. We denken aan hittegolfjes en waterballets, aan 
modderbaden en Zuidwester-stormen, aan bepaalde inleidingen en 
excursies, aan sommige kamprechtspraken en kampkranten, aan 
druivenkassen en zwemfestijnen, aan lekke banden en corveeën, ja 
aan een bijzonder gedifferentieerd complex van herinneringen van 
veel lief en weinig leed. Diverse kamp- "figuren" trekken aan ons 
geestesoog voorbij. En het is, of zij ons allen weer iets te zeggen 
hebben. Naar alle windstreken uitgezwermd in binnen- en buitenland, 
op zeer verschillende posten in de maatschappij, hebben zij allen één

187



188

of meer weken, gedurende een enkel jaar of verscheidene járen, in 
onze conversatietent aangezeten en ons kampvuur meegemaakt. Zij 
kennen nog onze daverende pret en de uren van stille aandacht. Onze 
kampsfeer, het summum van de VDJO-geest, heeft hen iets kostbaars 
meegegeven" ,26



HOOFDSTUK XI

CONTACTEN MET ANDERE ORGANISATIES

De VDJO heeft, de járen door, vele en velerlei contacten gehad met andere organi
saties in en ook buiten Nederland. Waren dat in de járen ’20 onder invloed van de 
eerste wereldoorlog, vooral organisaties gericht op het streven naar vrede, in de 
járen ’30 veranderde dat, wederom door wat zich in Europa afspeelde. Met name 
in de tweede helft van die járen ’30 wordt weinig meer van vredesorganisaties 
vernomen. De nadruk kwam te liggen op de waarde(n) van de democratie en op 
het behoud van die democratie tegenover de bedreigingen vanuit binnen- en 
buitenland. Ook het streven naar meer eenheid in eigen land, meer samenwerking 
in plaats van de verfoeide "hokjesgeest", werd in de tweede helft van de járen ’30 
steeds sterker.
Belangrijk waren en bleven de contacten met geestverwante organisaties. Binnen 
Nederland ging het daarbij om organisaties als de Vrijzinnig Christelijke Jongeren- 
bond (VCJB), de Vrijzinnig Christelijke Studentenbond (VCSB) en de Vrijzinnig 
Christelijke Jeugdcentrale (VCJC). Goede contacten waren er ook met de Arbei
ders Jeugd Centrale (AJC). Buiten Nederland was er, sinds 1934, regelmatig 
contact met geestverwante politieke jongerenorganisaties via het lidmaatschap van 
de Internationale Unie van Radicale, Liberale en Democratische Jongerenorganisa
ties.

In het nu volgende overzicht van de contacten in binnen- en buitenland wordt 
onderscheid gemaakt tussen organisaties waarbij de VDJO was aangesloten en die 
waarmee zij, al dan niet regelmatig, contacten had.

11.1. Binnenlandse contacten

11.1.1. Binnenlandse organisaties waarbij de VDJO was aangesloten

Jongeren Vredes-Federatie (JVF)
Deze federatie werd opgericht in 1929.’ De JVF hield zich bezig met vredeswerk
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en organiseerde in verband daarmee o.a. conferenties.
Al in 1931 was de VDJO lid van de JVF. Dat lidmaatschap werd aangevoerd als 
argument om de nationale ontwapening in de beginselverklaring op te nemen.2 
Geluk zat, als voorzitter van de VDJO, in het Centraal Comité van de JVF. In 
januari 1934 deelde het HB van de VDJO in J en D mede, dat de VDJO op de 
eerstvolgende vergadering van het Centraal Comité van de JVF stelling zou nemen 
tegen ontbinding van de JVF. In oktober van hetzelfde jaar stond in J en D een 
verslag van een VDJO-er, K., over een door hem bijgewoonde JVF-kadercon- 
ferentie over democratie, eind september in Blaricum. Sprekers waren professor 
Gerretson, mr. Joekes, mr. H. van Wijk en mr. W. Verkade.
In maart 1935 deed Geluk in J en D verslag van een vergadering van het Centraal 
Comité van de JVF op 19 januari. Er werd een opleving van het vredeswerk 
geconstateerd, er zou weer een kaderconferentie worden georganiseerd in juni en 
er was besloten door te gaan met de uitgave van het blad "Mededelingen". Het 
Centraal Bureau werd uitgebreid met een vertegenwoordiger van de VCJB. Het 
Internationaal Bureau zocht contact met gelijkgestemden in andere landen en had al 
contact met de Engelse "No More War Movement". In oktober deelde Geluk in J 
en D mee, dat de kaderconferentie was afgelast wegens onvoldoende belang
stelling.
In januari 1936 werd mededeling gedaan in J en D van een kaderconferentie, in 
februari, over het oorlogsvraagstuk. Deze conferentie ging wèl door. Voor de 
VDJO waren aanwezig: Geluk, Toos van ’t Hof, Bertha van Brenen, Jan Hupkes 
uit Utrecht en Jan Hoppers uit Zeist.
In februari 1937 deelde Geluk in J en D mee dat de JVF, namens het Wereld 
Jeugd Congres, in Nederland het vredeswerk onder jongeren behartigde, maar dat 
er veel verzet was tegen de JVF. Daarom hadden de Federatie van Christelijke 
Verenigingen van en voor Vrouwen en Meisjes, de VCJC en de JVF, alle drie 
vertegenwoordigd op het WJC van 1936, het plan opgevat een nieuw nationaal 
comité op te richten.3
Duidelijk is dat er met name in de tweede helft van de járen ’30 nogal wat moei
lijkheden waren rond de JVF. De moeilijkheden ontstonden door het afnemen van 
de belangstelling voor het vredeswerk en door verdeeldheid over de aanpak ervan 
binnen de JVF, waardoor rechtse (rechtzinnige) groepen zelfs uittraden.4

Nooit-meer-oorlog-federatie (NMOF)
Dat de VDJO lid was van de NMOF bleek in 1931. In dat jaar werd namelijk ook 
het lidmaatschap van de NMOF als argument aangevoerd voor het opnemen van de 
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nationale ontwapening in de beginselverklaring.5

Het Nederlands Jeugdleiders Instituut (NJI)
Gesticht in 1921 door dr. C.P. Gunning en H.L.F.J. Deelen, leidende figuren in 
de padvinderij. Het NJI was een federatief verbond van verenigingen die zich 
bewogen op het terrein van de vrije jeugdvorming. Het instituut beoogde aan deze 
verenigingen steun te verlenen o.a. door cursussen te organiseren voor allen, die 
met jeugdleiding te maken hadden.6 Al in het eerste jaarverslag van de VDJO, 
over het seizoen 1923/1924, lezen we dat de VDJO, via het NJI contact zocht met 
andere jeugdorganisaties.7 In november 1938, bij de lustrumviering, hield Joekes 
een pleidooi voor het uitbouwen van het NJI tot de koepel van de gehele Neder
landse Jeugdbeweging. Op de aansluitende Algemene Vergadering werd besloten 
"opnieuw" toenadering te zoeken tot het NJI, waarvan in 1938 de aangesloten 
organisaties tezamen zo’n 150.000 leden telde. De R.K. koepel deed overigens niet 
mee.8 In december 1938 nam de VDJO deel aan een grote landelijke collecte voor 
vervolgden om geloof of ras, georganiseerd door het NJI.9
In februari 1939 werd de VDJO officieel lid van het NJI. In 1940 stemde het DB 
van de VDJO in met de medewerking van het NJI aan de Nationale Hulpcollecte 
1940 ten behoeve van de oorlogsslachtoffers.10

Jeugd-wil-Vrede-groep Amsterdam
Deze werd waarschijnlijk opgericht in 1937. De eerste gedateerde vermelding is 
van januari 1938. Of er elders ook JWV-groepen bestonden is onbekend.11 Uit
gangspunt en doel van de groep was: oorlog is zondig en moet worden bestreden 
door bevordering van de rechtvaardigheid, waarvoor een verandering van de 
geestesgesteldheid van de jongeren nodig is. Aangesloten organisaties waren: 
Jongeren-Vredes Actie (JVA), Studenten-Vredes Actie (SVA), Vereniging voor 
Internationale Vriendschap en Wereldvrede, Jonge Theosofen, Christelijke Jonge
ren Bond, Orde van Jonge Tempelieren, VDJO, Jeugdbond voor Onthouding 
(JVO) en Anski Jeugdgroep.12
In januari 1938 was er een vergadering over de pacifistische volksverdediging.13 
Uit een convocatie in maart 1939, blijkt dat er verschil van mening was binnen 
JWV over de vraag of JWV alleen een studiegroep moest zijn of ook actie zou 
moeten voeren.14 Het standpunt van de VDJO is niet bekend.

Algemeen Democratisch Studenten Verbond (ADSV)
In november 1935 werd in J en D melding gemaakt van het nieuwe "Studentenver- 
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bond ter bestudering van de Democratie", enkele maanden later ADSV geheten. 
Leden van het verbond waren: de Bond van Jonge Liberalen (BJL), de VCSB, het 
Antifascistisch Studenten Comité (AFSC), de Studenten-Vredes Actie (SVA), de 
Sociaal-Democratische Studenten Clubs (SDSC) en de VDJO. Studiekernen werden 
gevormd in Amsterdam, Delft, Groningen, Den Haag, Leiden, Rotterdam, Utrecht 
en Wageningen. Het verbond organiseerde conferenties, o.a. in april 1936 over 
"Democratie in Nederland", waar Kranenburg, Bonger en Banning spraken. Van 
de weinige deelnemers toen, was een kwart VDJO-er.15

De Studenten Commissie voor Volkseenheid
Kortweg genoemd: Volkseenheid. In mei 1934 werd op initiatief van de VCSB een 
conferentie voor studenten gehouden op Woudschoten, het Bondshuis van de 
Nederlandse Christen-Studenten Vereniging (NCSV), over "Volkseenheid". 
Aanwezig waren vertegenwoordigers van de Calvinistische Studentenbond, de Bond 
van R.K. Studentenverenigingen, de NCSV, de VCSB, de SDSC, de VDJO èn de 
NSSF, de Nationaal Socialistische Studenten Federatie.16 De commissie van 
voorbereiding van deze conferentie werd omgezet in een permanente commissie, 
die in de volgende járen regelmatig "volkseenheid-conferenties" op Woudschoten 
organiseerde. De VDJO, die geen apart onderdeel voor studenten kende, was voor 
haar studentenleden aangesloten bij Volkseenheid.17 Doel van Volkseenheid was, 
door ontmoeting en gesprekken kennis te nemen van eikaars standpunten en te 
komen tot beter wederzijds begrip, als basis voor het werken aan sociale gerechtig
heid en morele gelijkwaardigheid.18
Na de eerste conferentie in 1934 werden er nog conferenties gehouden in februari 
1936, tezamen met de "International Student Service" over "Het Universiteits- 
vraagstuk" (overbevolking van de universiteit); in mei 1937 over "Democratie" en 
in december 1938 over "Stad en Platteland". In J en D werd telkens verslag 
uitgebracht door het student-lid van de VDJO, dat de betreffende conferentie had 
bijgewoond: door Koch in het nummer van oktober 1934, door Dagnelie in dat van 
maart 1936 en door Van Sloten in het tweede nummer van december 1938.” 
Van Sloten constateerde dat eigenlijk alleen enkele religieuze studentengroepe
ringen in december vertegenwoordigd waren, nl. de Unie van R.K. Studentenver
enigingen, de NCSV en de VCSB. De VDJO was er als enige politieke jongerenor
ganisatie. Hij vond de opzet van Volkseenheid wel sympathiek, maar twijfelde aan 
de kracht ervan, te meer omdat ook een communistische en een nationaal-socialisti- 
sche studentenorganisatie in Volkseenheid een plaats hadden. Deering ging daar 
tegen in en schreef, dat Van Sloten hiermee een voorbarig oordeel uitsprak en het 
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doel van Volkseenheid niet begrepen had. Volkseenheidvoorzitter Bonman viel hem 
daarin bij, in een stukje dat hij in 1939 schreef in het januari I nummer van J en 
D. Hij betoogde daarin, dat het doel van Volkseenheid niet was het elkaar overtui
gen om zo tot een bepaalde eenheid te komen, maar slechts het aanhoren èn 
kennisnemen van eikaars standpunten en inzichten. Overigens zaten er volgens hem 
geen communisten in Volkseenheid, wel nationaal-socialisten.
Voor 1940 werd een Volkseenheidconferentie voorbereid van 17 tot 19 mei. Nog
maals werd de nadruk gelegd op de diversiteit van de deelnemers: of ze nu fascist, 
communist, calvinist of humanist waren, allen zouden aanwezig kunnen zijn. De 
sprekers waren van verschillende signatuur en ieder kreeg een leidraad, zodat een 
zinvol contact zou kunnen ontstaan.20 Uiteraard is die conferentie niet doorgegaan 
in mei 1940 maar ook niet later in dat jaar.

11.1.2. Binnenlandse organisaties waarmee de VDJO contacten had

A. Politieke organisaties

Bond van Jonge Liberalen (BJL)
Vanuit de BJL zijn meerdere malen pogingen gedaan om te komen tot nauwe 
samenwerking, eventueel zelfs een fusie tussen BJL en VDJO. In het Leeuwar
dense Vrijheidsorgaan van november 1935, bepleitte een lid van de BJL het 
samengaan van VDJO en BJL ten bate van een gezamenlijke liberale opbouw en 
uitbouw van de democratie, aangezien er in staatkundig opzicht slechts nuance
verschillen zouden bestaan tussen de twee organisaties. De redactie van J en D 
nam het artikel over in het decembernummer van 1935 en wees de voorstellen af. 
Zij bracht naar voren dat de VDJO allereerst een federatief samengaan van alle 
politieke jongerenorganisaties wilde, ten bate van de verdediging van de democra
tie. Bovendien stelde ze, zoals de VDJO altijd al had gesteld, dat er wezenlijke 
verschillen bestonden tussen BJL en VDJO. Immers de BJL (met een leeftijdsgrens 
van 35 jaar), hield zich ook bezig met de practische politiek. De VDJO had slechts 
een staatkundig-pedagogische taak. Belangrijker nog werden geacht de verschillen 
in ideeën op sociaal-economisch gebied.
De BJL antwoordde21 dat BJL en VDJO moesten beginnen met concentratie: 
partijgeest mocht hun positie niet bepalen. Het ging om politieke, niet om economi
sche standpunten. De VDJO antwoordde daarop,22 dat de VDJO niets met partij
geest te maken had, omdat zij geen deel van de Vrijzinnig-Democratische Bond 
was, dat de VDJO niet liberaal, maar radicaal was en bovendien dat de VDJO
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principiëler was dan de BJL. Kortom, samengaan met de BJL bleef voor de VDJO 
onmogelijk. De afdeling Amsterdam van de VDJO wees in augustus 1940 een 
aanbod af van de plaatselijke BJL-voorzitter om tot samenwerking te komen.23 
Overigens bestond er in het algemeen een goede verstandhouding tussen BJL en 
VDJO. Afgevaardigden van BJL en VDJO ontmoetten elkaar nogal eens in organi
saties en commissies waar ze beide deel van uitmaakten of mee samen- werkten. 
Zo waren beide organisaties vertegenwoordigd in de Internationale Unie van 
Radicale, Liberale en Democratische Jongerenorganisaties.

Christelijk-Historische Jongeren (CHJ) en Anti-Revolutionaire Jongeren-Actie 
(ARJA)
Met deze twee organisaties waren er nauwelijks contacten buiten die, via het elkaar 
ontmoeten in organisaties waarin men als vereniging vertegenwoordigd was of 
waarmee men contacten had. Wel was er goed contact bij het lustrum van de 
VDJO in november 1938. ín oktober 1940 en in april en juni 1941 had de Amster
damse VDJO-afdeling bijeenkomsten met de Amsterdamse CHJ-afdeling, met 
afwisselend een CHJ-er of een VDJO-er als spreker.24

Arbeiders Jeugd Centrale (AJC)
Er bestond een vriendschappelijke verhouding tussen de VDJO en de AJC. In 1938 
was Geluk, ter ere van het 20-jarig bestaan van de AJC, gast op het Pinksterfeest 
op de Paasheuvel in Vierhouten. In 1939 was Theunissen in Vierhouten aanwe-

• 25Zlg.

Op het lustrum van de VDJO in 1938 hield Thomassen, als vertegenwoordiger van 
de AJC, een toespraak, waarin hij de goede samenwerking roemde. Verder ont
moetten VDJO en AJC elkaar op de conferenties in Kortehemmen en Bentveld.26

Bond van Sociaal-Democratische Studentenclubs (SDSC) en Vrijzinnig-Democrati- 
sche Studieclub (VDSC)
Voor de contacten met deze twee organisaties geldt hetzelfde als hierboven gesteld 
is met betrekking tot de contacten tussen VDJO en CHJ en ARJA. Meer dan een 
opmerking over een Spanje-collecte "samen met de SDSC" in 193827 en de 
aankondiging in september 1938 van een SDSC-conferentie over het werkloos
heidsvraagstuk, is niet te vinden.28 Wel was de SDSC op landdagen van de VDJO 
vertegenwoordigd. Er bestonden goede persoonlijke contacten tussen Theunissen en 
Van Sloten en de voorzitter van de SDSC, Dirk Roemers. Met enige nadruk werd 
in J en D vermeld, dat Roemers op het lustrum in 1938 het woord voerde en zich 
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lovend uitliet over de samenwerking tussen de SDSC en VDJO. In datzelfde jaar 
liep Roemers op de landdag vooraan mee in de optocht van station Amersfoort 
naar Birkenhoven.

Eenheid door Democratie (EDD)
De EDD werd opgericht in 1935, na de verkiezingswinst van de NSB bij de 
Statenverkiezingen van dat jaar. Doel: handhaving van de democratie, bestrijding 
van alle dictatoriale stromingen en versterking van de volkseenheidsgedachte. Een 
en ander zou moeten gebeuren via een massale volksbeweging, die invloed zou 
kunnen uitoefenen op de politieke verhoudingen. Hoewel de VDJO de doelstellin
gen van EDD volledig kon onderschrijven, is er weinig te vinden over directe 
contacten tussen de twee organisaties. Een enkele keer wordt een plaatselijk contact 
genoemd.29 Het Centraal Secretariaat van de VDJO verkocht ook EDD-brochures. 
Op de HB-vergadering van januari 1938 bracht Deering verslag uit van "de bespre
kingen" met EDD.30 Waarover die besprekingen gingen is onbekend. In zijn 
Nieuwjaarsoverpeinzingen noemde hij EDD een bevriende organisatie, waarvan de 
vergaderingen de moeite van een bezoek waard waren.31 Wel was er een contro
verse met EDD over het hieronder te bespreken Comité van Waakzaamheid.32 
EDD keerde zich tegen fascisme èn communisme. Het Comité van Waakzaamheid 
alleen tegen het fascisme. EDD veroordeelde- deze eenzijdige stellingname. In de 
VDJO waren de meningen op dit punt verdeeld.

Comité van Waakzaamheid van Nederlandse intellectuelen tegen het nationaal- 
socialisme, opgericht in 1936
In de VDJO bestond grote waardering voor de brochures die door dit Comité 
werden uitgegeven. Zij werden herhaaldelijk in J en D besproken en ook door het 
Centraal Secretariaat van de VDJO verkocht. Het Comité keerde zich uitsluitend 
tegen het nationaal-socialisme, niet tegen het communisme. Algemeen, ook binnen 
de VDJO, heerste de mening dat binnen het Comité sympathie voor het communis
me bestond. Wolff ging daarvan uit en vond dat een bezwaar, zoals blijkt uit zijn 
bespreking van enkele "Waakzaamheid"-brochures in J en D van april 1937. In 
december 1937 schreef Geluk in J en D een verweer tegen de kritiek van EDD en 
het Nationaal Jongeren Verbond (NJV) op deelneming van de VDJO aan de door 
Waakzaamheid georganiseerde zogenaamde Vrijheidsweek. Ook hij had liever een 
stellingname van Waakzaamheid tegen het communisme gezien, maar het Natio- 
naal-Socialisme was nu het grootste gevaar. De bewering van EDD dat Waakzaam
heid communistisch georiënteerd zou zijn was volgens Geluk onzin, waarbij hij
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verwees naar de door Waakzaamheid uitgegeven brochures van onverdachte 
personen als Kohnstamm, Van Duinkerken en Ter Braak. Hij waarschuwde tegen 
overdreven communistenvrees, die bovendien de nationaal-socialisten maar in de 
kaart speelde. Wolff daarentegen handhaafde zijn kritiek op de eenzijdigheid van 
Waakzaamheid. In de HB-vergadering van december 193833 deelde Theunissen 
mede, dat de leden van het communistische ''Studentencomité voor Vrijheid en 
Cultuur" overgegaan waren naar Waakzaamheid. Wolff voegde daaraan toe, dat 
ook de communistische ds. Snethlage in Waakzaamheid zat. Joekes waarschuwde 
ervoor Waakzaamheid te snel communistisch te noemen. Die kreet vloeide zijns 
inziens voort uit de rivaliteit tussen EDD en Waakzaamheid. Desondanks meende 
hij dat er reden was de samenwerking met Waakzaamheid te verbreken. Die 
uitspraak was vooral voor de VDJO-afdeling Amsterdam van belang, die samen
werkte met Waakzaamheid. Zo was daar b.v. in april 1937 een gezamenlijke avond 
georganiseerd, waarop Ter Braak sprak.34

Het Nationaal Jongeren Verbond (NJV)
Dit was een organisatie waar de VDJO weliswaar niets mee te maken wilde 
hebben, maar waarmee ze desondanks toch zekere indirecte contacten had, via 
artikelen en reacties op artikelen in J en D en "De Trom", het blad van het NJV. 
Het NJV was in 1927 opgericht als reactie op het pacifisme. Het verklaarde zich 
tegen ondermijning van het gezag en de nationale geest en in het bijzonder tegen 
het afbreken van het leger door eenzijdige ontwapening. Bij de VDJO stond het 
NJV bekend als nationalistisch en militaristisch. In 1934 verklaarde Wolff op het 
congres van de Internationale Unie, dat het lidmaatschap van de VDJO en het NJV 
onverenigbaar waren.35
In februari 1935 namen Pfundt en de J en D-redactie in J en D stelling tegen het 
overdreven militarisme van het NJV. Geluk polemiseerde in 1936 en 1937 met "De 
Trom" over de vraag of de aanwezigheid van communisten op het Wereld Jeugd 
Congres tot gevolg moest hebben dat anti-communisteh, waaronder de VDJO, niet 
zouden moeten komen.36 Joekes, die de kritiek op het NJV deelde, zwaaide in 
zijn lustrumrede in 1938, het NJV wel lof toe voor de organisatie van de hulde aan 
de Koningin bij haar 40-jarig regeringsjubileum.

B. Niet-politieke binnenlandse organisaties waarmee de VDJO contacten had

Vrijzinnig Christelijke Jeugd Centrale (VCJC)
De VCJC was de overkoepeling van de vrijzinnig christelijke jeugdorganisaties.
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Hoewel de VDJO niet confessioneel was georiënteerd, had zij veel contact met de 
vrijzinnig christelijke jeugdorganisaties, mede doordat veel VDJO-ers óók lid 
waren (geweest) van een tot de VCJC behorende jongerengroep. Deering was de 
belangrijkste schakel met de VCJC. In de HB-vergadering van januari 1938 zei hij, 
dat de VDJO adressen van de VCJC gebruikte voor wervingsdoeleinden.37
In datzelfde jaar was Geluk gast op de Pinksterconferentie van de VCJC in 
Ermelo, waar 2400 jongeren aanwezig waren. Hij was vol bewondering voor de 
organisatie.38 Uitgaven van de VCJC werden herhaaldelijk in J en D vermeld.39 
De VCJC was evenals de VDJO in Kortehemmen.40

Vrijzinnig Christelijke Jongeren Bond (VCJB)
Jonge mensen van 18 tot 35 jaar konden van deze bond lid worden. De organisatie 
was op jonge mensen in het stedelijk milieu gericht.
In februari 1936 verscheen in J en D een aankondiging van een VCJB-conferentie, 
waarop o.a. professor Jitta zou spreken. In J en D van februari 1937 werd de 
VCJB als lid van de JVF genoemd. De VCJB was aanwezig op het 3e lustrum van 
de VDJO in november 1938. De VDJO op haar beurt was aanwezig op het 4e 
lustrum van de VCJB in december 1939. Bij die gelegenheid verscheen er een stuk 
in J en D waarin werd gesteld dat de VDJO zich in veel opzichten verwant voelde 
met de vrijzinnig christelijke jeugdbeweging. De leden kwamen vaak uit dezelfde 
kring. Er bestond, zeker op het landelijk niveau, geen animositeit tussen de twee 
organisaties.41

Rijzende Kerk
Dit was de naam van de organisatie voor het Vrijzinnig Christelijk Jeugdwerk op ' 
het platteland. De Rijzende Kerk was, evenals de VCJB, uitgenodigd voor de 
Kortehemmen - conferentie.

Vrijzinnig Christelijke Jeugdgemeenschappen Bond (VCJGB)
Lidmaatschap tot 20 jaar. In 1937 werd ook de VCJGB genoemd als lid van de 
JVF, terwijl hij ook aanwezig was op de lustrumviering van de VDJO in 1938. 
Vrijzinnig Christelijke Studentenbond (VCSB)
Leden van de VCSB waren de initiatiefnemers van de volkseenheid-conferenties op 
Woudschoten.42 De VCSB was ook lid van de JVF. Bij het VDJO-lustrum in 
1938 zond de VCSB een gelukstelegram. In hetzelfde jaar liet de VDJO weten het 
op prijs te stellen als de VCSB deel zou nemen aan de Spanje-collecte.43
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Jeugdbond voor Onthouding (JVO)
Deze jeugdbond zond een gelukwenstelegram bij het VDJO-lustrum in 1938 en was 
in 1939 ook uitgenodigd in Kortehemmen. JVO-adressen werden door de VDJO 
gebruikt voor het werven van nieuwe leden.44

Nederlandsche Bond van Abstinent Studeerenden (NBAS)
Ook de NBAS was lid van de JVF. In 1937 en 1938 en 1939 werd de Algemene 
Vergadering van de VDJO in het NBAS-bondshuis in Oldebroek gehouden.45 De 
NBAS zond een gelukwenstelegram bij het VDJO-lustrum in 1938 en was uitgeno
digd voor Kortehemmen. De adressen van de NBAS werden door de VDJO 
gebruikt bij haar propaganda.46

Doopsgezinde Jongeren Bond (DJB)
Over de contacten met de VDJO is niet meer bekend dan dat ook de DJB was 
uitgenodigd voor Kortehemmen.

Federatie van Verenigingen van en voor Christelijke Vrouwen en Meisjes
Deze Federatie had in 1936 mej. Beumer afgevaardigd naar het Wereld Jeugd Con
gres, waar ook de VDJO aanwezig was. Ook was de Federatie lid van de JVF. 
Samen met de JVF en de VCJC vormde de Federatie in 1937 een nieuw vredesco- 
mité.47

Woodbrookers
Deze hadden religieus-socialistische werkgemeenschappen in Kortehemmen en 
Bentveld. Beide gemeenschappen organiseerden conferenties voor jeugdleiders van 
verwante groeperingen.
1. Kortehemmen (Friesland).

In de HB-vergadering van december 1938 kwam aan de orde de uitnodiging van 
de commissie der Arbeidersgemeenschap te Kortehemmen voor een conferentie 
op 18 en 19 februari 1939 in Kortehemmen, over "De Nood der jeugd in onze 
tijd" en "Ontstaan en Ontwikkeling der jeugdbeweging". Uitgenodigd waren 
leden van de Friese, Groningse en Drentse afdelingen van de VDJO, de VCJC 
(VCJB en Rijzende Kerk), DJB, AJC, JVO en NBAS. Gevraagd werd ook om 
een spreker uit en over de VDJO. Dat werd mej. mr. Mimi Bok uit Gronin
gen.48
In J en D van oktober 1939 bracht zij verslag uit. Alle uitgenodigde organisaties 
waren gekomen en de conferentie was een succes. Tevens kondigde zij een nieu- 
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we conferentie aan, te houden op 28 en 29 oktober 1939, met als onderwerp 
"Onze Volksgemeenschap en haar plaats in het internationaal geheel". Of die 
conferentie is doorgegaan is niet bekend.

2. Bentveld (bij Haarlem).
Ook daar werden conferenties georganiseerd. De VDJO als zodanig ontving 
hiervoor geen uitnodigingen. Kees Vrijling, secretaris van de afdeling Amster
dam, kwam in 1940 toch aan een uitnodiging voor een Bentveld-conferentie in 
januari. Hij ging er heen en bracht verslag uit in een brief aan voorzitter en 
secretaris van de VDJO. Dat de VDJO geen uitnodiging had ontvangen berustte 
volgens de organisatoren op een misverstand. Het onderwerp van de conferentie 
is onbekend. De leiding berustte bij dr. P. Kuin, mej. A. Dekker, dr. P. 
Kasteel, van het dagblad de Maasbode, ir. F. Prakke, redacteur van het tijd
schrift "Het Gemenebest" en mej. M.L. van Rhijn, van de Woodbrookers. Er 
waren 35 deelnemers, in hoofdzaak religieus-socialisten, socialisten en vrijzinni
ge christenen.49

De befaamde Paasconferentie (PACO) van de VDJO in maart 1940, werd 
gehouden in het Woodbrookershuis in Bentveld.50

Jongeren-Vredes Actie (JVA)
Opgericht in 1924. Jongeren van 18 tot 35 jaar deden hierin mee.
De JVA organiseerde in januari 1936 een tweede Ronde-Tafelconferentie voor de 
Anti-Oorlogsbeweging in Nederland. Hieraan namen afgevaardigden van 22 
organisaties deel, waaronder de VDJO, vertegenwoordigd door Leo Wolff. 
Gesproken werd over propaganda en luchtbescherming. Voor beide onderwerpen 
bestonden commissies, die gecontinueerd werden.51 In 1939 was de JVA aange
sloten bij "Jeugd-Wil-Vrede-Amsterdam".52

Studenten-Vredes Actie (SVA)
De VDJO ontmoette die in de JVF en in de JWV-groep.53

Centraal Vredes Bureau
Opgericht op 20 juli 1936, zo vermeldt J en D van oktober 1936. Het Bureau had 
tot doel het practische vredeswerk met documentatie- en propagandamateriaal te 
steunen. In de Raad van Toezicht zaten bekende personen, o.a. mevr. H. Roland 
Holst van der Schalk en professor van Embden (VDB).
Directeur/secretaris van het Bureau en lid van het bestuur was drs. G.J. de Voogd 
(JVF). Het bureau gaf jaarlijks een vredesgids uit met enkele artikelen en feiten
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over en gegevens van de vredesbeweging, waaronder een overzicht van de vre
desorganisaties. De gids van 1937 werd in J en D (februari II, 1937) besproken en 
warm aanbevolen.

Vereniging voor Volkenbond en Vrede
De VDJO werkte met deze vereniging samen. Of ze er ook bij aangesloten was, zo 
dat al mogelijk was, is onbekend. Voorzitter was dr. J.P. Fockema Andrea, oud- 
commissaris van de Koningin in de provincie Groningen. In juni 1937 werd in J en 
D melding gemaakt van een groot landelijk congres, initiatief van Volkenbond en 
Vrede, van 2 tot 4 september op Woudschoten. Er zou gesproken worden over de 
Volkenbondsgedachte en de practische uitwerking daarvan op verschillende gebie
den. Sprekers waren o.a. de hoogleraren Van Eysinga uit Leiden en Verzijl uit 
Utrecht. Bij de eerste voorbereidende besprekingen waren aanwezig geweest: 
Geluk namens de JVF en Deering namens de VDJO. In oktober 1938 organiseerde 
Volkenbond en Vrede, samen met verschillende jeugdorganisaties, w.o. de VDJO, 
een jongerenconferentie op Woudschoten, over het werk van de Volkenbond. Eén 
van de sprekers was Joekes over "De Volkenbond als rechtsorganisatie".54 Ten
slotte is nog bekend dat de afdeling Amsterdam van de VDJO meewerkte aan een 
vergadering onder auspiciën van de Vereniging voor Volkenbond en Vrede, in mei 
193 8.55

Dat de verhoudingen met de hierboven onder 11.1. genoemde organisaties goed tot 
zeer goed waren, bleek duidelijk uit de door een aantal van deze organisaties 
getoonde grote belangstelling bij het derde lustrum van de VDJO, begin november 
1938.

11.2. Buitenlandse contacten

11.2.1. Internationale organisaties waarbij de VDJO was aangesloten

Dat was er eigenlijk maar één, maar die was voor de internationale contacten van 
de VDJO heel belangrijk. Daarom hieronder een wat uitgebreide behandeling van 
deze organisatie.

Internationale Unie van Radicale, Liberale en Democratische Jongerenorganisaties 
Uit contacten tussen Duitse Democratische Jongeren en Franse Radicale Jongeren, 
begin 1929 in Worms, kwam een internationaal congres voort, in november 1929 
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gehouden in Berlijn, met deelnemers uit zes landen. Op dat congres besloot men 
tot oprichting van de Unie van Radicale, Liberale en Democratische Jongerenorga
nisaties. Sindsdien organiseerde de Unie ieder jaar een congres, telkens in een 
ander land.56
In 1934 zond de VDJO haar HB-lid J.A. Oosterbaan en Leo J.B. Wolff, redacteur 
van J en D als waarnemers naar het Unie-congres. Het congres werd dat jaar in 
Utrecht gehouden. Wolff gaf er een uiteenzetting over het wezen en de beginselen 
van de VDJO.57
In april 1935 werd door de VDJO in principe besloten toe te treden tot de Unie. 
Het congres werd dat jaar in Parijs gehouden van 1 tot 3 november.
Theunissen woonde het, als enige VDJO-afgevaardigde, bij. Er waren afgevaardig
den uit België, Denemarken, Engeland, Finland en Zwitserland en waarnemers uit 
Joegoslavië. Uit Nederland waren ook afgevaardigden van de Bond van Jonge 
Liberalen (BJL) aanwezig. De BJL was al eerder lid geworden van de Unie. 
Theunissen constateerde zowel overeenkomsten als verschillen tussen diverse 
aangesloten organisaties. Overeenstemming was er over de vredespolitiek en 
internationale ontwapening. Verschillen waren er in de ideeën op sociaal-econo- 
misch gebied. Theunissen constateerde ook, dat eigenlijk alle andere organisaties 
aan practische politiek deden, hetgeen voor een groot deel te maken had met de 
hogere leeftijdsgrenzen die bij hen golden voor het beëindigen van het lidmaat
schap. Onderwerpen op het congres in Parijs waren: "De internationale politiek" 
en "De onafhankelijkheid van het Radicalisme".58
In 1936 werd het congres van 28 tot 30 augustus in Kopenhagen gehouden. Van de 
in 1935 vertegenwoordigde landen was Finland niet aanwezig, maar er waren dit 
keer wel vertegenwoordigers uit Zweden en Noorwegen. Vanuit de VDJO waren 
drie gedelegeerden aanwezig: Theunissen, Wolff en mej. Saskia Ferwerda. Zoals 
bij ieder Unie-congres werd na de opening door de verschillende delegaties verslag 
uitgebracht van de activiteiten van hun organisaties in het afgelopen jaar. Wolff gaf 
het congres een beeld van de activiteiten van de VDJO, in het bijzonder van de 
kampen. Theunissen schetste de opvattingen van de VDJO en legde daarbij de 
nadruk op het solidarisme. Congresonderwerpen waren: "Het probleem van de 
werkloosheid" en "Liberale economie contra socialistische en fascistische econo
mie".59 Er werd een motie aangenomen, waarin iedere buitenlandse inmenging in 
Spanje werd afgewezen. Tevens moesten alle maatregelen worden nagegaan, die de 
oorlogsdreiging in Europa zouden kunnen opheffen.
In 1937 werd het Unie-congres in Knokke gehouden van 3 tot 5 september. De 
VDJO probeerde haar leden enthousiast te maken voor deelname, maar de delega- 
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tie bestond tenslotte slechts uit 4 personen: Wolff, Geluk, Theunissen en mej. Jo 
van der Made uit Vlissingen. Bij de deelnemende landen was nu ook Luxemburg. 
Bovendien waren er twee waarnemers van de Spaanse Republiek. Wolff wees in 
zijn verslag op de bloei van de VDJO. Onderwerpen op het congres waren "Pers
vrijheid", met als spreker Wolff en "Kan collectieve veiligheid verkregen worden 
door regionale verdragen?". Op initiatief van de VDJO werden als onderwerpen 
voor het volgende congres vastgesteld: het koloniale en het sociale vraagstuk. In 
het verslag over het congres in J en D werd geconstateerd: "Zonder uitzondering 
bijna, is iedere buitenlandse groep min of meer een renaissance-beweging in, of 
een soort protestbeweging tegen, een haar gelijksoortige partij". Maar ook: "De 
zuiver principieel-pedagogische taak van de VDJO in dienst van het Radicalisme, 
wekt meer en meer belangstelling en begrip".60
In 1938 werd het congres in Edinburgh gehouden, van 10 tot 13 juni. De animo 
voor deelname van VDJO zijde was, ondanks herhaalde oproepen in J en D 
wederom miniem. De delegatie bestond uit Theunissen, Wolff en drs. A. Hiegent- 
lich. Wolff gaf het gebruikelijke verslag over de VDJO. Bovendien zette hij het 
VDJO-standpunt uiteen over het onderwerp "Democratie en Vrijheid". Hiegentlich 
deed dat over "Sociale rechtvaardigheid". Wolff was bovendien één van de twee 
sprekers op het congres over koloniale problemen.61
In 1939 werd het congres in Zürich (Küssnacht) gehouden van 14 tot 16 juli. Deze 
keer lukte het de VDJO enthousiast te krijgen door het congresbezoek onderdeel te 
maken van een 8-daagse reis. De delegatie bestond uit 12 leden, waaronder Theu
nissen en Wolff als officiële gedelegeerden.62 Theunissen kreeg tijdens het con
gres onverwacht het voorzitterschap van een zitting toegewezen en kweet zich 
uitstekend van zijn taak. Onderwerpen op het congres waren: "Totalitaire invloeden 
en hun bestrijding" en "De opvoeding der jeugd tot staatsburgerlijke verantwoorde
lijkheid".63

Door het uitbreken van de oorlog in september 1939 was het congres in 
Küssnacht, voor zover bekend, het laatste Unie-congres dat gehouden werd.
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de deelnemers aan de Zwitserse congres-reis op de Bürgenstock

Van Vrijdag 14 t.m. Zondag 16 Juli vond te Küssnacht, nabij Zürich, het 11e 
congres plaats van de Internationale Unie van Radicale, Liberale en Democratische 
Jongerenorganisaties. Uit België, Denemarken, Engeland, Frankrijk, Luxemburg, 
Nederland, Zweden en natuurlijk vooral ook Zwitserland waren totaal ca. 80 
deelnemers bijeen. Uit Nederland waren twee delegaties aanwezig; n.1. een van de 
Bond van Jong Liberalen en een van de Vrijzinnig-Democratische Jongeren 
Organisatie. De VDJO was met niet minder dan 12 personen present, t.w.: Mej. 
A. Blom, Drs. C.A. Cannegieter, Mej. S. Frank, Jan Haan, Addy en Anki 
Huitker, Mej. N. Hurenkamp, Mej. S. Jongepier, Mej. M. Methorst, Mej. G. 
Ruig, A.R.A. Theunissen en L.J.B. Wolff. (Beide laatsten als officieel gedelegeer
den).

Bron:
Jongeren en Democratie, 
september 1939, 
jrg. 14, no. 14
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11.2.2. Buitenlandse- en internationale organisaties waarmee de VDJO contacten 
had

Op de hierboven genoemde congressen werden contacten gelegd met onderstaande 
verwante buitenlandse organisaties.

Radikal Ungdom
Deze Deense jongerenorganisatie zond, in ieder geval sinds mei 1937, haar orgaan 
"Vi Radikale" toe aan de VDJO.64 Theunissen bracht, op uitnodiging, in juli 1937 
een bezoek aan een kadercursus van de Deense Radicale Jongeren, in de buurt van 
Kopenhagen. Uit het verslag daarvan65 bleek dat "van al onze buitenlandse zuster
organisaties de Deense niet alleen principieel, maar ook organisatorisch, het meest 
met de VDJO overeenkomt."

Belgische (Vlaamse) Liberaal-Solidaristische Jonge Wachten
Sinds het congres van 1937 in Knokke bestond er veelvuldig contact, d.w.z. 
correspondentie en uitwisseling van de eigen periodieken, tussen de VDJO en de 
Jonge Wachten. In augustus 1939 woonden Geluk en Wolff, op uitnodiging, twee 
kampdagen van deze organisatie bij in Oost-Duinkerken. Er waren daar ongeveer 
500 deelnemers, die ieder hun eigen tent hadden meegebracht en zelf kookten. 
Geluk hield er een toespraak.66

Spaanse Republikeinse Jongerenorganisatie
Op het hiervoor genoemde congres in Knokke, in 1937, maakte de VDJO-delegatie 
kennis met twee waarnemers van de Spaanse Republikeinse Jongerenorganisatie, 
nl. Manuel Noguera en Oriol Guimet. In februari 1938 werd in J en D een artikel 
van hun hand geplaatst, waarin zij de toestand in Spanje beschreven. Er was in 
Spanje één grote republikeinse jongerenorganisatie tot stand gekomen, omdat men 
vreesde dat bij versnippering van het republikeinse front, na een eventuele over
winning, communisme of anarchie zou volgen. De VDJO hield steeds contact met 
Noguera en Guimet en probeerde hun organisatie tot de Internationale Unie 
toegelaten te krijgen, hetgeen mislukte. Na de nederlaag van de republikeinen 
vluchten Noguera en de zijnen naar Parijs en werden daar opgevangen in een 
kamp. Zij hadden geld nodig om te emigreren naar Zuid-Amerika. De VDJO 
organiseerde voor hen, in de zomer van 1939, een "Hulpactie Noguera". Geld kon 
worden gestort op de girorekening van Theunissen. Om 1 jongere naar Zuid- 
Amerika te krijgen was ƒ 76,50 nodig. Tot 1 september was er ƒ 87,50 binnen.
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Door het uitbreken van de oorlog kwam er een eind aan de actie.67

Jeunesse Radical-Socialiste
Deze politieke jongerenorganisatie was onafhankelijk, maar had een sterke band 
met de Parti Radical-Socialiste. In september 1938 begon in J en D een serie over 
"Onze buitenlandse geestverwanten", met een verslag van drs. C.A. Cannegieter 
over een door hem bijgewoonde bijeenkomst in Parijs van de Franse jongerenorga
nisatie. Cannegieter, geïntroduceerd via brieven van Theunissen, constateerde dat 
op de bijeenkomst veel oudere leden waren en veel meer mannen dan vrouwen. 
Van de leider van de Franse jongerenorganisatie hoorde hij dat de leden meer uit 
de provincie kwamen dan uit Parijs. Studentenleden waren er nauwelijks. Studen
ten waren of uitgesproken links of uitgesproken rechts. De bijeenkomst in Parijs 
werd dan ook georganiseerd door de "fédération de la Seine", het departement 
waar Parijs in ligt.

Scottish League of Young Libérais
De secretaris van het district Glasgow van deze League, lan Mc Coll, schreef op 
uitnodiging van de VDJO, een artikel in het eerste oktobernummer van 1938 van J 
en D. Daarin gaf hij een beeld van de verschillende opvattingen in Groot-Brittannië 
met betrekking tot de buitenlandse politiek. De Liberalen rekende hij tot de "Vol- 
kenbondspartij ", d.w.z. de groep van partijen en vakverenigingen, die vastbesloten 
eiste dat de buitenlandse politiek geheel gebaseerd diende te zijn op de Volken
bond. Het pacifisme wees hij als onrealistisch af.

Wereldjeugdcongresbeweging (WJC)
Naast de hiervoor genoemde contacten met verwante buitenlandse organisaties was 
er ook nog contact met de WJC. Deze beweging was ontstaan naar aanleiding van 
het wereldjeugdcongres over en voor de vrede, gehouden in 1936 in Genève, op 
initiatief van de Internationale Unie van Volkenbondsverenigingen. Doel: toenade
ring en samenwerking tussen welwillende jongeren. Aan dit congres namen 355 
landen deel. Nederland was vertegenwoordigd door een afgevaardigde van de JVF, 
waarbij de VDJO was aangesloten en door afgevaardigden van de VCJC en de 
Federatie van Verenigingen van en voor Christelijke Vrouwen en Meisjes. Andere 
Nederlandse organisaties, waaronder de BJL, lieten bewust verstek gaan, omdat er 
ook communistische jongeren op het congres waren. In een polemiek met het NJV 
stelde Geluk dat men in zo’n geval juist moest komen, om te voorkomen dat het 
vredeswerk een communistisch monopolie zou worden.68
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De rapporten van de Nederlandse afgevaardigden werden uitgegeven bij Muusses 
in Purmerend onder de titel "Jeugd wil Vrede" en werden van harte aanbevolen 
door de VDJO.69
Om het werk van het congres voort te zetten werd besloten tot de oprichting van 
een Permanent Comité'met een eigen Bureau, te vestigen in het Volkenbondspaleis 
in Genève.70 Gevraagd werd om in de diverse landen nationale comité’s te vor
men, die in verbinding zouden staan met het Permanente Comité. In Nederland 
werd dergelijk werk al gedaan door de JVF. Gezien echter het verzet in die járen 
tegen de JVF, besloot men tot de oprichting van een nationaal comité, waarin de 
JVF dan kon opgaan.71
In tegenstelling tot vele andere landen lukte het tenslotte toch niet zo’n comité in 
Nederland van de grond te krijgen. Hierdoor had Nederland en dus ook de VDJO, 
geen officiële aansluiting bij de Wereldjeugdcongresbeweging. Wel had de VDJO 
contacten met de beweging door de aanwezigheid van VDJO-ers op de congressen. 
Zo bezocht de VDJO-er Jan Muusses het 2e Wereldcongres in 1938 in Vassar bij 
New York. Hij bracht verslag uit op de eerstvolgende AV van de VDJO.72 Op 
dat wereldcongres werd besloten onder de studenten een internationale actie te 
houden voor hulp aan de burgerbevolking van republikeins Spanje.73 Het HB van 
de VDJO ging hiermee accoord. De beschuldiging dat het WJC onder communisti
sche invloed zou staan, werd weer geúit, o.a. door de Duitse emigrantenleider dr. 
Hans Ebeling. Volgens Theunissen, in een HB-vergadering, was die beschuldiging 
onjuist. Dat ook Ebeling met die beschuldiging kwam verklaarde hij als volgt: het 
voorbereidend comité wilde ook de Hitlerjugend uitnodigen. Die stelde dat haar 
komst alleen mogelijk was als Duitse emigranten uitgesloten zouden worden. Het 
comité verklaarde zich bereid daarop in te gaan. Maar de HJ kwam desondanks 
niet. Vandaar de rancune bij Ebeling. Daarom zou deze hebben geprobeerd het 
WJC verdacht te maken.74

11.2.3. Hulpacties ten bate van buitenlandse groeperingen, 
waaraan de VDJO meedeed

Contact-Commissie en Comité-Joekes
Uit de HB-notulen van januari 1938 blijkt dat Deering namens de VDJO zitting 
had in een contactcommissie, die indertijd was ingesteld om de Nederlandse 
jeugdbeweging te interesseren voor het lot van uitgeweken Duitse geestverwanten: 
leden van de Duitse Bündische Jugend. Uit deze commissie was een Werkcomité 
voortgekomen, bestaande uit vertegenwoordigers van religieuze en politieke 
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jeugdverenigingen. De initiatiefnemer was mr. W. Verkade. De secretaris van de 
BJL, drs. G. van der Burg, werd voorlopig secretaris van het comité. Deering was 
hiertegen, vanwege de banden van de BJL met het NJV (Dettmeyer) en het feit dat 
hij dan de VDJO-ledenlijst in handen van de BJL-secretaris zou moeten geven. 
Ritsema van Eek (VCJC) was het met Deering eens. De samenstelling van het 
comité werd: voorzitter: een nog onbekende Rooms-Katholiek; secretaris: Ritsema 
van Eek; derde lid: De Gaay Fortman.75
In J en D november II, 1937, stond een aankondiging van en een opwekking tot 
het nemen van een abonnement op het nieuw uitgekomen tijdschrift "Kamerad- 
schaft", dat de spreekbuis was van de vervolgde Duitse jongerenbeweging. Het 
werd uitgegeven in België, waarheen ook veel Duitse jeugdleiders uitgeweken 
waren. Wolff besprak het tijdschrift uitvoerig in J en D december I, 1937. Hij 
stond wel positief tegenover de Bündische Jugend, maar had ernstige bedenkingen 
tegen het Duitse nationalisme, dat ook heel duidelijk bij de BJ te vinden was. Hij 
sprak de bezwaren nogmaals uit op de bovengenoemde HB-vergadering van januari 
1938. Volgens Deering hoefde hij niet bang te zijn.
In de HB-vergadering van september 1938 werd de wens van Ebeling besproken 
een humanitair comité te vormen tot hulp aan Duitse jongeren. De VDJO beloofde 
daaraan mee te zullen werken.76
In 1939 werd in J en D februari I, meegedeeld dat nadat het (Werk)-comité 
geruime tijd actief was geweest, in het najaar van 1938 het werk voortgezet was 
door een comité onder voorzitterschap van mr. Joekes: het comité-Joekes tot hulp 
aan jeugdige Duitse vluchtelingen, met als leden wederom vertegenwoordigers van 
diverse organisaties. Het comité had geconstateerd dat voor de confessionele 
vluchtelingen vaak al opvangorganisaties bestonden, maar dat voor de rest van de 
niet-politieke Duitse jeugdbeweging, Padvinders, Wandervogel en andere 
"bündische" organisaties, er nauwelijks opvang was. In die leemte wilde het comité 
voorzien. J en D van mei II, 1939, bevatte de mededeling, dat door het geld dat 
tot die tijd bij het comité was binnengekomen, 4 jongeren hadden kunnen emigre
ren. De kas was nu zowat leeg. Graag dus extra aandacht en extra bijdragen voor 
het werk van het comité.77

Comité Hulp aan Spanje (HAS)
Dit comité verleende hulp aan de Spaanse Republikeinen. Het werd geacht onder 
communistische invloed te staan. In het december II nummer van J en D 1937, 
schreef Geluk de communistenangst overdreven te vinden. Uit het artikel blijkt dat 
hij zelf contacten onderhield met het Haarlemse HAS. Ook in de HB-vergaderingen
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kwam het HAS aan de orde. Wolff en Theunissen wezen op de berichten dat in het 
HAS veel communisten zaten. Theunissen verwees daarbij naar opmerkingen van 
Suurhof (SDAP/NVV), waaraan hij echter toevoegde, dat Suurhof wellicht de 
eigen NVV-actie ten bate van Spanje wilde beschermen. Geluk bevestigde, dat er 
in het HAS communisten zaten, doordat er te weinig geschoolden in zaten, 
waardoor men er steeds weer "in vloog" t.a.v. communistische stromannen. Naar 
zijn mening moest de VDJO echter een in wezen goede beweging niet saboteren 
alleen omdat er ook communisten aan meewerkten. Het HB besloot uiteindelijk in 
december 1938, dat de VDJO-leden wat betreft het HAS vrijgelaten zouden 
worden, maar dat de VDJO niet zou meewerken aan HAS-tentoonstellingen.78

Studentenhulp aan Republikeins Spanje
Het Wereld Jeugd Congres van 1938 had besloten, zoals hierboven al eerder werd 
vermeld, tot een internationale actie onder studenten voor hulp aan de burgerbevol
king van republikeins Spanje.
In de HB-vergadering van december 1938 kwam de oprichting van "Studentenhulp 
aan Republikèins Spanje" aan de orde. De Sociaal-Democratische Studentenclubs 
(SDSC) zouden in ieder geval meedoen en Deering zou informeren of de VCSB 
ook mee wilde doen. Oproepen werden gedaan in J en D en Theunissen zamelde 
geldelijke bijdragen in op zijn postrekening.79 Hij ontving in de eerste twee 
maanden van 1939 ƒ 17,50. De actie liep slecht.

Terugziende op de in dit hoofdstuk beschreven externe contacten van de VDJO in 
de járen dertig, kan, kort samengevat, nog het een en ander gezegd worden over 
de VDJO zelf.
- In het begin van de járen dertig was het vredeswerk het belangrijkst voor de 

VDJO. De Jongeren Vredes-Federatie (JVF) waar ook de VDJO lid van was 
speelde hierbij een centrale rol. Omstreeks 1934 begon dat te veranderen. De 
activiteiten van de VDJO gingen zich vooral richten op de waarde en het behoud 
van de democratie. De belangrijke rol van de JVF in Nederland verdween en 
leek te kunnen worden overgenomen door het Nederlands Jeugdleiders Instituut 
(NJI), waarvan de VDJO begin 1939 (weer) officieel lid werd. De VDJO 
hoopte, met Joekes, dat dat instituut uit zou kunnen groeien tot een overkoepe
ling van de Nederlandse jeugdorganisaties.

- De VDJO wilde beslist niet samenwerken met nationaal-socialistische of fascisti-
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sche organisaties. Overigens ontmoette de VDJO wel de nationaal-socialistische 
studenten op de Volkseenheid-conferenties.

- Het communisme werd in principe als een bedreiging gezien, maar men meende 
dat het nationaal-socialisme een groter gevaar was.
Dit betekende dat men wel stelling nam tegen het communisme, maar dat men 
bereid was als dat zo uitkwam, met communisten, zij het steeds zeer behoed
zaam, samen te werken. De meningen hierover binnen de VDJO waren overi
gens wel enigszins verdeeld. Geluk bijvoorbeeld was hierin soepeler dan Wolff.

- Als de VDJO zich vergeleek met andere politieke jongerenorganisaties in binnen- 
en buitenland, werd vaak geconstateerd, dat de meeste andere organisaties aan

practische politiek deden. De vaak hogere leeftijdsgrenzen voor het beëindigen 
van het lidmaatschap bij die organisaties waren daar mede de oorzaak van.

- Tenslotte: de banden met de vrijzinnig christelijke jeugdbeweging waren nauw 
en veelvuldig. Dat is niet verwonderlijk, aangezien een groot deel van de 
vrijzinnige christenen en van de vrijzinnig-democraten, uit dezelfde bevolkings
groep afkomstig was. Veel VDJO-ers waren zoals eerder werd vermeld, óók lid 
(geweest) van een vrijzinnig christelijke organisatie.80
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HOOFDSTUK XII

DE GEWESTELIJKE BIJEENKOMSTEN

Ook op gewestelijk niveau organiseerde het HB, vanaf 1932 bijeenkomsten. 
Immers: "Naast onze grote Landdag, zijn deze bijeenkomsten zo bij uitstek 
geschikt om de belangstelling en het enthousiasme voor onze idealen en de vriend
schappelijke band tussen de afdelingen en hun leden te versterken".1
Tot 1937 waren er 6 gewesten: Noord-Holland, Zuid-Holland, Utrecht, Zeeland, 
"het Oosten", gevormd door Gelderland en Overijssel en "het Noorden", bestaande 
uit Friesland, Groningen en Drente. In verband met de grote groei van de VDJO in 
het Noorden vanaf 1937, werd, na de gewestelijke landdag in mei 1937 in Appel
scha, het Noorden gesplitst in het gewest Friesland en het gewest Groningen/Dren- 
te. Door die splitsing was het aantal gewestelijke eenheden op 7 gekomen.

De bijeenkomsten in een gewest bestonden uit propagandafeestavonden, excur
sies, vaak in combinatie met zo’n feestavond en gewestelijke weekendconferenties. 
Afgezien van de propagandafeestavonden, waren de bijeenkomsten toch vooral 
bedoeld voor de eigen VDJO-leden.

Zo’n gewestelijke propagandafeestavond begon om 8 uur met een openings
woord door de voorzitter van de afdeling waar de avond gehouden werd. Later, na 
de totstandkoming van de gewestelijke federaties, volgde op dit openingswoord 
vaak nog een toespraakje van de federatievoorzitter. Voor de pauze werd er dan 
door een spreker een rede gehouden, die over het algemeen propagandistisch getint 
was.2 Na de pauze was er verder een "gezellige avond", met muziek, voordrach
ten, toneel etc. Bijna altijd werd de avond besloten met een bal.

Een excursie vond vaak ’s middags plaats, voorafgaande aan een propagan
dafeestavond. Ook werden er na afloop van het vergaderingen- en lezingen
seizoen, wel excursies gehouden. Die bestonden uit wandel- of fietstochten en 
duurden meestal de hele dag.

De weekendconferenties duurden twee dagen. De aankomst van de deelnemers 
was op zaterdagmiddag. Diezelfde middag nog werd er door een bekende spreker 
een inleiding gehouden. Daarna volgde een broodmaaltijd, ’s Avonds was er een 
tweede spreker en vervolgens een gezellige avond met muziek, voordracht etc. 
Zondagmorgen werd een wandeling gemaakt. Kerkbezoek was meestal mogelijk. 
Zondagmiddag, na de warme maaltijd, was er een derde spreker. Na de discussie 
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werd de conferentie gesloten. De conferenties hadden een educatief karakter: de 
inleidingen van de sprekers dienden als basis voor discussie. Die inleidingen waren 
derhalve minder propagandistisch dan die op andere VDJO-bijeenkomsten. De 
conferenties werden als heel belangrijk gezien.

"Een goed geslaagde conferentie betekent een versterking van onze 
organisatie en heeft versterkte activiteit en ledenwinst in de afdelin
gen en soms oprichting van nieuwe afdelingen ten gevolge. Daarom 
is het van zo groot belang, dat allen die daartoe maar even in staat 
zijn, de gewestelijke conferenties bezoeken"}

Op initiatief van het HB werden, zoals reeds eerder vermeld in hoofdstuk V, 
vanaf 1936 ook gewestelijke federaties gevormd: een samengaan van afdelingen 
binnen een gewest, in officieel verband. De federaties hadden een bestuur, waar
van het HB-lid dat het betreffende gewest "in zijn/haar portefeuille had", voorzitter 
was. De andere bestuursleden werden op een federatievergadering gekozen uit de 
vertegenwoordigers van de deelnemende afdelingen. Door die afdelingen werd 
contributie betaald aan de federatie. In Noord-Holland betaalde iedere afdeling 10 
cent per afdelingslid per jaar. Hoewel de federatiebesturen de organisatie van de 
gewestelijke activiteiten overnamen van het HB, bleef de invloed van het HB op 
die activiteiten, via het voorzitterschap van de federatie groot. Dat gold zeker voor 
de weekendconferenties, waarvoor het initiatief eigenlijk altijd uitging van het HB 
en die als regel geleid werden door de voorzitter van de betreffende federatie, 
zijnde een HB-lid.

Begonnen met een enkele bijeenkomst in de járen 1932 t/m 1934, nam met de 
groei van de VDJO het aantal gewestelijke bijeenkomsten snel toe. Noord-Holland 
liep daarbij voorop. Dat gewest organiseerde de eerste gewestelijke weekendConfe- 
rentie op de Assumburg in maart 19364 en richtte de eerste gewestelijke federatie 
op in december van datzelfde jaar.5 Wat betreft het aantal gewestelijke bijeenkom
sten waren de járen 1936 (12), 1938 (11), 1939 (12) en, verrassenderwijze, ook 
1940 (12) de "toppers". In het eerste bezettingsjaar was nog heel veel mogelijk. 
Samenkomsten binnenshuis met meer dan 20 personen waren weliswaar verboden, 
maar voor de gewestelijke bijeenkomsten in het seizoen 1940/1941 vond men een 
oplossing in de vorm van federatieve "ontmoetingstochten", d.w.z. fiets-of wandel
tochten. Met het verbod van de politieke partijen en dus ook van de politieke 
jongerenorganisaties per 1 juni 1941, kwam echter ook aan die vorm van geweste
lijk samenzijn een einde.
Een kort overzicht van de gewestelijke bijeenkomsten per kalenderjaar volgt
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hieronder.

1932
In J en D van mei 1932 wordt gemeld, dat de organisatie van twee "gewestelijke" 
landdagen, één in het Noorden en één in het Westen, door het HB was besproken. 
Over die in het Noorden is verder geen enkele mededeling te vinden, maar in ieder 
geval werd op 10 juli een landdag gehouden voor de afdelingen in het Westen op 
het landgoed "Duinvliet" bij Haarlem.6

Doordat de datum op het laatste moment een week werd verschoven was de 
opkomst gering, ondanks het schitterende weer. Na aankomst van de deelnemers 
sprak ’s morgens om 10 uur mr. L.G. van Dam over "Genève en Lausanne". Zijn 
toespraak ging over de waarde van de in die plaatsen gehouden conferenties en de 
Franse mentaliteit ten aanzien van ontwapening. Daarna vermeldde het programma 
brood en pannekoeken bij Kraantje Lek, een boottochtje op de Noordzee en een 
flinke wandeling. Een diner volgde. Aangezien het niet gelukt was nog een avond- 
spreker te krijgen werd tot slot "een paar uur in het duin, in heerlijke rust, van de 
mooie zomeravond genoten".

1933
In dat jaar worden geen gewestelijke bijeenkomsten vermeld.7 Dat hield waar
schijnlijk verband met de activiteiten in vele afdelingen in het voorjaar, in verband 
met de Tweede-Kamerverkiezingen. In diverse afdelingsberichten8 lezen we, dat er 
werd geplakt, dat folders werden uitgedeeld en dat bezoeken werden gebracht aan 
verkiezingsbijeenkomsten van de VDB.
In het najaar ging alle aandacht van HB en afdelingen uit naar de feestelijke viering 
van het 2e lustrum van de VDJO in Haarlem.

1934
Ook in dit jaar wordt er geen melding gemaakt van gewestelijke landdagen. Wel 
werden in J en D van april, drie gewestelijke Pinksterkampen, gecombineerd met 
studieconferenties, aangekondigd: één voor het Noorden, één voor het Oosten op 
de Veluwe en één voor het Westen in Wassenaar.

Deze kampen waren door het HB georganiseerd als een landelijke activiteit. Ze 
waren bedoeld voor alle VDJO-leden, ter nadere kennismaking met elkaar en met 
de VDJO. In de hoop zoveel mogelijk leden te bereiken werden ze in drie verschil
lende delen van het land gehouden. Maar ze waren zeker niet opgezet als geweste
lijke bijeenkomsten. De belangstelling bleek overigens zo gering, dat alleen het 
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kamp in het Westen, in Wassenaar, doorging.9
Waarschijnlijk doordat in juli 1934 de eerste centrale landdag gehouden werd, 
waren er ook geen gewestelijke bijeenkomsten meer in de tweede helft van 1934.

1935
23 februari, gewestelijke landdag te Amsterdam, voor de afdelingen in Noord- 

Holland en Utrecht.''’
Men begon om 3 uur ’s middags met een excursie naar de Nieuwe Kerk, onder 
leiding van Deering. Daarna volgde een wandeling door Amsterdam en een ge
meenschappelijke maaltijd, ’s Avonds was er een propagandafeestavond, met als 
sprekers Deering over "De onafhankelijkheid van Volk en Vaderland" en dr. A. 
van Leusen uit Velsen over "Verandering en Vooruitgang". Er volgde daarna een 
gezellig samenzijn. Er waren veel deelnemers en het geheel werd ervaren als een 
groot succes.11

13 april, Oostelijke landdag te Hengelo, met deelnemers uit de afdelingen 
Hengelo, Deventer, Enschede en uit de op 25 maart opgerichte afdeling Doetin- 
chem. De landdag viel samen met het éénjarig bestaan van de afdeling Hengelo, 
’s Middags om 3 uur werd een bezoek gebracht aan het Twents Centraal Station 
voor Elektrische Stroomlevering en ook aan het tuindorp '”t Lansink", de woon
wijk voor het personeel van de machinefabriek van de Gebr. Stork en Co. Na een 
gezamenlijke broodmaaltijd volgde om 8 uur een grote propagandafeestavond in de 
foyer van het Concertgebouw. Sprekers waren Deering over "De onafhankelijkheid 
van Volk en Vaderland” en W.L. de Vries12 over "Wie zijn wij, vanwaar komen 
wij, waarheen gaan wij?". Daarna werd de film "VDJO-flitsen" vertoond en tot 
besluit was er bal.13

28 april, gewestelijke bijeenkomst voor de Noordhollandse, de Zuidhollandse 
en de Utrechtse afdelingen. De afdeling Haarlem organiseerde een bezoek aan de 
internationale bloemententoonstelling Flora te Heemstede. Er was weinig belang
stelling voor deze dag.14

Op hemelvaartsdag organiseerde de nieuwe afdeling Alkmaar15 een wandel
tocht voor de leden van Noordhollandse afdelingen in de duinen bij Bergen en 
Schoorl.

17 november, gewestelijke bijeenkomst voor de Noordhollandse afdelingen in 
Alkmaar, ’s Middags werd een excursie naar het stadhuis gemaakt, ’s Avonds was 
er een propagandafeestavond. Spreker was Deering, sinds enige weken secretaris
penningmeester van de VDJO, over "Democratie, een kostelijk nationaal bezit". 
Daarna was er declamatie in Westfries dialect en pianospel. De film VDJO-flitsen
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"excursisten" na de bezichtiging van de Twentse electriciteitscentrale in ’t voorjaar 
1935 te Hengelo tijdens een "gewestelijke"

Bron:
Jongeren en Democratie, 
januari 1937, 
jrg. 12, no. 2
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en dia’s van kamp en landdag werden vertoond. Tenslotte was er ook nog muziek 
van het strijkje "Ons genoegen" uit de afdeling Heerhugowaard. De bijeenkomst 
was een groot succes. Elf Noordhollandse afdelingen waren vertegenwoordigd.16

In 1935 begonnen de gewestelijke bijeenkomsten dus duidelijk op gang te komen. 
Er werden dat jaar 5 van dergelijke bijeenkomsten gehouden: 4 in het Westen, 
(Noord- en Zuidholland en Utrecht) en 1 in het Oosten.

1936
8 februari, gewestelijke landdag voor de Oostelijke afdelingen in Hengelo.

’s Middags werd een bezoek gebracht aan de automatische telefooncentrale voor 
Twente en ’s avonds was er een grote propaganda-avond. Sprekers waren de heren 
J.M. Rudelsheim uit Zwolle over ’’Onze internationale Taak” en Deering over 
"Onze nationale Taak". Lantaarnplaatjes werden vertoond over Pico (Pinkstercon- 
ferentie), landdag en kamp van 1935. Tot besluit bal "met velerlei attracties". De 
afdelingen Deventer, Hengelo, Almelo en Enschede waren vertegenwoordigd. Het 
geheel werd enthousiast "een waar succes" genoemd en "schitterend geslaagd".17

7 en 8 maart, eerste gewestelijke studieconferentie speciaal voor de Noord
hollandse afdelingen. Maar ook anderen waren welkom in de jeugdherberg "Slot 
Assumburg" te Heemskerk. De conferentie stond onder leiding van Geluk.
Zaterdagmiddag werd met de jeugdherbergvader Geert Dils, "Oom Geert", het slot 
bezichtigd. Na de broodmaaltijd sprak dr. A.J. van Leusen over "Lafayette", 
waarna de rest van de avond gevuld werd met zang, voordracht etc.
Zondagmorgen werd een grote wandeling gemaakt. Om 12 uur arriveerde de 
tweede spreker, minister Oud en geheel onverwacht ook mr. Joekes. Na de 
middagmaaltijd sprak Oud over "De Vrijzinnig-Democratie in verleden, heden en 
toekomst". Om 5 uur werd deze eerste gewestelijke conferentie, beschreven als 
"zeer geslaagd", door Geluk gesloten.18

7 en 8 maart, eerste gewestelijke bijeenkomst voor het Noorden in Groningen. 
Deze gewestelijke bijeenkomst duurde bij uitzondering twee dagen, zonder dat het 
een studieconferentie was. Deelnemende afdelingen waren Groningen, Appinge- 
dam, Winschoten en Leeuwarden. De deelnemers werden allen ondergebracht bij 
Groningse VDJO-leden.
Zaterdagavond was er een grote propaganda-avond. Sprekers waren mr. G.L.P. 
Warburg over "Enkele actuele economische vraagstukken" en de heer J. de Wilde, 
adviseur van de afdeling Groningen, die "een propagandistisch woord" sprak. 
Tenslotte "stak ook dr. Boelmans Kranenburg, wethouder van Groningen, de
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vergadering nog een riem onder het hart". Daarna volgde een film over hoogtepun
ten uit het VDJO-bestaan.19 De avond werd met een bal besloten.
Zondagmorgen werd onder deskundige leiding het Natuur-Historisch Museum 
bezocht. Een gemeenschappelijke koffiemaaltijd volgde, waarna "de verdere 
Zondag genoeglijk werd doorgebracht".20

28 maart, gewestelijke avond voor de Friese afdelingen in Leeuwarden. Geluk 
sprak over "Ons beginsel hoog in moeilijke Tijd". De voorzitters van de afdeling 
Groningen en de afdeling Akkrum kwamen op bezoek.21

24 mei, gewestelijke fietstocht voor de Oostelijke afdelingen (Almelo, Hengelo, 
Winterswijk, Doetinchem) naar Lochem. Het was "hondeweer". Almelo was niet 
aanwezig.22 Men besloot deze tocht over te doen en wel op 21 juni.

21 juni, stralend weer; groot succes. Ook Almelo was nu aanwezig, evenals 
Deventer. Dit keer liet Winterswijk verstek gaan!23

27 juni, gewestelijke fietstocht voor Noordhollandse afdelingen naar Castricum. 
Helaas waren er maar 3 afdelingen aanwezig. Dit keer onder andere omdat het te 
heet was!24.

3 en 4 oktober, gewestelijke weekendconferentie voor de afdelingen uit Noord
en Zuid-Holland op slot Assumburg, als begin van het nieuwe seizoen.
Op Zaterdagavond sprak drs. G.J. de Voogd, secretaris van de Jongeren Vredes- 
Federatie over "Na Brussel en Genève; de vooruitzichten van het internationaal 
vredeswerk".25 Daarna was er het bekende gezellig samenzijn buiten met liederen, 
voordracht en kampvuur.
Zondagmorgen werd een flinke wandeling gemaakt waarna ir. S.A. Posthumus 
sprak over "De democratie als het enig mogelijke". Zondagmiddag sprak prof. mr. 
A.C. Josephus Jitta over de democratie op nationaal en internationaal terrein.
Een aantal nieuwe leden gaf zich op en er werd voor een belangrijk bedrag ver
kocht aan brochures en sluitzegels. Zuid-Holland was slecht opgekomen, Noord- 
Holland goed, met weer andere afdelingen dan in maart.26

14 en 15 november, eerste gewestelijke weekendconferentie voor midden- 
Nederland, georganiseerd door de afdelingen Utrecht en Zeist, in jeugdherberg 
"Rhijnauwen" bij Utrecht. De aanwezigheid van 7 afdelingen27 werd gezien als 
een prachtig resultaat.
Zaterdagavond sprak Deering over "Zoekt, wat zich verenigt". Daarna thee, zang, 
voordracht en avondwandeling. Zondagmorgen werd er gewandeld, waarna Leo 
Wolff een verslag gaf van de vergadering van de Internationale Unie (van Radica
le-, Liberale- en Democratische Jongerenorganisaties) in Kopenhagen. Hij vertoon
de daarna dia’s over Denemarken. Na het middageten sprak dr. Van Liere uit 
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Zaltbommel over "De Kerkstrijd in Duitsland".28
12 december, op initiatief van het DB en onder leiding van de HB-voorzitter, 

kwamen die zaterdag in Alkmaar vertegenwoordigers van alle Noordhollandse 
afdelingen bijeen om te bespreken hoe de afdelingen bij propaganda en afdelings- 
werk konden samenwerken en hoe goede voorlichting aan de besturen zou kunnen 
worden gegeven. Besloten werd die samenwerking blijvend te organiseren in de 
vorm van een federatieve samenwerking, onder leiding van het HB. Dit betekende 
oprichting van de gewestelijke Federatie Noord-Holland met D. Geluk als voorzit
ter. Besloten werd o.a. dat, ter bestrijding van de vergaderkosten, iedere afdeling 
10 cent per lid per jaar zou betalen.29

12 december, eerste gewestelijke (avond)bijeenkomst van de Zeeuwse afdelin
gen in Goes. Aanwezig waren: lerseke, Goes, Vlissingen, Middelburg en Zierik- 
zee.
De bijeenkomst was bovenal bedoeld voor onderlinge kennismaking. Deering sprak 
over "De betekenis van de Vrijzinnig-Democratische gedachte voor de jongeren 
van deze tijd". Daarna volgde toneel, gemeenschapszang, declamatie en uitvoering 
van moderne dansen. Het geheel was een groot succes: er werd afgesproken in 
maart 1937 weer samen te komen.30

19 december, gewestelijke avond voor de Oostelijke afdelingen in Deventer. 
Grote belangstelling! Ongeveer 300 jongeren uit Almelo, Hengelo, Delden, Haaks
bergen, Winterswijk, Doetinchem, Arnhem en Apeldoorn waren naar Deventer 
gekomen.
Na het welkomstwoord van de voorzitter van de afdeling Deventer, Dé Inklaar, 
sinds kort HB-lid voor het Oosten, volgde een rede van Deering met hetzelfde 
onderwerp, als op de bijeenkomst in Goes. De rest van het programma, decla
matie, toneel, muziek en dans, werd verzorgd door leden van de afdeling Deventer 
en was ingestudeerd onder leiding van de heer Polman Tuin, adviseur van de 
afdeling. Jan Haan hield een korte propaganda-rede en het geheel leverde een flink 
aantal nieuwe leden op. De bezoekers waren enthousiast: "Magnifiek in alle 
opzichten", "prachtig geslaagd", "een echt genoeglijke avond in de zo prettige 
VDJO sfeer".31

In 1936 kwam het aantal gewestelijke bijeenkomsten op 12, meer dan een verdub
beling van het aantal in 1935. Van die 12 bijeenkomsten werden er 6 in het Westen 
(Noord- en Zuid-Holland, Utrecht en Zeeland) gehouden en 6 in het Oosten en 
Noorden. Het is een duidelijke indicatie van de toenemende groei en activiteit in 
het Noorden en Oosten van het land.
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zaterdag 19 december 1936 gewestelijke landdag te Deventer

Bron:
Jongeren en Democratie, 
november 1936, 
jgr. 11, no. 11

gewestelijke conferentie te Hemrik op 3 en 4 april 1937

Bron:
Jongeren en Democratie, 
april 1937, 
jrg. 12, no. 8
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1937
3 en 4 april, eerste gewestelijke weekendconferentie voor het Noorden (Fries

land, Groningen en Drente) in jeugdherberg It Swellenest te Hemrik. Conferen- 
tieleider was Geluk.
Zaterdagavond sprak Ir. S.A. Posthumus over "Democratie, het enig mogelijke". 
Daarna zang en een avondwandeling. Zondagmorgen wederom een flinke wande
ling, waarna dr. A.H. Veenbaas uit Leeuwarden sprak over "Geestelijke stromin
gen uit de laatste halve eeuw".32 Na de warme middagmaaltijd sprak Deering 
over "De betekenis van de politieke partijen in het parlementaire stelsel". Plannen 
werden gemaakt voor een tweede Noordelijke bijeenkomst en een landdag voor het 
Noorden in Appelscha op 9 mei.33

17 en 18 april, eerste gewestelijke vjeekendconferentie voor het Oosten, in 
jeugdherberg "’t lemenschoer”, te Delden. De afdelingen Hengelo, Almelo, Win
terswijk, Delden, Doetinchem, Deventer, Goor en Haaksbergen waren, ondanks 
het slechte weer, vertegenwoordigd.
Zaterdagavond sprak Jan Haan (Hengelo) over "Geestelijke Ordening". Daarna was 
er een voordracht in Twents costuum, gevolgd door films. Na de bekende wande
ling op zondagmorgen, spraken zondagmiddag dr. H.A. Zwijnenberg uit Enschede 
over "Ordening en Vrijzinnig-Democratische beginselen" en mr. Y.W. Kranenburg 
uit Almelo over "Ordening in de praktijk".34

17 en 18 april, gewestelijke conferentie voor de Noordhollandse afdelingen, 
maar ook Z-Holland was hartelijk welkom, op slot Assumburg.
Zaterdagavond sprak Deering over de geschiedenis der politieke partijen in Neder
land. Daarna werden er films vertoond en was er kampvuur. Zondagmorgen werd 
een bezoek gebracht aan de bloembollententoonstelling op het landgoed Marquette, 
waarna Geluk om 12 uur een inleiding over de propaganda en het zomerprogram- 
ma hield. Na de warme maaltijd arriveerden de heer en mevrouw Oud. Gezamen
lijk werd naar Heemskerk gelopen, alwaar in een zaal van café Flora, die tot de 
laatste plaats bezet was, Oud sprak over "De innerlijke en uiterlijke democratie". 
Elf nieuwe leden gaven zich op.35

9 mei, gewestelijke bijeenkomst voor de Zuidhollandse afdelingen in de jeugd
herberg aan de Oosterkade te Rotterdam. De leiding berustte bij mej. Toos van ’t 
Hof, voorzitter van de afdeling Rotterdam en HB-lid.
Eerst werd de jeugdherberg, een mooi 18e eeuws patriciërshuis, bekeken. Daarna 
sprak dr. A.J. van Leusen uit Velsen over "Democratie of Dictatuur". Na de lunch 
werd een haventocht gemaakt, waarna een bezoek werd gebracht aan het vliegveld 
Waalhaven. "Al werd deze bijeenkomst mede door het gure weer, niet overstel- 
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pend druk bezocht, zij kan met recht uitermate geslaagd heten".36
23 mei, gewestelijke landdag voor de Noordelijke afdelingen (Friesland en 

Groningen) in Appelscha in het openluchttheater achter de jeugdherberg "Us blau 
Hiem", georganiseerd door de jonge afdeling Oosterwolde. Het aantal bezoekers 
was ongeveer 300; minder dan men verwacht had. Vooral de Groningers lieten 
verstek gaan. De Friezen daarentegen waren van heinde en ver, met autobussen en 
per fiets gekomen. Het geheel was een kleinere en "intiemere" uitgave van de 
grote landdag, die overigens, bij uitzondering, dat jaar niet werd gehouden.37 
Geluk opende met een rede over de tegenstelling tussen democratie en dictatuur, 
nationaal en internationaal. De VDJO-vlag werd gehesen en het Bondslied gezon
gen. Een fanfarekorps "blies er lustig op los" en via gemeenschapszang was de 
stemming al gauw uitstekend. Deering hield een rede over "Vrije mensen in een 
vrij land". Daarna werd een wandeling gemaakt door de duinen en bossen van 
Appelscha, ’s Middags was er folklore: Groningse liedjes, volksdansen en Drentse 
schetsen. Na wederom gemeenschapszang hield mr. K. Bijlsma uit Franeker tot 
slot een rede over "Het grote doel".38

13 en 14 november, wederom (zie 1936) een weekendconferentie op Rhijnau- 
wen voor de afdelingen in Midden-Nederland, georganiseerd door de afdeling 
Utrecht. Het onderwerp was "Indië". Conferentieleider was het nieuwe HB-lid 
Harmsen uit Doetinchem.
Zaterdagavond sprak de heer J.S.E. Zwart, leraar aan het Stedelijk Gymnasium te 
Utrecht, over "Exploitatie van de natuurlijke hulpbronnen". Zondagmorgen na de 
wandeling sprak Deering over "Van Wingewest tot Zelfbestuur" en zondagmiddag 
Joekes over "Nederlands taak in Indië".39

11 en 12 december, gewestelijke conferentie voor de Noordhollandse afdelingen 
in Petten, gecombineerd met een federatievergadering op zaterdagmiddag, waarin 
o.a. een federatiereglement werd vastgesteld. Het weer was slecht, waardoor er 
wat minder deelnemers waren dan men verwacht had.
Zaterdagavond sprak dr. A.J. van Leusen over "Godsdienst en Politiek". Zondag
morgen sprak federatievoorzitter Geluk over propaganda. Zondagmiddag sprak de 
heer J. Schilthuis, lid van de Tweede Kamer, over "Het Vrijzinnig-democratische 
standpunt ten aanzien van het defensievraagstuk".40

In 1937 wefden er 7 bijeenkomsten gehouden: 4 in het Westen en Utrecht en 3 in 
het Noorden en Oosten.
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1938
29 januari, de afdeling Assen bestond 1 jaar en vierde dat met een propagan- 

dafeestavond "met een gewestélijk tintje". Alle Noordelijke afdelingen waren 
uitgenodigd. Ruim 300 jongeren waren aanwezig.41 Deering hield een rede. 
Daarna was er toneel, muziek, etc. Tot besluit bal. Resultaat 24 nieuwe leden.42

12 februari, gewestelijke bijeenkomst voor de Oostelijke afdelingen in Almelo. 
Vergeleken met het jaar daarvoor, 17 en 18 april 1937 te Delden, waren er nu, 
mede door de op 8 januari gehouden afzonderlijke "gewestelijke" voor de Achter
hoek,43 3 afdelingen minder. Desalniettemin was de zaal tjokvol. Prof. mr. dr. R. 
Kranenburg uit Leiden44 sprak over "Staatkundige ontwikkeling des volks". Jan 
Haan (Hengelo), vice-voorzitter van het HB, sprak een propagandistisch woord. 
Daarna was er toneel en tot besluit een bal met verrassingen.45

28 februari, vergadering van de Federatie Noord-Holland te Amsterdam. De 
vergadering was behalve voor de afgevaardigden ook toegankelijk voor alle 
Noordhollandse VDJO-leden. Gesproken werd o.a. over een komende gewestelijke 
bijeenkomst.46

2 en 3 april, eerste gewestelijke voorjaarsconferentie voor het gewest Drente/ 
Groningen in het kampeerhuis van de VCJC in Hooghalen op initiatief van en 
georganiseerd door de zeer actieve afdeling Assen.47 Leden uit de afdelingen 
Beilen, Hoogezand-Sappemeer en Assen waren aanwezig.
Zaterdagavond sprak ir. F.L. Hes uit Assen over "Mijnwezen en volk van Roeme
nië". Daarna was er een groot kampvuur. Na de ochtendwandeling op zondagmor
gen door de Hooghalense zandverstuivingen en de warme maaltijd sprak de heer 
H. van Staveren, VD-raadslid uit Assen, over "De Jeugdwerkloosheid en haar 
bestrijding" ,48

2 en 3 april, gewestelijke avondbijeenkomst voor Noord-Holland in Alkmaar. 
Leden van vrijwel alle afdelingen in Noord-Holland waren aanwezig. Spreekster 
die avond was mevr. F.J. van Gelder-Droste uit Den Haag over "Nationalisme en 
democratie". Daarna was er een programma van dans en muziek, kamptoneel en 
kampliederen rond een geïmproviseerd kampvuur. Tenslotte gaven "de Master- 
keys", met 14 man, afkomstig uit de afdeling Den Helder, enkele shownummers en 
verzorgden daarna de dansmuziek. Resultaat van deze bijeenkomst: groot enthousi
asme onder de Noordhollandse VDJO-ers en flinke ledenwinst voor verschillende 
afdelingen.49

30 april en 1 mei, weekendconferentie voor de Friese afdelingen in Kortehem- 
men in het gebouw van de Woodbrookers. Gastvrouw was de afdeling Drachten, 
conferentieleider Goos van ’t Huil, voorzitter van de afdeling Leeuwarden en lid
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van het HB. Deering was beide dagen aanwezig.
Onderwerp was: "Problemen der democratie". Mr. K. Bijlsma uit Franeker sprak 
over "De geestelijke waarden der democratie", Deering over "De geschiedenis der 
democratie" en de heer Boelens uit Drachten, lid van Gedeputeerde Staten, over 
"De democratie in de praktijk". Tussendoor was er zang en ritmische gymnastiek 
van de afdeling Drachten.50

7 en 8 mei, weekendconferentie in Castricum in jeugdherberg "Koningsbos", 
voor de Noordhollandse afdelingen. Geluk, door ziekte verhinderd, werd als confe- 
rentieleider vervangen door Theunissen, voorzitter van de afdeling Amsterdam en 
secretaris van de Federatie Noord-Holland. De conferentie werd gecombineerd met 
een Federatievergadering.
Zaterdagavond sprak dr. A.J. van Leusen over "De Jeugd behoort de Toekomst" 
en zondagmiddag de heer Deering over "De geschiedenis der Democratie". 
Tussendoor werden federatiezaken afgedaan en een wandeling naar zee gemaakt.51

7 en 8 mei, gewestelijke studieconferentie voor het Oosten in de jeugdherberg 
te Lochem. De leiding berustte bij de HB-leden Jan Haan en Han Harmsen. 
Besproken werden enige aspecten van het onderwijsprobleem. De heer J.G. 
Kuypers uit Hengelo sprak over ”De Concentratie bij het Onderwijs" en de heer 
B.G. Meyerman uit Doetinchem over "De taak van het Onderwijs in het algemeen 
en die van het Openbaar Onderwijs in het bijzonder". De conferentie was matig 
bezocht misschien omdat de datum vervroegd was. Oorspronkelijk was 13 en 14 
mei genoemd.52

21 en 22 mei, gewestelijke bijeenkomst voor de Zuidhollandse afdelingen in 
Kijkduin.53 De afdeling Den Haag was gastvrouw.
Sprekers waren mevr. F.J. van Gelder-Droste over "Vrijheid en Democratie, 
pijlers van onze cultuur" en mr. B.W. Stomps uit Heemstede over, "De interna
tionale rechtsorde in de branding". Zaterdagavond na de rede van mevr. Van 
Gelder, volgde een bont programma en vertoning van de VDJO-film. Zondag
morgen werd een flinke wandeling gemaakt.

1 oktober, oprichting van de Federatie Friesland op een druk bezochte bijeen
komst van besturen in Hotel Groen te Heerenveen. Het reglement van de Federatie 
Noord-Holland werd als leidraad genomen. Voorzitter werd het HB-lid Goos van ’t 
Huil uit Leeuwarden. Geconstateerd werd dat het goed ging met de VDJO in 
Friesland: "Een verblijdende groei blijft zich manifesteren".54

7 oktober, jaarvergadering van de Federatie Noord-Holland in Alkmaar. Het 
aantal leden van de VDJO in Noord-Holland bleek het afgelopen verenigingsjaar 
met 31% toegenomen!55 
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In 1938 werden in totaal 11 gewestelijke bijeenkomsten gehouden, waaronder 2 
federatiebijeenkomsten: 7 in het Noorden en Oosten en 4 in het Westen. Waaruit 
blijkt, dat, ten aanzien van gewestelijke activiteiten, het Noorden en Oosten dit jaar 
een duidelijk overwicht hadden op het Westen. Op 2 federatievergaderingen na, 
werden al de gewestelijke bijeenkomsten in 1938, in de eerste helft van het jaar 
gehouden. Dat er geen conferenties en bijeenkomsten plaats vonden in het najaar 
was een gevolg van het feit dat iedereen zich concentreerde op de landelijke 
lustrumviering, het 15 jarig bestaan van de VDJO, in november van dat jaar in 
Utrecht te houden.

1939
Het was het jaar, dat in het teken stond van de afdelingslustra. Het jaar 1934 was 
immers het jaar geweest waarin veel nieuwe afdelingen opgericht waren.56 Hoe
wel die afdelingslustra met enthousiasme werden gevierd en telkenmale vele 
naburige afdelingen acte de présence gaven, zullen die feestelijke bijeenkomsten 
hier niet genoemd worden. Alleen diè lustrumvieringen die officieel gepaard 
gingen met een "gewestelijke" (Leeuwarden, Deventer, Zaandam), worden hier 
vermeld.

20 januari, vergadering van de Federatie Noord-Holland te Alkmaar. Deze 
werd zeer goed bezocht: van de afdelingen ontbrak alleen Den Helder. De afdracht 
per lid werd gebracht op 15 cent. De afdelingen bleken zeer actief te zijn en 
konden geregeld ledenwinst melden. Nieuwe afdelingen zouden worden opgericht 
in Midden-Beemstra en Assendelft.57

21 januari, vergadering van de Federatie Friesland in Heerenveen.
Bestuursleden van vrijwel alle Friese afdelingen waren aanwezig. De uitgebrachte 
rapporten over de stand van zaken in de afdelingen waren vrijwel alle zeer gunstig. 
Een en ander, gecombineerd met de "puike" geest die op de vergadering heerste, 
werd gezien als een getuigenis van de bloei van de VDJO, juist ook in Fries
land.58

25 februari, gewestelijke feestavond voor de Friese afdelingen in Leeuwarden, 
de afdeling die haar eerste lustrum vierde.
Alle 14 Friese afdelingen en Steenwijk waren vertegenwoordigd. Er waren ruim 
400 bezoekers. Dr. Van Leusen hield een rede over "Voor Vrijheid en Democra
tie". Het programma vermeldde verder: liederen, show van de "Masterkeys" uit 
Den Helder, toneel, speeches, overreiken van bloemen en cadeaus en bal.59

4 en 5 maart, gewestelijke weekendconferentie voor Noord-Holland, op slot 
Assumburg. Zaterdagavond sprak Dr. J. van der Grient, ambtenaar in algemene
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dienst van het genootschap tot zedelijke verbetering der gevangenen, over "Jeugd 
en Criminaliteit". Zondagochtend sprak Geluk over "Nieuwe middelen ter bestrij
ding van de jeugdwerkloosheid". Zondagmiddag sprak J.J. Feringa, inspecteur van 
het Lager Onderwijs te Alkmaar, over "De taak van ons onderwijs bij de vorming 
van de zelfstandige mens". De deelname was bevredigend.®

25 maart, oprichting van de Federatie Groningen-Drente te Assen.
Op uitnodiging en onder leiding van Kas Bijlsma uit Assen, HB lid voor Groningen 
en Drente, waren vertegenwoordigers van de afdelingen Assen, Groningen, Hoog- 
ezand/Sappemeer, Veendam/Wildervank en Westerbork aanwezig. De Wijk was 
verhinderd. De bespreking van de oprichting van een federatie stond op de agenda. 
Die werd inderdaad opgericht. Een bestuur werd gevormd, met als voorzitter, 
qualitate qua, Kas Bijlsma. Secretaris werd Jan van den Berg (Hoogezand/Sappe- 
meer) en penningmeesteresse mej. mr. M. Bok uit Groningen. De contributie per 
lid werd bepaald op 10 cent. Een gewestelijke weekendconferentie werd bepaald op 
20 en 21 mei.61

1 april, lustrumfeestavond tevens gewestelijke bijeenkomst voor de Oostelijke 
afdelingen in Deventer.
Na het openingswoord van de voorzitter van de afdeling Deventer, Dé Inklaar, 
werden door het HB en diverse afdelingen gelukwensen, bloemen en cadeaus 
aangeboden. De adviseur van de afdeling Deventer en zijn vrouw, de heer en 
mevrouw Polman Tuin, werden gehuldigd. Deering hield een rede over "Veran
derde aspecten". Toneel en goochelen volgden, waarna een gezellig bal de bijeen
komst besloot.62

25 april, propaganda-avond, belegd door de Federatie Friesland in Rauwerd. 
De avond werd geleid door Piet Terpstra, voorzitter van de afdeling Grouw.
De opkomst was niet groot. Behalve de jongeren uit Rauwerd waren er een vijftal 
VDB-leden, alsmede verscheidene VDJO-leden uit de afdelingen Grouw, Akkrum 
en Leeuwarden. HB-lid Goos van ’t Huil sprak over "Wat is en wil de VDJO?" en 
vertoonde 3 VDJO-films. Voldoende jongeren gaven zich hierna op als lid, zodat 
een afdeling Rauwerd en Omstreken kon worden opgericht.63

6 en 7 mei, gewestelijke weekendconferentie voor de Friese afdelingen in 
Kortehemmen.
Het onderwerp was "Het probleem der jeugdwerkloosheid, van verschillende zijden 
belicht". De opkomst, + 50 leden, viel wat tegen. Op Zaterdagavond sprak de 
heer Bijpost uit Heerenveen over de geestelijke gevaren die werkloosheid, speciaal 
voor de jongeren, met zich meebrengt. Door ziekte van de tweede spreker, Ir. 
Posthumus, behandelde Geluk, aangezocht als 3e spreker, zowel de politieke- als 
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de sociale kant van het jeugdwerkloosheidsprobleem.64
18 mei, hemelvaartsdag, Oostelijke landdag te Lochem.

Spreker mr. v.d. Giessen uit Zutphen. Aanwezig waren in ieder geval de afdelin
gen Apeldoorn, Doetinchem, Hengelo en Zutphen.65

20 mei, gewestelijke bijeenkomst voor Noord-Holland in Zaandam, gecombi
neerd met de viering van het eerste lustrum van de afdeling Zaanstreek.
Er was een grote opkomst. Ook zeer vele "oudere geestverwanten" waren aanwe
zig in een overvolle zaal waar federatievoorzitter Geluk de bijeenkomst opende en 
gelukwensen overbracht namens HB, federatiebestuur en de Noordhollandse 
afdelingen. Als geschenk overhandigde hij een prachtige voorzittershamer. De heer 
De Galan, adviseur van de afdeling, sprak ook nog een kort woord, mede namens 
de afdeling Zaandam van de VDB. Een liederenrecital volgde. Daarna sprak 
Deering over "Geweldige machten smeden ons samen". Liederen, film, Noordhol
landse folkloristische voordrachten, gebracht door Maartje Bierman, volgden en de 
avond werd besloten met een lustrumbal.66

14 oktober, vergadering van de Federatie Friesland in Heerenveen.
Goos van ’t Huil was gemobiliseerd. Maurits Troostwijk verving hem als voorzit
ter in Leeuwarden en als federatievoorzitter.
De VDJO in Friesland groeide en bloeide. In het seizoen 1938/1939 waren in 
Friesland 9 afdelingen opgericht. Aan het begin van het seizoen 1939/1940 waren 
er in Friesland in totaal 17 afdelingen.67

31 oktober, vergadering van de Federatie Noord-Holland in Alkmaar.
Federatiesecretaris Theunissen was als militair gemobiliseerd. Hij werd vervangen 
door Joop Voogd uit Haarlem.68 Ook in Noord-Holland was grote vooruitgang.

In 1939 waren er in totaal 12 gewestelijke bijeenkomsten: 8 in het Noorden en 
Oosten en 4 in het Westen. De verhouding bleef dus praktisch dezelfde als in 
1938, hoewel het aandeel van het Noorden en Oosten nog iets versterkt werd.

1940
27 januari, gewestelijke feestavond in Assen voor de afdelingen van de Federatie 
Groningen/D rente.
De voorzitter van de Federatie, Jan van den Berg (Hoogezand/Sappemeer), kon 
bijna 400 mensen welkom heten. Aanwezig waren de afdelingen Groningen, 
Hoogezand/Sappemeer, Veendam/Wildervank, Gieten, Westerbork, Borger, Smil- 
de, Beilen, Meppel en Assen. Spreker was Ir. S.A. Posthumus uit Den Haag over
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"Is er uitkomst?". Het tweede deel van de avond was gewijd aan pantomime en 
toneel. Tot slot bal.69

10 februari, vergadering van de Federatie Friesland in Heerenveen.
Veertien van de 17 afdelingen waren vertegenwoordigd.
Gewezen werd op tijdige afdracht van de contributie aan de federatie en het HB. 
Verzocht werd een convocatie van iedere afdelingsvergadering toe te sturen aan het 
Federatie-secretariaat. Nadrukkelijk werd ook aandacht gevraagd voor de nieuwe 
VDJO-films en het werven van donateurs. Stand van de afdelingen was over het 
algemeen goed. De jaarlijkse weekendconferentie werd bepaald op 4 en 5 mei in 
Kortehemmen. Onderwerp: "Het koloniale vraagstuk".

17 februari, gewestelijke feestavond voor de Friese afdelingen in Heerenveen. 
Ongeveer 300 VDJO-ers waren aanwezig. Posthumus sprak over "Sterke mensen 
gevraagd". Daarna zang, toneel en bal.70

17 februari, gewestelijke avond voor Noord-Holland in Hoorn.
Er was grote belangstelling. Spreker was dr. C.L. de Liefde uit Utrecht over "Het 
wezen der democratie”. Na de pauze een muzikaal programma, "cowboy-songs at 
camp-fire", afgewisseld met schetsjes en solo-zang. Han Harmsen, federatievoor- 
zitter, sprak nog een enkel woord, waarna een "ideaal" VDJO-bal volgde.71

22 februari, oprichting van de Federatie Zuid-Holland in de jeugdherberg aan 
de Oosterkade te Rotterdam door de afdelingsbesturen van Dordrecht, Rotterdam, 
Rijswijk en Den Haag. Het nieuwe federatiebestuur bestond uit Leo J. B. Wolff, 
voorzitter; mej. J. Haykens, secretaresse en Dick Verhoef, penningmeester. Als 
redacteur van het zo snel mogelijk op te richten gewestelijke orgaan werd aange
wezen Joop H. Bartman uit Den Haag. Een gewestelijke landdag werd bepaald op 
2 juni in Dordrecht.72

9 maart, Oostelijke "gewestelijke'' in Doetinchem, gecombineerd met de vie
ring van het eerste lustrum van deze afdeling.
Er was zeer veel belangstelling. Afgevaardigden van Almelo, Zutphen, Apeldoorn, 
Deventer, Zwolle en Hengelo waren aanwezig. Posthumus hield een rede over "De 
wereld van morgen wordt gebouwd door de Jongeren van heden". Deering bood 
gelukwensen aan namens het HB en wees op de goede verhouding tussen VDJO en 
VDB in Doetinchem. Meer sprekers, bloemen en cadeaus volgden. Na de pauze 
was er voordracht van poëzie en proza en opvoering van een "éénactertje". Tot 
slot bal onder leiding van Jan Haan, afgewisseld met "community-singing" en 
diverse attracties.73

9 en 10 maart, weekendconferentie voor de Noordhollandse afdelingen in 
jeugdherberg "Koningsbos" in Bakkum (Castricum). Onderwerp was "Verhouding 
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stad-platteland". Conferentieleider was Han Harmsen, federatievoorzitter.
Zaterdagavond sprak de heer F.E.H. Ebels, lid van de Tweede-Kamer, over "De 
economische betekenis van het agrarisch vraagstuk". Daarna volgden folkloristische 
voordrachten. Zondagmorgen sprak Jan Mulder, secretaris van de afdeling Heiloo, 
over "De plaats van het platteland in onze volksgemeenschap". Zondagmiddag 
sprak Ir. A. Plate uit Rotterdam over de stedelijke visie op de verhouding tussen 
stad en platteland. Het totaal werd ervaren als zeer geslaagd.74

4 en 5 mei, gewestelijke conferentie in Hooghalen in het kamphuis van de 
VCJC, voor de federatie Groningen/Drente. Onderwerp: "Stad en Platteland". 
Sprekers: Mr. M. Koppius, advocaat en procureur te Groningen en de heer F. 
E.H. Ebels uit Nieuw-Beerta, lid van de Tweede Kamer. Leider van de confe
rentie: HB-lid Jan van den Berg (Sappemeer).75

Door de gebeurtenissen in mei en de daaropvolgende bezetting, begonnen de 
gewestelijke activiteiten pas weer in september. Door de omstandigheden76 kregen 
de bijeenkomsten de vorm van gewestelijke ontmoetingstochten, d.w.z. fiets- of 
wandeltochten of een combinatie van beide.

8 september, federatieve ontmoetingstocht voor Groningen en Drente naar het 
Drouwerzand, onder leiding van de federatievoorzitter Jan van den Berg.
Aanwezig waren vertegenwoordigers van Hoogezand/Sappemeer, Assen, Smilde, 
Gieten en Borger. De activiteiten bestonden uit koffiedrinken, zingen, wandelen, 
brood eten en vossejacht en voordrachten. Een goed geslaagde dag, ja zelfs "een 
waar succes".77

8 september, "federatieve strandgeneugten” voor de Noordhollandse afdelin
gen, in de vorm van een stranddag te Groet. Vrijwel alle afdelingen waren aanwe
zig.
Het was heel slecht weer, met veel regen. Men week uit naar de schuur van de 
vader van Jan Mulder (Heilo). De dag werd doorgebracht met zingen, zwemmen, 
wandelen, sport en spel en declamatie. De stemming was "volmaakt".78

29 september, ontmoetingstocht van de federatie Groningen/Drente, naar 
Gieten.
Er werd een flinke boswandeling gemaakt. Daarna koffie en brood in Gieten. 
Gesterkt verder, per fiets, via de Hondsrug naar de Staatsbossen bij Gasselte. 
Daarna volgde een wandeling "door de rimboe". Terug per fiets naar Gieten en 
vandaar "zeer voldaan" naar huis.79

10 november, ontmoetingstocht voor de federatie Groningen/Drente naar Zuid- 
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Laren. Wandeling door het Laarwoud. Gezamenlijke maaltijd. Wandeling met 
vossejacht. Daarna thee en zingen.80

1940 is een jaar met in mei, door alles wat er toen gebeurde en de bezetting, een 
duidelijke cesuur in de gewestelijke activiteiten. Tot mei waren er 8 bijeenkomsten: 
5 in het Noorden en Oosten en 3 in het Westen. Na mei waren er 4 ontmoetings- 
tochten: 3 voor de federatie Groningen/Drente en 1 in Noord-Holland.
Hoe de situatie ook was, het is duidelijk dat het zwaartepunt van de activiteiten 
verschoven was naar het Noorden en Oosten.

1941
29 en 30 maart hield de federatie Groningen/Drente een bestuursvergadering 

met een weekendconferentie in Assen.
Zaterdagavond opende Jan van den Berg als federatievoorzitter de vergadering. 
Naast het jaarverslag van de secretaris kwam de verkiezing van twee nieuwe 
bestuursleden aan de orde, aangezien Kas Bijlsma, wegens drukke werkzaamheden 
en Jurjen Kuipers wegens ziekte, aftraden. Piet Hummelen (Assen) en Jaap Stuve 
(Beilen) namen hun plaatsen in. Het zomerprogramma werd besproken. Besloten 
werd om iedere maand een fietstocht te maken, ingaande op hemelvaartsdag, 22 
mei, naar Norg.81 Hierna hield Harmsen een rede over "Ons Geestesmerk".
Zondagmorgen sprak Geluk over "Neerlands Geestesmerk". De zondagmiddag en - 
avond werden "intiem" doorgebracht. Grote dank werd betuigd aan de diverse 
leden van de afdeling Assen, die een bestuurslid een nacht onderdak gaven en eten. 
"In deze bonnentijd zeker iets om niet te vergeten".82
Uit de afdelingsberichten blijkt ook dat leden uit Assen zelf, uit Beilen, Gieten en 
Groningen, in Assen aanwezig waren en een deel van de weekendconferentie 
meemaakten, hetzij op zaterdagavond, hetzij op zondag.83 Leden van de afdeling 
Assen maakten via een rouleringsysteem in 2 groepen de hele conferentie mee.

27 april organiseerde de Federatie Noord-Holland een wandeltocht/stranddag 
te Castricum, die een groot succes was. De afdelingen Amsterdam, Alkmaar- 
Heiloo, Medemblik en Zaanstreek waren in ieder geval vertegenwoordigd.84

1 juni 1941 bracht het definitieve einde van alle gewestelijke activiteiten. De 
bezetter vaardigde een decreet uit waarbij, per 1 juni, alle politieke partijen, 
evenals de politieke jongerenorganisaties, werden verboden.
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HOOFDSTUK XIII

DE AFDELINGEN

De basis van de VDJO, letterlijk en figuurlijk, waren de afdelingen. Het hele 
gebouw van de organisatie was opgetrokken op die afdelingen en stond of viel 
daarmee. Daar in die afdelingen klopte het hart van de VDJO. Niet voor niets 
bleef een HB-lid bestuurslid van zijn of haar afdeling.
De nu volgende tekst geeft een beschrijving van de wijze van ontstaan en het reilen 
en zeilen van de afdelingen. Over de formele organisatie ervan zal in dit hoofdstuk 
weinig gezegd worden. Informatie daarover is te vinden in hoofdstuk V en in 
bijlage 5 (model afdelingsreglement).

Een afdeling ontstond meestal door "zendingsarbeid" van een naburige afdeling 
of van individuele, graag beluisterde propagandisten.1 Zo organiseerde een geves
tigde afdeling soms in een plaats dichtbij, waar men dacht wel mogelijkheden te 
hebben tot het oprichten van een VDJO.-afdeling, een propagandabijeenkomst, 
waarop een goede spreker gecombineerd werd met enige gezelligheid. En zo trok
ken bijvoorbeeld Geluk en Deering, met name in de járen 1934 en 1935, het land 
door om te proberen nieuwe afdelingen van de grond te krijgen. Ook Joekes, 
algemeen adviseur vanaf 1930, bleek steeds weer bereid als spreker op te treden 
als nieuwe afdelingen moesten worden opgericht. "Hij trok overal mee op het 
oorlogspad, terwijl ook zijn contacten met de oudere geestverwanten van veel 
belang waren" vermeldde Geluk in zijn lustrumrede van 1938.
Was er contact met de VDB bij het oprichten van een afdeling? Zo’n contact was 
er zeker in de beginjaren van de VDJO, toen bij het van de grond krijgen van de 
organisatie het HB, diverse afdelingsbesturen en ook voormannen van de partij, 
hun "daadwerkelijke steun" gaven bij het oprichten van afdelingen (zie ook 
hoofdstuk II). Na de reorganisatie en het aannemen van een eigen VDJO-beginsel- 
verklaring in 1930 werd dat anders. Maar ook dan spelen de VDB-afdelingsadvi- 
seurs vaak nog een belangrijke rol bij het oprichten èn het in stand houden van 
afdelingen.

Immers als een afdeling eenmaal was opgericht, moest die ook nog in stand 
worden gehouden. Dat was niet altijd even gemakkelijk, ook al omdat er onder de 
leden van een VDJO-afdeling uiteraard nogal wat verloop was.
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AMSTERDAMMERS
BEZOEKTDE

Propaganda-Vergadering 
VAN DE AFD. AMSTERDAM OP 
VRIJDAG 2 FEBR, 1934 
in de groote zaal van HOTEL AME
RICAIN Leidschepl. (ing. Leidschek.)

SPREKER:

Mr k. M. JOEKES
Lid v.d. Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Adv. v.h. Hfdbest. en Hfdkampl. der V. D, J. O.

DECLAMATIE PIANO-SOLI

Vrij introductie ! Brengt Uw kennissen en 
vrienden mee. Ook anderen zijn welkom,

A. M. NIJLAND, Waarn. Secr., 
Ie v. Swindenstr. 23 boven, Oost.

Bron:
Jongeren en Democratie, 
januari 1934, 
jrg. 9, no. 1
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Leden werden in reglementair opzicht te oud, ze verhuisden of kregen het te druk 
met studie en/of baan. Daarbij kwam dat veel afdelingen, vooral de kleinere, 
dreven op de activiteiten van slechts enkele personen. Voortdurende ledenwerving, 
o.a. door het maken van propaganda, was dus geboden.
Uitgaande van vragen als "waarom moet je als jongere lid worden van de VDJO" 
en "waarom werd ik lid van de VDJO?" richtte men zich in eerste aanleg vooral 
op die jongeren van vrijzinnige huize of achtergrond, waarvan werd verwacht: 
interesse voor politieke en maatschappelijke vraagstukken en de wens om zich 
daarin te verdiepen en erover te discussiëren met andere, gelijkgezinde jongeren. 
Gewezen werd dan op de VDJO als de organisatie waarin die wens vervuld kon 
worden: een organisatie van jongeren, jongens èn meisjes, geleid door eigen leden. 
Die organisatie berustte op vrijzinnig-democratische grondslag, maar had een eigen 
beginselverklaring, was volstrekt onafhankelijk van de VDB, had respect voor 
ieders overtuiging en bedreef geen praktische politiek. Haar doel was de leden 
gelegenheid te geven tot verdieping van inzicht in politieke en sociale vraagstuk
ken. Daarnaast, zo werd benadrukt, was er ook ruimschoots gelegenheid tot 
ontspanning. Kortom, de propaganda hamerde er steeds weer op: de VDJO is dus 
precies wat jij zoekt en/of nodig hebt. Word lid!
Het voeren van propaganda was een heel belangrijke activiteit van de VDJO- 
afdelingen. In het kaderblad "Berichten" werd veel aandacht besteed aan de 
propaganda en op de landelijke kaderconferenties was ook altijd een deel van het 
programma gewijd aan het bespreken van dit onderwerp. Daarbij werd telkens 
weer met nadruk gewezen op het belang van contacten met de pers. "Informeer die 
en nodig die uit".
In de afdelingen hield men regelmatig propaganda(feest)avonden met bijna altijd 
ledenwinst als resultaat. Daarnaast was er sinds 1934 de jaarlijkse propaganda-actie 
in januari en waren er ook de propaganda-acties om de deelname aan de kampen 
en de landdagen te vergroten. Bij de januari-actie werd door het HB zelfs een prijs 
uitgeloofd voor de afdeling die de meeste leden en/of abonnementen op JD binnen 
bracht.
Bij een propaganda-actie werden adressen bewerkt met informatiemateriaal en 
indien enigszins mogelijk ook door huisbezoek. De adressen kwamen van vrienden, 
kennissen en familie of werden gelicht uit het bestand van de VDB, van de Vrijzin
nig Christelijke jeugdorganisaties en van organisaties die qua sociale samenstelling 
met de VDJO verwant waren, zoals de NBAS en de JVO.2 Gegeven een en ander 
lijkt het waarschijnlijk dat de VDJO haar leden voor het overgrote deel recruteerde 
uit jongeren met een vrijzinnige achtergrond.
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Men krijgt de indruk, na bestudering van foto’s gemaakt in VDJO-kampen, op 
AV’s en bij andere gelegenheden, dat er onder de VDJO-leden nogal wat meisjes 
waren. Een artikel van een zekere hr. van Veen, in het Algemeen Handelsblad van 
24 januari 1938 versterkt deze indruk, wanneer hij, schrijvend over "de principiële 
armoede" van de humanistische3 jongerenbeweging, als bewijs van zwakte aan
voert het feit dat meisjes er in de meerderheid waren. Immers, zo was zijn 
gedachtengang, "meisjes zoeken sfeer, jongens worden getrokken door krachtige 
beginselen". Zoals viel te verwachten kwam er een reactie van Geluk, die o.a. 
schreef* dat "wij de ervaring hebben dat juist bij de vrijzinnige meisjes deze 
dikwijls minder voor de sfeer, dan wel juist om het beginsel lid zijn". Hij wees 
ook op de in vrijzinnige kring nadrukkelijk vastgelegde erkenning van de gelijk
waardigheid van man een vrouw. Hoe dan ook, of het nu was om de sfeer, om de 
beginselen of om beide, veel meisjes waren lid van de VDJO. In de kampen waren 
ze zelfs vaak in de meerderheid.5 Ook Etty Haykens, sinds 1945 mevrouw Harm- 
sen, verklaarde later, dat, zeker in de 2e helft van de járen ’30, ongeveer de helft 
van de VDJO-leden meisjes waren.

Hoe was nu in het algemeen de gang van zaken binnen een afdeling? Om daar 
iets over te vinden is onze voornaamste bron de rubriek "Nieuws uit de Afdelin
gen" in J en D van januari 1932 tot mei 1940 en in "De Hand aan de Ploeg", van 
juli 1940 tot juni 1941. Er bestond nl. een informele verplichting voor de afde- 
lingssecretarissen om regelmatig bericht over hun afdelingsactiviteiten toe te 
zenden aan het Centraal Secretariaat. Dat droeg dan zorg voor plaatsing in het 
orgaan. De VDJO-leden bleven zo op de hoogte van eikaars wel en wee, terwijl 
ook het HB informatie kreeg over de stand van zaken in de afdelingen.6 Uiteraard 
zijn de afdelingsberichten in overgrote meerderheid zeer beknopt, hetgeen, zeker 
door de geweldige groei van het aantal afdelingen in de tweede helft van de járen 
’30, ook niet anders kon. Activiteiten worden wel genoemd maar over inhoudelijke 
besprekingen van interne afdelingszaken is nauwelijks iets te vinden. Naar de reden 
b.v. van inzinkingen en zelfs het geheel verdwijnen van afdelingen kan men dan 
ook slechts gissen.
Wel is duidelijk dat het succes van een afdeling bepaald werd door de sfeer en de 
activiteiten, waartussen overigens een duidelijke wisselwerking bestond. Wat er op 
dat gebied mogelijk was, hing nauw samen met de grootte en ook de samenstelling 
van een afdeling. Ondanks eenzelfde afdelingsreglement functioneerde een kleine 
plattelandsafdeling, b.v. Akkrum, nu eenmaal anders dan een grote stadsafdeling, 
zoals b.v. Amsterdam, met onder haar leden ook nog veel studenten.
Van belang was ook de verhouding tussen het aantal jongens en het aantal meisjes 
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in een afdeling. Vermoedelijk was die in het algemeen redelijk in evenwicht en het 
is denkbaar dat het brede aanbod van activiteiten daar mede verantwoordelijk voor 
was. Naast de activiteiten gericht op verdieping van inzicht in politieke en sociale 
vraagstukken, maakten mogelijkewijze juist ook de vele andere "gezellige" activi
teiten de VDJO aantrekkelijk, zowel voor jongens als voor meisjes.
Fungeerde de VDJO hierdoor ook als "huwelijksmarkt"? Of het zo gesteld moet 
worden is de vraag. Wel is zeker dat er vele VDJO-huwelijken gesloten zijn, w.o. 
die van de twee landelijke voorzitters: Daaf Geluk en Han Harmsen.

Om een wat duidelijker beeld te krijgen van de sfeer en de activiteiten in de 
afdelingen, zijn er vijf uitgekozen. Van die vijf is het afdelingsnieuws bestudeerd, 
zoals dat vanaf 1932 gepubliceerd werd in "Jongeren en Democratie" en "De Hand 
aan de Ploeg". Afdelingsberichten van vóór die tijd zijn niet of nauwelijks te 
vinden, zeker niet als het gaat om berichten van éénzelfde afdeling over een wat 
langere tijd. Over het functioneren van de afdelingen in de na-oorlogse VDJO- 
periode, juni 1945 t/m april 1946, is door de omstandigheden toen, weinig vastge
legd. Ook die periode is dus in dit hoofdstuk buiten beschouwing gelaten.
De vijf afdelingen waar het hier om gaat zijn Haarlem, Hoorn, Hengelo, Akkrum 
en lerseke. Haarlem en Hengelo waren stadsafdelingen, Akkrum en lerseke 
plattelandsafdelingen, terwijl Hoorn daar tussenin stond.

13.1. De afdeling Haarlem

Haarlem was een bijzondere afdeling. Immers de geschiedenis van de VDJO begint 
met de oprichting van de afdeling Haarlem, op 19 oktober 1923. Haarlem was dus 
de oudste afdeling. Bovendien was het de enige die zonder onderbreking is blijven 
bestaan zolang de VDJO bestond.

In veel opzichten stond Haarlem model. Veel HB-leden kwamen uit Haarlem, 
o.a. L.G. van Dam, Henny van Dam, Kees van Dam, E. van Voolen en Daaf 
Geluk. L.G. van Dam, secretaris en daarna voorzitter van de afdeling Haarlem en 
ook VDJO-voorzitter, was één van de belangrijkste VDJO-ers uit de járen ’20. 
Voor Geluk gold datzelfde in de járen ’30. Ook hij was secretaris en daarna 
voorzitter van de afdeling Haarlem en tevens VDJO-voorzitter. Ook Deering, 
vanaf 1935 tot de opheffing van de VDJO secretaris-penningmeester van de 
organisatie en daarna ook, evenals Van Dam, secretaris-penningmeester van de 
VDB, kwam uit Haarlem.

De eerste twee VDJO-lustra, in 1928 en 1933, werden in Haarlem gevierd.
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het bestuur van de afd. Haarlem der Vrijz. Dem. Jongeren Organisatie. Op de foto 
zittend: v.l.n.r. mej. H.G.J. Kesting, secretaresse; D.J.A. Geluk, voorz.; A.H. 
Presburg, penningm.; staand: mej. E. Koorn, 2e secr.; mej. J. van Waard, 2e 
penningm.; H.Q. Betlem, commissaris

Bron:
De Oprechte Haarlemsche Courant, 
17 maart 1939, 
archief: C. Deering
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Vanuit Haarlem werden, in het begin van de járen ’30, Amsterdam, Alkmaar, 
Heerhugowaard, Velsen en Zaandam "bewerkt", met als doel (èn resultaat) het 
(her)oprichten van een afdeling ter plaatse.

1931/1932 (vanaf december 1931)
Het eerste nummer van J en D gedateerd januari 1932, meldt al direct een activiteit 
van Haarlem op 30 december 1931: een inleiding werd gehouden door het afde- 
lingslid J.H. van Reeuwijk over "Internationale economische samenwerking in 
verband met vrijhandel en protectie”. Daaraan vooraf ging een ledenvergadering 
waarop enige nieuwe leden geballoteerd werden. In het huishoudelijk reglement 
werd opgenomen de verplichting tot het nemen van een abonnement op het orgaan. 
1 januari 1932: traditionele nieuwjaarsmiddagbijeenkomst voor leden en niet-leden. 
E. van Voolen hield een nieuwjaarsvoordracht op rijm, de voorzitter hield een 
nieuwjaarsrede en er was een behendigheids wedstrijd ter bestrijding van de kosten 
van de bijeenkomst.
13 januari: de debating-club kwam bijeen. Van Voolen sprak over "Het Midden-- 
standsvraagstuk".
19 januari: werd een ledenvergadering gehouden. Voor een vijftigtal belangstellen
den sprak de heer C.E.J. Dinaux, secretaris van de afdeling Haarlem van de 
vereniging Volkenbond en Vrede, over "De Volkenbond en de Ontwapenings
conferentie 1933".
17 februari: hield de debating-club zijn laatste bijeenkomst van het seizoen. Een 
afdelingslid, J.C. van Rigteren, sprak over "Sociale Wetgeving en het welvaarts
peil der arbeiders".
20 februari: een ledenvergadering, met weinig belangstellenden. Spreker: mr. A.C. 
Josephus Jitta over "De economische crisis".
10 maart: een gezellige middagbijeenkomst in een zaaltje van de kegelbaan. Er 
was een klein batig saldo. Zes nieuwe leden gaven zich op. Een collecte voor het 
Crisis Comité bracht ƒ 7,75 op.
18 maart: J.C. Deering, leraar aan de HBS in Haarlem, over "Het leven en de 
werken van Johan Rudolph Thorbecke". Medegedeeld werd dat het ledental de 90 
naderde. "Dit jaar dus nog graag 100!"
7 mei: ledenvergadering met ballotage van een aantal nieuwe leden en een bespre
king van komende bijeenkomsten en excursies.
12 mei: Deering over "Keizerin Eugénie de Montyo en Napoleon III". Vier nieuwe 
leden.
4 juni: propagandafeestavond in Bloemendaal, waarvoor midden in de examentijd,
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weinig belangstelling was. Joekes sprak over "De Jongeren, de democratie en het 
nationalisme".
72 juni-, een flinke groep Haarlemmers ging naar Den Haag. Na een lezing van 
Joekes in een restaurant aldaar met lunch, bezocht men, samen met de Haagse 
leden, de Indische tentoonstelling. Het betrof de tentoonstelling van de Nederlandse 
inzending op de Koloniale Tentoonstelling in Parijs in het Segbroekpark. Na afloop 
werd er gezamenlijk gegeten en vertrokken de Haarlemmers om halftwaalf weer 
met de trein naar huis.
10 juli', deelname aan de landdag van de afdelingen in het Westen. Weinig belang
stelling.
Vermeld werd ook, dat acht leden aan het zomerkamp deelnamen.

1932/1933
22 september. Algemene Vergadering. Uitstekend bezocht. Het volgende bestuur 
werd gekozen: voorzitter Geluk; vice-voorzitter: J.C. van Rigteren; secretaris: 
L.H. Blom; 2e secretaris: G.G. Egas; penningmeester: D.F. Verpootte; 2e 
penningmeester: E. van Voolen; commissaris: P. van Wijngaarden.
Een voorstel van het afdelingsbestuur voor de Algemene Vergadering om de 
maximumleeftijd op 30 jaar te brengen ondervond veel tegenstand. Het werd 
principieel onjuist geacht kiesgerechtigde leden in de VDJO te hebben. Een meer 
praktisch bezwaar was, dat bij zo’n hoge bovenste leeftijdsgrens de leeftijden te ver 
uiteen zouden gaan lopen. Het bestuursvoorstel werd gewijzigd: 30 jaar werd 27 
jaar. De gedachte hierbij was, dat hoewel de kiesgerechtigde leeftijd wettelijk 25 
was, veel jonge mensen toch pas gingen stemmen als ze 26 of 27 jaar waren. Het 
voorstel werd tenslotte aangenomen met 14 tegen 9 stemmen. J.H. van Reeuwijk 
werd benoemd tot VDJO-vertegenwoordiger in de plaatselijke Jongeren-Vredes- 
Federatie.
30 september: bestuursvergadering. Aan de orde kwam de vraag: hoe in ruimere 
kring propaganda te maken voor de VDJO, d.w.z. niet alleen zoals tot nu toe 
onder leerlingen en afgestudeerden van middelbare scholen? Besloten werd de 
studiekring uit te breiden tot een vaste kern van propagandisten. Overwogen werd 
te gaan werken met strooibilletten.
25 oktober: 7 leden gingen naar de AV en de feestavond in Sneek ter ere van het 
eerste lustrum van die afdeling.
6 november: druk bezochte thé-dansant bedoeld als reclame voor de propagan- 
dafeestavond van 12 november. Besloten werd voortaan lezingen, debat-avonden en 
vergaderingen streng gescheiden te houden van algemene gezelligheids- en propa- 
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gandabijeenkomsten. Voor die laatste werd een thé-dansant zeer geschikt geacht. 
Tijdens zo’n thé-dansant kon via een korte propagandaspeech en een klein pro
gramma, bv. een conférence, de aandacht worden gevestigd op het VDJO-werk.
12 november', jaarlijkse propagandafeestavond. Uitstekend geslaagd. Propaganda- 
rede van mevr. mr. Bakker-Nort. Met muziek en toneel werd ook propaganda 
gemaakt voor het kamp.
25 november: ledenvergadering. Slecht bezocht. De contributie werd verhoogd tot 
ƒ 3,-, inclusief een abonnement op het orgaan. (Was ƒ 2,- echter zonder de 
verplichting tot het nemen van een abonnement). Op verzoek der leden werd 
besloten andere politieke verenigingen uit te nodigen voor een debat. Besprekingen 
waren al gaande met de Bond van Jonge Liberalen. Men hoopte op deelname van 
"fascisten". Die waren nl. hard bezig met propaganda op de middelbare scholen.
20 december: mr. L.G. van Dam over "Liberaal-anarchisme, sociaal-communisme 
of vrijzinnig-democratie", een uiteenzetting over "onze plaats tussen liberalisme en 
communisme". Een interessant debat met enige Jonge Liberalen volgde. Daarna 
piano-soli en declamatie.
1 januari: de bekende nieuwjaars reünie met een bijdrage op rijm van Van Voolen 
over de algemene toestand, VDJO, kamp en komend lustrum. Er was een batig 
saldo en ledenwinst.
19 januari: de heer Dinaux over "Waarom nationale ontwapening"? Deze bijeen
komst was ook bedoeld voor bij de Haarlemse Jongeren-Vredes Federatie aangeslo
ten verenigingen. Zeer geslaagd. Een drietal "fascisten" was aanwezig, evenals een 
lid van het Nationaal Jongeren Verbond. Pittige discussie!
5 februari: gezellige bijeenkomst. Slecht bezocht.
8 februari: ledenvergadering. Uitstekende lezing van het afdelingslid Harry 
Bosman over het nationalisme, als voorbereiding op komende JVF-conferenties in 
verschillende delen van het land over datzelfde onderwerp.
14 en 28 februari: lezing voor de studieclub, door mr. A.J. Backer uit Heemstede, 
over "Maatschappij en misdaad". Zeer weinig belangstelling. Te mooi weer. Flink 
nadelig saldo.
In de nu volgende weken was het moeilijk om sprekers te krijgen, vanwege de 
verkiezingsdrukte. Leden hielpen met het plakken en verspreiden van propagan
damateriaal. Bezocht werden verkiezingsbijeenkomsten in Heemstede (Joekes) en 
Haarlem (Oud) en de grote landelijke VDB-bijeenkomst in de Jaarbeurs in Utrecht. 
Daar spraken alle VDB-kamerleden.
14 mei: wandeltocht door de duinen van de Amsterdamse Waterleiding Maat
schappij .
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27 mei', slotavond, met als spreker Joekes over "Jongeren, zijt gij bereid?" Een 
nationaal-socialist stelde een vraag, maar ging "helaas" niet in debat. Daarna 
piano-soli en gezellig samenzijn.
Ie Pinksterdag', fietstocht naar Warmond, aldaar zeilen, roeien en zwemmen.
2 juli', fietstocht naar het Provinciaal Landgoed in Castricum, samen met de 
afdeling Heerhugowaard. Wandeling, picknick in de duinen, zwemmen, handbal.

1933/1934
20 september: algemene ledenvergadering. In de loop van het jaar 1932-1933 was 
het ledental gestegen tot 90, maar nu bleek het gedaald tot 71. Het bestuur kreeg 3 
nieuwe leden en werd als volgt samengesteld: voorzitter: Geluk; vice-voorzitter: 
J.C. van Rigteren; secretaris: L.H. Blom jr; 2e secretaris: N.P. van Amelrooy; 
penningmeester: A. van Eyk; 2e penningmeester: P. van Wijngaarden; lid: J.L.A. 
Pfundt. Besproken werden de lustrumwerkzaamheden en de propaganda. Besloten 
werd tot het instellen van vaste clubavonden in een vast clublokaal.
4 oktober: opening van het clublokaal van de afdeling Haarlem. In J en D van 
oktober 1933 werd hier een groot artikel aan gewijd. Haarlem was de eerste 
VDJO-afdeling die zo’n vast eigen onderkomen had. Via het huren van een gezelli
ge zaal in restaurant Köhlinger, niet alleen bedoeld voor het houden van lezingen, 
maar ook voor gezellige activiteiten. Er stond een leestafel met boeken en brochu
res en er was ook gelegenheid voor het beoefenen van gezelschapsspelen. Koffie en 
thee kostten 10 cent per kop. Die eerste avond was de zaal al bijna te klein. L.G. 
van Dam sprak over "Het behoud van de democratie". Er lag een felicitatie- 
telegram van Joekes en er meldden zich 5 nieuwe leden.
21 oktober: viering van het tweede landelijke lustrum van de VDJO, in Haarlem 
(zie hoofdstuk IX).
25 oktober: op de eerste clubavond na het lustrum werden huishoudelijke zaken 
besproken.
1 november: het afdelingslid Reeuwijk hield een uitstekende inleiding over "De 
Omzetbelasting".
4 november: 29 leden bezochten het aangrijpende toneelstuk "Voor bewezen 
diensten", opgevoerd door het Centraal Toneel voor de Nooit Meer Oorlog Federa
tie.
8 november: mr. dr. J.J. Boasson uit Den Haag over "De betekenis van het 
huidige Rusland".
Vermeld werd dat vanaf 15 november een serie clubavonden gehouden zou worden 
over vraagstukken op staatkundig, economisch, geestelijk en maatschappelijk 
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gebied, Deering en de hr. Stekelenburg uit Utrecht hadden al medewerking toege
zegd. Ook enkele leden zouden korte inleidingen houden. Plannen waren er ook 
om enige malen naar de schouwburg te gaan met daaraan vooraf een inleiding over 
het stuk. Ook zouden excursies worden georganiseerd naar musea, oude gebouwen 
etc. Een geslaagde excursie naar de Tweede Kamer werd in het decembernummer 
van J en D vermeld. In de maand oktober meldden zich 25 nieuwe leden aan, het 
resultaat van vooral persoonlijke propaganda. Opwekking om hier vooral mee door 
te gaan en jonge mensen mee te nemen naar de clubavonden.
1 januari 1934: bekende nieuwjaarsreünie met voordracht van Van Voolen. Aange- 
kondigd werd dat op de komende clubavonden via de studiekring behandeld zou 
worden een boekwerk getiteld "Inleiding tot de vragen van deze tijd". Voorgesteld 
werd de volgende onderdelen te bespreken: De regering van Koning Willem I; de 
Grondwetsherziening, 1840-1848; het revolutiejaar 1848; de Utopisten; de geschie
denis van het socialisme; het internationalisme.
In Velsen (broeinest van nationaal-socialisme) zal een afdeling worden opgericht.
28 februari'. C.J.E. Dinaux, leraar MO, over "De Europese politiek en de vrede".
7 maart: algemene ledenvergadering. Van Rigteren vertrok naar Amsterdam. Tot 
bestuurslid werd gekozen mej. Hanny Nieuwdorp. Adviseur werd de hr. H. 
Schuurman. Oud-adviseur A.G. Boes, die op 9 maart zijn 70ste verjaardag vierde, 
kreeg een bloemenhulde. Tot eind april nog iedere woensdag clubavonden.
14 maart: M. Joëls uit Den Haag, over "Verdediging van de democratie door anti
democratische middelen".
In Haarlem-Noord werd een propagandavergadering gehouden, waarvoor 6500 
biljetten werden verspreid. Dr. A.J. van Leusen sprak over "De democratie als eis 
van menselijkheid" en mr. L.G. van Dam over "De democratie en de crisis". Er 
was flinke belangstelling.
2 mei: laatste clubavond. Medegedeeld werd dat Deering naar Bilthoven was ver
huisd. Op de voorlaatste clubavond werden hem 2 boeken aangeboden, als dank 
voor de vele avonden waarop hij gesproken had.
9 mei: propagandafeestavond. Spreker was de (HB)-voorzitter. Er was pianospel 
van het Amsterdamse lid, mevr. Sonia Tijssen-Halfhide, waarna vrolijke liedjes 
werden gezongen door de presidente van de afdeling Deventer, mej. Lien Beltman; 
daarna was er nog meer zang en dans en tot slot bal.
14 juni: openlucht-afdelingsbijeenkomst, in de duinen achter het Bloemendaalse 
Kopje. Besproken werd de propaganda voor de landdag.
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1934/1935
26 september, jaarvergadering met behandeling van de beschrijvingsbrief der AV, 
vervulling vacatures bestuur en bespreking van het winterprogramma. Samenstel
ling van het nieuwe bestuur was als volgt: voorzitter: Geluk; secretaris/penning- 
meester: A. van Eyk; vice-voorzitter: L.J.A. Pfundt; 2e secretaris: N.P. van 
Amelrooy; 2e penningmeester: J. Amse; lid: mej. H. Nieuwdorp; lid: G.P. de 
Jager.
14 november. J.H.M. van Reeuwijk over "Het platteland en de Democratie".
17 november: feestavond. Gevarieerd programma met bal. Zeer geslaagd.
"Men leze het Handelsblad van dinsdagochtend 20 november: het meest sprekende 
getuigenis van ons succes". Opwekking om vooral de clubavonden te bezoeken: 
iedere woensdagavond in het clublokaal, restaurant Köhlinger, Jansstraat 55.
14 december: ir. K.J. Hondius over "De Gasoorlog".
19 december: A.J. Oosterbaan, bestuurslid afdeling Amsterdam, over de geschie
denis der democratie.
1 januari: uitstekend geslaagde nieuwjaarsreünie met + 150 aanwezigen. Nieuw- 
j aarsrevue van Van Voolen.
21 januari: dr. Van Leusen over "Jeugdwerkloosheid en het Rapport". Druk 
bezocht. De januari-propaganda-actie was goed verlopen. Vele nieuwe leden 
werden geboekt.
23 februari: bezoek met 25 leden aan de geslaagde gewestelijke avond in Amster
dam.
27 februari: lezing van Reeuwijk.
6 maart: hr. J. Lempers, leraar MO, hield een "buitengewoon interessante" lezing 
over Abessinië.
13 maart: mr. B.W. Stomps pleitte voor een "Onafhankelijke rechtspraak".
20 maart: ledenvergadering. Inplaats van G.P. de Jager, die bedankt had, werd 
A.F.P. Cassée secretaris. Geluk kritiseerde de rede van Mussert, op 18 maart te 
Haarlem gehouden.
27 maart: hr. H. Lindeman, bestuurder van het NVV hield een "zeer gematigde" 
inleiding over "Het Socialisme". Enorme discussie volgde.
3 april: dr. E. van Raalte, privaatdocent G.U. Amsterdam, sprak over "De huidige 
internationale politieke toestand".
10 april: dr. A.W. Schippers verdedigde het inflatie-standpunt van de VDB in 
"Gulden, goud en toekomst". Enige Haagse VDJO-ers waren aanwezig.
17 april: hr. Reinders, leraar MO, sprak over Oswald Spengler, schrijver van het 
boek "Untergang des Abendlandes".
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24 april', drs. W.A. van der Donk (katholiek) sprak over "De Geest van de Ency
cliek Quadragesimo Anno". Een lezing, waarin de nadruk werd gelegd op wat 
Vrijzinnig-Democraten en Rooms-Katholieken gemeenschappelijk hebben.
28 april: bezoek aan de Flora, in Haarlem, met de afdelingen Haarlem, Den Haag, 
Langedijk en Utrecht. Geen groot succes. Weinig belangstelling uit Haarlem. 
Overstelpende drukte op de Flora op deze zondagmiddag.
8 mei: huishoudelijke vergadering. Geluk sprak over "Het resultaat van de Staten
verkiezingen en de politieke toekomst".
1 juni: feestelijke propaganda-avond. Spreker: mr. B.W. Stomps over "Rechtsstaat 
of Machtsstaat". Optreden van de balletgroep "Tilly Sylon". Daarna dansen tot 2 
uur.
Hemelvaartsdag: wandeltocht in de duinen van Bergen en Schoorl.
25 juni: openlucht-clubavond op de Blinkert bij Kraantje Lek. Besproken werd de 
propaganda voor de landdag.

1935/1936
Aan het begin van het nieuwe verenigingsjaar werd gemeld dat 8 leden hadden 
deelgenomen aan het kamp en dat nog 3 leden daar uitsluitend een weekend heen 
waren geweest. Er waren aan het eind van het verenigingsjaar 1934/1935 nogal 
wat bedankjes binnengekomen, sommige vanwege het bereiken van de maximum
leeftijd andere vanwege verlies aan belangstelling. Maar er hadden zich ook een 
aantal nieuwe leden gemeld. Graag nog meer!
9 oktober: jaarvergadering. Het bestuur werd als volgt samengesteld: voorzitter: 
Geluk; secretaris: D. Heydanus; penningmeester: A. van Eyk; 2e secretaris: mej. 
W. Resoort; leden: J.H. Pfundt en mej. J. Kruyer.
23 oktober: hoofdbestuurslid A.J. Oosterbaan over "De betekenis van Albert 
Schweitzer in onze tijd".
6 november: C.J.E. Dinaux, leraar MO te Haarlem, over "De Volkenbond en het 
Italiaans-Abessynisch conflict".
9 november: schouwburgbezoek. Opgevoerd werd: "1915 Verdun, 1935 ...?" 
17 november: bezoek aan "de gewestelijke" in Alkmaar.
7 december: grote propagandafeestavond. Spreker: dr A.J. van Leusen, arts te 
Velsen, lid van Provinciale Staten van Noord-Holland. Medewerking van de dames 
Nel Keizer en Maartje Bierman en de heren H.G. van der Post en P. Kroon.
17 december: avond gewijd aan de devaluatie. Van de twee voorstanders die 
zouden spreken, nl. dr. M.W. Holtrop uit IJmuiden (economisch gedeelte) en mr. 
L.G. van Dam uit Haarlem (politiek gedeelte), was Holtrop helaas verhinderd. Mr.
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Van Dam nam zijn gedeelte zo goed mogelijk over. De avond werd gehouden in 
café-restaurant Brinkmann op de Grote Markt. Belangstelling was "bevredigend", 
maar had beter kunnen zijn.
1 januari: thé-dansant, van 3-6 ’s middags, eveneens in Brinkmann. Uitnemend 
geslaagd, "maar graag nog wat meer mensen".
22 januari: ledenvergadering. Mej. B. Koom en H.Q. Betlem werden bestuurslid 
inplaats van J.L. Pfundt en A. van Eyk. De voorzitter sprak over "Ontstaan en 
Ontwikkeling van onze democratische staat".
5 februari: de hr. Lempersz over "De dreiging van Japan in Oost-Azië".
Geconstateerd werd weinig activiteit in de afdeling en gebrek aan ledenwinst. Dus 
werd een grote propaganda-actie opgezet met een viertal bijeenkomsten in verschil
lende delen van de stad: 13 februari, mr. L.G. van Dam in Haarlem-Noord over 
"Democratie tegenover nationaal-socialisme"; 25 februari, E. Geerts in Bloemen- 
daal over "De Vrijzinnig-Democratische gedachte"; 12 maart, mr. B.W. Stomps in 
café Van den Heuvel over "Opbouw der internationale rechtsorde" en 22 maart dr. 
Van Leusen en J.C. Deering als sprekers op een filmavond in Brinkmann.
Voor al deze vergaderingen werden de betreffende stadsdelen met een huisbezoek 
aan totaal 600 adressen "bewerkt".
8 april: ir. Z.Y. van der Meer uit Den Haag over "Het Plan van de Arbeid".
15 april: mr. P.J. de Kanter over "De noodzakelijkheid van een internationale 
politie".
22 april: mr. H.O. Drilsma, raadslid in Haarlem, over "Jury-rechtspraak of 
beroeps-rechtspraak".
6 mei: afdelingslid Boone over "In de schaduwen van morgen" van Huizinga. Veel 
belangstelling.
18 mei: Volkenbondsavond, georganiseerd samen met andere Haarlemse jongeren
organisaties. Sprekers o.a.: Geluk en Van Leusen.
27 juni: koperen bruiloft van de afdeling. Deering sprak en bracht gelukwensen 
over van het DB.

1936/1937
16 september: algemene ledenvergadering. Het bestuur werd als volgt samenge
steld: voorzitter: D. Geluk; vice-voorzitter en 2e secretaris: D. Heydanus; secreta
ris: H.Q. Betlem; penningmeester: mej. Bep Koom; 2e penningmeester: mej. Ch. 
van Waard; commissaris: A. Presburg. Het programma voor de rest van september 
en oktober werd meegedeeld.
30 september: mr. L.G. van Dam over "Vragen van deze tijd", waarbij het 
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voornamelijk over devaluatie ging. Veel belangstelling w.o. ook belangstellende 
ouderen. Er werden goede zaken gedaan met de verkoop van geschriften en 
brochures.
3/4 oktober, een flink aantal leden nam deel aan de gewestelijke Assumburg- 
conferentie. Enige nieuwe leden gaven zich op.
6 oktober, ledenvergadering gewijd aan het bespreken van de beschrijvingsbrief 
voor de AV. Leo Wolff sprak daarna over zijn reis naar Kopenhagen en liet 
uitstekende foto’s zien.
17 oktober, grote propagandafeestavond. Dr. van Leusen sprak en spoorde de 
jongeren aan geestelijke barricades op te werpen tegen stromingen van rechts en 
links.
29 oktober-, "Om de gemaakte relaties nauwer aan te binden" sprak Geluk over de 
beginselverklaring van de VDJO. Ledenwinst.
31 oktober/l november-, een tiental leden ging naar de AV. In november verscheen 
het eerste nummer van het eigen afdelingsblad "De Hand aan de Ploeg", mede 
bedoeld voor de propaganda.
12 november-, Jeugd-Wil-Vrede-avond, belegd samen met andere verenigingen.
19 november: Verscheidene leden bezochten de bijeenkomst in Amsterdam, in 
Krasnapolsky, waar W. Verkade sprak over Thorbecke en Geluk over de VDJO.
25 november: mr. L.G. van Dam sprak over het nieuwe werkprogramma van de 
VDB.
6 december: grote Sint-avond in Overveen, met 164 aanwezigen.
12 december: het afdelingslid P.C. Boone sprak over "Burgers in nood" van 
Randwijk. Heel goed.
19 december: een aantal leden nam deel aan de Oostelijke "gewestelijke" in 
Deventer.
29 december: dr. Van Leusen met een boeiende voordracht in de sfeer van 
Kerst en Oudejaar. Vier nieuwe leden in december.
7 februari: huwelijksreceptie Daaf Geluk en Joke Kruyer in hotel Lion d’Or.
11 februari: huwelijk Daaf Geluk en Joke Kruyer.
10 maart: Geluk over "De komende verkiezingen".
22 maart: mr. L.G. van Dam over "Sociale vraagstukken van deze tijd".
9 april: dr. C. van Liere uit Zaltbommel over ”De Duitse Kerkstrijd". Deze avond 
was samen met enige andere jongerenorganisaties georganiseerd.
17/18 april: weekend op de Assumburg.
2 mei: propagandabijeenkomst. Deering sprak en er werden VDJO-films ver
toond.
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13 mei: Geluk over "De Spaanse strijd en democratie".
19 mei: Zijne Excellentie mr. P.J. Oud sprak in het gebouw van de Nederlandse 
Protestantenbond.

1937/1938
29 september: ledenvergadering. Het bestuur werd als volgt samengesteld: voorzit
ter: D.J.A. Geluk; secretaris: H.Q. Betlem; penningmeester: A.H. Presburg; vice- 
voorzitter: D. Heydanus; 2e secretaresse: mej. J. van Waard; leden: mej. B. 
Koom en mej. A. Westerhof.
14 oktober: D. Heydanus over koloniale problemen.
28 oktober: ir. S.A. Posthumus over "Mens en Techniek". Veel belangstelling.
Bij het begin van het nieuwe verenigingsjaar hadden veel leden bedankt of waren 
van de ledenlijst afgevoerd. Redenen daarvoor waren: leeftijd, vertrek, verminder
de belangstelling en wanbetaling. Een aantal nieuwe leden kon echter weer worden 
ingeschreven.
6 november: grote propagandafeestavond in Boekenroode te Heemstede-Aerden- 
hout. Spreker: mr. L.S. Röhmelingh uit Bloemendaal. Verder nog een aantrekke
lijk programma.
11 november: Geluk over "Weerbare democratie". Daarna de kampfilm 1937 en de 
film van de AV.
25 november: de hr. A. Jongbloed, adjunct-directeur van Maatschappelijk Hulpbe
toon, over "Blijvende werkeloosheid". De clubavonden werden nu om de 14 dagen 
gehouden, op donderdag in hotel Lion d’Or.
9 december: mr. L.G. van Dam over "Crisis in conjunctuur. Is een crisis te 
voorkomen?" Men zou proberen met een aantal leden naar de gewestelijke confe
rentie te gaan op 11 en 12 december in Petten.
1 januari 1938: gezellige nieuwjaarsreünie.
6 januari: het afdelingslid mej. S. Jongepier hield een lezing over "Het nieuwe 
Duitse heidendom".
20 januari: mr. A. Prins uit Alkmaar sprak over "Het Joodse Vraagstuk". Was 
uitstekend. Aan zijn betoog werd veel aandacht besteed in de plaatselijke pers.
3 februari: C. de Galan uit Zaandam over "Psychotechniek", 40 aanwezigen.
5 februari: geslaagde propaganda-avond met declamatie van dr. van Leusen, uit 
"Dromend Gebeuren" van H. Roland Holst, zang, dans en kamptoneel o.l.v. Jan 
Haan. Ledenwinst.
17februari: Mr. H.D. Drilsma, gemeenteraadslid uit Haarlem, sprak over "Masa- 
ryk". Zeer goed gedocumenteerd; uitstekend bezette zaal.
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1 maart'. Huishoudelijke Vergadering, gewijd aan een bespreking van het huishou
delijk reglement (ongewijzigd goedgekeurd) en komende bijeenkomsten. Daarna 
sprak Leo Wolff over "Heine, Böme en geschiedkundige analogieën".
15 maart', mevr. F.J. van Gelder-Droste uit Den Haag over "De vrijheid van 
arbeid voor de vrouw". Interessant en actueel!
29 maart: de hr. Sie Jong Djioe, secretaris van de Chung Hwa Hui, sprak over 
"Het Chinees-Japans conflict" voor een stampvolle zaal in het Lido, aan het 
Houtplein. Een uitvoerig debat volgde. Naar aanleiding daarvan kwamen nog vele 
bijzonderheden over China ter sprake. In de pauze werd een collecte gehouden 
voor de slachtoffers van het conflict.
2 april: "gewestelijke" in Alkmaar.
9 april: grote Indië-avond in De Leeuwerik. Sprekers mr. A.M. Joekes over 
"Nederland en Indië" en de hr. J. Tideman, oud-gouvemeur van de Molukken over 
"De omgang van Westerlingen met de Inlandse bevolking". Er was verder Indische 
muziek en dans. 300 personen waren aanwezig. De Haarlemse bladen gaven 
uitvoerige verslagen van deze avond. Ledenwinst.
26 april: mr. G.T.J. de Jongh, oud-kinderrechter te Amsterdam, sprak over 
"Onderrechten en Kinderrechten". Hij sprak amusant en boeiend over aan lager 
wal geraakte jonge mensen en vooral ook over de oorzaken daarvan.
7/8 mei: deelname aan "de gewestelijke” in Castricum.
12 mei: laatste clubavond. Deering sprak over "De werking van het parlementaire 
stelsel".
18 mei: Vredes-avond samen met andere jeugdorganisaties, georganiseerd door het 
comité "Jeugd-Wil-Vrede". Sprekers: mr. B.W. Stomps en drs. G. Nederhorst. 
Daarbij een muzikaal programma.
21/22 mei: deelname aan het weekend voor de. Zuidhollandse afdelingen in Kijk
duin.
28 mei: een avond voor en door leden, in verband met het grote aantal nieuwe 
leden. Men stelde zich aan elkaar voor, "zoals in het kamp". Het VDJO-lied werd 
massaal ingestudeerd. Verder krontjongliedjes en conférence. "De volgende weken 
zullen gebruikt worden voor landdag- en kamppropaganda".

1938/1939
De voorzitter van de afdeling Haarlem bekleedde het presidentschap van het 
voorbereidingscomité Jeugdhulde. Dat comité was gevormd in verband met het 40- 
jarig regeringsjubileum van H.M. Koningin Wilhelmina. De VDJO-afdeling 
Haarlem was aanwezig bij het vreugdevuur op 5 september en eveneens bij het
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défilé op 6 september ’s morgens, met 40 leden en 4 vlaggen. Een nieuwe afde- 
lingsvlag, gemaakt door Bep Koorn, werd bij die gelegenheid ingewijd. De 
afdeling was ook in de Haarlemse deputatie vertegenwoordigd door Arnold 
Presburg.
23 september: jaarvergadering van de afdeling. Twee nieuwe bestuursleden traden 
aan ni. mej. L.G.J. Kersting, secretaresse en de hr. P.F.R. Stol. Voor de viering 
van het eigen afdelingslustrum werd een commissie ingesteld. In verband met het 
landelijke lustrum werd de viering van het Haarlemse lustrum uitgesteld tot 
januari. De afgetreden secretaris H.Q. Betlem werd dank gebracht voor al zijn 
diensten.
12 oktober: ledenvergadering voor bespreking eigen lustrum, behandeling beschrij
vingsbrief en benoeming afgevaardigden naar de AV in Utrecht. Benoeming van 
een commissie voor het organiseren van excursies.
19 oktober: enkele leden, "veel te weinig", waren aanwezig op de vergadering van 
het Jeugd-Wil-Vrede-comité, waar Jan Muusses iets vertelde over het Wereld- 
jeugdcongres in New York.
22 oktober: herdenking van het eigen lustrum, in intieme kring tijdens een gezelli
ge avond door de leden zelf verzorgd. Leden- en donateurwinst.
27 oktober: mr. L.G. van Dam over "Middenstandsproblemen".
5/6 november: met een flink aantal leden en belangstellenden naar het lustrum en 
de AV in Utrecht geweest. Het was "geweldig".
10 november: ir. S.A. Posthumus over "Jeugdwerkloosheid". De bijeenkomsten 
zullen voortaan op donderdag, lx in de 14 dagen, worden gehouden in Lido.
24 november: Deering over "125 jaar herwonnen onafhankelijkheid (1813-1938)". 
Hij werd nog hartelijk gelukgewenst met zijn benoeming tot HB-lid van de VDB. 
De avond werd besloten met "een spelletje sjoelbak en pingpong".
3 december: "Compliment aan onze leden, met Geluk aan het hoofd, voor de 
voorbereiding van en deelname aan de nationale collecte op 3 december".
4 december: fiets- en wandeltocht naar het Teylingerbos.
8 december: dr. C.J. de Liefde uit Utrecht over "Het gelijk van de tegenstander". 
Bespreking van de soms wel gegronde kritiek van tegenstanders van de democratie. 
Daarna pingpong en sjoelbakken. Aardige ledenwinst in de eerste week van 
december.
De op 10 december vastgestelde voetbalwedstrijd tegen de Zandvoortse politie 
moest helaas worden uitgesteld. Daarvoor in de plaats kwam een voetbalwedstrijd 
op 24 december tegen een Amsterdams VDJO-elftal.
11 december: Sint-avond in "Rusthoek" in Bloemendaal, met als hoogtepunt het 
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bezoek van Sint met een kerncollectie zeep en sigaretten. Het zangkoortje bracht 
enige bekende Sint-liedjes. De stoelendans was een groot succes.
Een studiekring zal worden opgericht, die in januari ’39 zal beginnen. Verschil
lende actuele problemen zullen worden behandeld. De leiding zal berusten bij mr. 
L.G. van Dam.
22 december. Raden Soenito uit Leiden sprak over "De ontwikkeling van het 
Indische land en de Indische volkeren". Het onderwerp werd eerder aangekondigd 
als "De mogelijkheid van ontwikkeling der Indische bevolking tot staatkundige 
onafhankelijkheid". Daarna uitvoering van Javaanse dansen. Veel belangstelling 
van leden en niet-leden, ondanks het slechte weer.
De voetbalwedstrijd op 24 december ging niet door vanwege de strenge vorst.
1 januari 1939: een flinke wandeling en thee met de leden van de afdeling Amster
dam.
5 januari', dr. Van Leusen over "Is bewapening wel te combineren met wil tot 
vrede"?
6 januari: eerste bijeenkomst van de studiekring. In totaal zullen 6 avonden worden 
gehouden.
De feestavond ter ere van het eigen lustrum werd verschoven van 14 januari naar
18 maart. In de eerste week van januari waren de repetities begonnen van de revue 
voor de lustrumfeestavond. Deskundige leiding van mej. N. van Batenburg voor de 
dansen en de hr. F. Hesmerg voor de toneelschetsen. Gezocht: een uitstekende 
conférencier.
9 en 16 januari'. 2 praatavonden, belegd door het comité Jeugd-Wil-Vrede, voor de 
besturen van de aangesloten verenigingen. Van ieder bestuur moest 1 lid vertellen 
hoe zijn of haar bestuur het vredesvraagstuk zag en het vredeswerk behartigde. De 
VDJO-afdeling Haarlem nam hieraan actief deel..
19 januari: Thuur Theunissen, voorzitter afdeling Amsterdam over "Journalistiek". 
Zeer veel belangstelling.
26 januari: Ie lezing studiekring. Spreker: Jan Pruschen over "De oorzaken der 
werkloosheid; het crisis- en conjunctuurverschijnsel".
28 januari: bezoek aan het krantenbedrijf van "De Telegraaf" in Amsterdam, voor 
liefhebbers. Dat bleken er zeer veel te zijn. Daarna een bezoek aan Carré.
2 februari: mr. B.W. Stomps over "Het vreemdelingen vraagstuk", "Dat de laatste 
tijd in het brandpunt der belangstelling staat", zo werd eraan toegevoegd.
9 februari: bijeenkomst studiekring ten huize van de vice-voorzitter Ru Stol. W. 
Blazer, afdelingslid, over "Breideling van het kapitalisme en het ordenings-vraag- 
stuk". "Het is onmogelijk nog meer deelnemers in de studiekring op te nemen".
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de VDJO-band uit Den Helder, "the Masterkeys", o.l.v. Louis van Loo in volle 
actie

Bron:
Jongeren en Democratie, 
november 1938, 
jrg. 13, no. 18
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12 februari', gezamenlijke wandeling. Nog enkele leden nodig om de 100 te 
bereiken!
11 februari: bezoek aan de afdeling Velsen. Die afdeling bestond één jaar.
14 februari: hr. Jongbloed over "Praktijk der steunverlening".
24 februari: bijeenkomst van de studiekring ten huize van het afdelingslid Joop 
Voogd. Die sprak over "Inkomensverdeling, Roosevelt’s New Deal en het platte- 
landvraagstuk".
25 februari: voetbalwedstrijd van de Haarlemse VDJO tegen een elftal van de 
Amsterdamse juristen. Stromende regen. Haarlem won met 3-2. Revanche op 25 
maart in Amsterdam.
2 maart: mevr. Polak-Rozenberg uit Amsterdam over "Kameraadschap tussen man 
en vrouw". Levendige belangstelling bij de toehoorders.
9 maart: bijeenkomst studieclub ten huize van mej. Ch. van Waard. Spreker: Ru 
Stol over "Conjunctuurpolitiek, het plan Westhoff en het Plan van de Arbeid".
18 maart: viering 3e lustrum afdeling Haarlem, in de grote zaal van hotel De 
Leeuwerik. Stampvol. Ook veel leden uit naburige steden. De Helderse leden-band 
"The Masterkeys" opende. Daarna zong iedereen het VDJO-bondslied. Rede van 
mr. P.J. Oud, burgemeester van Rotterdam over "Individu en Gemeenschap". 
Klokkendans "beschaafd en artistiek" uitgevoerd door twee vrouwelijke leden. 
Mevr. H.G.C. Janssen-Klenke declameerde .enige strofen uit het Wilhelmus, enige 
reien uit Vondels "Lucifer" en van Greshoff "Een strijdbaar man". Hierna volgde 
een show van de "Masterkeys". In de pauze kon men het afdelingsbestuur compli
menteren. Na de pauze boden de leden een stencilmachine aan. Jan Haan, landelijk 
vice-voorzitter, complimenteerde de Haarlemse voorzitter en zijn medebestuursle
den namens "het hoofdbestuur zonder voorzitter". Hierop volgde '”n Parlementszit- 
ting bij de Batavieren", door J.F.H. Pruschen jr. "Geestig en politiek heerlijk 
scherp en sarcastisch". Daarna weer declamatie van mevr. Janssen-Klenke uit L. 
Huizinga’s "Gestroomlijnde wereld". Vervolgens het toneelstuk "Vraag en aanbod" 
door leden. Tot slot een geanimeerd bal tot 4 uur ’s nachts.
5 april: F.J.F. van Hasselt, oud-zendeling in Nieuw-Guinea, sprak over dit 
gebiedsdeel, zijn bevolking en mogelijkheden.
8/9 april: het volledige bestuur van de afdeling en enige leden namen deel aan de 
"bij uitstek geslaagde" PACO in Elspeet. Een andere groep leden maakte 2e 
Paasdag een fietstocht naar het Teylingerbos.
16 april: bezoek aan het crematorium Westerveld. "Inderdaad wel een bezoek 
waard".
19 april: J.J. Feringa, inspecteur L.O. te Alkmaar, sprak over "Democratie en
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Onderwijs". Daarna was men nog geruime tijd bijeen om te luisteren naar de 
uitslagen van de verkiezingen, die voor de VDB een gunstig verloop hadden.
5 mei: J.L. Lempersz, leraar MO aardrijkskunde, sprak over: "Verhoudingen op 
de Balkan", historisch en geografisch gezien.
17 mei: gezamenlijke avond met 12 andere jeugdorganisaties ter gelegenheid van 
Volkenbondsdag (Goodwill-day), in de grote zaal van "De Leeuwerik". Sprekers: 
dr. H.K. Brugmans en dr. G.H. Moll van Charante over "De internationale 
rechtsorde", een en ander afgewisseld met declamatie en muziek.
20 mei: deelname aan "de gewestelijke" in Zaandam.
31 mei: laatste clubavond. B.J. Alberts, secretaris van de Vereniging voor Lucht
bescherming, sprak over luchtbescherming. Daarna hersengymnastiek.
3 juni: propagandafeestavond. Geluk hield een propagandarede. Daarna declamatie, 
dans, vertoning van landdag- en kampfilms. Gezellig bal tot besluit.
18 juni: met twee volle bussen naar de landdag op Birkhoven. Aldaar groot "en 
verdiend" succes voor de Haarlemse Batavieren-opvoering. "Buitengewoon ge
slaagde dag".
2 juli: excursie naar de AVRO. Daarna naar Loosdrecht.
8 juli: nog een extra onderlinge kennismakingsbijeenkomst vanwege de vele nieuwe 
leden.

September 1939: mobilisatie

1939/1940
19 oktober: openbare vergadering van de afdeling Haarlem. Spreker: mr. L.G. van 
Dam over "Reclame en propaganda". Na de pauze ledenvergadering: bespreking 
beschrijvingsbrief en aanwijzing van 6 afgevaardigden. Reis Haarlem-Oldebroek 
zal gemaakt worden per autobus. Kosten ƒ 1,50 p.p.
Het bestuur werd als volgt samengesteld: P.F.R. Stol, voorzitter; mej. H.G.J. 
Kesting, secretaresse; H.D. Hessel, penningmeester; leden: mej. E. Hoorn, mej.
N. Lubbers, J.J. Voogd en H. Boon.
In de maand november werd een EHBO-cursus georganiseerd in het kader van de 
Gemeentelijke Luchtbeschermingsdienst. Deelname was kosteloos.
2 november: Geluk sprak over doel en streven van de VDJO, inplaats van Goos 
van ’t Huil, die "om dienst-redenen" verhinderd was.
16 november: mr. R. van den Bergh uit Amsterdam over "Rusland rukt op naar 
het westen" .
19 november: bezoek aan de Haarlemse brandweerkazerne.
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30 november, gezelligheidsavond met sprekerswedstrijd, sjoelbakken, pingpong etc. 
9 december: gezellige, drukbezochte avond, waarop in de eigen afdeling afscheid 
werd genomen van Geluk.
14 december: de hr. I. Cransberg, secretaris van de Kamer van Koophandel in 
Rotterdam, sprak over "De factoren die de welvaart der inheemse bevolking van 
Nederlandsch-Indië begrenzen en bepalen".
2e Kerstdag: wandeling door de duinen naar Zandvoort.
1 januari 1940: goed geslaagde thé-dansant in het Lido.
4 januari: 2 eigen leden hielden voordrachten nl. Henk Boon over Ahasverus en 
Wim Blazer over Zweden.
16 januari: de hr. M. Lürsen sprak over "De ontwikkeling van de vioolsonate". 
Met een vriend speelde hij 3 sonates voor viool en piano van Händel, Mozart en 
Grieg. Vanwege de felle kou waren er helaas maar weinig leden.
I februari: de hr. Fiddelaar sprak over Venezuela, hij had daar gewoond.
8 februari: eerste bijeenkomst van de studiekring ten huize van de secretaresse. 
Spreker: Joop Voogd over "De inrichting van de Nederlandse Staat".
16 februari: mej. mr. N.S. (Corry) Tendeloo uit Amsterdam over "De vrouw, de 
maatschappij en de wet".
17 februari: 10 Haarlemmers bezochten "de gewestelijke" in Hoorn.
22 februari: bijeenkomst studiekring. Henk Boon sprak over "De grondslagen en 
beginselen van enkele politieke partijen en in ’t bijzonder van de VDB".
29 februari: "uitzonderings-clubavond" op "schrikkeldag”, voor 100% gewijd aan 
gezelligheid, pingpong, hersengymnastiek, zang, muziek en dans. Veel succes voor 
het pasopgerichte VDJO-ensemble "The Lonely Mountaineers".
9 maart: een groepje leden ging naar de studieconferentie in Castricum.
14 maart: D. Roemers, voorzitter van de S.D.S.V., over "Het hedendaags socia
lisme".
23124125 maart: een groot aantal leden nam deel aan de "zo uitstekend geslaagde 
PACO te Bentveld".
4 april: W.F. Jansen, leider van het Bureau voor Beroepskeuze te Haarlem, sprak 
over zijn werk. Daarbij vertoonde hij interessante lichtbeelden op het gebied van 
de psychotechniek.
De studiekring hield een 4e bijeenkomst waar mej. A.M.J. Taselaar sprak over 
"Onderwijspolitiek".
II april: vijfde en laatste bijeenkomst van de studiekring ten huize van mej. Mul
der. Spreekster: mej. E. Verdoom over "Koloniale Politiek".
13 april: excursie naar het museum Van Looy.
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Mei 1940: bezetting

1940/1941
19 oktober: ledenvergadering in hotel-restaurant Lido. Aanvang: 2.30 pm. Aan de 
orde kwamen: notulen, jaarverslagen, bestuursverkiezingen en bespreking van het 
winterprogramma.
11 december: muziekavond. De hr. Karei de Jong sprak over "De ontwikkeling 
van de sonate tot Beethoven". Prachtige avond bij hem thuis. Genoten van het spel 
van de hr. de Jong.
14 december: schouwburgbezoek met ongeveer 25 leden.
1 januari 1941: gezellige reünie met heel goede opkomst.
8 januari: muziekavond, wederom bij de hr. de Jong thuis. Dit keer sprak hij over 
Beethoven.
19 januari: naar de schouwburg met 43 leden.
9 februari: wandeling richting Santpoort.
22 februari: instuifavond voor alle leden met pingpong, sjoelen, bridge en dansen. 
30 maart: wandeling langs het Visserspad door de duinen naar Santpoort.
In de maand april werd een cyclus van 4 Beethovenconcerten gegeven door de 
Haarlemse Orkestvereniging. Leden van de VDJO kregen hiervoor een belangrijke 
reductie.
18 april: de hr. Marinus uit Amsterdam sprak voor de Litteraire Club "Haarlem" 
over deze Beethovencyclus. VDJO ers waren welkom en hadden vrij toegang.
24 april: fietstocht naar Castricum met wandeling aldaar.
4 mei: bloembollentocht.
19 mei: toneelvereniging "Jacob van Lennep" voerde "De Privé-secretaresse" op in 
de Stadsschouwburg. VDJO-ers hadden voor de speciale prijs van 40 cent toegang 
tot alle rangen.

Juni 1941: VDJO verboden

13.2. De afdeling Hengelo

De afdeling Hengelo werd opgericht in april 1934. Het was één van de vele 
afdelingen die in dat voorjaar van de grond kwamen door de gezamenlijke inspan
ning van Geluk en Deering, gesteund door de toenmalige secretaris Ben Levits. 
Het eerste afdelingsbericht in J en D van juni 1934, maakt melding van een 
Huishoudelijke Vergadering in Hengelo in mei.
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18 mei 1934: Huishoudelijke Vergadering. De voorlopige voorzitter, de hr. J.J. 
Eshuis, trad af wegens drukke bezigheden. Het definitieve bestuur werd vastge
steld: voorzitter: W.L. de Vries; secretaris: J.A. Haan; penningmeesteresse: mej. 
J.H. Krabbenbos. Huishoudelijk reglement, contributies en abonnement op het 
orgaan werden vastgesteld. Deelname aan de landdag werd besproken en de 
organisatie daarvoor werd ter hand genomen. De Volkenbondsdag werd door de 
voorzitter herdacht.

1934/1935
27 september: hoewel de afdeling nog maar 5 maanden bestond, waren er toch 
verslagen van de secretaresse en de penningmeesteresse. Die kwamen aan de orde. 
De zgn. beschrijvingsbrief werd behandeld en het winterprogramma besproken. De 
hr. Pino Post, voorzitter van de VDB-afdeling Hengelo en adviseur van de VDJO- 
afdeling Hengelo, had zich bereid verklaard op een avond te spreken over "De 
Vrijzinnig-Democratische Gedachte". De hr. M. Koning, plaatselijk leider van de 
NSB had de uitnodiging aangenomen om een avond te spreken en te debatteren met 
de afdeling. En tenslotte had de hr. W.A.F. Rijpma, leraar geschiedenis aan de 
HBS, zich bereid verklaard enige avonden te spreken over "Algemene Wereldpo
litiek".
8 november: helaas moest door verschillende oorzaken deze avond, met als spreker 
de hr. Pino Post, worden uitgesteld.
29 november: de afdelingsvoorzitter sprak kort over ontstaan en streven van de 
VDJO. Daarna gaf de hr. Rijpma een duidelijk overzicht van "Het ontstaan van het 
Partijwezen in Nederland". Zeer goed.
14 januari 1935: Huishoudelijke Vergadering in café-restaurant Luyerink om de 
werkzaamheden voor de januari-propaganda-actie te verdelen. De aanwezige leden 
kochten een aantal januarinummers van J en D om die aan de man te brengen. Na 
de pauze sprak de hr. P.G.J. Pino Post over "Ons Beginsel", een betoog waarin de 
beginselverklaring van de VDB onder de loep werd gehouden. Het tweede deel van 
deze causerie, over het werkprogramma van de VDB, zou op een volgende avond 
worden gehouden.
28 januari: bespreking van de resultaten van de januari-actie ten huize van het 
afdelingslid mej. N. Hurenkamp. Deze waren "bevredigend". Twee nieuwe leden 
werden geboekt en het plaatsen van abonnementen ging vlot. Enkele leden gingen 
in op een uitnodiging van de VDB tot het bij wonen van een lezing van ir. Letten 
op een VDB-vergadering over "Hoe en waarom de steun aan de landbouw".
21 februari: bijeenkomst ten huize van de familie Krabbenbos. Goed bezocht en
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zeer geanimeerd. Pino Post sprak over het werkprogramma van de VDB, waarop 
een levendige discussie volgde vanuit gemakkelijke fauteuils bij een knappend 
haardvuur!
7 maart'. Pino Post sprak ten derde male, men was immers nog niet uitgepraat, 
over beginsel en werkprogramma van de VDB.
22 maart: in de bovenzaal van restaurant Luyerink sprak de hr. J.G. Kuyer over 
"Onderwijs-Pacificatie". Veel belangstelling.
13 april: eerste "gewestelijke" voor de Oostelijke afdelingen in Hengelo ter ere van 
het 1-jarig bestaan van de afdeling. Na excursies ’s middags en een gezamenlijke 
broodmaaltijd was er ’s avonds een grote propagandafeestavond in de versierde 
foyer van het Concertgebouw. Het bezoek overtrof alle verwachtingen. Sprekers: 
afdelingsvoorzitter Wim de Vries over "Wie zijn wij, vanwaar komen wij, waar
heen gaan wij" en Deering over "De onafhankelijkheid van Volk en Vaderland". 
Voor de laatste met zijn rede begon, reikte hij de afdeling Hengelo een voorzit
tershamer uit als prijs voor de best gevoerde januari-actie. Vertoning van de film 
VDJO-flitsen tot slot bal met attracties in hotel Eulderink, onder leiding van Haan. 
17 mei: propagandabijeenkomst te Delden. Sprekers: Jan Haan over "Wat wil de 
VDJO" en J.G. Kuypers over "Onderwijs-Pacificatie". De avond werd flink 
bezocht. "Nog wat huisbezoek en dan komt er wel een afdeling".
23 juni: fietstocht naar Markelo en omgeving. Verder druk met de landdag.

1935/1936
28 september: met een volle bus naar de propaganda-avond van de nieuwe afdeling 
Almelo.
11 oktober: lezing door mr. Y. Kranenburg uit Almelo over "Vrijzinnige-Demo- 
cratie in verband met Frans en Zwitsers Radicalisme".
19 oktober: algemene ledenvergadering. Samenstelling bestuur als volgt: voorzitter: 
W.L. de Vries; Ie secretaris: J.A. Haan; 2e secretaris: H.H. Bruyns; penning- 
meesteresse: mej. J.G. Krabbenbos; algemeen adjunct: mej. G. Paskamp. De 
beschrijvingsbrief werd behandeld.
25 oktober: mr. Y. Kranenburg over "Vrijzinnig-Democratische beginselen en de 
Jeugdwerkloosheid". Veel leden waren verhinderd omdat er de volgende dag een 
AV was in Arnhem.
26/27 oktober: AV in Arnhem. Gezien als groot succes door de aanwezigen uit 
Hengelo.
76 november: meegewerkt aan de propaganda-avond in Enschede. Dr. H.A. Zwij- 
nenberg hield een boeiende rede over "Wij en de Volkenbond". Daarna sprak Jan 
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Haan over "De VDJO voor de jongeren". Een groot aantal leden uit Hengelo was 
aanwezig.
13 december, de hr. S.J.S. Pons, secretaris van de afdeling Hengelo van de 
Internationale Vereniging Bellatny, sprak over Bellamy. Grote belangstelling, met 
serieuze gedachtenwisseling.
7 januari 1936'. M. de Jonge, leraar aan de HBS, sprak over "Het plan van de 
Arbeid". Groot succes.
"Gezamenlijk hielpen wij de afdeling Enschede oprichten. Alle hens aan dek voor 
de gewestelijke bijeenkomst op 8 februari. Het gaat uitstekend in Twente".
8 februari', gewestelijke landdag in Hengelo (zie ook hoofdstuk XII). ’s Middags 
excursie, ’s avonds propagandafeestavond. Zeer veel belangstelling. Geconstateerd 
werd een duidelijke, snelle groei van de VDJO in vergelijk met het jaar daarvoor. 
Sprekers op die avond waren: Wim de Vries, over "Het nut van de VDJO voor de 
jongeren", de hr. J.M. Rudelsheim uit Zwolle over "Onze internationale taak" en 
Deering over "Onze nationale taak". Deering kreeg een ovatie! De pers was 
opgetogen over beide speeches en gaf uitvoerige verslagen. Jan Haan sprak nog 
over politieke oriëntering en de VDJO. Al in de pauze kon ledenwinst worden ge
boekt. Na de pauze schitterende lantarenplaatjes met commentaar van Jan Haan 
over landdag en kamp. Tot slot bal met attracties.
27 februari: naar aanleiding van het bezoek van Mussert aan Hengelo, sprak de hr. 
J.G. Kuypers in de bovenzaal van hotel Luyerink over "De rede van de hr. 
Mussert onder de loep", een weerlegging van de onredelijke kritiek van de NSB.
14 maart: met een volle bus naar de feestavond van de afdelingen Almelo van 
VDB en VDJO.
26 maart: de hr. Rijpma over "Oostenrijk en Europa".
4 april: samen met Almelo werd een excursie gemaakt naar Winterswijk om mee 
te werken aan het oprichten van een VDJO-afdeling aldaar.
24 mei: alle Oostelijke afdelingen zouden per fiets in Lochem bijeenkomen. Door 
het "hondeweer" ging de fietstocht niet door. Enkele leden gingen per trein en 
troffen in Lochem leden van de afdelingen Winterswijk en Doetinchem aan. Men 
amuseerde zich verder best. Gera Paskamp won een thermosfles bij de sprekers- 
wedstrijd. Jan Haan deed een goed woord voor landdag en kamp. Er kwamen ook 
contacten tot stand in Lochem.
27 juni: de afdeling trok opnieuw naar Lochem. Dit keer op een stralende dag. 
Alle afdelingen waren present. Er werd eerst gezwommen in het natuurbad, omdat 
het te warm was voor een wandeling. Daarna openluchtbijeenkomst in de tuin van 
Hotel de Luchte. Jan Haan sprak over de propaganda voor de landdag en hoe die
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te voeren. J. Veldhuis, voorzitter van de afdeling Almelo, kwam daarna aan de 
beurt voor de sprekerswedstrijd. Han Harmsen sprak vervolgens over "De Land- 
bouwmaatregelen". De hr. Van Krimpen, landbouwspecialist, die ook aanwezig 
was, voegde hier nog wat aan toe. Jan Haan reikte tenslotte de prijzen uit en deed 
goede zaken met brochure nr. 7.

1936/1937
Verschillende leden bezochten de uitstekend geslaagde kampen.
12 september, met 2 vaandels werd deelgenomen aan het vlaggendefilé ter ere van 
de verloving van Prinses Juliana en Prins Bernhard.
10 oktober: zeer geslaagde propagandafeestavond in het Amstel Hotel. De afdelin
gen Almelo en Winterswijk waren ook aanwezig. Han Harmsen uit Doetinchem 
besprak "in een gloedvolle rede" de VD-beginselen. Gera Paskamp oogstte veel 
succes met haar rede over "Het dragen van uniform". Jan Haan sprak na de pauze 
over "Nationalisme en Internationale Samenwerking". "De renbaan bracht sensatie 
en het bal was een gezellig slot".
31 oktober/1 november: AV in Blaricum, waarvoor zich 7 deelnemers uit Hengelo 
hadden opgegeven.
11 november: J.G. Kuypers over "Financiële verhouding tussen Rijk en Gemeen
te". "Jammer dat lang niet alle leden er waren". De plaatselijke pers nam uitvoe
rige verslagen op.
28 november: zes leden bezochten de propagandafeestavond in Doetinchem. In 
december en januari werd flink actie gevoerd om nieuwe leden en abonnementen te 
winnen.
9 december: oliebollen-avond in Hotel Luyerink. Zeer geslaagd. Wim de Vries las 
van Stijn Streuvels voor het kerstverhaal "Joel". Daarna kwam Sint met vele pakjes 
en vermaningen. De avond werd verder gevuld met kamp voordrachten.
19 december: een bus met afdelingsleden reed naar de feestelijke en zeer geslaagde 
"gewestelijke" in Deventer. Ledenwinst. Hopelijk het begin van nieuwe groei na 
een tijdelijke stilstand.
13 januari 1937: Jan Haan in hotel Luyerink over "Lafayette, de ruiter op de 
regenboog".
16 januari: men bezocht de propagandafeestavond in Almelo.
27 januari: de hr. Bonke uit Almelo over "Gehoorzaamheid aan de Wetten des 
Lands",
24 februari: de hr. F. van Beek, raadslid uit Hengelo, over "Democratische 
loonpolitiek".
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Bezoekt het CAFé-RESTAURANT
' PAUL KRUGER — HEERENVEEN
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Bron:
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13 maart: gezamenlijke feestavond van VDB, VDVC en VDJO. Zeer geslaagd. De 
afdeling Almelo was ook aanwezig. De avond werd geopend door de heer Stok- 
king, secretaris van de VDB. Mr. Joekes voerde het woord. De VDJO afdeling 
Hengelo voerde, met veel succes, een revue op genaamd "Kamp-kuren". Tot slot 
bal.
23 maart: naar Almelo waar minister Oud sprak.
7 april: de hr. A. Overduin, voorzitter van de AMTO te Enschede, sprak over 
"Middenstandsproblemen". Heldere, leerzame rede, helaas weinig leden aanwezig. 
Wim de Vries, voorzitter, vertrok plotseling naar Amersfoort. Hem werd heel veel 
dank gebracht voor zijn "pioniersarbeid". Het bestuur werd nu als volgt samen
gesteld: voorzitter: J.A. Haan; secretaresse: mej. C. van Os; 2e secretaresse: Gera 
Paskamp (Delden); penningmeester: H. Stokking.

1937/1938
Afdelingsleden genoten van het kamp in Haaksbergen en deden er nieuwe krachten 
op.
22 september: jaarvergadering, waarvoor veel belangstelling was. Het bestuur werd 
gewijzigd: voorzitter: H. Stokking; secretaris: J.A. Haan; 2e secretaresse: mej. G. 
Paskamp; penningmeesteresse: mej. D. Kimmels.
Het uitgewerkte winterprogramma werd vastgesteld. Het werd gedrukt en via het 
CS toegezonden aan alle afdelingen.
6 oktober: de hr. F. van Beek, raadslid in Hengelo, sprak over "Produktie en 
verdeling". Boeiend, met flink debat na.
20 oktober: lezing en film over zweefvliegen door de hr. Sachs.
In het eerste novembernummer van J en D werd meegedeeld dat het in Hengelo 
goed ging. Het programmaboekje was ingeslagen. Verschillende nieuwe leden 
hadden zich gemeld.
9 november: bijeenkomst om de feestavond van 20 november voor te bereiden.
13 november: "tegenbezoek" aan de Twentse Zweefvliegclub, waar o.a. de "KLM- 
vogel" F36, bezichtigd mocht worden. Daarna gaf de hr. Sachs met enige leden 
van de zweefvliegclub een demonstratie met verschillende toestellen. "Geweldig". 
Als dank werd hem een VDJO-kalender aangeboden, die zeer in de smaak viel.
20 november: propagandafeestavond in Hotel Eulderink. Opening door de afde
lingsvoorzitter Henk Stokking. Deering belichtte "op gloedvolle wijze" de idealen 
van Vrijheid, Gerechtigheid en Naastenliefde en gaf aan wat de taak van de VDJO- 
ers was in vergelijking met andere jeugdorganisaties. Films werden vertoond over 
het kamp, de landdag 1936 en de AV. Er was een grabbelton, taart (cadeau gekre- 
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gen) en tot slot een "knal-bal".
14 december, de hr. C. van Liere uit Zaltbommel over "De Duitse kerkstrijd". 
Ook andere verenigingen waren voor deze lezing uitgenodigd. Indrukwekkend 
betoog. Talrijk gehoor. Veel belangstelling van de kant van de pers.
22 december. Jan Haan sprak over de opera Faust en liet grammofoonplaten horen. 
In de pauze waren er oliebollen. Het zaaltje was door de dames in kerststijl 
versierd.
12 januari 1938: het afdelingslid mr. M. Cohen sprak over "Nieuwe aspecten van 
het koloniale vraagstuk".
De afdeling kreeg een compliment van de pers over de minitieuze afwerking van 
het programma. Geen enkele andere vereniging was dat nog gelukt.
12 februari: deelname aan de uitstekend geslaagde en keurig verzorgde "geweste
lijke" in Almelo.
4 maart: in verband met het bezoek van mr. P.J. Oud aan Hengelo werd de lezing 
van de hr. W.A.F.H. Rijpma uitgesteld.
In J en D van april I werd meegedeeld dat door onvoorziene omstandigheden 
afgeweken moest worden van het programma.
15 maart werd in verband daarmee een Huishoudelijke Vergadering belegd. Gera 
Paskamp stond haar functie van 2e secretaresse af aan Jo te Kortschot. Gera werd 
bedankt voor alles wat ze drie jaar lang voor de afdeling had gedaan.
27 april: avond van leden voor leden. Uitstekend bezocht. Zij die naar de PACO 
waren geweest brachten verslag uit.
7/8 mei: weekendconferentie over onderwijs in Lochem. Een flink aantal leden 
nam hieraan deel.
Op hemelvaartsdag stond het traditionele dauwtrappen op het programma.
26 juni: met 2 bussen ging men naar de landdag. Op de terugtocht werd nog van 
alles gedaan. De Juliana-toren werd bestormd. "Motorbootjes, racewagens". 
Tenslotte dansen in Negro in Zutphen. Ledenwinst!

1938/1939
29 augustus luidde de afdeling het nieuwe seizoen in. In de delegatie van de 
Jeugdhulde 1938 kreeg de VDJO ook een plaats. De afdeling maakte er met 
enthousiasme gebruik van. Ook in het Hengelose défilé liep men mee. Het pro
gramma 1938-1939 werd vastgesteld. Besloten werd het te laten drukken. In de 
zomer kreeg de afdeling er 6 nieuwe leden bij, waaronder 2 uit een ander afdeling 
nl. Klaas Hylkema, die in Hengelo praktische kennis ging opdoen en Herman 
Bruyns, die terug kwam naar zijn geboorteplaats.
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21 september. Algemene Vergadering. Het verslag van de secretaris was zeer 
optimistisch en de penningmeester kon melding maken van een ten dele gevulde 
kas. Het nieuwe bestuur werd samengesteld: waarnemend voorzitter: Jan Haan; 
secretaris: Ger Ruiterwijk; penningmeester: Herman Bruyns; 2e secretaresse: Jote 
Kortschot; algemeen adjunct: Henke Smeent. Dank werd gebracht aan Dini Kim- 
mels, die het bestuur verliet.
5 oktober-, W.A.F. Rijpsma over "Geschiedenis der democratie". Verder was men 
druk aan het werk voor het landelijke lustrum. Een "lustrumriks" werd overge
maakt naar het Centraal Secretariaat.
17 oktober. Huishoudelijke Vergadering ter bespreking van het lustrum, annex 
pingpong-trainingsavond. De beschrijvingsbrief werd uitvoerig besproken. Er werd 
een flinke actie opgezet om lustrumgangers te werven.
23 oktober: excursie naar Rijksmuseum Twente te Enschede. Goede opkomst. In 
de maand oktober steeg het ledenaantal.
30 oktober: wandeling door het Deldener bos.
5 november, met 2 bussen ging men naar het lustrum en de AV in Utrecht. Ieder
een was vol lof over het gebodene en de organisatie.
21 november: J. Ganzenbrink over "De Jeugdherbergen in Nederland", geïllus
treerd met films.
14 december: gecombineerde Sint-Nicolaas-Kerstavond in de feestelijk versierde 
zaal van Hotel Luyerink. Een kerstverhaal werd voorgedragen. Daarna nog enkele 
minder ernstige voordrachten. Afscheid van mevrouw Leni Bakker-Haan, vanwege 
haar vertrek naar Indië, met een traktatie harerzijds. Intocht van Sint Nicolaas en 
uitdeling van geschenken. Daarna gezellig samenzijn met oliebollen.
7 januari 1939: per bus ging men naar de zeer geslaagde propaganda-avond van 
Doetinchem.
18 januari: Huishoudelijke Vergadering ter bespreking van de viering van het 
eigen lustrum op 18 maart.
25 januari: Huishoudelijke Vergadering ter bespreking van het verdere program
ma. Jan Haan besprak voor de nieuwe leden de beginselverklaring.
7 februari: Jan Haan hield een inleiding over "Sprekerskunst".
20 februari: het op 7 februari geleerde werd in praktijk gebracht door enige leden. 
L.A. Versteeg sprak over "De democratie in de oudheid, meer in het bijzonder het 
leven in het oude Athene", J. Kimmels over "De landbouw en meer in het bijzon
der de verschillen van levenswijze van de bevolking van Platteland en Gemeente" 
en G. Uiterwijk over "De mogelijkheden om onder dienst door vrijwillig onderwijs 
de Dienstplichtige verder algemeen te ontwikkelen".
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11 maart', lustrumfeestavond in hotel Eulderink. Goede opkomst, ook uit andere 
afdelingen. De feestrede van Han Harmsen sloeg zeer in. Híj complimenteerde ook 
de afdeling namens het HB. De heer Pino Post deed datzelfde namens de afdeling 
Deventer. Na de pauze werden films vertoond over de kampen en de Friese 
landdag, gemaakt door de hr. Heymans uit Sneek. Tot slot bal. Ledenwinst.
25 maart', enige leden bezochten de propaganda-avond van de afdeling Almelo.
27 maart', het afdelingslid mr. Max Cohen sprak over "De Nederlandse Grond
wet".
1 april: met een bus ging men naar "de gewestelijke" in Deventer.
8/9/10 april: 4 leden bezochten de PACO in Elspeet.
De slotvergadering in Hotel Luyerink was een groot succes. De hr. F. van Deinum 
uit Enschede droeg stukjes voor uit "De gestroomlijnde wereld" van Leonard 
Huizinga en gedichten van Anthonie Donker, Jan Greshof e.a.
Hemelvaartsdag: bezoek aan de goed geslaagde Oostelijke Landdag in Lochem.
2 juni: avond-excursie naar de Hengelose Courant en haar nieuwe drukkerij. 
Daarna werd begonnen met de landdagpropaganda.

September 1939: mobilisatie

1939/1940
27 september: jaarvergadering. Jan Haan wees in zijn openingswoord op de 
noodzakelijkheid om juist onder moeilijke omstandigheden het werk van de VDJO 
te blijven voortzetten. Het jaarverslag van de secretaris was opgewekt. Uit het 
financieel verslag bleek een voordelig saldo. Het bestuur werd als volgt samenge
steld: voorzitter: Jan Haan; secretaris: Jan Bleumink; penningmeester: Herman 
Bruyns; 2e secretaresse: Jote Kortschot; algemeen adjunct: Berendien Been. Een 
voorlopig programma werd opgesteld: 18 oktober bijeenkomst met nog nader aan 
te kondigen spreker; 21 oktober bezichtiging stadhuis Enschede. Voor de AV van 
4/5 november waren al enige opgaven binnen.
8 november: hr. Rijpma over "Alarm in Europa". Groot succes. De zaal was te 
klein voor alle belangstellenden. Ledenwinst.
29 november: bijeenkomst in Hotel Luyerink. Allereerst aanvullende bestuurs
verkiezing, omdat Herman Bruyns vertrok naar Leeuwarden. Voor hem in de 
plaats kwam Eef Nieuwenhuis. Daarna sprak Bert Versteege over luchtbescher
ming. Vooral de morele kant van het vraagstuk werd belicht.
15 december: Sint-Nicolaas/oliebollen-avond. Gera Paskamp en Bert Versteege 
lazen proza. Daarna spelletjes. Goede opkomst.
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19 januari 1940'. eerste bijeenkomst in het nieuwe jaar. Jan Haan besprak het boek 
van Albert Schweitzer "Aan de zoom van het oerwoud". Er was enige discussie 
over de vraag of de jaarlijkse propagandafeestavond wel door zou moeten gaan. 
Men vond tenslotte dat die wèl door moest gaan.
23 januari', per trein naar Enschede en naar het nieuwe Nationaal Historisch 
Museum aldaar. De directeur van het museum gaf uitvoerig toelichting. Buiten
gewoon interessante avond.
2 februari', verscheidene leden bezochten een vergadering van de VDB, waar mr. 
Joekes sprak over "De politieke toestand in Nederland".
17 februari', propagandafeestavond, in samenwerking met de VDB en de Vrijzin- 
nig-Democratisché Vrouwen Club. Spreker: Geluk. Uitstekend geslaagd, ongekend 
druk bezoek. Ledenwinst.
6 maart', mr. M. Cohen over "De organisatie van het rechtswezen in ons land".
9 maart: met een behoorlijk aantal leden naar "de gewestelijke" in Doetinchem.

Mei 1940: bezetting

1940/1941
7 september: onder leiding van Bart Versteege werd een fietstocht in de omgeving 
gemaakt.
19 september: jaarvergadering. De verslagen van secretaris en penningmeester 
werden behandeld. Bestuursverkiezingen. Jan Haan trad af als voorzitter vanwege 
de leeftijdsgrens. Jan Bleumink werd nu voorzitter. De daardoor opengevallen 
plaats van secretaris werd opgevuld door Bert Versteege. De overige bestuursleden 
bleven aan. Jan Haan werd het lidmaatschap van verdienste aangeboden en een 
boek. Een interessant winterprogramma kon worden vastgesteld. Besloten werd een 
boekenclub te vormen, waarvoor iedere aanwezige spontaan een boek ter beschik
king stelde. Tenslotte werd in diepe duisternis de weg naar huis gezocht.
2/3 november: tien leden gingen naar de AV in Amersfoort.
17 november: gecombineerde fiets- wandeltocht in de Deldense bossen, onder 
leiding van Jan Haan. Ook Almelo "redivivus" gaf acte de présence.
20 november: voordrachten door Frans van Deinum bij een van de leden thuis, met 
muzikale omlijsting. Meer dan 2/3 van de afdeling was aanwezig.
6 december: Sint-avond. Overtrof als gewoonlijk alle verwachtingen. Niet eens alle 
programmapunten, zoals zang, wedstrijden en voordracht, konden worden afge
werkt. In de pauze was er een traktatie van de adviseur.
2e Kerstdag: een klein, maar sportief groepje trok over de gladde wegen naar de 
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ijsbaan in Delden. "Daar, samen met een paar Gorre-naren, menig baantje getrok
ken, niet dan na grote zelfoverwinning van de secretaris, wat beloond werd door 
een extra rit met alle damesleden".
2 januari 1941: geanimeerde Kerst- en Oudejaarsavond in huize Bleumink. Jansje 
Krabbenbos en Jan Bleumink lazen proza: ernstig en humoristisch. Bert Versteege 
las gedichten en vertelde over decembergebruiken in Twente, waaraan een scherp- 
zinnigheidswedstrijd verbonden was. Zeer geslaagde avond.
26 januari-, sneeuwwandeling in Driene. Schitterend, ondanks invallende dooi.
14 februari'. Thuur Theunissen uit Amsterdam over "De corporatieve gedachte". 
Twee nieuwe leden werden welkom geheten evenals de adviseur, de hr. Pino Post. 
Duidelijke uiteenzetting met daarna geanimeerde discussie. Zeer geslaagd.
Uitnodigingen werden ontvangen voor een bezoek aan de tentoonstelling van 
fotografieën in de openbare leeszaal en voor een trekkersrevue "Lentevreugd", met 
spel, zang, muziek, lekespel en volksdans.
27 maart'. Huishoudelijke Vergadering, waarop plannen werden besproken voor 
een eventuele studieclub en voor fietstochten, wandelingen en misschien een 
tennisclub in de zomer. Het plan voor het oprichten van een studieclub werd 
aangehouden. Daarna sprak Deering over "Het Nederlandse Volkskarakter".
16 april'. D.G. van Kreuningen, theol. drs., sprak een kort Paaswoord van moed 
en vertrouwen. Na de pauze droeg Bert Versteege de lijkrede voor van Pericles op 
de gevallen strijders te Athene, in 430 voor Christus, zoals weergegeven door 
Thucydides.
4 mei', eerste fietstocht. Voortaan iedere zondag. Het was koud, dus de opkomst 
was nog niet maximaal. Gezellig samenzijn in een landelijk café in Wiene vergoed
de veel.
Een wekelijkse bridge-avond was ingesteld en bleek een, steeds stijgend, succes.
7 mei', laatste lezing van het seizoen. Spreker: C. de Galan uit Enschede, oud- 
adviseur van de afdeling Zaandam, over "Psychotechniek". Heel boeiend.

Juni 1941: VDJO verboden

13.3. De afdeling Akkrum

Akkrum behoorde tot de Friese gemeente Utingeradeel, waartoe 4 andere dorpen 
alsmede een aantal buurtschappen behoorden. Het was een uitgestrekte gemeente. 
Men kon er wel 25 km. van elkaar af wonen.
23 februari 1932: in Akkrum werd, via "zendingswerk" van de afdeling Sneek,
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met medewerking van het bestuur van de VDB in Akkrum, een propaganda-avond 
georganiseerd om te komen tot de oprichting van een afdeling Uteringadeel van de 
VDJO. Een openingswoord werd gesproken door de voorzitter van de plaatselijke 
afdeling van de VDB. Daarna sprak de voorzitter van het HB van de VDJO, 
Sjoerd Zandstra, over het doel van de VDJO en het gebrek aan kennis op politiek 
gebied onder de vrijzinnige jongeren. Het toneelgezelschap van de afdeling Sneek 
voerde daarna een toneelstuk op. Vervolgens was er "rhytmische dans" der dames 
en een zangnummer "Ober Bayem" van de heren.
11 maart: eerste vergadering in De Waag. Direct meldden zich 30 leden, terwijl 
enige niet op deze vergadering aanwezigen al meegedeeld hadden dat ze lid wilden 
worden. Men kon dus op 40 leden rekenen. Zandstra sprak over de beginselen van 
de VDJO. Het reglement werd samengesteld en als bestuursleden werden gekozen: 
voorzitter: Klaas Dijkstra uit Leppedijk; Ie secretaresse: mej. R. Hofstra uit 
Henshuizen; 2e secretaresse: mej. W. de Jong uit Terhorne; Ie penningmeester: G. 
Hofstra uit Nes; 2e penningmeester: H. Wiersma uit Terhorne. Daarna volgden 
enige muzieknummers en voordrachten. De voorzitter van de VDB-afdeling 
bedankte de aanwezigen en Zandstra bedankte het afdelingsbestuur van de VDB. 
Dank ook aan de afdeling Sneek!

1932/1933
Oktober: de afdeling Uteringadeel meldde een vergadering in Akkrum met als 
spreker de hr. Postuma, hoofd der Openbare Lagere School te Oldenhoorn, over 
"Onderwijswetgeving". Na de lezing volgde een Huishoudelijke Vergadering. Het 
nieuwe bestuur werd als volgt samengesteld: voorzitter: K. Dijkstra; secretaresse: 
mej. F. Watzema; penningmeester: G. Hofstra; 2e secretaresse: mej. W. de Jong; 
vice-voorzitter: B. Kleefstra.
Een propaganda-avond werd gehouden te Oldeboom. Spreker: Sj. Zandstra. Winst: 
4 nieuwe leden.
29 oktober: een grote groep leden bezocht de feestavond in Sneek. Die afdeling 
bestond 5 jaar. Er volgde een AV op 30 oktober.
10 november: bezoek aan de VDB-vergadering waar het 2e kamerlid F.E.H. Ebels 
sprak.
In de J en D van april/mei 1933 staat het afdelingssecretariaat vermeld als het 
secretariaat van Akkrum (Uteringadeel). In hetzelfde nummer werd het afde- 
lingsnieuws gegeven onder nieuws uit Akkrum.
Klaas Dijkstra deelde mee dat de afgelopen winter een vergadering werd gehouden 
in Terhorne. Het weer was slecht; het bezoek had beter kunnen zijn. Een van de 
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leden hield een interessante lezing. Dijkstra wekte de leden uit Terhorne en 
omstreken op de moed niet te verliezen en actief te blijven.
In februari werd, na een lange ijsperiode, een vergadering belegd in het Waag
gebouw in Akkrum. Helaas was de spreker van die avond, mr. E.N.W. Maas, 
door ziekte verhinderd.
In maart sprak op een vergadering in Akkrum de hr. A.H. Veenbaas uit Leeu
warden, lid van de Provinciale Staten van Friesland over "Politiek en economische 
crisis". Zeer interessant.
De laatste avond van het seizoen, een propagandafeestavond, was niet zo druk 
bezocht als gewenst. Spreker: de hr. G. Ritmeester, wethouder van Leeuwarden en 
gewestelijk VDB-voorzitter. Hij hield een opgewekte rede voor "een klein, doch 
aandachtig gehoor". Daarna optreden van een karakter-humorist. Groot succes. 
Een dansje tot slot. "De drukte van het landbouwbedrijf komt er nu weer aan en de 
vergaderingen worden uitgesteld tot de herfst".

1933/1934
Februari 1934: de afdeling werd uit zijn slaap wakker geschud door Is. Turksma, 
secretaris van de afdeling Leeuwarden. "De afdeling is gereorganiseerd. Binnen
kort zal een vergadering worden gehouden, waar de jongeren hier weer op de 
VDJO attent worden gemaakt".
maart: adviseur A.F. de Jong verzond voor de jongste vergadering een groot aantal 
uitnodigingen. "Er zit hier weer leven in".
april: Is. Turksma zette op de jongste vergadering doel en streven van de VDJO 
uiteen. Een en ander bewerkstelligde een gelukkige wending in het bestaan van de 
afdeling Uteringadeel. "Nagenoeg in ieder plaatsje van de gemeente, die uit 
verschillende dorpen bestaat, heeft de beweging nu een steunpunt".
Een nieuw bestuur werd gekozen: voorzitter: J. Hettinga uit Akmarijp; secretaris: 
H. de Haan, onder Akkrum; penningmeester: Boersma uit Terhorne; vice-voorzit- 
ter: H. v.d. Leen uit Akkrum. Grote dank werd gebracht aan de aftredende 
bestuursleden K. Dijkstra en G. Hofstra, "die tot het laatst hebben stand gehou
den", maar nu door hun werkzaamheden geen deel meer kunnen uitmaken van het 
bestuur.
9 mei: vergadering in het Waaggebouw in Akkrum. Grote opkomst van leden en 
niet-leden. Spreker was de burgemeester van Uteringadeel, mr. Maas. Hij sprak 
over het verschil tussen de Vrijzinnig-Democraten en de SDAP. Na afloop werd 
nog een korte Huishoudelijke Vergadering gehouden in verband met de komende 
landdag op 8 juli. Ledenwinst.
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1934/1935
Begin oktober-, eerste vergadering in het nieuwe seizoen. Spreker: Is. Turksma, 
over "Oorlog en Vrede". Hierbij behandelde hij ook de internationale wapenhandel 
en industrie. Het bestuur werd aangevuld. Voorlopig werd H. v.d. Leen jr. secre
taris.
Half december zou een vergadering worden belegd in Hotel Prinsen. De hr. Imhof, 
voorzitter van de afdeling Huizum, zou spreken over "Ons huidige regeringsstel
sel". Turksma ging proberen een volledig bestuur te vormen, "wat in onze afdeling 
een buitengewone moeilijkheid schijnt te zijn". Verder piano-muziek door drs. 
Rommerts.
2 februari 1935'. spreker: Turksma over het wezen der VDJO. Vier nieuwe leden. 
Na een langdurige bestuurscrisis nu eindelijk een bestuur, voor een groot deel te 
danken aan Turksma. Secretariaat is tijdelijk overgegaan van H. v.d. Leen naar F. 
v.d. Meer uit Henshuizen onder Akkrum.
Maart-, geen bijeenkomst, mede ten gevolge van de griep.
6 april: Spreker: B. v.d. Veen, secretaris van de afdeling Leeuwarden. Slecht weer 
en dus slechte opkomst. Enige nieuwe leden werden inmiddels gewonnen.
10 mei: voor het eerst bijeenkomst in het nieuwe clubgebouw. Vergaderingen 
vinden altijd plaats op de Ie zaterdag van iedere maand.
1 juni: besprekingen over landdag en kamp. Bezoek had groter kunnen zijn, maar 
vergadering was zeer geanimeerd. Spreker was Turksma. Nu graag nog even een 
inspanning voor verkoop van de laatste kaarten voor de landdag.

1935/1936
23 november: propaganda-avond met als spreker Turksma. Het was de laatste keer 
dat Turksma aanwezig was, voor hij vertrok naar Parijs. Hem werd het erelidmaat
schap van de afdeling aangeboden.
Het nieuwe bestuur werd als volgt samengesteld: voorzitter: F. v.d. Meer, voorlo
pig ook nog belast met het secretariaat; O. Veltman uit Oldeboom; mej. F. 
Koopmans uit Akkrum; M. Hylkema uit Roordahuizum; mej. A. de Jong uit 
Terhome.
4 januari: Huishoudelijke Vergadering. Enkele leden waren vertrokken, maar er 
waren ook nieuwe leden gekomen. Murk Hylkema nam het secretariaat over van 
v.d. Meer.
18januari: M.K. Hylkema sprak over "Slechte tijden en de Volkenbond". Besloten 
werd de gewestelijke vergadering te Leeuwarden op 15 februari te bezoeken. Die 
vergadering werd overigens verschoven naar 28 maart. Getracht zou worden in 
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Grouw een afdeling op te richten.
15 februari-, het afdelingslid J.J.F. Jorma hield een inleiding over "Vliegtuig en 
oorlog".
28 maart', bezoek aan "de gewestelijke" te Leeuwarden. "Er wordt hard gewerkt 
aan Grouw".
23 mei: "echt gezellige VDJO-avond" in het clubgebouw. Spreker: Turksma, 
journalist te Leeuwarden over "Wereldvrede en Staatszekerheid door Democratie".

1936/1937
24 oktober: algemene afdelingsvergadering. Jaarverslag en financieel verslag 
werden behandeld. Besloten werd dat de reiskosten van een afgevaardigde naar de 
AV betaald zouden worden door de afdeling. Verder werden kamp-herinneringen 
opgehaald.
22 december: propaganda-avond in Grouw, waar Deering en B. v.d. Veen spra
ken. Leden uit Akkrum waren in zo grote getale aanwezig dat naar een grotere 
zaal moest worden uitgeweken. Inderdaad werd een nieuwe afdeling Grouw 
opgericht.
16 januari 1937: Geluk sprak in het Akkrumse clublokaal voor de afdelingen 
Akkrum en Grouw over "Democratie een levenskwestie". Druk bezocht. Klaas 
Hylkema werd tot waarnemend voorzitter gekozen. De afdeling Grouw ging met 
ledenwinst naar huis.
13 februari: ds. Van der Horst sprak over "De toekomst der Vrijheid". Leden
winst.
13 maart: viering van het eerste lustrum in een uitverkocht huis.
De afdelingen Heerenveen, Grouw, Leeuwarden en Groningen waren aanwezig. 
Waarnemend afdelingsvoorzitter Hylkema gaf een overzicht van de afgelopen 5 
járen. Binno van der Veen bracht gelukwensen over van het HB vergezeld van een 
attentie. Deering sprak over "Alle hens aan dek". Er waren voordrachten en er 
werden VDJO-films vertoond. De adviseur sprak enige waarderende woorden. Bal 
na.
27 maart: afdelingsvergadering. Sprekers: Oene Wietzes over "De rol van het 
geld" en Binno van der Veen.
3/4 april: 12 leden gingen naar de eerste gewestelijke weekendconferentie voor het 
Noorden in Hemrik. Zeer geslaagd.
7 april: mr. dr. Yssel de Schepper over "Bellamy". Het HB-lid Binno v.d. Veen 
was aanwezig.
10 april: bezoek, ondanks het slechte weer, aan de zeer geslaagde propaganda- 
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avond in Grouw.
10 mei: laatste vergadering voor de landdag. Secretaris M.K. Hylkema sprak over 
"Arthur Henderson". Tevens première van de Hemrik-film. De grootste Friese 
afdeling, Heerenveen, was als gast aanwezig.
23 mei: deelname aan de uitstekend geslaagde landdag te Appelscha, speciaal 
georganiseerd voor de Noordelijke afdelingen.

1937/1938
16 september: eerste vergadering. Ds. Van der Meulen uit Akkrum sprak over 
"Een reis door het heelal", met lichtbeelden.
9 oktober: met een volle bus naar de propagandafeestavond in Leeuwarden.
16 oktober: jaarvergadering. Murk Hylkema trad af als secretaris om studierede
nen. Klaas Hylkema nam het secretariaat over. De verslagen werden goedgekeurd. 
Het ledental bleek bijna verdubbeld te zijn.
16 november: mevr. Busscher-Sjerp, lid van de gemeenteraad van Leeuwarden, 
sprak over "De vrouw en de politiek". Veel belangstelling ondanks de kou.
24 december: oud-secretaris Murk Hylkema sprak over "De internationale toe
stand".
8 januari 1938: vergadering ter voorbereiding van de propagandafeestavond. Murk 
Hylkema ging verder met zijn lezing over "De internationale toestand".
30 januari: feestavond in hotel Prinsen. Spreker en conférencier Jan Haan, vice- 
voorzitter van het HB. Opvoering van het toneelstuk "Jan Om". Voordrachten en 
bal. Uitstekend geslaagde avond. Ondanks het zeer slechte weer was de opkomst 
goed. Grouw en Leeuwarden waren vertegenwoordigd. Ledenwinst.
24 februari: voorzitter Folkert van der Meer sprak over "Historische Figuren". .
10 maart: Tjeerd Smeding, voorzitter van de afdeling Drachten, sprak over 
"Individu opvoeden tot gemeenschapsmens".
5 maart: bezoek aan de feestavond ("de VDJO waardig") in Heerenveen.
26 maart: de toneelclub van de afdeling Akkrum voerde in Grouw het toneelstuk 
"Bedriegers" op.
23 april: de secretaris deed mededelingen over de PACO en de komende weekend- 
conferentie in Kortehemmen. Declamatie van Annie Heida en Folkert v.d. Meer.
30 april/1 mei: deelname aan de uitstekend geslaagde conferentie in Kortehemmen.
24 mei: ds. v.d. Horst over "Het rassenvraagstuk in onze tijd".
Siebe van der Meer maakte een uitstekend ontwerp voor een afdelingsvlag.
26 juni: deelname aan de voortreffelijk geslaagde landdag.
17 juli tot 15 augustus: de kampen. De opening van het waterkamp ging men per
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stoomboot bij wonen.

1938/1939
In de gemeente Uteringadeel viel de VDJO-afdeling de eer te beurt de vergadering 
voor de Nationale Jeugdhulde te beleggen en te leiden. Er waren 2 bestuursleden 
van de afdeling aanwezig. De VDJO ging mee naar Amsterdam ter aanbieding van 
de gemeentevlag. Fokje Koopmans werd nog eens extra bedankt voor al het werk 
dat ze gedaan had in verband met de Nationale Jeugdhulde. De afdeling had in 
september 50 leden.
november-, wegens lokaal-moeilijkheden werd de eerste vergadering van het seizoen 
weer eens in De Waag gehouden. "Vooral van vrouwelijke zijde was er veel 
belangstelling". De voorzitter, die in deze maanden ook het secretariaat waarnam, 
gaf een jaaroverzicht. Besloten werd eind januari weer een propagandafeestavond 
te houden. Men zocht nog steeds naar een ander, gezelliger lokaal. "Ondanks vele 
teleurstellingen hopen we van nu af, weer meer vooraan te staan, ’t Wordt op
nieuw de oude, gezellige afdeling Akkrum".
3 december-, uitstekend geslaagde Sint-avond.
26 januari 1939'. Goos van ’t Huil, HB-lid uit Leeuwarden, sprak over "De Taak 
der Jongeren in deze tijd”. Door het bedanken van Folkert v.d. Meer werd Murk
K. Hylkema als voorzitter gekozen. Het' secretariaat kwam bij Janny Veenstra 
terecht.
25 februari-, bezoek aan de gewestelijke feestavond in Leeuwarden.
4 maart'. Murk Hylkema sprak over "Zuid-Afrika".
19 maart: propagandafeestavond. Spreker: Goos van ’t Huil. Daarna toneel, 
voordrachten, zang en muziek. Opkomst had groter gekund, maar het was een 
echte vrolijke avond.
21 maart: bezoek aan de afdeling Grouw, waar ds. Ysbrandy uit Grouw sprak over 
"De Duitse kerkstrijd". Ledenwinst.
22 april: bonte-avond zonder spreker. Fokje Koopmans droeg voor uit het werk 
van W.J. Koopmans en dr. Wumkes. De weekendconferentie te Kortehemmen 
werd besproken. Na de thee, zang en spel. Grote opkomst.
6/7 mei: deelname aan de Kortehemmenconferentie.
20 mei: laatste winterbijeenkomst. Maurits Troostwijk, secretaris van de afdeling 
Leeuwarden-Huizum sprak over "Het recht in de storm". Een komende fietstocht 
met de afdelingen Mantgum en Grouw werd besproken.
18 juni: deelname aan de landdag.
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September 1939: mobilisatie

1939/1940
14 september, eerste bijeenkomst, met een goede opkomst. Siebe van der Meer las 
voor uit het boek van Anne de Vries "Ouden van Dagen". De sprekerslijst werd 
opgemaakt. Besloten werd lx per maand te vergaderen. Murk Hylkema was 
vertrokken. Jan L. Woudstra werd tot voorzitter gekozen. "Dank Murk en veel 
succes in je tijdelijke woonplaats!".
2 december: Sint-avond. Jammer genoeg weinig mensen.
17 februari 1940: een flink aantal leden ging naar de propagandafeestavond in 
Heerenveen.
9 maart: Chr. Rommerts, voorzitter afdeling Leeuwarden zou spreken over "Iets 
uit het Volkenrecht".
Twee van de bestuursleden zouden naar de PACO gaan van 23 t/m 25 maart.

Mei 1940: Bezetting

1940/1941
Het enige bericht van Akkrum in dat seizoen is te vinden in J en D van september 
1940. Daarin werd gemeld dat 2 bestuursleden bedankt hadden: Jan Woudstra en 
Fokje Koopmans wegens huwelijk. In de eerstvolgende vergadering zou dus een 
bestuursvergadering worden gehouden. Fokje werd hartelijk bedankt voor alles wat 
ze gedaan had gedurende 6 jaar bestuurslidmaatschap.

Juni 1941: VDJO verboden

13.4. De afdeling Hoorn

De afdeling Hoorn stond, zeker in de eerste járen van haar bestaan, bekend als een 
levendige, enthousiaste afdeling, met een hechte band tussen de leden, waarvan er 
ook diverse van buiten Hoorn kwamen. De afdelingsberichten uit Hoorn in J en D 
waren die járen befaamd om de uitgebreide maar ook geestige betoogtrant van de 
secretaris. Het was ook een afdeling met waarschijnlijk veel meisjesleden. Ter 
illustratie: in februari 1936 bestond de club uit 18 leden en werd gevraagd om 
mannelijke leden.
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1935/1936
19 oktober 1935'. bijeenkomst in Hoorn, waar, na een gloedvol betoog van dr. Van 
Leusen uit Velsen en de heer D.J.A. Geluk uit Haarlem, een afdeling werd opge
richt met 13 leden.
26/2.7 oktober, men ging naar de AV in Arnhem.
30 oktober, afdelingsbijeenkomst met als spreker de heer Poll, directeur van de 
RHBS. Verscheidene nieuwe leden traden toe. Het eerste bestuur werd als volgt 
samengesteld: presidente: Etty Haykens; secretaris: Erwin Bossert; penningmees
ter: Co Storm. Etty Haykens zou 3 jaar voorzitster blijven tot haar vertrek naar 
Amsterdam aan het eind van het seizoen 1937/1938. In Amsterdam was ze in de 
járen 1938/1939 bestuurslid, 1939/1940 vice-voorzitster en 1940/1941 voorzitster. 
Tevens werd ze in 1938 in het HB gekozen. Ze zou HB-lid blijven tot april 1946, 
toen de VDJO ophield te bestaan.
17 november: men nam deel aan "de gewestelijke" in Alkmaar en won 2 leden.
25 november: de adviseur van de afdeling, de heer U.G. Dorhout, sprak over 
"Zorg voor Ouden van Dagen". Daarna muziek en amusement. Een toneelclub 
werd opgericht en een band. Alle leden wilden meedoen.
Het jaar werd besloten met een feestelijke, "uitnemend geslaagde", avond in 
december. Spreker was de heer Dorhout met het 2e deel van zijn lezing over 
"Zorg voor Ouden van Dagen". Daarna volgde een gevarieerd programma. Twee 
nieuwe leden werden gewonnen. Totaal aantal afdelingsleden was nu 18.
11 februari 1936: de hr. K. Postma, leraar RHBS, hield een inleiding over 
"Inflatie, reflatie, deflatie en devaluatie". Daarna gezellig samenzijn. "Wie helpt 
onze afdeling aan mannelijke leden?"
22 februari: opening van het eigen clubhuis in ’s lands voormalige Rijkswerk- 
inrichting "De Krententuin", een gebouw gelegen in de Zuiderzee op het Oosterei- 
land. Een maand hard werken om alles "bewoonbaar" te krijgen was hier aan 
voorafgegaan. Openingsrede van de adviseur, de heer U.G. Dorhout. Alle afde
lingsleden, de directeur van de RHBS, de heer J.D. Poll en vele autoriteiten waren 
aanwezig. "De Krententuin" zou 3 jaar lang het onderdak blijven van de afdeling 
Hoorn.
21 maart: de heer Poll sprak over een onderdeel van de parapsychologie nl. de 
bifocale fenomenen. Daarna volgde een gezellig samenzijn. Uitstekende opkomst.
22 april: gecombineerde feestavond van VDB en VDJO.
Toneelclub "De Krent" leverde vlot spel en "onze vocalisten zongen keurig". 
Viool- en pianomuziek wisselden de toneelstukjes af. De heer H. de Vrij, voorzit
ter van de VDB-afdeling, nam afscheid en overhandigde de VDJO-voorzitter een
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mooie voorzittershamer, waarmee een lang gekoesterde wens in vervulling ging.
23 april'. Minister Oud sprak voor een talrijk gehoor, "met een bijna volledige 
bezetting van VDJO-ers".
25 april: vergadering, waarop Geluk en Deering als sprekers aanwezig zouden 
zijn. Maar Geluk was ziek en Deering was op kampjacht. "We bleven dus maar in 
een huishoudelijke zitting bijeen". Ledenwinst!
16 mei: in groten getale naar de "luistervolle" herdenking van het 1-jarig bestaan 
van de afdeling Alkmaar. "Onze toneelclub De Krent verleende medewerking".
6 juni: vergadering met bedroevende opkomst, er waren tennis- en kanowedstrij- 
den! De vergadering was gewijd aan landdag en kampweek.

1936/1937
5 september: bijeenkomst in stampvolle zaal. De voorzitter sprak over "De ontwik
kelingen der partij-verhoudingen sedert 1848". De heer Dorhout hield een korte 
beschouwing en stelde zich weer voor een jaar beschikbaar als adviseur. Winst: 2 
nieuwe leden.
26 september: causerie door een van de leden.
3/4 oktober: een groepje leden nam deel aan de Assumburg-conferentie.
24 oktober: het éénjarig bestaan werd herdacht. Het bestuur werd herkozen.
14 november: de hr. Dorhout sprak over "Kinderwetgeving". Grote belangstelling.
21 november: met 11 leden ging men naar het Concertgebouw.
28 november: Geluk sprak over "Internationale rechtsorde en politiemacht".
Vijf leden uit Purmerend waren op bezoek. Heftig debat, thee, muziek, sjoel- 
wedstrijd.
Begin december nam het bestuur deel aan een conferentie in Alkmaar ter oprich
ting van een gewestelijke federatie Noord-Holland.
30 december: oliebollen-avond.
30 januari 1937: Deering sprak over "Waarom wij principieel democraat zijn".
6 maart: de hr. Poll Over parapsychologie. Donateursavond. Zeer grote belang
stelling.
maart of april: bijeenkomst, met als spreker de heer Dorhout, afdelingsadviseur en 
voorzitter van de VDB-afdeling Hoorn. Hij hield zijn tweede voordracht in de 
cyclus over Kinderwetgeving. Een donateur werd lid.
17/18 april: deelname aan de voorjaarsconferentie op de Assumburg.
27 april: propagandafeestavond met honderd aanwezigen. Dr. Van Leusen sprak 
over "Democratie of Dictatuur". Aanwezig waren de afdelingen Purmerend, 
Schagen en Dirkskom. Een groot aantal nieuwe leden werd gewonnen. Het toneel-
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stukje en "Kamp-idylle" vielen erg in de smaak.
22 mei: Geluk sprak over "Doel en streven van de VDJO". De hele afdeling 
Schagen, leden en introducé(e)s uit Utrecht, Zeist en Den Dolder waren aanwezig; 
thee met bonbons, een wedstrijd en dansen op muziek van de eigen band "Ali 
Baba". Het zeer fraaie verslag van deze avond werd, met commentaar van de 
afdelingssecretaris en van de redactie, geplaatst in de J en D van juni I, 1937. De 
slotopmerking van de redactie was dat Hoorn, traditie-getrouw, nadrukkelijk het 
alleenrecht had op dit soort vrolijke, uitvoerige verhalen.
10 juni: feestavond van VDB en VDJO ter ere van de verkiezingsuitslag op 26 
mei. Zang van de meisjesleden, voordrachten, kiesstelsel-varia, kampliederen en 
muziek van de VDJO-bands "Ali Baba" en de "Texas Rangers". Ledenwinst.
20 juni: deelname aan de stranddag in Schoort.
22 juli: Erwin Bossert, afdelingssecretaris, sprak over "Bellamy".
De Hoornse band, de "Texas Rangers", stond "voor een bagatel" ter beschikking 
van iedere VDJO-afdeling.

1937/1938
6 oktober: welkomstwoord van de voorzitster. Verheugend aantal aanwezigen. De 
heer Dorhout hield een korte inleiding over Drente’s folklore, met lichtbeelden. 
Thee, muziek van de "Texas Rangers". Daarna bespreking van de AV en de 
propaganda.
23 oktober: 2 jarig bestaan gevierd "met echt VDJO-feest: eenvoudig, gezellig". 
Het bestuur werd als volgt samengesteld: voorzitster: Etty Haykens; secretaris: 
Erwin Bossert; 2e secretaris: Gijs Molenaar; penningmeester: Co Storm; algemeen 
adjunct: Jan Vet. Adviseur: de heer Dorhout.
30/31 oktober: met 14 leden ging men naar de.AV in Oldebroek.
22 november: donateur J. Ligtenberg sprak over "Masaryk". Twee nieuwe leden. 
Het ledentotaal was nu 32. Volgend jaar, op het lustrum, graag 50!
18 december: Kerstavond. Jan van Dok sprak over "Het ontstaan en betekenis van 
de Kerstboom".
75 januari 1938: Piet de Jong uit Den Helder sprak over "Italiaans Fascisme". Jan 
Vet werd penningmeester inplaats van de aftredende Co Storm. Piet Smit werd 
algemeen adjunct.
5 februari: propagandafeestavond in een zaal van De Witte Engel. Deelname van 
de afdelingen Den Helder, Schagen, Alkmaar èn Purmerend. Muziek van de 
"Midnight Stars", wijlen de "Texas Rangers". Deering sprak over "De nieuwe Tijd 
tegemoet". Verloting van boeken om de kas te spekken, kampfilms met geestig
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commentaar van Deering, bal. Negen nieuwe leden. Het totaal aantal leden is nu 
40.
5 maart', de heer C. de Galan uit Zaandam, adviseur van de VDJO-afdeling 
Zaanstreek, hield een "uitnemende" inleiding over "Psycho-techniek".
2 april', met 25 leden naar "de gewestelijke" in Alkmaar.
In de maand april', voor een tot de nok toe gevuld clubhuis sprak op een clubavond 
mr. A. Prins uit Alkmaar over "De macht van het internationale Jodendom". 
Geestig, duidelijk en zeer boeiend. Tijdens de Huishoudelijke Vergadering werden 
plannen gemaakt voor de EDD-avond. Daarna veel vrolijkheid, mede door toedoen 
van de "Midnight Stars". 42 leden nu.
In april werd ook een propagandatocht ingezet naar Berkhout.
4 mei', domina L.G. van Dalfsen sprak over "De bevrijde Don Quichotte" van A. 
Loenatsjarski. Enorm succes. Geweldige discussies tot 12 uur. Ledenwinst.
In mei', propagandatochten werden gemaakt naar Berkhout, Blokker en Schellink- 
hout.
4 juni', spreker: mr. Stomps uit Heemstede. Talrijke aanwezigen. Pracht avond.
26 juni', met 40 leden, oud-leden en introducés was men op de landdag.

1938/1939
Op de Nationale Feestdag was Hoorn vertegenwoordigd op het défilé.
15 oktober, jaarvergadering. Het nieuwe bestuur werd als volgt samengesteld: 
voorzitter: Erwin Bossert; secretaresse: Miep Schermerhorn; 2e secretaresse: Gré 
Saai; penningmeester: Jan Vet; lid: Piet Smit. Jan van Dok werd bibliothecaris; 
mej. Annie Gielen trad als zodanig af. "Een warme dankhulde" werd gebracht aan 
Etty Haykens en Gijs Molenaar voor alles wat ze voor de afdeling gedaan hadden 
"in de meest prettige en hartelijke samenwerking". Graag nog een extra inspanning 
voor nog veel meer "lustrum-riksen". "Bewerk VDB-leden. Werk met intekenlijs
ten".
5/6 november, met twintig leden en oud-leden was men op het VDJO-lustrum in 
Utrecht vertegenwoordigd en genoot daar "reusachtig". Op de AV werd Etty 
Haykens tot HB lid gekozen. Een onvergetelijk lustrum achter de rug, een prachtig 
Bondshuis in zicht, een uitstekende kern van 44 leden: "Het kan niet anders of al 
ons enthousiasme doet een Bondshuis eerder verrijzen dan we mochten hopen. 
Werkt allen mee aan de "Smeding van dit ideaal".
1 december', vergadering in de Keizerskroon. Geluk sprak over "Doel en streven 
der VDJO". Opkomst was bevredigend. Veel introducé(e)s. Ledenwinst.
13 december', sprekerswedstrijd in het clubhuis in de RWI. De afdeling Schagen 
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was op bezoek. Clubhuis tot de nok toe gevuld. Gedichten, fragmenten, VDJO- 
flitsen van de eigen afdeling. Gezelschapsspelen. Op naar het 50ste lid!
12 januari 1939: de heer Poll sprak over "Psychologie". Meesterlijk, 2 uur durend 
betoog. Afgeladen clubhuis, oliebollen, 5 nieuwe leden. Een nieuwe propaganda- 
lijst en een lijst voor huisbezoek werden afgewerkt.
13 januari: EDD-avond, waar o.a. mr. Joekes sprak. De afdeling Hoorn was 
uitstekend vertegenwoordigd.
20 januari: het afdelingsbestuur was vertegenwoordigd op de federatiebijeenkomst 
in Alkmaar.
De afdeling Hoorn werkte deze maand keihard aan de Jeugdactie tot hulp aan 
Joodse vluchtelingen in samenwerking met het plaatselijk comité. De voorzitter van 
de afdeling belastte zich met de voorlopige leiding. Op 27 januari had men zoveel 
adressen klaar, dat "duizenden met de Jeugd-actie-plannen in kennis kwamen".
I februari: de afdeling was in groten getale aanwezig voor de hulpactie. Het aantal 
leden was in februari 50. "Nog veel te weinig, het moeten er 100 worden". Er was 
bericht gekomen, dat per 1 maart het oude clubhuis moest worden ontruimd. 
Nieuwe huisvesting was gevonden in de Remonstrantse kerk.
3 februari: de bestuursleden Piet Smit en Erwin Bossert spraken respectievelijk 
over "De weg naar ongekende welvaart" en "Nationaal-Socialisme". Twee nieuwe, 
vrouwelijke, leden.
13 februari: laatste bijeenkomst in het oude clubhuis. In de ontstane vacature van 
secretaresse werd voorzien door mej. Gré Winkel te benoemen. Veel dank werd 
gebracht aan Miep Schermerhorn. De samenwerking en het onderling contact 
onder de leden werd steeds beter en het bestuur kon op vlotte hulp rekenen bij 
administratief en propagandistisch werk. Een van de bestuursleden hield een 
inleiding over "Amerikaans Utopisme". Na de .pauze bal op de VDJO-zolder, met 
polonaise’s door middeleeuws verlichte gangen en wenteltrappen. Er werd leden
winst geboekt.
II maart: propaganda-avond in café Sopar dat tot in alle hoeken bezet was. 
Spreker: Deering over "Onbevreesd de toekomst tegemoet". VDJO-films, zang, 
muziek, attracties "die de nieuwe vloerbedekking van de afdelingsschatkist lever
den" en tot slot bal. Resultaat: 10 nieuwe leden.
24 maart: inwijding van het nieuwe clubhuis na weken hard werken. Het oude 
"home", in de voormalige RWI, bood wat meer vrijheid, maar het nieuwe in de 
Remonstrantse Kerk was gerieflijker en ruimer. Bovendien werd als een belang
rijke vooruitgang geconstateerd de overgang van "gevangenis naar kerk". Enthou
siast openingswoord van de voorzitter. Daarna sprak A. Theunissen uit Amster- 
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dam, secretaris-penningmeester van de Federatie Noord-Holland, over "De 
betekenis van de Vrijzinnig-Democratische gedachte in deze tijd".
14 april', eerste gewone bijeenkomst in het nieuwe clublokaal. De voorzitter was, 
zoals gewoonlijk, goed op dreef in zijn openingsspeech en schetste in korte trekken 
de internationale toestand "welke nu weer zó is veranderd, dat een beschrijving 
hiervan tot de Algemene Geschiedenis behoort". Hierna een sprekerswedstrijd, 
waarbij o.a. een uitstekend verslag werd gegeven van de PACO en op amusante 
wijze iets verteld werd over Hoorn, als bloeistad in de 18e eeuw. Tot slot guitaar- 
muziek en sjoelen.
30 mei: deelname "met een tjokvolle bus" aan "de gewestelijke" te Zaandam, waar 
de afdeling Zaanstreek tevens haar eerste lustrum vierde. Er was zang van mej. 
Muys en een enthousiaste rede van Deering over "Geweldige machten smeden ons 
saam". "Onze" Maartje (Bierman, M.B.) had weer veel succes met haar voor
drachten in Westfries dialect. Vertoning van de landdagfilm en bal.
9 juni: mr. A. Prins over "De democratische gedachte in Europa".

September 1939: mobilisatie

1939/1940
27 oktober: eerste bijeenkomst in het nieuwe winterseizoen in alweer een nieuw 
clublokaal. Het oude moest worden afgestaan aan de ULO-school. Nieuw onderdak 
werd gevonden in een lokaal van het Protestants Weeshuis. Drie bestuursleden 
traden af. Het nieuwe bestuur bestond uit: voorzitter: Jan van Dok; secretaresse: 
Gré Winkel; penningmeester: Piet Smit; 2e secretaresse: Lida Mulders; algemeen 
adjunct: Daan Radeker. Het winterprogramma werd besproken. Medegedeeld werd 
dat als er onder de militairen, gedetacheerd in Hoorn, VDJO-ers mochten zijn, die. 
zich konden aanmelden bij de secretaresse.
25 november: bijeenkomst in café De Valk. Spreker was de nieuwe voorzitter van 
het HB Han Harmsen. Onderwerp: "Taak en Tijd". Daarin werd de politiek van de 
laatste 20 járen uiteengezet en de gevolgen daarvan.
22 december: bij kaarslicht en in kerststemming besprak adviseur Dorhout het boek 
van Anne de Vries "Hilde".
27 januari 1940: gezellige avond met pingpong-wedstrijden, grammofoon- en 
guitaarmuziek, in café De Valk.
17 februari: "gewestelijke" in Hoorn, in café-restaurant De Witte Engel. "Gloed
volle" openingsrede van afdelingsvoorzitter Jan van Dok. Daarna sprak dr. C.L. de 
Liefde uit Utrecht over "Het wezen der Democratie". Pauze met attracties,
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muzikaal programma, een kort woord van Han Harmsen, daarna bal. Veel leden 
uit andere afdelingen. Een avond die "een waar succes" was.
6 maart', bijeenkomst in café De Valk. Spreker was de voorzitter van de afdeling 
Schagen, Piet Ott, over "Jeugdwerkloosheid". Gedebatteerd werd o.a. over de 
vraag of arbeidende meisjes zoveel mogelijk vervangen zouden moeten worden 
door jonge mannen. De meningen hierover waren zeer verdeeld.
9/70 maart', er werd deelgenomen aan de studieconferentie van de Federatie 
Noord-Holland in de jeugdherberg Koningsbosch te Bakkum, over "de verhouding 
van stad en platteland". Was zeer geslaagd.
23 t/m 25 maart', de PACO in Bentveld, "was niet te overtreffen. Conferenties als 
deze geven je vaste grond".

Mei 1940: bezetting

21 juli', na enige weken van inactiviteit werden de leden weer "bij elkaar getrom
meld” voor een "daverende stranddag" in Bergen aan Zee. Er waren twaalf deelne
mers. Er gingen tenten mee, er werd gezwommen in de branding, kampliedjes 
werden gezongen met guitaarbegeleiding en er waren gymnastische demonstraties.

1940/1941
7 september: wederom een stranddag, maar de dag werd dit keer vanwege minder 
goed weer voornamelijk in de duinen doorgebracht.
8 september: 7 leden namen deel aan de Federatie-stranddag in Groet. "Voor de 
volle 100% geslaagd" ondanks het slechte weer.
2 oktober: opening van het winterseizoen. Spreker de heer J.D. Poll over "Para
psychologie". Bijzonder boeiend.
23 oktober: bijeenkomst in café De Valk. Han Harmsen sprak over "De taak der 
VDJO in deze tijd", waarbij hij wees op eensgezindheid en waarbij hij ook de 
Nederlandse Unie besprak. Na de pauze werd een vaasje met anjers aangeboden 
aan Gré Winkel, die naar Utrecht vertrok. De bijeenkomst werd op tijd beëindigd, 
aangezien velen nog ver moesten fietsen in de duisternis.
77januari 1941: Piet Smit, afdelingspenningmeester, sprak over "De Clearing" en 
de werking daarvan vroeger en in deze tijd. Daarna koek en thee. Waarschijnlijk 
voor het laatst, want de thee was op. Eén nieuw, vrouwelijk, lid.
8 februari: Jan Mulder uit Heiloo sprak over het ontstaan van de VDJO en haar 
beginselen. Deze uiteenzetting was vooral gericht tot de vele nieuwe leden die 
aanwezig waren. Jan van Dok deelde mee, dat Piet Smit een betrekking in Alk- 
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maar had gekregen. Piet werd bedankt voor alles wat hij vanaf het begin, in 1935, 
voor de afdeling had gedaan. Henk Visser werd gekozen tot voorlopig penning
meester. Inplaats van thee was er chocolademelk. Overheerlijk!
6 april: na enige stilstand weer een bijeenkomst. Kees Vrijling sprak over "De taak 
der Jongeren". Opkomst was niet groot. Na de pauze speelde Daan Radeker piano 
en er werd gezongen.
10 april: ir. S.A. Posthumus over "Ons erfstuk". Stemming "buitengewoon". 
"Spreker gaf ons een juist inzicht in onze houding in deze tijd". Twee nieuwe 
leden.

Juni 1941: VDJO verboden

13.5. De afdeling lerseke

J en D van februari 1936 meldde voor het eerst een afdelingsbericht uit lerseke: 
"Binnenkort zal hier de eerste bijeenkomst van onze jonge afd. lerseke en omstre
ken worden belegd. De leden worden nader geconvoceerd". Dit berichtje, gecom
bineerd met de datum van de eerstvolgende bijeenkomst, leidt tot de conclusie dat 
de afdeling lerseke eind januari of begin februari 1936 werd opgericht.
8 februari: eerste vergadering met als sprekers de heren Boone en Stassen uit 
Goes.
20 februari: het afdelingslid P. Simonse sprak over de Volkenbond. Geanimeerde 
nabespreking, muziek en zang. Besloten werd om de 14 dagen samen te komen. 
Het bestuur werd als volgt samengesteld: voorzitter: J. Glerum; secretaresse: mej. 
M. Oom; penningmeesteresse: mej. M. van Liese; lid: P. Simonse. Adviseur was 
de heer Oom.
26 maart: goed bezochte vergadering. Spreker: P. Boone uit Goes over het boek 
"Burgers in Nood" van Van Randwijk.
7 mei: vergadering met een inleiding van P. Simonse.
27 mei: Geluk sprak over "Het wezen der democratie". "Helaas had niet één der 
ouderen gehoor gegeven aan onze uitnodiging".
12 juli: men nam deel aan de landdag in Arnhem.
16 juli: bijeenkomst waar eerst uitvoerig nagepraat werd over de landdag en het 
succes met de eigen vlag, ontworpen door Piet Pekaar en vervaardigd door Janna 
van Liere. De adviseur, de heer Oom, maakte de afdeling een compliment voor de 
grote deelname aan de landdag en het succes met de vlag. Die vlag had een eerste 
prijs gewonnen. Kees Visser vertelde het een en ander over "Het Recht".
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1936/1937
25 september. P. Simonse besprak een gedeelte uit het boek "Problemen der 
Democratie" van prof. Bonger, dat de afdeling als Ie prijs van de vlaggenwedstrijd 
op de landdag van het HB gekregen had voor de afdelingsbibliotheek.
8 oktober: bijeenkomst ter bespreking van de plannen voor de eerste Zeeuwse 
"gewestelijke" in Goes.
11 november: op deze bijeenkomst werden allereerst P. Simonse en mej. J. van 
Liere gefeliciteerd met hun huwelijk en mej. M. Oom met haar benoeming tot HB- 
lid. Zij bracht verslag uit van de door haar bezochte AV te Blaricum. Nieuwe 
penningmeester werd B. de Jager. De avond werd verder gewijd aan de komende 
"gewestelijke" in Goes. Repetities voor een daar op te voeren toneelstukje waren 
reeds in volle gang. Graag diverse leden extra bewerken om ze mee te krijgen naar 
Goes!
12 december: bezoek aan de gewestelijke avondbijeenkomst in Goes. De afdelingen 
lerseke, Goes, Vlissingen, Middelburg en Zierikzee waren aanwezig. Zo groot was 
het succes dat men besloot in maart 1937 weer bijeen te komen.
27januari 1937: spreker J. Glerum over de koloniën. De komende "gewestelijke" 
werd besproken. De reis was de grootste moeilijkheid.
10 maart: P. Simonse sprak over economie. Hele afdeling was aanwezig. Levendig 
debat.
Op de volgende vergadering sprak B. de Jager over "De rechtspositie van de 
gehuwde vrouw". "Voor een vurig en heftig debat is dit onderwerp zeer aan te 
bevelen".
In april ging men met de hele afdeling naar een verkiezingsvergadering van de 
SDAP. Spreker: ds. Kielstra uit Noordwolda over "Het kapitalisme en het Evange
lie".
21 april: vergadering waarop het toneelstukje "Een zwaar ontbijt" nog eens werd 
doorgenomen met het oog op de VDB-avond van 21 mei.
3 mei: spreekster M. Oom over "Het wezen der democratie", aan de hand van het 
boek van prof. Bonger. Tijdens die vergadering hoorden we buiten geroep. "We 
snelden naar buiten en zagen de "Hindenburg" statig boven de Schelde drijven". 
Zijn laatste reis, zo bleek later.
8 mei: bezoek van de voltallige afdeling aan de propagandabijeenkomst van de 
afdeling Walcheren in Middelburg. Deering sprak over "De toekomst voor de 
Democratie" en er werden films vertoond.
11 mei: weer naar Middelburg, waar minister Oud sprak.
21 mei: J. Schilthuis sprak voor de VDB. In de pauze opvoering van "Een zwaar
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ontbijt" door de VDJO. Als beloning werd door de VDB een taart toegezegd voor 
de eerstvolgende VDJO-vergadering op 2 juni.
2 juni: P. Pekaar over "De kunst in ’t algemeen". Na afloop geen debat, maar 
taart.
14 juli: "met elkaar hadden we zo’n diepgaande bespreking over de hoogste 
levenswaarden, dat het officiële onderwerp van die avond niet eens aan bod 
kwam".

1937/1938
8 december: de voorzitter sprak over "Het Zionisme". Vier nieuwe gezichten en na 
afloop van de vergadering een nieuw lid.
22 december: J. Bom over "Ups en downs in het economisch leven". Weer drie 
nieuwe gezichten.
5 januari 1938: Marie Oom besprak het boek "Madame Curie" van Eva Curie. De 
rolverdeling voor het nieuwe toneelstuk "Donkere Wolken" was voor elkaar, zodat 
het stuk ingestudeerd kon worden.
19 januari: de adviseur J. Oom sprak over en naar aanleiding van "De kleine 
Johannes".
2 februari: drukbezochte vergadering. Burgemeester Gunning "kwam met een 
aantal geestverwanten getuigen van zijn sympathie voor de Oxfordbeweging".
19 februari: gezamenlijke propaganda-avond van de afdelingen lerseke van VDB 
en VDJO. Aanwezig waren 250 mensen. Geluk sprak, inplaats van de zieke 
Deering, over "De Vrijzinnig-Democratische gedachte". Daarna volgde het 
toneelstukje van de VDJO "Donkere Wolken", een propagandastukje voor staats
pensioenen. De VDB bood als dank een taart aan. Na de pauze sprak Geluk over 
"De vrije jeugdvorming in het algemeen en de VDJO in het bijzonder". Hij eindig-, 
de zijn rede met het gedicht "O tijd die komt" van Adama van Scheltema. De 
volgende dag, zondag, was er nog een gezellige bijeenkomst in het clubhuis met 
Geluk, koffie en VDB-taart.
13 april: B. de Jager besprak de uitzending van landarbeiders naar Duitsland. Het 
secretariaat ging over naai’ J. Glerum.
25 mei: hele afdeling op 1 na aanwezig. Spreker: M. van Oosten, student aan de 
Handelshogeschool te Rotterdam, over "Mercantilisme, Liberalisme en de Orde- 
ningsgedachte". "Enkele gasten behorend tot een andere jongerenorganisatie, 
spraken hun dank uit voor de uitnodiging en toonden vooral hun belangstelling in 
de discussies".
23 juni: voltallig bijeen voor een laatste bespreking voor de landdag. Adviseur J.
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Oom besprak de rede "Een stormaanval tegen de werkloosheid" door oud-minister 
Slingenberg te Scheveningen uitgesproken.

1938/1939
J en D, januari II 1939, meldde dat men vrijdagavond weer gezellig bijeen was. 
Spreker: C. Zegers over een hoofdstuk uit het boek van Van Schelven "Ken U 
zelve". Thee en koekjes van Marie Oom ter ere van haar verloving.
21 januari: J. Oom sprak over het boek van A. den Doolaard getiteld "Het Haken
kruis over Europa".
J en D, april I, meldt vanuit lerseke: "Voor een tiental leden en enige gasten, 
besprak ds. Mooi, evangelisch predikant te lerseke, een boek van de Zwitserse 
schrijver Zahn en daarbij aansluitend de leer van de predestinatie, het fatalisme en 
het determinisme".
Hierna zijn er geen mededelingen van of over de afdeling lerseke meer te vinden.

Uit de voorafgaande chronologische schetsen blijkt, dat de verschillen tussen deze 
afdelingen niet gering waren. Zo gezien bevestigen zij de aan het begin van dit 
hoofdstuk weergegeven indruk.
Allereerst was er verschil in grootte. Haarlem telde in 1936 ongeveer 80 leden en 
in januari 1939 bijna 100. Hoorn groeide van ruim 30 leden aan het eind van 1937 
tot ongeveer 50 aan het begin van 1939. Over het ledental van Hengelo is niets 
bekend, maar het was waarschijnlijk een grote afdeling. Akkrum telde in septem
ber 1938 50 leden. Het aantal leden van lerseke is onbekend, maar deze afdeling 
was waarschijnlijk klein.
Hoewel er globaal gezien veel overeenkomst bestond, was er toch ook verschil in 
de activiteiten. Plattelandsafdelingen als Alkmaar en lerseke hadden een minder 
breed aanbod. Waarschijnlijk, omdat de besturen van deze afdelingen minder 
keuzemogelijkheden hadden dan die van een grote stad. Het zou overigens kunnen 
zijn, dat deze relatieve schaarste-situatie meer uitnodigde tot zelfwerkzaamheid. 
Akkrum en lerseke legden zich althans toe op toneel. Dat gebeurde overigens ook 
in Hoorn. De indruk wordt gewekt, dat met name in Hoorn en lerseke gezelligheid 
aandacht kreeg.
Verschil was er eveneens in de samenstelling van deze afdelingen. Haarlem was 
een lang bestaande, oude afdeling. In die afdeling waren dan ook vermoedelijk 
meer oudere leden dan in jonge afdelingen. Bovendien waren onder de leden van
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Haarlem relatief veel academici en spoorstudenten. Akkrum had als afdeling juist 
te kampen met het verschijnsel dat leden die een hogere opleiding gingen volgen 
naar elders vertrokken.
Zoals eerder vermeld zal het aantal jongens en het aantal meisjes in een afdeling 
elkaar niet zoveel ontlopen hebben. Waarschijnlijk was er afdelingsgewijs toch wel 
een iets grotere deelname van jongens dan van meisjes. Hoorn vormde, althans in 
het eerste jaar van haar bestaan, in dit opzicht een opvallende uitzondering. Dat 
moet geconcludeerd worden uit het eerdergenoemde afdelingsbericht van Hoorn, 
gepubliceerd in J en D van februari 1936. Dit bericht eindigt met een hartekreet. 
Niet om méér mannelijke leden, maar om mannelijke leden. Hoe de getalsverhou
ding in Hoorn in volgende járen was, is niet bekend.
Met name in een kleine, bijvoorbeeld beginnende, afdeling kon één persoon een 
grote rol spelen. Het was mogelijk geen toeval, dat van de afdeling lerseke weinig 
meer werd vernomen na het vertrek van de actieve Marie Oom.

Hoe verschillend de afdelingen ook mochten zijn, ze hielden dezelfde "jaarkalen
der" aan. Het standaard-afdelingsreglement was daar ongetwijfeld debet aan. Het 
nieuwe afdelingsjaar werd over het algemeen in september begonnen met de 
jaarvergadering. De jaarverslagen van de secretaris en de penningmeester werden 
daarin besproken. Er werd een bestuur gekozen voor het komende verenigingsjaar, 
de inbreng op de Algemene Vergadering van de VDJO, eind oktober of begin 
november, werd voorbereid en afgevaardigden naar die vergadering werden geko
zen. Vaak ook werd het programma voor de komende winter besproken. In decem
ber werd ter gelegenheid van Sint en/of Kerst een speciale avond georganiseerd. 
De gewone afdelingsbijeenkomsten vonden voor het grootste gedeelte plaats in het 
tweede deel van het winterseizoen, d.w.z. vanaf januari. Op die bijeenkomsten 
werden lezingen gehouden door eigen leden of door sprekers van buiten. De 
lezingen gingen meestal over actuele of ideologische onderwerpen. Na de discussie 
volgde vrijwel altijd een gezellig samenzijn. In verschillende afdelingen ontwikkel
den zich ook nog studiekringen.
In de loop van het seizoen werden één of twee propagandafeestavonden georga
niseerd, in de eigen plaats en/of in een plaats dichtbij. In het laatste geval ging het 
er meestal om te komen tot oprichting van een nieuwe afdeling. Ook werden wel 
bezoeken gebracht aan propagandafeestavonden van afdelingen in de omgeving. In 
januari deden de afdelingen mee aan de landelijke propaganda-actie. Tussendoor 
werd nog deelgenomen aan gewestelijke samenkomsten. Zo tegen mei kwam er een 
eind aan de periode van lezingen en vergaderingen. De afdeling ging zich dan 
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bezighouden met de propaganda voor de landdag en de kampen. In de laatste 
maanden van het afdelingsjaar werden excursies en wandel- en fietstochten ge
maakt.

De plaats waar een afdelingsbijeenkomst gehouden werd varieerde van (meest
al) een zaaltje in een plaatselijk café, restaurant of hotel, tot een zaaltje in/bij een 
kerk of een ruimte in een leegstaand openbaar (Rijks)gebouw, zoals de afdeling 
Hoorn die vond, in de eerste járen van haar bestaan. Bijeenkomsten van studiekrin
gen werden nogal eens bij de leden thuis gehouden.

Tenslotte nog een kort overzicht van de groei, landelijk en regionaal van het aantal 
afdelingen. Door het ontbreken van een VDJO-bestuursarchief en van exemplaren 
van het eigen orgaan uit de periode 1923 tot 1932, zijn er voor een dergelijk 
overzicht slechts weinig gegevens over die periode te vinden. De gegevens, die 
we kennen staan in De Vrijzinnig-Democraat en in de lustrumrede van Geluk, 
gepubliceerd in J en D van november I, 1938.
Zoals bekend maakte de VDJO tussen 1923 en 1932 moeilijke járen door. Dat 
weerspiegelde zich in het kleine aantal afdelingen in die tijd en in het komen en 
gaan, het verschijnen en verdwijnen van afdelingen.
De eerste VDJO-afdeling, Haarlem, werd opgericht op 19 oktober 1923. Merk
waardig genoeg was het ook de enige afdeling, die is blijven bestaan zolang de 
VDJO is blijven bestaan. Het kan zijn dat de afdeling tevens als vereniging fun
geerde voor in maatschappelijke en bestuurlijke vraagstukken geïnteresseerde 
universitaire spoorstudenten. Vanuit Haarlem begon een bescheiden opmars. In de 
loop van het volgende jaar, 1924, ontstonden in het Westen van het land, de 
afdelingen Alkmaar, Amsterdam en Rotterdam, in Zeeland de afdeling Walcheren 
en in Overijssel de afdeling Zwolle. Harlingen en Utrecht waren in oprichting. 
Overigens waren al eerder in Leiden en Den Haag afdelingen opgericht, maar die 
bestonden intussen al niet meer. Een poging om in Groningen een afdeling te 
beginnen mislukte. Het beeld hier geschetst is typerend voor de woelige járen ’20 
van de VDJO. Alle hierboven genoemde afdelingen, behalve Haarlem, verdwenen 
na verloop van tijd, maar konden later weer worden opgericht. Bij die heroprich
ting speelden dan oud-bestuursleden vaak een rol en was de plaatselijke VDB- 
afdeling ondersteunend. Amsterdam werd twee keer heropgericht.
Het aantal afdelingen ging van 6 in het najaar van 1924 terug naar 4 begin 1927. 
Die vier waren: Amsterdam, Haarlem, Utrecht en Zwolle. Amsterdam verdween in 
de loop van 1927 en werd in februari 1928 heropgericht. Utrecht liet het afweten 
in 1928. Van Zwolle werd na 1929 ook niets meer vernomen. In november 1927
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werden Sneek en Assen opgericht en in 1929 Leeuwarden en Hilversum. In 1928 
werd het eerste VDJO-lustrum gevierd met zegge en schrijve 7 afdelingen en op de 
AV in september 1930 in Haarlem telde de VDJO niet meer dan 6 afdelingen. Tot 
grote verbazing van Geluk, die voor het eerst een dergelijke vergadering van de 
VDJO meemaakte. Hij kon zich nauwelijks voorstellen, dat een landelijke organisa
tie uit zo weinig afdelingen en leden bestond.
Na de reorganisatie van de VDJO in datzelfde jaar 1930 kwam er wat meer leven 
in de brouwerij. Er werd weer geprobeerd nieuwe afdelingen tot stand te brengen. 
Dat gelukte in 1931 in Harlingen, Drachten, Den Haag en Leiden. Daarvan bleef 
echter alleen Den Haag bestaan. Het tweede lustrum, in 1933, kon worden gevierd 
met 8 afdelingen. De helft daarvan was echter ook al spoedig weer verdwenen t.w. 
Assen, Sneek, Leeuwarden en Hilversum. Amsterdam bestond alleen nog maar op 
papier en moest in feite in februari 1934 heropgericht worden. Volgens Geluk 
waren er na het lustrum van 1933 maar 4 afdelingen die zich krachtig weerden nl. 
Haarlem, Den Haag en de in het voorjaar van 1933 opgerichte afdelingen Heerhu- 
gowaard en Epe. (De beide laatste waren dus op dat tijdstip kennelijk veelbeloven
de, maar anderzijds nog maar prille stekjes). Al met al mocht de VDJO na tien 
jaar functioneren nauwelijks een landelijke organisatie worden genoemd. Het aantal 
leden, optimistisch geschat zo’n 300, was de járen door nagenoeg gelijk gebleven 
en het aantal afdelingen evenzo nl. van zes aan het einde van 1924 tot 8 eind 
1933, waarvan er maar vier als actief konden worden aangemerkt. De VDJO was 
anno 1933 meer beeld dan werkelijkheid.

De grote ommekeer kwam begin 1934, niet in het minst dank zij het, einde 1933, 
nieuw aangetreden HB met Daaf Geluk als nieuwe voorzitter. De laatste zette 
samen met Deering in de eerste "honderd dagen" een waar propaganda-offensief 
in. En met succes. Het jaarverslag over 1934, uitgebracht in oktober van dat jaar 
op de AV in Soesterberg, vermeldde een verdubbeling van het aantal VDJO-leden 
en een verdrievoudiging van het aantal afdelingen t.w. van 8 naar 24. Ook in de 
járen 1935 en 1936 werden met groot enthousiasme afdelingen opgericht; zo’n tien 
per jaar. Maar daarvan bleken er verschillende toch niet levensvatbaar. Op de AV 
van 1935 werd wel meegedeeld, dat er op dat moment 31 afdelingen waren, 
verspreid over de provincies boven de grote rivieren. Dat bracht Deering er in 
1936 toe te gaan pionieren in Zeeland. In totaal kwamen er in het hondsjaar 
1936/1937 een dertiental afdelingen bij, maar er verdwenen er toch ook weer drie. 
In het jaar 1937 begon de grote bloei in het Noorden, in het bijzonder in Friesland. 
Dat leidde er toe, dat in 1938 op de landdag 52 afdelingen aanwezig waren. Op de 
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AV van dat jaar, gehouden na de enthousiaste viering van het derde lustrum werd 
meegedeeld dat de VDJO nu 10 afdelingen had en bijna 2000 leden. Het onder
streepte nog eens de geweldige groei van de VDJO, in 5 jaar van 300 naar 2000 
leden en van 8 naar 60 afdelingen. De VDJO mocht dan in 1938 en 1939 de 
kleinste jongerenorganisatie van Nederland zijn maar het was wel de snelst groei
ende. Vooral in het Noorden was het aantal leden toegenomen. Van de 7 nieuwe 
afdelingen door Deering in zijn jaarverslag genoemd waren er vijf in het Noorden. 
Opvallend in die regio was vooral de bloei van de afdeling Assen. Die telde maar 
liefst 100 leden. In het Oosten was met name Twente een bolwerk geworden. In de 
grote steden echter ging het maar matig met de VDJO. In 1939, dat voor de 
wereld zo spannende jaar, meldde het jaarverslag 1200 nieuwe leden en 20 nieuwe 
afdelingen, nu ook weer met de grootste toename in Friesland. Dit jaarverslag gaf, 
achteraf gezien, het hoogtepunt aan van de onstuimige groei van de VDJO. het 
uitbreken van de oorlog in september 1939 en de daarmee gepaard gaande mobili
satie van het Nederlandse leger, remde de groei af. Van mei 1940 tot juni 1941, 
een jaar gestempeld door de bezetting, was er sprake van stabilisatie.

De regionale spreiding kwam terloops al even aan de orde. De VDJO begon met 
afdelingen in Noord-en Zuid-Holland en kreeg vervolgens ook afdelingen in de 
provincies Zeeland, Utrecht, Overijssel en Friesland. In 1934 en in de járen erna 
kwamen er ook afdelingen in Groningen en-Drente. In 1937 ontstond een afdeling 
in Eindhoven. Maar die afdeling ging nog in hetzelfde jaar ter ziele. Bij dit 
eenmalige en kortstondige initiatief is het gebleven in Noord-Brabant. In Limburg 
is de VDJO nooit met een afdeling aanwezig geweest. Wel was er op zijn minst 
één kortstondig persoonlijk lidmaatschap. Dat was van A. Theunissen, student 
economie en bestuurslid van de afdeling Amsterdam tussen 1934 en 1939. Hij 
woonde als middelbare scholier in Heerlen en omdat er geen afdeling in de 
nabijheid van zijn woonplaats was vroeg hij als scholier het persoonlijk lidmaat
schap aan van de VDJO. Hij kreeg het op grond van het betreffende artikel in de 
statuten.
Wat betreft de spreiding per regio en het verloop ervan nog het volgende. Noord- 
Holland was tot 1938 de provincie met de meeste afdelingen. Vanaf dat jaar werd 
deze provincie overvleugeld door Friesland. Van 5 afdelingen in 1936 groeide in 
Friesland het aantal afdelingen naar 16 in 1939 en 17 in 1940. In Noord-Holland 
waren in die twee járen achtereenvolgens 13 en 14 afdelingen. Vanwaar die op
merkelijke groei in Friesland? Had het misschien iets te maken met de opstelling 
van de VDB in die provincie ten aanzien van de jongeren? Zeker is, dat de Friese
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VDB veel aandacht en ook daadwerkelijke hulp gaf aan de VDJO-afdelingen, zoals 
in diverse nummers van J en D te lezen is.
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Slotopmerkingen

In het begin van deze eeuw waren er voor jonge mensen, die nog geen stemrecht 
maar wel politieke belangstelling hadden, geen specifieke organisaties. Alleen voor 
jonge mensen met vrijzinnige sympathieën bestond er iets. Dat was de Bond van 
Vrijzinnige Propaganda Vereenigingen (VPV’s), opgericht in 1904 als voorna
melijk administratieve overkoepeling van al langer bestaande, plaatselijke Vrijzinni
ge Propaganda Vereenigingen. Deze VPV’s kwamen alleen in actie bij verkiezin
gen. Wie liberaal was georiënteerd, nog niet ter stembus mocht en toch politiek 
actief wilde zijn, kon als lid van een VPV deelnemen aan de verkiezingsactiviteiten 
ten bate van liberale kandidaten in zijn kiesdistrict.
De VPV’s waren geen initiatief van de jongeren zelf, maar opgericht door de 
ouderen, d.w.z. kiesgerechtigde liberalen (vrijzinnigen), die bij de verkiezingen 
hulp van sympathiserende jongeren maar al te goed gebruiken konden.

Door de splitsing ontstaan in de liberale gelederen werd de taak van de Bond 
van VPV’s, steun aan kandidaten bij de verkiezingen, steeds moeilijker. De Bond 
kwam in dienst te staan van drie onderling nogal verschillende vrijzinnige partijen: 
de Liberale Unie, de Vrijzinnig-Democratische Bond en de Bond van Vrije 
Liberalen. Als er bij verkiezingen een samenwerkingsakkoord bestond tussen de 
drie bovengenoemde partijen, kon ook de Bond komen tot eenheid van optreden bij 
de propaganda. Maar als de partijen gescheiden opereerden, dreigde de propaganda 
verschillende richtingen uit te gaan. In de Bond van VPV’s leidde dit vaak tot 
spanningen en botsingen. Met name de opstelling ten aanzien van het algemeen 
kiesrecht leidde ertoe dat tenslotte de jongeren zelf het heft in handen namen. Zij 
richtten eigen "democratische" propagandaverenigingen op en tenslotte kwam het 
tot oprichting, in 1916, van de Jonge Democraten, Bond van Vrijzinnige 
Jongeren op Democratische Grondslag.

Ook bij deze Bond ging het om het voeren van propaganda. Maar niet alleen 
bij verkiezingen voor de vrijzinnige kandidaten, maar ten allen tijde, voor de 
vrijzinnig-democratische beginselen en idealen. Om niet alleen theoretisch bezig te 
zijn, maakte men, uitgaande van die idealen, practisch politieke en maatschappelij
ke keuzes, zoals die voor het algemeen kiesrecht en voor staatspensionering. Ook 
koos men bij verkiezingen voor steun aan die partij, die naar de mening van de 
Jonge Democraten, het beste gestalte gaf aan de vrijzinnig-democratie: de VDB. 
Die steun in verkiezingstijd was echter niet meer, zoals bij de Bond van VPV’s, de 
reden van het bestaan van de organisatie, noch hoofdzaak bij de activiteiten, maar
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was een van de keuzes gemaakt aan de hand van de eigen idealen.
Een ander groot verschil met de Bond van VPV’s was, dat de Jonge Democra

ten ontstaan waren uit een initiatief van de jongeren zelf. Zij presenteerden zich 
nadrukkelijk als een bond van en voor jongeren, onafhankelijk van welke partij dan 
ook. Zo gezien was het de eerste politieke jongerenorganisatie in Nederland. Wel 
konden deze jongeren rekenen op steun vanuit de VDB.

Dat die steun soms toch wel erg nodig was bleek begin 1919. De jongerenor
ganisatie verkeerde toen in grote moeilijkheden, financieel en ideologisch (wel of 
niet nader samengaan met de VDB). Tezelfdertijd voltrok zich in de VDB een 
reorganisatie. Na de invoering van de evenredige vertegenwoordiging moest men 
komen van een bond van autonome kiesverenigingen tot een centraal geleide partij
structuur. In 1921 moest bovendien de wijze van kandidaatstelling voor de Tweede 
Kamer opnieuw worden bekeken. En wat de jongeren betreft: in 1919 kwam er 
verandering in de redactie van de VD en het secretariaat van de VDB: Oud volgde 
Koster op. Als secretaris en lid van de Tweede Kamer was Oud uiteraard intensief 
betrokken bij de reorganisatie van de partij en dat gold zeker voor de kandidaatstel
ling in het najaar van 1921 en het voorjaar van 1922. Het lijkt waarschijnlijk, dat 
in die moeilijke reorganisatie-járen, tussen 1918 en 1922, de tijd, de aandacht en 
het geld ontbraken om de al in een crises verkerende jongerenorganisatie effectief 
te helpen. Dat betekende toen het einde voor de Jonge Democraten.

In 1923 kwam het tot een nieuw initiatief vanuit de jongeren: de oprichting van 
de Vrijzinnig-Democratische Jongeren Organisatie (VDJO). Haarlem kan 
worden gezien als de bakermat van de VDJO. Al voor 1916 was daar een afdeling- 
van de Bond van Vrijzinnige Propaganda Vereenigingen (VPV’s). Deze Haarlemse 
afdeling sloot zich in haar geheel aan bij de (in 1916 opgerichte) Bond van Jonge 
Democraten. Mr. A.E. von Saher uit Haarlem was een van de initiatiefnemers van 
deze Bond en maakte ook deel uit van het eerste landelijke bestuur. Het valt 
overigens op, dat de in 1923 opgerichte Vrijzinnig-Democratische Jongeren 
Organisatie (VDJO) haar eerste propagandavergadering belegde in Haarlem en met 
succes. Want het kwam tot oprichting van een afdeling: de eerste. Kort daarop 
volgde de officiële oprichtingsvergadering van de VDJO. De eerdergenoemde Von 
Saher uit Haarlem was er de inleider. Mr. L.C.G. van Dam, voorzitter van de 
afdeling Haarlem van de VDJO, was de eerste secretaris van de VDJO en later ook 
landelijk voorzitter.
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In de naam van de nieuwe organisatie was de zo sprekende en getuigende 
aanhef "Jonge Democraten" niet overgenomen. Dat laat zich verklaren. Nu de 
strijd voor het algemeen kiesrecht was gestreden, was het "democratisch" activisme 
enigszins geluwd. De term "jongeren" was aangehouden en kreeg zelfs nog een 
extra lading door de gerichtheid van de VDJO op de zgn. vrije jeugdbeweging.

De jeugdbeweging maakte grote opgang tussen 1900 en 1925. De kern van die 
beweging werd gevormd door de vrije jeugdbonden. Daartoe rekenden zich o.a. de 
Jongelieden Geheel Onthouders Bond (JGOB, 1912), de Nederlandsche Bond van 
Abstinent Studeerenden (NBAS, 1919) en de Jeugdbond voor Natuurstudie (NJN, 
1920). Zij waren gemengd m.a.w. hadden jongens en meisjes als leden, hielden 
zich streng aan de vastgestelde bovenste leeftijdsgrens, waren organisatorisch 
onafhankelijk en werden door jonge mensen geleid. De jeugd- en jongerenbonden, 
die aan dit kwartet van vereisten niet voldeden werden, vaak denigrerend, geleide 
bonden genoemd. Met "geleid" werd bedoeld rechtstreeks door volwassenen 
bestuurd of gelieerd aan organisaties van volwassenen.

In de járen tussen 1923 en 1930 werd in de VDJO soms expliciet, positief 
gerefereerd aan dit concept van de vrije jeugdbeweging. Nog in 1929 werd de 
eerdergenoemde Van Dam uit Haarlem verweten een nauwe organisatorische band 
te willen met de VDB. Men kon dat in de VDJO moeilijk plaatsen "omdat hij toch 
een van de beste strijders was voor de vrije jeugdbeweging”. Een voormalig HB- 
lid schreef in datzelfde jaar dat de VDJO lang genoeg had gehinkt op twee gedach
ten. Totdat na soms heftige debatten "de vrije jeugdbeweging het had gewonnen". 
De betreffende schrijver pleitte ervoor, deze zo moeilijk veroverde positie te 
behouden.

In 1929 verkeerde de VDJO in grote moeilijkheden. Opnieuw waren er in deze 
jongerenorganisatie diepgaande meningsverschillen over de verhouding van de 
eigen organisatie tot de VDB. Ook de financiële toestand was zeer slecht. Dit keer 
kwam de VDB wel tot een actief optreden. Het Hoofdbestuur van de VDB schakel
de Joekes en Oud in. Die brachten in 1930 een advies uit. Dit advies resulteerde in 
een eigen beginselverklaring voor de VDJO, die in 1930 in de statuten werd 
opgenomen. Van een lid van de VDJO werd geen instemming verwacht met het 
partijprogramma van de VDB, maar wel een onderschrijving van de eigen begin
selverklaring. Daarmee werd uitdrukkelijk gekozen voor zelfstandigheid van de 
VDJO.

291



Elk van de in de járen ’20 ontstane politieke jongerenorganisaties (de ARJA, 
de CHJ, de BJL en de VDJO) functioneerde in een netwerk van meer of minder 
geestverwante organisaties en instellingen. Bij een vergelijking in dit opzicht van 
de genoemde jongerenorganisaties valt het op, dat de VDJO door de járen heen 
nogal georiënteerd was op de vrijzinnig christelijke wereld. Zo werden de beide 
eerste landdagen, die van 1934 en 1935, gehouden in het gebouw en op de terrei
nen van de Nederlandse Protestantenbond, evenals de kaderconferentie van 1938. 
Die scholingsbijeenkomst was overigens naar het voorbeeld van de kaderconferen- 
ties van de VCJC, de Vrijzinnig Christelijke Jeugdcentrale. In J en D verschenen 
meermalen advertenties over en ook korte besprekingen van boeken en brochures 
van de VCJC. Een vooraanstaand VDJO-lid als Siep Posthumus was tevens lid van 
de VCSB, de Vrijzinnig Christelijke Studentenbond. Hij leidde o.a. in 1939 een 
VCJC-zeilkamp.
Op de PACO van 1939 in het (Doopsgezind!) Broederschapshuis te Elspeet sprak 
Professor Dr. L.J. van Holk, vrijzinnig theoloog en oprichter van de VCJB, de 
Vrijzinnig Christelijke Jongeren Bond. Naar aanleiding van het 4e lustrum van de 
VCJB werd in J en D gesteld, dat de VDJO zich in vele opzichten verwant voelde 
met de vrijzinnig christelijke jeugdbeweging. Het ligt voor de hand te veronderstel
len, dat de leden van de VDJO die kerkelijk waren, behoorden tot de vrijzinnige 
stroming in de Nederlandse Hervormde kerk.

De vrijzinnig-democratisch georiënteerde jongeren in de Bond van VPV’s en 
ook de Jonge Democraten hielden zich, uitgaande van de vrijzinnig-democratische 
beginselen, bezig met de praktische politiek. Zij kwamen daardoor tot actieve steun 
aan het streven naar algemeen kiesrecht en staatspensionering. De VDJO hield 
zich, zeker sinds de aanvaarding in 1930 van de eigen beginselverklaring, bewust 
afzijdig van de praktische politiek. Daarmee was ze onder de politieke jongerenor
ganisaties, nationaal en internationaal, een buitenbeentje. Zij zag voor zichzelf 
vooral een opvoedkundige taak op politiek en maatschappelijk gebied. Zij vroeg 
binnen haar eigen organisatie de aandacht van haar leden voor democratische 
staatkundige en economische beginselen. Daarmee wilde ze jongeren de kans geven 
zich te oriënteren en zich te verdiepen in maatschappelijke vraagstukken, zodat 
deze tenslotte zelf hun politieke keuze zouden kunnen bepalen.

In de járen ’30 kwam juist voor deze politieke jongerenorganisatie steeds meer 
belangstelling. Van de politieke jongerenorganisaties uit die tijd in Nederland 
groeide juist de VDJO relatief gezien het hardst. Waarom?
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Het zou wel eens kunnen zijn, dat juist in die tijd van politieke dreiging en 
economische malaise, onder jongeren een behoefte bestond aan nadere bestudering 
van bepaalde beginselen en ideeën, zonder daarvoor actief te moeten zijn in de 
praktische politiek. Aantrekkelijk daarbij was ook dat de VDJO open stond voor 
iedereen, zelf haar vrijzinnigheid vertaalde als vrij van dogma’s op welk gebied 
dan ook, en respect had voor ieders (geloofs)overtuiging. En dan was de VDJO 
een organisatie van jongeren onder elkaar, die uit hun midden hun leiders kozen. 
Tenslotte was de VDJO een vereniging met duidelijk een eigen sfeer: een mengsel 
van ernst en idealisme met veel ongecompliceerd plezier en enthousiasme en 
kameraadschap. Dat gold niet alleen voor de kampen, maar ook voor de afde- 
lingsbijeenkomsten: inleidingen over een "zwaar" onderwerp, maar daarna zang, 
muziek en declamatie. Veel jongeren, waaronder ook nogal wat meisjes, kwamen 
ongetwijfeld allereerst op die sfeer af.

Natuurlijk waren er banden tussen de VDJO en VDB, via de beginselen; 
praktisch, o.a. via de redactie van de VD en via de adviseurs; financieel, via 
bijdragen en incidentele subsidies. Desalniettemin is er, met name sinds het 
opnemen van de eigen beginselverklaring in de VDJO-statuten van 1930, heel 
duidelijk een eigen plaats voor de VDJO, die door de VDB en in het bijzonder 
door Joekes, als kundig en tactvol adviseur, gerespecteerd en benadrukt werd.

Een afspiegeling van de VDJO, met name in de járen ’30, is te vinden in haar 
voortreffelijke orgaan "Jongeren en Democratie".
"Daaruit spreekt een volhardende, energieke arbeid van aanvankelijk enkele, later 
steeds meerdere jonge mensen, die, bezield door hun geloof in de democratie en 
gedreven door hun verantwoordelijkheidsbesef tegenover de gemeenschap en hun 
medemensen, beseffen de noodzaak te strijden voor recht en rechtvaardigheid”, zo 
schreef Geluk in J en D van september 1946.

Uit de geschiedenis van de VDJO is duidelijk geworden, dat een politieke jonge
renorganisatie geenszins automatisch gezien moet worden als niet meer dan een 
verlengstuk van een politieke partij: dat ze mits (een belangrijke mate van) zelf
standigheid en onafhankelijkheid wordt gegarandeerd, anders en veel meer kan 
zijn. Dat geldt in het bijzonder als ze naar eigen aard en op eigen wijze de belang
stelling van jongeren weet te wekken voor maatschappelijke problemen, voor 
beginselen en uitgangspunten om die problemen aan te pakken en als ze die 
jongeren weet te motiveren tot het maken van een eigen weloverwogen keuze en
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het nemen van verantwoordelijkheid voor elkaar en voor anderen.
In het geval van de VDJO is ook nog aan te tonen, dat een dergelijke aanpak 

gewerkt heeft, daar waar het gaat om een van de belangrijkste functies van een 
politieke jongerenorganisatie: jonge mensen te motiveren zelf politiek actief te 
worden om op die manier te proberen bepaalde idealen in te brengen in de praktijk 
van het maatschappelijk leven, ten bate niet alleen van zichzelf, maar juist en 
vooral ten bate van de gemeenschap. Het klinkt misschien wat hoogdravend en 
idealistisch, maar zo werd het door vele VDJO-ers, die later actief waren in de 
politiek, wel gevoeld. Voorbeelden hiervan zijn: Anne Vondeling, Joop Voogd, 
Hein Roethof, allen lid van de Tweede Kamer voor de PvdA, Han Harmsen, lid 
van de Staten van Noord-Holland, Daaf Geluk, (30 jaar!) wethouder van Haarlem. 
En nogmaals, zij behoorden tot de vele oud-VDJO-ers die politiek actief waren.

Moge uit de geschiedenis van de VDJO blijken, mede ter stimulering van verder 
onderzoek, hoe belangrijk het werk en hoe boeiend de geschiedenis van een 
politieke jongerenorganisatie kan zijn.
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Hoofdstuk 1

1. Verenigd in de "Verein fiir Sozialpolitik". Zie hiervoor G. Voerman, 
"Liberalen op een tweesprong", in Jaarboek 1988 van het Documentatie
centrum Nederlandse Politieke Partijen, p. 105

2. J.W. de Beus, "Oorsprong en wederkeer van de liberalen", in: J.W. de 
Beus, J.A.A. van Doom (red.), "De interventiestaat: tradities-ervaringen- 
reacties", Meppel/Amsterdam, 1984, pp. 95, 110 en 111

3. Voor vrouwen alleen nog passief kiesrecht. Actief kiesrecht kregen zij in 
1919 door een initiatiefvoorstel van Marchant

4. Zie R. Koole in Lef, 3e jrg., nr. 11, september 1985; Thema-nr. "Honderd 
jaar Liberale Partijvorming, 1885-1985", p. 42

5. Gemeentearchief Haarlem, 38AII. Concept-statuten van de Vrijzinnige 
Propaganda-club "Haarlem". Zie voor de VPV’s in het algemeen: Th. 
Brok, "De Vrijzinnig Democratische Bond als partij organisatie", pp. 51 en 
52

6. Oud was in die tijd bestuurslid van de VPV Gorinchem en enige tijd pen
ningmeester van de Bond van VPV’s

7. "Radicaal" betekende bij de vrijzinnigen "vooruitstrevend". Het zgn. 
"radicalisme" in Nederland was een politieke stroming, die zich na 1880 
ging aftekenen. Het ontstaan ervan hield verband met onvrede over de (te) 
grote invloed van de conservatieven in de Liberale Unie

8. Het wekelijks orgaan van de VDB. Hierna verder aangeduid met VD
9. Bijlagen 1 en 2 met afdruk van 2 oproepen in de VD, een van 1916 en een 

van 1923
10. Brief van het Hoofdbestuur van de VDB aan het Centraal Comité der 

vrijzinnigen, in: H.P. Marchant, "Organisatie der vrijzinnigen", z.p., z.j., 
pp. 2-3

11. VD, 25 maart 1916
12. VD, 8 april 1916
13. Dezelfde mr. Von Saher hield een rede op de landelijke oprichtingsvergade

ring van de opvolgster van De Jonge Democraten, de VDJO, op 16 decem
ber 1923

14. Opgesteld door een commissie o.l.v. de heren Van der Voorden uit Rotter
dam, Van Diessen uit Bussum en Lissauer uit Amsterdam
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15. Dat gebeurde inderdaad op de AV van 4 maart 1917. Zie aldaar
16. VD, 8 april 1916
17. Dezelfde gang van zaken bij het oprichten van afdelingen vindt men terug 

bij de latere VDJO
18. De Jonge Democraat, januari 1917. Dit blad wordt verder aangeduid als: JD
19. VD, 15 april 1916
20. VD, 6 mei 1916
21. Leden waren E. Lissauer, Chr. de Bouvrie, A. Groeneveld, S.M. de Jong 

en de genoemde Meta de Vries
22. VD, 17 juni 1916
23. VD, 30 september 1916
24. Zie onder: de AV van 4 maart 1917
25. De VDB was hier in 1914 lid van geworden
26. Zie de AV van 20 januari 1918 te Utrecht
27. D.w.z. samenwerking tussen de drie vrijzinnige partijen op basis van een 

gemeenschappelijk programma
28. Daarom, zo schreven De Jonge Democraten in de JD van december 1917, 

deden we in 1916 tegen onze zin mee met de concentratie voor de Provinci
ale Statenverkiezingen, om zo te voorkomen dat de ophanden zijnde grond
wetswijziging door scheuring onder vrijzinnigen in gevaar zou worden 
gebracht

29. De AV was oorspronkelijk vastgesteld op 11 februari, maar werd "om 
buitengewone omstandigheden" uitgesteld tot 4 maart

30. VD, 10 maart 1917. Vanaf november 1917, bij het begin van de tweede 
jaargang, stond deze beginselverklaring in de kop van De Jonge Democraat

31. Mr. Von Saher had in december al bedankt als HB-lid in verband met 
ernstige ziekte van zijn vrouw. Zij overleed enkele maanden later

32. Dat kiesrecht kwam in 1919 en werd in 1922 in de grondwet opgenomen
33. Voor het onderwerp staatspensionering werden o.a. als sprekers aangetrok

ken de VDB-Tweede-Kamerleden Limburg, Koster en Oud, gemeente
raadsleden, een lid van Provinciale Staten en de hr. Van der Voorden, 
voorzitter van het Algemeen Nederlandsch Werklieden Verbond, een vak
bond op vrijzinnige grondslag. Over de eigen organisatie spraken HB-leden 
en andere prominente leden

34. De hr. Wagner was oud-raadslid van Zaandam. In de JD van februari 1918 
werd meegedeeld, dat hij zijn vaste medewerking had toegezegd aan dit 
orgaan
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35. Een en ander leidde tot een uitnodiging van de Bond voor Staatspensione- 
ring om zijn Paascongres bij te wonen. De Bond van Jonge Democraten 
werd lid van de Bond voor Staatspensionering. De hr. A. Voorbrood, alge
meen secretaris van die Bond, was aanwezig op de AV van 20 januari 1918 
in Utrecht en kreeg daar een "lyrisch welkom"

36. JD, januari 1918
37. In de JD van april 1918 werd geconstateerd, dat van het oude HB van 1916 

nu nog maar 3 leden over waren en dat die snelle doorstroming vanwege 
studie of baan een moeilijkheid bleef in een organisatie van jonge mensen. 
Hetzelfde probleem zou ook weer gaan spelen bij de VDJO in de járen ’20 
en ’30

38. De motie was een logisch gevolg van het standpunt van De Jonge Democra
ten, zoals gepubliceerd in de JD van september 1917

39. JD, december 1917, onder Agenda voor de AV van 20 januari 1918
40. Uiteraard het DB van het HB
41. JD, maart 1918
42. O.a. Assen en Den Helder sloten zich aan. Een nieuwe afdeling Meppel 

werd opgericht en begin augustus, na de voor de vrijzinnigen zo slecht 
verlopen verkiezingen, kwam de afdeling Epe tot stand! Zie: JD, augustus 
1918

43. Door het niet meer verschijnen van de JD na 1 januari 1919, is van deze 
dag verder niets bekend

44. VD, 25 januari 1919
45. De afdracht per lid moest verhoogd worden tot 40 ct. Geconstateerd werd 

dat er voortdurend belangrijke tekorten waren. Het kon niet meer, dat van 
de afdelingsdonaties niets meer aan het HB werd afgedragen, immers de 
financiële toestand werd onhoudbaar geacht. De administratie van het 
orgaan zou voortaan berusten bij de bondssecretaris

46. In het bedrijven van praktische politiek ligt hèt grote verschil met de latere 
VDJO
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Hoofdstuk 2

1. A.C. Verhoef, oud-voorzitter van de VDJO, in het lustrumnummer van J en 
D, november I, 1938

2. Redactie in J en D november I, 1938
3. G. Harmsen, "Blauwe en rode jeugd", Assen 1961, p. 253
4. Zie de bijlagen 1 en 2 met de oproepen uit 1916 en 1923
5. Vanaf 1919 was Oud redacteur van de VD en secretaris van de VDB
6. Chr. Polak, voorzitter van de VDJO, in het gedenkboek, uitgegeven ter ere 

van het 25-jarig bestaan van de VDB in 1926. Dat overigens niet alle VDB- 
ers geporteerd waren voor een aparte vrijzinnig-democratische jongerenor
ganisatie, is terug te vinden in de rede van Joekes bij het lustrum in 1938, 
waarin hij stelt: "Men meende destijds dat de jongeren buiten de politiek 
moesten blijven en dat zij later vanzelf wel in de partijpolitiek ingeschakeld 
zouden worden"

7. VD, 8 september 1923
8. Met het oprichten van afdelingen in universiteitssteden zou gewacht worden 

tot oktober
9. VD, 27 oktober 1923
10. VD, 22 december 1923. Zie ook: VD, 8 december 1923
11. Von Saher zal in juni 1926 ook in de zgn. Adviesraad voor de VDJO 

komen
12. Zie hoofdstuk V
13. Uit de ontwerp-statuten van december 1926 en uit de verslagen in de VD
14. Poortman had zich al vóór de oprichtingsvergadering van de afdeling 

Haarlem teruggetrokken. Dijkstra wordt in 1938 in de lustrumrede van 
Geluk genoemd als één van de redacteuren van De Groene Amsterdammer

15. Zie VD, 14 juni 1924
16. Zie hoofdstuk XIII
17. Zie hoofdstuk V
18. Zie de lustrumrede van Geluk in 1938, J en D, november I, 1938
19. Idem, p. 7
20. Op de AV van 30 mei 1926 te Utrecht
21. Geluk, lustrumrede, 1938
22. In zijn openingsrede op de AV van 30 mei 1926 te Utrecht. Zie: Geluk, 
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lustrumrede 1938
23. Ook Von Saher werd lid van de Adviesraad
24. VD, 26 februari 1927
25. In 1938 was hij op de lustrumreceptie aanwezig als HB-lid, secretaris-pen- 

ningmeester van de VDB en als oud-voorzitter van de VDJO. Hij bleef 
secretaris-penningmeester van de VDB tot het najaar van 1940. Toen dook 
hij onder, omdat hij joods was en actief geweest was tegen de nationaal- 
socialisten. Hij werd gevonden en rond Pasen 1942 naar kamp Amersfoort 
gebracht. Vandaar werd hij naar Duitsland gevoerd. Daarna is er nooit meer 
iets van hem gehoord

26. Zie het door hem ingediende voorstel van de VDB-afdeling Haarlem in 
oktober 1929

27. Geluk, lustrumrede 1938
28. VD, 5 november 1927
29. VD, 9 juni 1928
30. VD, 2 november 1929
31. VD, 19 oktober 1929
32. Idem
33. VD, 9 november 1929
34. VD, 27 september 1930
35. Zie de VDJO-propagandafolder uit 1939. Daarin is onder meer te lezen: 

"Taak van de democratie en de democraat is het zoeken naar de juiste 
verhouding tussen individu en gemeenschap. Waar uitsluitend het individu 
wordt gediend komt de gemeenschap, en met haar grote groepen van indi
viduen, in gevaar (zie het liberalisme in de 19e eeuw). Als de gemeenschap 
in het algemeen (d.w.z. de staat), van middel tot doel wordt verheven, komt 
het individu materieel, maar vooral geestelijk, in gevaar (zie de dictatuur 
van communisme, socialisme en fascisme)’’

36. Geluk, J en D, januari 1934
37. VD, 27 september 1930
38. Geluk, lustrumrede 1938
39. VD, 8 november 1930
40. In februari 1946 ging de VDB op in de Partij van de Arbeid. In april 1946 

ging de VDJO op in de Democratisch Socialistische Jongeren Vereniging 
"Nieuwe Koers"

41. Zie hoofdstuk VIII
42. (Een zekere) N. en M. van Zuiden in J en D, Lustrumnummer, oktober
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1933
43. J en D, november I, 1938
44. Idem
45. Zie de opmerking hierover in het ingezonden stuk van Philips, voorzitter 

VDJO in de VD van 12 oktober 1929
46. A. Verhoef, J en D, november I, 1938
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Hoofdstuk 3

1. Zie hoofdstuk VIII
2. Zie hoofdstuk X
3. Zie hoofdstuk V, p. 90
4. J en D, november 1934
5. Zie hoofdstuk XII, p. 213
6. Zie hoofdstuk IX, p. 136
7. "Een democratische regering is slechts zolang te vormen als er in de volks

vertegenwoordiging een meerderheid van democratische partijen te vinden 
is, die een programma kan samenstellen waarop regeren mogelijk is. De 
maatregelen die door een regering in deze tijd genomen moeten worden om 
het land door de crisis heen te voeren, zijn hard en wekken ontevredenheid. 
Een zo groot mogelijke samenwerkende meerderheid tot steun aan onze 
democratische regering is noodzakelijk"

8. J en D, november 1933
9. D.w.z. de beginselverklaring van 1930
10. J en D, november 1933
11. Hij kreeg daarbij een steuntje in de rug vanuit de VDB zelf, toen een zekere 

A.G.B. in de VD van 19 mei 1934 een artikel publiceerde waarin hij de 
VDJO als leverancier van jonge VDB-leden van grote waarde achtte, de 
spectaculaire groei van de VDJO signaleerde "dank zij de ijver van Geluk 
en Deering" en stelde dat, desondanks, de VDJO morele steun hard nodig 
had "in een tijd, waarin het zo moeilijk is vat te krijgen op jonge mensen, 
die door de gevolgen van de tijdsomstandigheden veelal zo vatbaar zijn 
geworden voor holle frases, ijdele beloften en het voor de jeugd aantrekke
lijk gedoe van uiterlijk vertoon"

12. Lustrumrede Geluk 1938. Zie voor het programma van de landdag hoofd
stuk IX, pp. 144 en 146

13. In november 1934 besloot het HB een commissie in te stellen ter bestude
ring van het studentenvraagstuk

14. Zie hoofdstuk IX, p. 131
15. Zie hoofdstuk VI, p. 107
16. Zie hoofdstuk XI, p. 203
17. VD, 13 oktober 1934

301



18. In 1935 en 1936 HB-lid en in 1941 getrouwd met Anne Vondeling
19. Zie hoofdstuk VIII
20. Voor de motivatie, zie hoofdstuk IX, p. 138
21. VD, 19 oktober 1935
22. Zeeland bleef moeilijk. In Brabant en Limburg had de VDJO geen afdelin

gen
23. J en D, april 1936
24. Zie hoofdstuk XII, p. 218 e.v.
25. Zie over dit aantal hoofdstuk IX, p. 155
26. Zie o.a. J en D, november 1939, waarin Anne Vondeling, VDJO-er en 

Wagenings student, schrijft: "Zich geen idealen stellen, staat gelijk met zelf
moord. Ons werken heeft steeds weer zin"

27. J en D, september 1946
28. J en D, december II, 1937
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Hoofdstuk 4

1. Over het aantal meisjesleden, zie hoofdstuk XIII
2. Zie het artikel "Terugblik" van Deering in: "De Hand aan de Ploeg", juni 

1945
3. J en D, oktober 1940
4. Zeevalking in: "In de Branding", "De Hand aan de Ploeg", februari 1941
5. Deering in: "Uit de VDJO", "De Hand aan de Ploeg", juli/augustus 1945
6. Deering in: "Terugblik", "De Hand aan de Ploeg", juni 1945
7. Idem
8. R. Koole e.a. in: "40 jaar vrij en verenigd", uitg. Unieboek 1988, p. 3
9. J. Bank "Opkomst en ondergang van de Nederlandse Volksbeweging", p. 

131, H. Vonhoff "Bewegend Verleden", p. 97
10. Brief van Deering aan de Federatie- en Afdelingsbesturen, mei 1945 (ar

chief Voogd)
11. Hoe herhaalt zich de geschiedenis! Vergelijk hiermee het voorstel van het 

HB van de Jonge Democraten voor een naamsverandering in december 
1918. Zie hoofdstuk I, pp. 29 en 30

12. B.v. W. Thomassen in: "Van brede visie tot smalle marge". R. Koole e.a., 
in: "40 jaar vrij en verenigd" en H.M. Ruitenbeek in: "Het ontstaan van de 
Partij van de Arbeid"

13. Onjuist! Het driemanschap dat zich toen zo uitsprak, handelde, volgens 
eigen schrijven, geheel op eigen verantwoordelijkheid. Wel was één van de 
drie, Deering, lid van het toenmalig HB

14. Archief Voogd, B. no. 6
15. W. Thomassen in: "Hier, de Partij van de Arbeid", in: Jan Bank/Stef Tem

ming "Van brede visie, tot smalle marge", Alphen a/d Rijn, 1981, p. 100
16. Idem, p. 101
17. J. Bank, "Opkomst en Ondergang van de Nederlandse Volksbeweging", 

Deventer, 1978, p. 194
18. R. Koole, P. Lucardie, G. Voerman, "40 jaar vrij en verenigd: de geschie

denis van de VVD partij-organisatie 1948-1988", Houten, 1988, p. 31
19. H.M. Ruitenbeek, "Het ontstaan van de Partij van de Arbeid", Amsterdam, 

1955, p. 81
20. B.v. bij de bekende vergadering in augustus 1944, ten huize van J. Schil- 
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thuis in Den Haag
21. Verslag van deze julivergadering in: "De Hand aan de Ploeg", juli/augustus, 

1945
22. R. Koole e.a., "40 jaar vrij en verenigd", p. 32
23. Idem. p. 33. Van deze commissie was W. Thomassen secretaris. Hij was 

tevens secretaris van de Nederlandse Volksbeweging
24. Archief Joekes, ARA
25. Resumé vergadering Studie-commissie Politieke Partijen, 29 december 

1945: DNPP, collectie Schilthuis, map 5
26. In een brief dd. 7 maart 1988 gericht aan en in het bezit van mevr. M.T. 

Braams-Beversluis te Utrecht. Eveneens in een gesprek met haar op 15 
maart 1988 in zijn huis in Velsen

27. Zie o.a. een redactioneel artikel "Verantwoording”, in: J en D, november 
1945
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Hoofdstuk 5

1. Letterlijk zegt hij: "Van de oprichting van de centrale organisatie, die op 23 
oktober plaats gehad moet hebben, is weinig bekend. Het jaarverslag over 
het eerste jaar, afgedrukt in het November-nummer van het orgaan, toen 
kortweg ’VDJO’ geheten en bestaande uit enkele gestencilde kwarto-vellen, 
vermeldt daaromtrent iets (of niets?, M.B); de eerste statuten dateren van 16 
december 1923".
Helaas is nog geen exemplaar van het genoemde novembernummer 1924 
gevonden. Noch het eerste jaarverslag van de VDJO, zoals dat afgedrukt 
staat in de VD van 11-10-1924, noch de terugblik op het eerste wintersei
zoen 1923-1924, opgenomen in de VD van 14-6-1924, vermelden ergens de 
datum 23 oktober

2. De eerste afdeling (Haarlem) van een nieuw op te richten vrijzinnig-demo- 
cratische jongerenorganisatie kwam tot stand op 19 oktober 1923. Nergens 
is te vinden wanneer die nieuw op te richten organisatie haar officiële naam 
kreeg. Misschien dat gebeurde op 23 oktober, naar aanleiding van het tot 
stand komen van de eerste afdeling en dat daarom 23 oktober als oprich
tingsdatum van de VDJO werd beschouwd

3. Zie "De hand aan den ploeg", jaargang 3, nr. 1, januari 1927. Dat was het 
eerste gedrukte nummer van het orgaan. Een exemplaar ervan is te vinden 
in het archief van Joekes op het ARA, nr. 38

4. Het werd opgenomen als punt 7. Het oorspronkelijke punt 7 werd punt 8. 
Een exemplaar van de statuten, vastgesteld op 2 november 1938 te Leeu
warden, bevindt zich in het archief van Joekes

5. Die kwam af op 23 juli 1937
6. De beginselverklaring stond nu in artikel 4
7. Zie verderop in dit hoofdstuk, p. 98
8. Een exemplaar is te vinden in het archief Van Sloten.
9. Zie p. 96 e.v.
10. Deze uitzondering was waarschijnlijk opgenomen in verband met de leeftijd 

van Deering. Hij was 35 toen hij secretaris-penningmeester werd
11. Zie in dit hoofdstuk: "De afdelingen"
12. Hiervan was ƒ 0,80 voor het orgaan.
13. Daarvan was ƒ 0,80 bestemd voor de administratie van het orgaan en ƒ 0,20
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voor de Centrale Kas
14. De afdeling die niet aan deze verplichtingen had voldaan voor de AV, 

mocht op de AV niet stemmen. Iedere keer bij het publiceren van de 
beschrijvingsbrief van een AV in J en D werd daar nadrukkelijk op gewezen

15. In 1934 stelde het HB voor, dat de adviseur ook een bestuursfunctie in een 
afdeling zou kunnen krijgen, maar de AV hield dat voorstel aan. Het is in 
1935 niet in de nieuwe reglementen opgenomen. (Zie J en D, september en 
oktober 1934.) Uit het voorafgaande blijkt, dat VDJO-afdelingen waar
schijnlijk uitsluitend werden opgericht in plaatsen waar ook een VDB- 
afdeling was

16. Deze ontstonden pas later. Er is dan ook geen hoofdstuk "Van de gewesten"
in de statuten van 1935. Voor de volledigheid wordt een en ander hier
opgenomen. Zie hoofdstuk XII

17. Zie bijlage 5
18. Zie hoofdstuk VI, p. 102
19. Zie hiervoor het artikel van Mr. R. van den Bergh: "De VDJO en het 

verenigingsrecht" in: J en D, januari 1940
20. In de ontwerpstatuten van december 1926 staat nog dat de AV minstens 2x 

per jaar gehouden moest worden. In de statuten van 1930 is dat lx per jaar 
geworden en dat is zo gebleven in de statuten van 1935

21. Zie hiervoor hoofdstuk II
22. Het oorspronkelijk punt 7 zou dan punt 8 worden
23. J en D, oktober 1935
24. Zie hiervoor de VD van 17 oktober 1931 en J en D, januari 1935
25. J en D, november 1934
26. Bovendien stelde het HB voor in punt 6 "internationale samenwerking" te 

vervangen door "internationale rechtsorde"
27. Archief Van Sloten, 156. Verder afgekort met: Archief S
28. Zie hiervoor en voor de volgende regels het artikel van H. Spijkerman: "De 

interne verhoudingen binnen de VDB in de járen dertig" in: "De vrijzinnig- 
democratische traditie", G. Voerman e.a., Wiardi Beekman Stichting, 1991

29. Tot op dat ogenblik hadden de VDB-leden in Tweede en Eerste Kamer sinds 
1924 steeds hun stem onthouden aan de defensiebegroting

30. H. Spijkerman "De interne verhoudingen binnen de VDB in de járen dertig"
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Hoofdstuk 6

1. Eveneens tot de Algemene Vergadering met adviserende stem
2. In de praktijk werd dat: tot uiterlijk 7 dagen voor de AV
3. Zie hiervoor de gang van zaken bij de samenstelling van het HB in 1934 en 

1935
4. Besluit van de AV 1935, gehouden in jeugdherberg Alteveer bij Arnhem. 

Zie toelichting op de beschrijvingsbrief van dat jaar in J en D, oktober 
1935, p. 5. In die brief wordt gesteld, dat de samenvoeging betekent een 
combinatie van alle landelijke administratieve functies. Er ontstaat zo één 
administratie die beschikt over gegevens van belang voor secretariaat, 
penningmeesterschap, administratie van het orgaan en van het (de) 
kamp(en). Die administratie kan daardoor economischer en doeltreffender 
functioneren

5. Uitzonderingen op deze regel: Van Voolen (Haarlem), die in 1933 direct in 
het HB werd gekozen als penningmeester en Deering, die in 1935 (hij 
woonde toen in Utrecht en was lid van de VDB!) direct gekozen werd als 
secretaris-penningmeester. Hij bleef die functie de járen door bekleden, 
totdat de VDJO in 1946 werd opgeheven

6. In 1932 werd op de AV in Sneek, na emotionele discussie, de maximum
leeftijd voor het VDJO-lidmaatschap van 25 naar 27 jaar gebracht. Dispen
satie was niet mogelijk. In 1934 werd dit besluit gewijzigd: na het bereiken 
van de 27-jarige leeftijd was voortaan wèl dispensatie mogelijk tot 29 jaar. 
In 1936 werd die dispensatie-mogelijkheid opgetrokken tot 30 jaar, met de 
bedoeling waardevolle kaderleden in de afdelingen te kunnen behouden

7. Vermoedelijk was deze bepaling toegesneden op het aantreden van Deering 
als secretaris-penningmeester van het HB op de AV van 1935. Deering was 
toen 35 jaar! Zie ook hoofdstuk V, noot 10

8. Zie hoofdstuk V, p. 93
9. Deering op de HB vergadering van 11 september 1938. Archief Van ’t Huil
10. Uitzonderingen waren Geluk en Deering, die beiden in de járen ’30 zes jaar 

DB-lid waren. Deering bleef dat overigens nog veel langer, aangezien hij, 
afgezien nog van de járen juni 1941 tot mei 1945, in 1945 weer secretaris- 
penningmeester was (bleef) en als zodanig aanbleef tot de opheffing van de 
VDJO in april 1946
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11. In 1934 Henny Timmer uit Groningen, in 1935 Toos van ’t Hof uit Rotter
dam

12. Zie archief Van ’t Huil bij notulen HB van 10 en 11 september 1938: 
bespreking van het memorandum Hiegentlich/Theunissen

13. De indieners hadden het gevoel dat het slecht gevallen was bij het HB en 
dat Geluk moeilijkheden verwachtte naar aanleiding van dit voorstel en die 
niet wilde rond het lustrum; en ook dat er in het algemeen weinig steun was 
voor hun idee

14. Bron: "De Vrijzinnig-Democraat" uit deze járen en de lustrumrede door 
Geluk gehouden bij het 15-jarig bestaan van de VDJO

15. Waarom is niet duidelijk. Misschien in verband met zijn kandidatuur voor 
de gemeenteraad in Haarlem voor de VDB. In februari 1927 trad hij af als 
VDJO-voorzitter van de afdeling Haarlem, in verband met die kandidatuur

16. Geluk in J en D van november 1933: "De vereniging die door Zandstra en 
Tolsma van de ondergang gered is"

17. 6 en 7 oktober 1934 in Soesterberg
18. J en D oktober 1934, p. 2, rechterkolom onderaan
19. "In de praktijk van dit jaar is gebleken, dat een vergroot HB weinig meer 

betekenis heeft voor de goede gang van zaken en de propaganda. Temeer 
geldt dit, omdat toch voor bepaalde streken propagandisten moeten worden 
aangewezen. De beslissingen kunnen voorts gemakkelijker door een kleiner 
college worden genomen, terwijl tenslotte de kosten van HB-vergaderingen 
onnodig hoog worden". Beschrijvingsbrief AV 1935 in J en D van oktober 
1935

20. Berichten, oktober 1935, nr. 10, archief Harmsen
21. Zie notulen HB-vergaderingen van 10 en 11 september 1938 in archief Van 

’t Huil
22. Geluk werd geboren in 1909
23. Zie memorandum Hiegentlich/Theunissen, onder noot 12 hiervoor
24. Hij overleed kort daarna
25. Met de Democratisch Socialistische Jongeren Organisatie (DSJO) en de 

Jongeren Werk Gemeenschap (uit de Nederlandse Volksbeweging)
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Hoofdstuk 7

1. Zie ook hoofdstuk IX, 9.1
2. Zie bijlage 5, statuten, art. 16
3. De vice-voorzitter (gedurende vele járen Jan Haan) was veel minder inten

sief bij de gang van zaken in het DB betrokken. Hij fungeerde voor een 
belangrijk deel niet anders dan de overige HB-leden

4. Zie hoofdstuk VI, p. 102
5. Volgens gegevens van Harmsen (oud-voorzitter VDJO) zijn er twee admini

stratrices geweest: Lies Buitenhuis en Bep Sobering
6. Volgens Harmsen
7. Het bevatte HB-mededelingen voor afdelingsbestuurders, voorlichting voor 

afdelingsbestuurders vooral op het gebied van propaganda, en soms wel 
eens vermaningen aan lakse afdelingsbestuurders. Alle verschenen exempla
ren zijn te vinden in het archief Harmsen

8. Zie archief Voogd (O). Er verschenen van dit kaderblad maar enkele exem
plaren. Vanaf juli 1940 tot juni 1941 werd onder de naam "De Hand aan de 
Ploeg" het landelijk orgaan voortgezet

9. Zie over het een en ander "Berichten" en "De Hand aan de Ploeg"
10. Volgens Harmsen circuleerde op de jaarvergadering van de VDB in 1939 

nog een lijst waarmee bijdragen voor het Bondshuis werden ingezameld. 
Ook werden in dat jaar nog enkele leegstaande panden (buitenhuizen) 
bekeken, die als Bondshuis in aanmerking kwamen
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Hoofdstuk 8

1. Geluk, lustrumrede, J en D, november I, 1938
2. Voorzover na te gaan werd de redactie van de diverse "krantjes" tot aan 

"Jongeren en Democratie" gevormd door het DB van het HB
3. Geluk, lustrumrede, J en D, november I, 1938
4. ARA, archief Joekes, nr. 39
5. Zie hoofdstuk II, pp. 43 en 44
6. De heren S.J. Zandstra en C. Tolsma; de andere redactie-leden waren mej. 

G. Joma en de heer H.T. Schreuder
7. ARA, archief Joekes, nr. 39. Aldaar aanwezig de nrs. 1 (februari); 2 

(maart) en 3 (april) van "De VDJO’er"
8. "Democratisch maandblad voor Nederland en Indië", waarvan de redactie 

bestond uit vooraanstaande vrijzinnig-democraten
9. J en D, november I, 1938, p. 14 en idem september 1946, p. 6
10. J en D, november 1938, p. 14
11. Idem, p. 9
12. Jaarverslag VDJO in de VD van 13 oktober 1934
13. J en D, december 1934
14. J en D, december 1935 en april 1936
15. J en D, januari en februari 1934
16. J en D, september en oktober 1940
17. J en D, augustus 1934
18. J en D, september 1946
19. Van het geld dat voor een lidmaatschap werd betaald, ging automatisch een 

deel naar J en D
20. Archief SI,50
21. Idem, 51
22. J en D, december 1940
23. Zie hoofdstuk IV, p. 68
24. "Het godsdienstig element in het Nederlands Volkskarakter", een serie van 

vier artikelen van de hand van S.A. Posthumus
25. De uitzondering was het gedicht "Nu ’t winter is" van Hein Roethof. (Zie J 

en D, februari 1941). Na de oorlog werd zijn "Afscheid van Holland" in J 
en D van december 1945 opgenomen. Dit naar aanleiding van zijn vertrek
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naar Indië.
Een andere VDJO’er van wie na de oorlog een gedicht werd opgenomen nl. 
"Vrijheid", was H.J. Limper (J en D, oktober 1945)

26. Niet van de VDJO dus. Omdat zovele VDJO’ers nu boven de leeftijd 
waren, leek het de redactie beter van "Jonge Vrijzinnig-Democraten" te 
spreken

27. Eindregel van de brief die in oktober 1945 door het HB naar de afdelings
bestuurders gezonden werd, met daarin een samenvatting van wat er op de 
HB-vergadering van 15 en 16 september besproken was. (Archief Voogd, 
B, nr. 16)

28. Genomen op de AV 1946, die in combinatie met de PACO gehouden werd 
op 20, 21 en 22 april in Soesterberg

29. DSJV: Democratisch Socialistische Jongeren Vereniging
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Hoofdstuk 9

1. Formele gegevens over de AV, dat wil zeggen, over de AV "in theorie" 
zijn te vinden in de statuten (art. 17, 18 en 19) en het huishoudelijk regle
ment (art. 17 t/m 26). In dit hoofdstuk IX wordt de AV in de praktijk 
behandeld

2. In bepaalde gevallen van royement was beroep mogelijk op de AV (statuten, 
art. 13)

3. Een voorbeeld hiervan is het conflict in 1931 over opname van de nationale 
ontwapening in de statuten. Het HB adviseerde tegen, evenals adviseur 
Joekes, maar de AV nam desondanks het voorstel van de afdelingen Hil
versum en Den Haag over. En dus kwam de nationale ontwapening in de 
statuten. Zie hoofdstuk V, p. 98

4. Zie hoofdstuk V, noot 22
5. Zie voor het een en ander hoofdstuk III, p. 58
6. Zie voor Hoofdbesturen járen ’20 hoofdstuk VI
7. Hoofdstuk II, pp. 43 en 44
8. Dit jaar wordt hier als grens genomen, omdat vanaf 1934 de AV’s op een 

centraal punt in het land gehouden werden in gebouwen als jeugdherbergen 
en Bondshuizen

9. In januari 1927 werd in Utrecht een buitengewone Algemene Ledenvergade
ring gehouden met name ter vaststelling van de gewijzigde (samengevoegde) 
statuten en het huishoudelijk reglement. In juni 1927 was er een AV waarop 
een nieuw HB aantrad. Waarschijnlijk was die AV eveneens in Utrecht

10. Voor de reden, zie in dit hoofdstuk p. 132. Voor plaatsen en gebouwen, zie 
onder het chronologische overzicht van de AV’s in de járen 1934 tot en met 
1946

11. Hoewel in 1934 de AV op een centraal punt "ergens buiten" gehouden 
werd, ging men op zaterdagavond nog naar een propaganda-avond van de 
nabij gelegen afdelingen

12. Zie hoofdstuk V, p. 95
13. J en D, 1936, nr. 12, p. 4
14. In combinatie met de lustrumviering van de afdeling Sneek
15. Vergaderen, slapen, eten, ontspannen, kon zich allemaal afspelen in één 

gebouw. Bij meenemen van eigen slaapzak waren de totale kosten voor
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logies, ontbijt en warme maaltijd ƒ 1,10. Deze kosten bleven de volgende 
járen praktisch gelijk, behalve in 1938 (lustrum) en 1940 (eigen brood op 
zaterdag verplicht, brood en vleesbonnen meenemen, totale kosten ƒ 1,75)

16. "Onvergetelijke dagen". (J en D, 1934, nr. 10, p. 2), "Onverdeeld succes". 
(J en D, 1935, nr. II, p. 7), etc.

17. Bijvoorbeeld in J en D, oktober 1935, p. 6
18. Deze werden ook nadrukkelijk uitgenodigd
19. In 1934 sprak bij uitzondering dr. Van Leusen. In 1940 sprak Joekes op 

zondagmorgen
20. In 1938 verviel deze spreker in verband met de lustrumviering
21. De volgorde wisselde wel eens per vergadering
22. Zie hiervoor hoofdstuk VI, vanaf pp. 103 e.v.
23. Welkome, zij het zeer beperkte, aanvulling geeft de lustrumrede van Geluk 

(J en D, november I, 1938) ten aanzien van de AV’s van november 1924 in 
Rotterdam, van mei 1926 in Utrecht en van de buitengewone AV in januari 
1927 wederom in Utrecht

24. Zie hoofdstuk II, p. 44
25. Zie hoofdstuk VIII, p. 119
26. Zie hoofdstuk X, p. 168
27. Zie hoofdstuk VI, p. 106
28. En bleef dat tot november 1940. Zie hoofdstuk VIII, p. 125
29. "Zijnde het preventieve middel bij uitnemendheid om het opgroeiend 

geslacht voor morelen en maatschappelijken ondergang te behoeden", (J en 
D, november 1933)

30. Dat verschil in visie werd nog eens onderstreept toen Joekes ter vermijding 
van misverstand na de rede verklaarde dat noch de VDJO noch de VDB het 
standpunt van de spreker inzake de nationale ontwapening deelde. Reden 
voor verschillende bladen om veel aandacht aan deze rede te besteden. Zie 
hiervoor ook J en D, november 1933

31. Zie hoofdstuk VI, p. 107
32. Zie hoofdstuk VII, p. 116
33. In J en D van oktober 1935 direct na de beschrijvingsbrief
34. 1935 was het jaar waarin bij de Statenverkiezingen de NSB 8% van de 

stemmen haalde
35. Op te maken uit de foto, gepubliceerd in J en D van november 1935
36. Evenals de invoering in 1931, is het schrappen in 1935 ongetwijfeld een 

"teken des tijds". Er kwam in 1934 en 1935 bij steeds meer VDJO’ers de
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wens op, door de tijdsomstandigheden, om de ontwapening te schrappen uit 
het beginselprogramma

37. Zie ook hoofdstuk V, p. 98
38. De commissie bestond uit de heren W.L. de Vries te Hengelo en mr. Wilke 

Veldhuis te Winschoten
39. Zie hoofdstuk VI, noot 4
40. Zie hoofdstuk III, p. 59
41. In juli lx en samenvoeging van augustus- en september
42. J en D, november I, 1937
43. Zie hoofdstuk XI, p. 204. Verslagen over bijgewoonde congressen in 1934, 

1935 en 1936 ontbreken op de AV’s van die járen, omdat de data dat 
onmogelijk maakten. De verslagen zijn wel in J en D te vinden. Zie ook 
hoofdstuk XI, pp. 202 e.v.

44. J.C. Deering (Utrecht), mej. A. Nieuwenhuizen (Utrecht), J.A. Haan 
(Hengelo), E. Bossert (Hoorn), Tj. U. Smeding (Drachten)

45. Zie hoofdstuk XI, p. 204
46. Idem, p. 208
47. Idem, p. 204
48. Ziehoofdstuk VI, p. 111
49. Zie hoofdstuk IV, p. 70
50. Henk Zeevalking
51. Aangezien Arnhem het voorstel niet wenste in te trekken
52. Zie noot 44
53. J en D, september 1946, p. 4
54. Van ’t Huil werd de eerste voorzitter van ’Nieuwe Koers’ en Joop Voogd 

werd hoofdredacteur van het nieuwe blad
55. Ook het communisme werd gezien als een bedreiging, maar toch minder 

direct dan het nationaal-socialisme
56. J en D, maart II, 1939, p. 5
57. Lustrumnummer J en D, november I, 1938, p. 9
58. Zie ook hoofdstuk III, p. 54 en hoofdstuk XIII, p. 286
59. Als zodanig aangetreden op de AV in oktober 1933
60. J en D, november I, 1938, p. 9
61. De AV van 1934, de eerste die 2 dagen duurde en niet in een afdeling maar 

op een centraal gelegen plaats in het land gehouden werd, vond dat jaar 
plaats op dezelfde locatie in Soesterberg

62. Zoals Geluk, als propagandastrateeg, opmerkte: "Er zijn heus genoeg jonge- 

314



ren te vinden die voor zo’n lage prijs een prettige dag in Soesterberg willen 
doorbrengen en een aardige tocht per bus willen maken", J en D, juni 1934, 
p. 2

63. VD, 16 juni 1934
64. VD, 23 juni 1934
65. Geluk in zijn lustrumrede, J en D, november I, 1938
66. J en D, juli 1934 noemt behalve Joekes, de heren Van den Bergh, Schram, 

Ten Raa, v.d. Brink, Van Liere en Feringa
67. De heer J. Meerburg Snarenberg. De andere 2 leden van het comité waren 

mej. F. Wiersma en de heer J.C. Deering
68. J en D, juli 1934, p. 3
69. De andere twee nummers verschenen in januari en april. In het juninummer 

staat ook het volledige programma van de landdag
70. J en D, augustus/september 1935. De VD van 20 juli 1935 meldt 1000 

deelnemers. De VD van 19 oktober 1935 meldt in het jaarverslag van de 
VDJO 1000 deelnemers, waaronder 800 jongeren. Geluk noemt in zijn 
lustrumrede (J en D, november I, 1938) een aantal van 1000 deelnemers

71. Tegen het fascisme gericht
72. Zie hoofdstuk XII, p. 217
73. VD, 27 juli 1935
74. J en D, augustus/september 1936, p. 7
75. J en D, januari II, 1938
76. HB notulen, januari 1938
77. J en D, mei II, 1938
78. J en D, juli 1938 .
79. J en D, mei II, 1939
80. J en D, juni I, 1939, p. 2. Daar wordt een uitspraak van Deering aange

haald waarin hij zegt dat de VDJO de sterkste groei heeft doorgemaakt van 
alle jongerengroepen in het land. Op p. 4 wordt bekend gemaakt dat in 9 
maanden tijds bijna 1100 nieuwe leden werden ingeschreven en 18 afdelin
gen opgericht

81. J en D, juni I, 1939, p. 2
82. Archief SI, 61
83. J en D, april 1934, p. 5
84. Zie hiervoor hoofdstuk X, p. 178
85. Doopsgezind
86. J en D, juni 1935: "Van de Pinksterbijeenkomst, kan hetzelfde gezegd
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worden als van het kamp nl. "steeds crescendo"
87. J en D, juni 1935, p. 10
88. Reden van Joekes afwezigheid is onbekend. Dat geldt ook voor het onder

werp van de inleiding van dr. Van Liere
89. In 1936 werd geen ’Pico- of Paco’ conferentie gehouden
90. J en D, maart 1937, p. 6
91. J en D, mei II, 1937
92. Notulen HB-vergaderingen, januari 1938
93. J en D april II, 1938
94. Zie hiervoor en voor het hiervolgende programma J en D, april II, 1939
95. Met name Frans van Deinum met zijn declamatie werd genoemd
96. J en D, februari 1940, pp. 6 en 7
97. J en D, van april 1940 spreekt van "talrijk"
98. J en D, april 1940, p. 3 "opgekomen schare VDJO’ers" die zaterdagavond 

welkom werd geheten
99. Bestaande uit de heren K. van Heusden, piano; Moss L.H. Wolff, viool; M. 

von Ferrier, alt en C. Pruyt, cello
100. J en D, april 1940, p. 3
101. Leden waren: A.H. Günther jr., jur. stud., Haarlem, voorzitter; mej. R.H. 

van Vloodorp, econ. stud., Haarlem, secretaresse; mej. E.H.W. Beuvery, 
Haarlem. Günther en mej. van Vloodorp werden in oktober 1927 gekozen 
tot respectievelijk voorzitter en secretaresse van het HB en werden als 
zodanig herkozen in juni 1928. Op de AV van 21 oktober 1928 trad 
Günther af en verliet het HB. Mej. van Vloodorp werd gewoon HB-lid en 
bleef dat tot juni 1929

102. Daterend van enige maanden daarvoor, als reactie op de door het HB 
uitgeschreven prijsvraag

103. Zie hiervoor ook p. 136 van dit hoofdstuk
104. Zie J en D, november 1933
105. In hotel Noord-Brabant aan het Vreeburg. Naast het lustrumverslag in dit 

hoofdstuk leze men ook het verslag in hoofdstuk III, p. 62
106. Een schemerlamp
107. Verzorgd door de VDJO-band uit Den Helder ’The Masterkeys’, onder 

leiding van Louis van Loo
108. Met name in het Noorden. Zie hoofdstuk XIII, pp. 286 en 287
109. J en D, november II, 1938
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Hoofdstuk 10

1. Omdat zij, zeer bewust, niet aan praktische politiek deed
2. Hein Roethof in "Dwars over het Binnenhof", p. 26
3. Voor de nu volgende gegevens over 1928 en 1931: Zie lustrumnummer J en 

D, november I, 1938, p. 12
4. Zie hoofdstuk II, pp. 42 en 43
5. Zie J en D, november I, 1938, p. 12
6. Geluk in J en D, november 1, 1938, p. 12
7. Het winnende ontwerp was van E. van Voolen uit Haarlem
8. Tekst van Henri Spiero en muziek van Moss Wolff, beiden uit Den Haag
9. Geluk in lustrumnummer J en D, november I, 1938, p. 13
10. J en D, juni I, 1938
11. Vaak gecombineerd met propaganda voor de landdag van dat jaar, zgn. 

kamp-landdagnummers; zie 1935, 1936, 1938 en 1939. In 1937 werd geen 
landdag gehouden en kwam alleen een kamp-propagandanummer uit

12. Dit fonds werd voornamelijk door donateurs in stand gehouden
13. Zie bijlage nr. 6
14. Naast extra kleding, slaapzak en kussen, ook eventueel een muziekinstru

ment en in ieder geval een geldig rijwielplaatje!
15. Waarin ook de eigen VDJO emaille schalen, borden, kroezen en het bestek 

werden bewaard
16. Geluk in J en D, oktober 1932, p. 2
17. B.v. in Haaksbergen door ’moeder’ Gfeve van de watermolen vlakbij het 

kamp
18. J en D, oktober 1936, p. 6
19. J en D, augustus 1934, p. 3
20. J en D, oktober 1936, p. 6
21. Doordat bleek dat de weersomstandigheden in een zeekamp meer invloed op 

de gang van zaken hadden dan in een landkamp èn, omdat de reis- en ver
voerskosten toch wel erg hoog waren, kwam er echter geen zeekamp meer

22. VD van 22 oktober 1938, onder jaarverslag VDJO
23. Hein Roethof in J en D, september 1940, p. 4
24. J en D, september 1939, p. 7
25. De foto-albums zijn beschreven in rapport nr. 2, DHJ, Historisch Archief
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VDJO
26. J en D, april 1940, p. 7
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Hoofdstuk 11

1. De JVF omvatte al snel: JVA, VCJB, VCSB, OVJT, NBAS, SDSC, NCSV
en VDJO. Later ook nog: SVA, VCJC, VCJGB en de Federatie van 
Christelijke Verenigingen van en voor Vrouwen en Meisjes. Socialistische- 
en Communistische jeugdorganisaties deden niet mee. Evenmin Katholieke 
organisaties, hoewel de Katholieke Vredes Actie (KVA) wel aanwezig was 
op de JVF conferentie in 1934

2. Archief SI, 158
3. Zie ook Wereldjeugdcongresbeweging op pp. 207 en 208 van dit hoofdstuk
4. HB notulen, januari 1938
5. Archief SI, 158
6. J en D, april I, 1939. Het NJI speelde ook een belangrijke rol bij het tot 

stand komen van de Nederlandse Jeugdherberg Centrale in april 1929
7. Zie VD van 11 oktober 1924
8. HB notulen, december 1938
9. J en D, november II, 1938; februari II, 1939
10. De Hand aan de Ploeg (kaderblad), p. 5, archief SI, 139
11. Berichten, februari 1937, archief Harmsen, III/13. Verder afgekort met: 

archief H
12. Zie hoofdstuk 5
13. Archief SI, 151
14. Idem, 136 en 79
15. J en D, januari, mei 1936
16. J en D, oktober 1934
17. J en D, februari 1936
18. J en D, december II, 1938
19. De conferentie over democratie werd aangekondigd in J en D van januari II, 

februari II, april I en II, 1937. Er is echter geen verslag van uitgebracht. 
Reden onbekend

20. J en D, maart 1940
21. In "De Jonge Liberaal", no. 4, 7e jaargang
22. J en D, februari 1936
23. Archief Hl, 21. Daartegenover stond dat op 26 januari Geluk een brief aan 

Theunissen schreef waaruit blijkt dat in Hoofddorp een politieke jonge-
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renvereniging was opgericht door de VDJO en De Jonge Liberalen samen. 
Geluk verwachtte er een VDJO-afdeling van te kunnen maken!

24. Archief SI, 28; archief Hl, 25 en 29; J en D, mei 1941
25. J en D, juli 1938, juni II, 1939
26. J en D, januari II, 1939; archief Hl, 17
27. HB notulen, december 1938
28. J en D, september 1938, HB notulen, september 1938
29. Zie b.v. afdelingsberichten van de afdeling Hoorn, J en D, april II, 1938; 

J en D, februari I, 1939
30. HB notulen, januari 1938
31. Archief SI, 113
32. J en D, december II, 1937
33. HB notulen, december 1938
34. Afdeling Amsterdam, april 1937
35. J en D, november 1934
36. J en D, november 1936; januari II, oktober II, november I, 1937
37. HB notulen, januari 1938
38. J en D, juli 1938
39. J en D, januari, november 1936; maart I, 1937; maart I, juli 1938, novem

ber 1939
40. J en D, januari II, 1939. Uitgenodigd waren daar ook de VCJB, de Rijzen

de Kerk, de VDJO, de NBAS, de DJP en de AJC. Zie p. 200
41. J en D, december II, 1939
42. J en D, oktober 1934
43. HB notulen, december 1938. Zie ook p. 210 van dit hoofdstuk onder "Stu

dentenhulp aan Republikeins Spanje"
44. • HB notulen, januari 1938
45. J en D, juli, november I, 1937; oktober, december I, 1939
46. HB notulen, januari 1938
47. J’ en D, februari II, 1937. Zie ook onder JVF op pp. 189 en 190 van dit 

hoofdstuk
48. J en D, januari II, 1939
49. Archief Hl, 17
50. J en D, maart 1940
51. J en D, februari 1936
52. Archief SI, 79
53. Idem
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54. J en D, juni II, oktober I, 1938; HB notulen, januari 1938
55. Amsterdamse afdelingsberichten, mei 1938 in: archief S
56. J en D, januari 1936
57. J en D, november 1934
58. J en D, november 1935
59. J en D, mei, augustus, september 1936
60. J en D, juli, september 1937
61. J en D, december II, 1937; februari I, maart I, april I en II, juli 1938
62. Reisleidster was Noor Hurenkamp, eveneens een VDJO-ster. Deelnemers 

behalve Theunissen en Wolff waren verder: mej. A. Blom, C.A. Cannegie- 
ter, mej. S. Frank, J. Haan, Addy en Anki Huitker, Mej. S. Jongepier, 
Mej. M. Methorst en mej. G. Ruig

63. J en D, januari II, april I en II, mei I en II, september, december I, 1939
64. J en D, mei II, 1937
65. J en D, september 1937
66. J en D, september 1939; archief SI, 159
67. J en D, juni II, juli, september I en oktober 1939
68. J en D, november 1936; januari II, 1937
69. J en D, februari I, 1937 maart I, 1937. De afgevaardigden waren: mej. mr. 

Fenna H.M. Beumer (Federatie van Chr. Verenigingen van en voor Vrou
wen en Meisjes), ds. J.M. van Veen (VCJC) en drs. G.J. de Voogd (secr. 
JVF)

70. J en D, januari II, 1937
71. J en D, februari I, 1937. De bovengenoemde Nederlandse afgevaardigden 

vormden een kleine commissie, die zich richtte tot alle daartoe in aanmer
king komende jeugdorganisaties, met verzoek om deelname aan het te 
vormen nationale comité. Om principiële- en tactische redenen werd de 
communistische jeugdbeweging niet benaderd

72. J en D, november II, 1938
73. J en D, januari II, 1939
74. HB notulen, december 1938
75. HB notulen, januari 1938
76. HB notulen, september 1938
77. In de oorlog werden Joekes en Deering door de SD verhoord over hun 

contacten met de Bündische Jugend. Zie brief Harmsen aan M.T. Braams- 
Beversluis, dd. 27 september 1991

78. HB notulen, januari, december 1938
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79. J en D, januari II, februari I, maart I, 1939. HB notulen, december 1938
80. Deering was een voorbeeld van zo’n personele unie; in zijn geval tussen de 

VDJO en de VCJC
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Hoofdstuk 12

1. J en D, maart 1936, p. 3
2. Vaak met betrekking tot aspecten van de democratie, soms ook ten aanzien 

van de eigen organisatie en de rol van de jongeren in deze moeilijke járen
3. Geluk in J en D, april I, 1937, p. 6
4. Utrecht volgde in november 1936 (Rhijnauwen); het Oosten in april 1937 

(Delden); het Noorden in maart 1937 (Hemrik) en Zuid-Holland in mei
1938 (Kijkduin)

5. De Federatie Friesland volgde in 1938. De Federatie Groningen/Drente in
1939 en de Federatie Zuid-Holland in 1940

6. J en D, juli 1932
7. Ondanks het feit dat in J en D van februari 1933 wordt vermeld dat het HB 

besloten had om in de zomer weer in het Noorden en het Westen een 
landdag te organiseren

8. O.a. die van Haarlem; in J en D van maart en april/mei
9. Zie hoofdstuk IX, p. 157
10. Deze dag werd in J en D van februari 1935 op de voorpagina aangekon- 

digd, met als eerste zin: "Na geslaagde gewestelijke landdagen elders in den 
lande zal ook in Holland en Utrecht acte de présence geven". Onbekend is 
helaas op welke landdagen dit slaat. De organisatie van de dag in Amster
dam op 23 februari berustte vooral bij Deering en Theunissen, (secr. 
afdeling Amsterdam)

11. J en D, maart 1935
12. Voorzitter van de afdeling Hengelo en HB-lid voor het Oosten van het land
13. J en D, mei 1935
14. Idem
15. Opgericht op 9 mei 1935
16. J en D, december 1935
17. J en D, maart 1936, p. 3
18. Idem, p. 2
19. Gemaakt door Luut Bartels
20. J en D, april 1936, p. 4
21. J en D, mei 1936
22. J en D, juni 1936; zie p. 9 onder afdelingsnieuws
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23. J en D, juli 1936, p. 6
24. Idem, p. 6
25. In Genève was een groot internationaal vredescongres gehouden
26. J en D, oktober 1936, p. 9
27. Aanwezig waren de afdelingen: Amersfoort, Arnhem, Bilthoven, Hilver

sum, Utrecht, Zeist en Zaltbommel
28. J en D, december 1936, p. 3
29. J en D, januari I, 1937, p. 5
30. Idem, p. 6.
31. Idem, p. 6
32. Een beschouwing over de denkbeelden van Thorbecke, Groen van Prinsterer 

en mr. S. van Houten en de activiteiten van Domela Nieuwenhuis en Troel- 
stra

33. J en D, april II, 1937, p. 4
34. J en D, mei I, 1937, pp. 4 en 5
35. J en D, mei I, 1937, pp. 3 en 4
36. J en D, mei II, p. 5
37. Zie hoofdstuk IX, onder 9.2. "de Landdagen"
38. J en D, juni I, 1937, p. 2
39. J en D, november II, 1937, p. 5
40. J en D, december II, 1937, p. 6
41. In het Noorden ging het in deze tijd "crescendo". Vooral in Friesland. Ook 

de afdeling Assen was zeer actief en maakte dat de afdelingen Veendam- 
Wildervank en Hoogezand-Sappemeer werden opgericht. Meerdere afde
lingen waren in de noordelijke provincies in oprichting (J en D, januari I, 
1938, p. 7). Daar stond tegenover stilstand in ledengroei in de grote steden 
en in de provincie Zuid-Holland (J en D, februari II, 1938, p. 5)

42. J en D, februari I, 1938, p. 6
43. Op 8 januari 1938 was in Doetinchem een gewestelijke avond gehouden 

voor de Achterhoek. Deering sprak over "Kentering van de Geest". Jan 
Haan sprak een propagandistisch woord. Toneel en bal volgden. De op
komst was heel goed en ook de afdelingen Arnhem, Deventer en Winters
wijk waren vertegenwoordigd. Er was belangrijke ledenwinst

44. Oud-voorzitter van de VDB en lid van de Eerste Kamer
45. J en D, februari II, 1938, p. 5
46. J en D, februari II, 1938, p. 6
47. Opgericht in januari 1937. In maart 1938 had Assen reeds 80 leden. (J en 
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D, maart I, 1938, p. 6)
48. J en D, april II, 1938, p. 9
49. J en D, april I, 1938, pp. 5 en 6
50. J en D, mei I, 1938, p. 6
51. J en D, mei II, 1938, p. 10
52. Idem
53. Ook hier was de oorspronkelijke datum 14 en 15 mei veranderd, evenals de 

oorspronkelijke plaats van samenkomst, Noordwijk. De jeugdherberg daar 
bleek tenslotte niet beschikbaar te zijn, zodat men na enig zoeken en met 
geweldige inzet van de afdeling Den Haag een week later in een hotelletje 
in Kijkduin terecht kon. (J en D, mei I, 1938, pp. 5 en 6)

54. J en D, oktober II, 1938, p. 6
55. Idem
56. Zie hiervoor J en D, maart II, 1938, p. 5. Zie ook J en D, november I, 

1938, p. 9. Geluk en Deering trokken in dat jaar, 1934, samen het land 
door en gesteund door Bep Levits als secretaris, werden dat jaar o.a. 
opgericht: Rotterdam, Leeuwarden, Groningen, Hengelo, Deventer, U- 
trecht, Zaandam en Zaltbommel

57. J en D, februari I, 1939, p. 12
58. J en D, april II, 1939, p. 6
59. J en D, maart I, 1939, p. 11
60. J en D, maart II, 1939, p. 4
61. J en D, april I, 1939, p. 9
62. J en D, april I, 1939, pp. 10 en 11
63. J en D, mei I, 1939, p. 6
64. J en D, mei II, 1939, p. 7
65. Over deze landdag is niets meer te vinden dan wat vermeld wordt in diverse 

afdelingsberichten in J en D, juni I, 1939, pp. 8 e.v.
66. J en D, juni I, 1939, p. 6
67. J en D, november 1939, p. 11
68. J en D, december I, 1939, p. 11
69. J en D, februari 1940, p. 9. Aan de feestavond ging ’s middags een federa- 

tievergadering vooraf, onder leiding van Jan van den Berg. Vier nieuwe 
Drentse afdelingen konden worden verwelkomd. Besloten werd een week- 
endconferentie te houden in Hooghalen op 4 en 5 mei. Onderwerp: "Stad en 
Platteland"

70. Zowel voor 10 als voor 17 februari leze men J en D, maart 1940, pp. 10 en
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11, onder "Heerenveen"
71. J en D, maart 1940, p. 11
72. J en D, april 1940, p. 8
73. J en D, april 1940, pp. 7 en 8
74. J en D, maart 1940, pp. 6 en 7
75. J en D, april 1940, p. 9. Wij mogen aannemen dat deze conferentie is 

doorgegaan. Door de oorlogsomstandigheden en het pas weer verschijnen 
van het verenigingsblad in juli, is nergens een verslag van een en ander te 
vinden

76. Bijeenkomsten met meer dan 20 personen, binnenshuis, waren verboden
77. De Hand aan de Ploeg, november 1940, p. 4
78. Idem, oktober 1940, p. 6
79. Idem, november 1940, p. 4
80. Idem, november 1940, pp. 4 en 5
81. Het is onbekend of die is doorgegaan
82. De Hand aan de Ploeg, mei 1941, p. 7
83. De berichten van de genoemde afdelingen staan in datzelfde meinummcs op 

de pagina’s 8 en 9
84. Zie voor een en ander onder afdelingsberichten van de genoemde afdelingen 

in De Hand aan de Ploeg, mei 1941

326



Hoofdstuk 13

1. Waaronder in de eerste plaats Geluk en Deering, met name in 1934, maar 
ook anderen zoals in het Noorden Is. Turksma uit Leeuwarden

2. Nederlandsche Bond van Abstinent Studereenden en Jeugdbond voor Ont
houding. Zie ook hoofdstuk XI

3. D.w.z. niet-confessioneel. Hij noemt o.a. AJC, BJL, VCJB, Rijzende kerk, 
VDJO

4. J en D 1938, nr. 4, pp. 3 en 4
5. "Nog steeds domineert het zwakke geslacht in het 2e en 3e kamp, al loopt 

het sterke geslacht wat in" (zie: dossier Van Sloten, map 1935-1942, stuk 
45)

6. Dit naast de informatie die het HB kreeg via de HB-leden die verantwoor
delijk waren voor bepaalde regio’s
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Bronnen

Archieven

Archief Schilthuis - Persoonlijk archief van J. Schilthuis, gedeponeerd in 
het Documentatiecentrum Nederlandse politieke Partij
en, R.U. Groningen

Archief Deering
Archief Harmsen
Archief Voogd
Archief Van Sloten -

Persoonlijk archief van J.C. Deering 
Archief van de familie Harmsen 
Persoonlijk archief van J.J. Voogd 
Persoonlijk archief van P.J. van Sloten

De laatste vier archieven zijn voorlopig gedeponeerd in het Historisch Archief van 
de VDJO, Heidelberglaan 2, De Uithof, Utrecht
Een korte beschrijving van de inhoud van de eerste drie ervan is te vinden in het 
rapport nr. 2 "Documentatie Historische Jeugdbewegingen"

Archief Joekes Algemeen Rijksarchief in Den Haag

Periodieken

De Vrijzinnig-Democraat: 1916-1940
De Jonge Democraat: november 1916-januari 1919
Diverse periodieken van de VDJO: zie bijlage 11

Aparte vermelding verdienen de gesprekken, die tussen 1990 en 1994 werden 
gevoerd met oud-voorzitter J. Harmsen en de informatieve brieven die van hem 
werden ontvangen
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Bijlage 1

De jonge Radicalen.

Overtuigd, dat meerdere samenwerking van jonge Vrijzinnigen ten zeerste 
gewenscht is, hebben eenige geestverwanten gemeend, ernstige stappen in deze 
richting te moeten doen. Zich plaatsende op democratisch standpunt, zullen alle 
vrijzinnige jongeren als lid kunnen toetreden, terwijl naast deze personeele leden 
ook Vrijzinnige Propagandaclubs zich zullen kunnen aansluiten.

Het Voorl. Comité bestaat uit de heeren: Alex Poppers te Winterswijk, Mr. 
A.E. von Saher te Haarlem en W.H. van Ballegoyen de Jong, Rozendaalschelaan 
311 te Velp. De leiding berust bij den eerstgenoemde, terwijl de laatste als 
secretaris optreedt.

Nu allerwege het politiek leven tot uiting komt, nu de Prov. Staten- verkie
zingen naderen en de Kamerverkiezingen in zicht komen, is langer stilzitten zeker 
niet gewenscht en is het nu ’t moment, om te geraken tot de oprichting eener 
organisatie in bovenbedoelden zin.
Ondanks het zeer beperkt aantal uitnoodigingen, dat verzonden werd, zijn reeds 
zoovele adhaesie-betuigingen ingekomen, dat de oprichting verzekerd is, zoodat de 
constitueerende vergadering vermoedelijk 19 Maart a.s. te Utrecht gehouden kan 
worden.

De oprichting is verzekerd! Of het echter een krachtige organisatie zal worden, 
een vereeniging, die flink zal kunnen medewerken, in het belang der Vrijz. 
Concentratie, tot heil van ons Volk en ons Vaderland, dat is afhankelijk van den 
steun, die aan "De Jonge Radicalen" verleend zal worden! Ook gij, lezer, kunt 
medehelpen! Laat het dan niet, doch zend nog heden uwe sympathie- betuiging aan 
den secretaris van het Voorl. Comité.

Dat ieder zijn plicht doe, ter verdediging der beginselen, die ons dierbaar zijn 
in het belang der democratie!

A.P.

Wij geven onzen lezers in overweging deze beweging, die ons zeer sympathiek 
voorkomt hun steun te geven. Red.

Bron:
De Vrijzinnig-Democraat,
11 maart 1916
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Bijlage 2

Uit de Partij.

OPROEP.

Aan de jongere leden van den V.D.B. 
en aan de afdeelingsbesturen.

Van verscheidene zijden werden in de laatste tijden plannen geopperd tot het 
stichten van eene organisatie, die zich ten doel zou stellen de vrijzinnig-democrati- 
sche beginselen ook onder de jongeren te verbreiden.

De ondergeteekenden wenden zich thans tot U met het plan tot oprichting eener 
dergelijke organisatie, die door middel van afdeelingen in de plaatsen, waar 
daarvoor belangstelling bestaat, zal trachten de vrijz. dem. beginselen onder de 
jongeren (18-25 jaar) te propageeren. Door de afdeeling Amsterdam is reeds eene 
poging in deze richting aangevangen, terwijl plaatsruimte in den "Vrijz. Dem." tot 
het publiceeren onzer mededeelingen tot onze beschikking is gesteld.

Zij, die bereid zijn tot de oprichting dezer organisatie mede te werken en de 
afdeelingsbesturen, die in hunne afdeeling pogingen tot stichting eener afdeeling 
dier organisatie zouden willen zien aangewend, worden verzocht zich in verbinding 
te stellen met den Isten ondergeteekende, Wilhelminastraat 49, Haarlem.

Na de zomervacantie, in September, kan dan tot de oprichting der organisaties 
worden overgegaan.
Haarlem:

L.G.  VAN DAM, jur.-cand.
Amsterdam:

R.H. DIJKSTRA, jur. cand.
Den Haag:

J.J. POORTMAN Jr., phil. theor. cand.

Bron:
De Vrijzinnig-Democraat, 
7 juli 1923
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Bijlage 3

Dc Vrijzinnig Democratische Jongeren Organisatie is een 
vereniging van jongeren van 17—27 jaar, die met eerbiedi
ging van ieders godsdienstige overtuiging, gemeenschapszin 
wensen te doen samengaan met erkenning van de waarde 
der persoonlijkheid, en die de volgende beginselen onder
schrijven :
I. Het staatsbestuur moet steunen op de vrije, georga

niseerde wilsuiting van het Nederlandse volk;
II. zoveel mogelijk moet aan ieder in de maatschappij 

gelijke kans op ontwikkeling geboden worden;
III. man en vrouw zijn, met erkenning van verscheiden

heid, als gelijkwaardig te beschouwen;
IV. te streven is naar opheffing van maatschappelijke 

misstanden, zomede naar verbetering in het algemeen 
van dc toestand op sociaal gebied, met medewerking 
van dc onderscheidene bij de productie betrokken 
groepen, op dc grondslag van gelijkwaardigheid dier 
groepen;

V. de gemeenschap moet beschermd worden tegen eco
nomische overheersing van instellingen of groepen;

VI. de internationale rechtsorde dient te worden be
vorderd en moet, ter verzekering van de vrede, gepaard 
gaan met ontwapening ;

VII. het beleid over Indic moet gericht zijn op dc ont
wikkeling, sociaal, cultureel en staatkundig, van het 
Indische land en de Indische volkeren, met steeds 
toenemende medewerking der Inheemsen.

Dc Organisatie heeft ten doel de band tussen hare leden 
te versterken, de bovenstaande beginselen te verbreiden en. 
aan hare leden gelegenheid te geven tot verdieping van hun 
inzicht in politieke en sociale vraagstukken.
De Organisatie tracht haar doel te bereiken door:

het zoveel mogelijk door middel van hare afdelingen 
organiseren van studiekringen, debatavonden, propa- 
ganda-bijeenkomsten, lezingen en door het landelijk 
of gewestelijk organiseren van landdagen, congressen 
en kampen.
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Bijlage 4

Het Hoofdbastuur ?
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Bijlage 5

PRIJS 15 CENT

STATUTEN
EN

HUISHOUDELIJK REGLEMENT
ALSMEDE

MODEL AFDELINGS-REGLEMENTyen ent.
VAN DÉ

VRIJZINNIG DEMOCRATISCHE
JONGEREN ORGANISATIE

OPGERICHT 23 OCTOBER 1923 
KONINKLIJK GOEDGEKEURD 23 JULI 1937

a

CENTRAAL SECRETARIAAT:

CORN. EVERTSENSTRAAT 29BIS - UTRECHT

STATUTEN
van de

Vrijzinnig Democratische Jongeren Organisatie

(V.DJ.O.),

gevestigd te Utrecht.

HOOFDSTUK I

VAN HE*RDOEL EN DE MIDDELEN
Art. I.

Dc vereeniging draagt den naam: Vrijzinnig Democrati
sche jongeren Organisatie (V.D.J.O.), en heeft haar zetel 
te Utrecht.

Art. 2.
De vereeniging ís aangegaan voor den tijd van 29 jaar, te 

rekenen van den dag der oprichting, zijnde 23 October 1923. 
Bij het verstrijken van genoemd tijdvak wordt de vereeniging 
opnieuw aangegaan voor den tijd van 14 jaar, alzoo ein
digende 22 Óctober 1966.

Art. 3.
De Vrijzinnig Democratische Jongeren Organisatie is een 

vereeniging van jongeren, die. met eerbiediging van ieders 
godsdienstige overtuiging, gemeenschapszin wcnschen te doen 
samengaan met erkenning van de waarde dcr persoonlijkheid 
en die de in art. 4 omschreven beginselen onderschrijven.

Art. 4.
De beginselen der organisatie zijn:
1. het Staatsbestuur moet steunen op de vrije, georgani

seerde wilsuiting van het NederJandsche volk;
2. zooveel mogelijk moet aan ieder in dc maatschappij ge

lijke kans op ontwikkeling geboden worden:
3. man en vrouw zijn, met erkenning van verscheidenheid, 

als gclijkwaardig te beschouwen;
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4. te streven is naar opheffing van maatschappelijke mis
standen, zoomede naar verbetering in het algemeen van den 
toestand op sociaal gebied, met medewerking van de onder
scheidene bij de productie betrokken groepen, op den grond
slag van gelijkwaardigheid dier groepen;

5. de gemeenschap moet beschermd worden tegen econo
mische ovcrheersching van instellingen of groepen;

6. de internationale rechtsorde dient te worden bevorderd 
en moet ter verzekering van den vrede gepaard gaan met 
ontwapening:

7. het beleid over Indië moet gericht zijn op dc ontwik
keling, cultureel, sociaal en staatkundig, van het Indische land 
en het Indische volk met steeds toenemende medewerking 
der Inheemschen.

Art. 5.
De organisatie heeft ten doel den band tusschen haar leden 

te versterken, de in art. 4 genoemde beginselen te verbreiden 
en aan haar leden gelegenheid te geven tot verdieping van 
hun inzicht in politieke en sociale vraagstukken.

De organisatie tracht dit doel te bereiken langs wettigen 
weg en wel door:

1. het zooveel mogelijk door middel van haar afdeelingen 
organiseeren van studiekringen, debatavonden. propaganda- 
bijeenkomsten, lezingen en door het landelijk of gewestelijk 
organiseeren van landdagen, congressen en kampen;

2. het uitgeven van geschriften:
3 alle andere wettige middelen, die aan het doel bevor

derlijk kunnen zijn.

HOOFDSTUK II

VAN DE LEDEN
Art. 6.

Er zijn afdeelingslcdcn, persoonlijke leden en ccrcleden. 
Als afdeclingsleden en persoonlijke leden kunnen worden toe- 
gclaten alle jongeren van Ncdcdandschc nationaliteit of die 
Nederlandsch onderdaan zijn en die instemmen met het doei 
dcr vereeniging en den leeftijd van 17 jaar hebben bereikt en 
dien van 27 jaar nog niet hebben overschreden.

Van deze leeftijdsgrenzen kan op de wijze en in de. geval
len. in bet huishoudelijk reglement voorzien, dispensatie wor
den verleend.
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Art. 7.
Zíj. díe afdeelingslid wcnschen te worden, geven zich op 

bij het bestuur van de dichtstbijgelcgen afdeeling. Het bestuur 
is bevoegd de inschrijving als lid te weigeren; den betrokkene 
staat daartegen beroep open op de eerstvolgende ledenverga
dering der afdeeling. Besluit deze eveneens tot niet-toelating 
dan staat den betrokkene beroep open op het hoofdbestuur.

Op elke ledenvergadering worden de namen van de nieuwe 
leden medegedeeld. Tegen de aanneming kan door ieder lid 
van de vereeniging bezwaar worden gemaakt bij het afdee- 
jingsbestuur, onder opgave van redenen. Deelt het afdeelings- 
bestuur de ingebrachte bezwaren niet, dan kan het lid zijn 
bezwaren doen behandelen door de eerstvolgende ledenver
gadering. Indien ook de ledenvergadering de bezwaren van 
het betrokken lid niet deelt, dan staat dat lid beroep open 
op het hoofdbestuur, dat in hoogsten aanleg beslist.

Art. 8.
jongeren, welke niet in de nabijheid van een plaats, waar 

een afdeeling gevestigd is, wonen, kunnen zich opgeven bij 
het hoofdbestuur als persoonlijk lid. Het hoofdbestuur is be
voegd de inschrijving als persoonlijk lid tc weigeren, waar
tegen geen beroep is.

Art. 9.
Afdeclingsleden hebben toegang tot alle vergaderingen der 

afdeeling, waartoe zij behooren. alsmede tot alle algemeene 
vergaderingen van de organisatie. Op de algemeene verga
deringen der organisatie mogen zij aan de besprekingen deel
nemen, doch zij missen het stemrecht. Persoonlijke leden heb
ben toegang tot alle algemeene vergaderingen der organisatie, 
alwaar zij aan dc besprekingen mogen deelnemen, doch het 
stemrecht missen.

Art. 10.
De afdeclingsleden betalen aan de kas der afdeeling een 

jaarlijksche contributie, waarvan het bedrag dogr het regle
ment dcr afdeeling wordt vastgesteld. Het minimum bedrag 
der contributie, alsmede de jaarlijksche afdracht, aan de cen
trale kas der organisatie te doen, worden door het huishou
delijk reglement vastgesteld.

De persoonlijke leden betalen aan de centrale kas een jaar
lijksche contributie, waarvan het bedrag wordt vastgestcld 
in het huishoudelijk reglement.



Art. 11.
Eereleden zijn zij. die wegens aan de organisatie bewezen 

diensten op voorste! van het hoofdbestuur of van ten minste 
3 afdcelingcn door de algemeene vergadering der organisatie 
als zoodanig worden benoemd. Zij hebben toegang tot alle 
vergaderingen der afdeelingen, alsmede tot de algemeene 
vergaderingen der organisatie. Zij mogen aan de bespre
kingen deelnemen en hebben een adviseerende stem. Zij zijn 
geen contributie verschuldigd.

Art. 12.
Het lidmaatschap eindigt:
1. door overlijden;
2. door het overschrijden van den 27-jarigen leeftijd; 

wordt deze in den loop van het vereenigingsjaar overschre
den, dan blijft de betrokkene gedurende dat jaar lid; op de 
wijze en in de gevallen, in het huishoudelijk reglement be
paald, kan van deze bepalingen worden afgeweken;

3. door royement;
4. door schriftelijke opzegging; voor afdeelingsleden aan 

het afdeelingsbestuur, voor persoonlijke leden en eereleden 
aan het hoofdbestuur.

Art. 13.
Royement kan alleen plaats vinden:
1. wegens niet-betaling der contributie;
2. wegens handelingen, in strijd met het doel of het belang 

der organisatie.
Royement ais afdeelingslid geschiedt door de afdceling 

op dc wijze, in haar reglement te bepalen. Tegen royement 
van een afdeelingslid op grond van het in dit artikel sub 2 
bepaalde, kan de betrokkene in beroep komen bij het hoofd
bestuur. Het hoofdbestuur beslist in hoogsten aanleg zoo 
spoedig mogelijk, na den betrokkene behoorlijk te hebben op
geroepen om te worden gehoord, en na het advies van het 
afdeelingsbestuur te hebben ingewonnen.

Persoonlijke en eereleden kunnen door het hoofdbestuur 
worden geroyeerd. Den geroyeerde staat beroep open op de 
eerstvolgende algemeene vergadering van de organisatie.

Het hoofdbestuur kan een afdceling uitnoodigen om een lid 
te royceren, onder opgave van redenen. Indien binnen een 
maand geen royement heeft plaats gevonden, heeft het hoofd
bestuur het recht om den betrokkene te royeeren. Den gc- 

royeerde en de afdceling staan beroep open op de eerstvol
gende algemeene vergadering der organisatie.

Royement van een afdceling kan geschieden door de algc- 
tncene vergadering der organisatie op voorste) van het hoofd
bestuur.

De beroepen en beslissingen, waarvan in dit artikel sprake 
is, worden schriftelijk cn met redenen omkleed ingcstcld en 
genomen.

De beroepen worden ingcstcld binnen 14 dagen, nadat den 
geroyeerde kennis is gegeven van het royement.

HOOFDSTUK III

VAN DE AFDEELINGEN

Art. 14.
Afdeelingen kunnen worden opgericht in iedere plaats, 

waar ten minste 5 leden gevestigd zijn. De reglementen van 
dc afdeelingen behoeven de goedkeuring van het hoofdbe
stuur, die alleen kan worden geweigerd, indien zij in strijd 
met dc statuten of het huishoudelijk reglement der organi
satie zijn.

Art. 15.

De afdcelingcn doen zich ter algemeene vergadering ver
tegenwoordigen door een of meer afgevaardigden: op deze 
vergaderingen heeft een afdceling recht op het volgende aan
tal stemmen:

5 tot 10 leden 1 slem;
I 1 tot 25 leden 2 stemmen:
26 tot 40 leden 3 stemmen;
41 tot 60 leden 4 stemmen;
61 tot 85 leden 5 stemmen,
cn voorts voor elke 30 leden of gedeelte daarvan, die er 

meer zijn, één stem meer.
Het aantal afgevaardigden wordt bepaald naar het aanlal 

leden op den datum, cén maand vóór de algemeene ver
gadering.

Afdcelingcn. die niet wildoen aan haar reglementaire ver
plichtingen, missen het stemrecht.

HOOPDSTUK IV

VAN HET HOOFDBESTUUR
Art. 16.

Door dc algemeene vergadering wordt een hoofdbestuur 
gekozen, uit ten minste 5 en ten hoogste 7 leden bestaande. 
Dit hoofdbestuur verdeelt zijn werkzaamheden onderling; dc 
5 leden, te zanicii het dagelijksch bestuur vormend, zijn be
last met de dagelijksche leiding; zij worden, evenals hun func
ties, door de algemeene vergadering aangewezen.

Het hoofdbestuur is belast met het beheer van het ver
mogen co het behartigen van de belangen der organisatie 
en vertegenwoordigt dc organisatie in en buiten rechten.

Het aantai leden wordt jaarlijks door de algemeene ver
gadering vaslgeslcld.

HOOFDSTUK V

VAN DE ALGEMEENE VERGADERING
Art. 17.

Dc organisatie komt ten minste éénmaal 's jaars bijeen cn 
voorts zoo dikwijls als dit door het hoofdbestuur of door ten 
minste van hu totale aantal afdeelingen, met een minimum 
van 3. wordt noodig geacht. Plaats cn tijd van de algemeene 
vergaderingen worden door het hoofdbestuur vastgcsleJd 
volgens regelen, in het huishoudelijk reglement te geven.

Art. 18.
Op dc gewone jaarlijkschc algemeene vergadering wordt 

o.a. behandeld;
1. het jaarverslag v.in den secretaris:
2. de rekening en verantwoording van den penning

meester.
Is een secrctaris-pcnningincesier in functie, dan wor

den de bescheiden, sul? I en 2 bedoeld, alle door hem over- 
gclcgd;

3. het verslag van de notulcncommissic over dc notulen 
der vorige algemeene vergadering;

•!. het verslag van dc kaseommissic over dc rekening, sub 
2 bedoeld:

5. het verslag va.n de redactie cn administratie van het 
orgaan;

6. de verkiezing van het hoofdbestuur;

7. de benoeming van leden en plaatsvervangende leden 
van de kascomtnissie;

8. de begrooting van het loopende jaar;
9. de voorstellen van het hoofdbestuur;

10. de voorstellen van dc afdeelingen.
Tijdig vóór de algemeene vergadering wordt door het 

hoofdbestuur een datum bepaald, vóór welken de voorstellen 
ter behandeling op die vergadering moeten worden ingezon
den. Zoo spoedig mogelijk na hel verstrijken van dien datum 
brengt het hoofdbestuur deze voorstellen, voorzien van prae- 
advics. ter kennis van dc afdeelingen. Het stek daarbij tevens 
een datum vast, vóór welken amendementen op deze voor
stellen kunnen worden ingediend. In buitengewone gevallen 
kan de algemeene vergadering urgentie verlecncn voor voor
stellen, welke niet op den beschrijvingsbrief voorkomen, met 
uitzondering van voorstellen tot royement.

Besluiten worden genomen met volstrekte meerderheid der 
geldig uitgcbrachlc stemmen, tenzij anders is bepaald in deze 
statuten.

Art. 19.
De wetgevende en in hoogsten aanleg rechtsprekende macht 

in de organisatie is dc algemeene vergadering.

HOOFDSTUK VI

ALGEMEENE BEPALINGEN

Art. 20.
Het vereenigingsjaar loopt van I September tot en met 31 

Augustus daaraanvolgende.
Art. 21.

Nadere regelen omtrent de inrichting en het beheer der 
organisatie worden gegeven ín ecu huishoudelijk reglement, 
vast tc stellen door dc algemeene vergadering. Het huishou
delijk reglement mag geen bepalingen bevatten, in strijd met 
deze statuten.

Art. 22.
Wijzigingen van de statuten of van het huishoudelijk 

reglement kunnen alleen plaats vinden, indíén, de voorstellen 
tol wijziging in den beschrijvingsbrief zijn opgenomen cn met
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ten minste van het aantal geldige stemmen zijn aange- 
noiuen.

Wijzigingen der statuten treden in werking, nadat de Ko
ninklijke goedkeuring daarop, voor zooveel de wet die ver
langt. is verkregen.

HUISHOUDELIJK REGLEMENT 
van de

Vrijzinnig Democratische Jongeren Organisatie.
Art. 23.

Ontbinding der organisatie kan alleen plaats vinden, indien 
het voorstel daartoe in den beschrijvingsbrief is opgenomen. 
Te voren moeten alle afdeelingcn zich vóór ontbinding heb
ben uitgesproken op een afdeclingsvcrgadecing. In geval van 
ontbinding zullen de bezittingen der organisatie onder de 
laatstoverblijvendc leden worden verdeeld, tenzij de laatste 
algemecnc vergadering mocht besluiten tot het daaraan geven 
van een andere bestemming, alles onverminderd het bepaalde 
bij art. 1702 van het Burgerlijk Wetboek.

HOOFDSTUK I
VAN HET DOEL EN DE MIDDELEN

Art. I.
Door de Organisatie wordt een orgaan uitgegeven. ..Jon

geren en Democratie” genaamd, waarvoor door het Hoofd
bestuur de redacteurs en de administrateur worden benoemd 
uit de leden van de Organisatie.

Het Hoofdbestuur benoemt een Commissie van Toezicht op 
de redactie, welke commissie beslist over geschillen, de re
dactie betreffende, op daartoe strekkende verzoeken.

Goedgekeurd bij Koninklijk Besluit d.d. 23 Juli 1937.
Nr. 51.'

Mij bekend.
De Minister van Justitie.
Namens den Minister, 
De Secretaris-Generaal. 
SIMONS. I. N. G.

Aldus vastgestcld op dt Algemecnc Vergadering, gehou
den te Arnhem op 26 cn 27 October lc,35.

Het Hoofdbestuur:
D. J. A. GELUK. Voorzitter
]. C. DEERING. Secretaris.

HOOFDSTUK II
VAN DE LEDEN

Art. 2.
De contributie van de afdeelingsleden wordt niet beneden 

de ƒ 2.— vastgesteld. De afdeelingcn betalen jaarlijks voor 
ieder lid ƒ 1.— aan het Hoofdbestuur, waarvan ƒ 0.80 be
stemd is voor de administratie van het orgaan, dal kosteloos 
aan de leden wordt toegezonden en ƒ 0.20 voor de Centrale 
Kas. Voor meerdere leden uit een huisgezin is slechts een 
keer afdracht van ƒ 0.80 voor de administratie van het 
orgaan verschuldigd.

De algemecnc vergadering stelt vast, welk gedeelte der 
donaties van de afdeelingcn wordt afgedragen aan de Cen
trale Kas. In bijzondere gevallen kan het Hoofdbestuur, op 
verzoek van een afdeeling. een andere regeling treffen voor 
die afdeeling.

De contributie voor persoonlijke leden bedraagt f 1.50 per 
jaar, die betaald wordt aan het Hoofdbestuur en waarvan 
ƒ 0.80 bestemd is voor de administratie van het orgaan, dat 
de persoonlijke leden kosteloos wordt toegezonden.
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Art. 3.
Het Hoofdbestuur is bevoegd personen, díe de leeftijd van 

16 jaar hebben bereikt en als persoonlijke leden willen toe- 
tieden, dispensatie te verleenen van de minimumleeftijds- 
grens, in artikel 6 van de Statuten gesteld.

De ledenvergadering der afdeeling is bevoegd personen, 
die de leeftijd van 16 jaar hebben bereikt cn als afdcelings- 
Icden willen toetreden, dispensatie te verleenen van de mini- 
mumleeftijdsgrcns, in artikel 6 van de Statuten gesteld. Het 
voorstel daartoe, komt op de agenda dier ledenvergadering

Art. 4.
Het Hoofdbestuur kan, op met redenen omkleed verzoek 

van het afdeclingsbestuur voor afdeelingsleden en aan per
soonlijke leden, telkens voor den tijd van één jaar, totdat 
de leeftijd van 30 jaar is bereikt, dispensatie verleenen van 
het bepaalde in het 2de lid van artikel 12 van de Statuten, 
bij met redenen omkleede beslissing.

Het Hoofdbestuur kan voor den secretaris, den secretaris
penningmeester of den daarmede gelijkgestelde!! functionaris, 
van het in het tweede lid van artikel 12 der Statuten bepaalde 
en van de ma.ximumleeftijdsgrens, in art. 6 der Statuten ge
steld, afwijken,

HOOFDSTUK III
VAN DE AFDEEL1NGEN

Art. 5
De afdeeling kiest uit haar midden een bestuur cn benoemt, 

zoo mogelijk in overleg met het bestuur van de plaatselijke 
afdeeling van den Vrijzinnig-Democratischen Bond, een 
lid dier plaatselijke afdeeling tot adviseur.

De adviseur heeft toegang tot alle ledenvergaderingen dier 
afdeeling benevens tot de bestuursvergaderingen en heeft 
daarin een adviseerendc stem.

Art. 6.
Zoodra een afdeeling is opgericht, geeft de secretaris der 

afdeeling daarvan kennis aan het Hoofdbestuur onder ver
melding van de namen der bestuursleden cn de hun opge
dragen functies en onder bijvoeging van een afschrift van 
de lijst der leden niet hunne adressen.

Art. 7.
De afdeeling stelt zoo spoedig mogclijk een reglement vast 

en zendt dat ter goedkeuring aan het Hoofdbestuur in. In 
geval van weigering der goedkeuring heeft de afdeeling be
roep op de eerst volgende algemecnc vergadering der Orga
nisatie. Tot de beslissing van de algemeene vergadering gel
den de door het Hoofdbestuur aangebrachte veranderingen.

Art. 8.
De secretaris der afdeeling stelt zoo spoedig mogelijk het 

Hoofdbestuur in kennis van de veranderingen, die hebben 
plaats gevonden in de ledenlijst, De afdeeling zendt jaarlijks, 
binnen een week na de algemeene vergadering der afdeeling. 
een verslag over de afdeeling en bare financiën aan het 
Hoofdbestuur in.

Art. 9.
De afdeelingcn zijn bevoegd tot organisatorische samen

werking met andere organisaties na verkregen goedkeuring 
van het Hoofdbestuur.

Art. 10.
Indien de gang van zaken in een afdeeling daartoe aan

leiding geeft, u het Hoofdbestuur bevoegd, tezamen met een 
door haar uit leden der genoemde afdeeling benoemde com
missie van ten hoogste drie leden, maatregelen tot reorga
nisatie der afdeeling te nemen.

Art. 11.
Voor de ontbinding van een afdeeling wordt vereischt een 

besluit, waartegen zich hoogstens vijf leden verzetten, geno
men in twee achtereenvolgende afdeelingsvergaderingen. met 
een tijdsverloop van tenminste 14 dagen te houden. Op de 
convocaties voor die vergaderingen moet het voorstel tot ont
binding worden vermeld. Van de eerste van die vergaderin
gen wordt tenminste 14 dagen van te voren aan het Hoofd
bestuur een convocatie gezonden.

HOOFDSTUK IV
VAN HET HOOFDBESTUUR

Art. 12.
De I ioofdbcstuurslcden worden gekozen voor den lijd van 

1 jaar cn zijn terstond herkiesbaar.
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Art. 13-
Candidaten voor liet Hoofdbestuur moeten vóór den datum. 

ín artikel 18 der Statuten vermeld, worden gesteld.
Art. 14.

Het Hoofdbestuur benoemt, in overleg met het Hoofdbe
stuur van den Vrijzinnig-Democratiscben Bond, zoo moge
lijk een lid van dien Bond tot adviseur van de Organisatie. 
Deze heeft toegang tot de algemeene en hoofdbestuiirsver- 
gaderingen der Organisatie en heeft daarin een advisecrende 
stem.

Art. 15.
Het Hoofdbestuur bereidt de algemeene vergaderingen 

voor.
Art. 16.

De penningmeester beheert de geldmiddelen der Organi
satie en de secretaris voert de administratie der Organisatie. 
De eerste doet rekening en verantwoording en de laatste 
brengt een jaarverslag uit op de jaarlijksche algemeene 
vergadering der Organisatie. Dezelfde verplichtingen blijven 
bestaan bij vereeniging van functies.

HOOFDSTUK V.
VAN DE ALGEMEENE VERGADERINGEN 

DER ORGANISATIE
Art. 17.

De jaarlijksche algemeene vergadering wordt gehouden ín 
het vierde kwartaal van het kalenderjaar, bij voorkeur in 
October, en wordt tenminste vier weken te voren aangekon- 
digd aan de afdeelingssecretarissen en in het orgaan der 
Organisatie. Het Hoofdbestuur zorgt voor zooveel mogelijk 
afwisseling in de plaats waar de vergaderingen gehouden 
worden.

Art. 18.
Indíén een voldoend aantal afdeelingen. overeenkomstig 

het in artikel 17 van de Statuten bepaalde, den wcnsch daar
toe te kennen geeft, is het Hoofdbestuur verplicht, binnen 
twee maanden nadat het verzoek te harer kennis is gebracht, 
een algemeene vergadering uit te schrijven. Blijft het Hoofd-
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bestuur ín gebreke dit te doen, dan hebben de verzoekende 
afdeelingen het recht, tot uitschrijving over te gaan. Dit ge
schiedt op de wijze als in artikel 17 bepaald. De op deze 
wijze bijeengeroepen algemeene vergadering van de Orga
nisatie wordt gepresideerd door een lid. daartoe aangewezen 
door de bijeenroepende afdeelingen.

Art. 19.
De afgevaardigden moeten voorzien zijn van een schrifte

lijke machtiging, onderteekend door twee leden van het be
trokken afdeelingsbestuur. De afgevaardigden hebben vrij 
mandaat, tenzij de ledenvergadering der afdeeling anders be
slist ten aanzien van bepaalde punten.

Art. 20.
Stemmingen over personen geschieden schriftelijk, over 

zaken mondeling. Van onwaarde zijn:
1. Stemmen in blanco.
2. Stembriefjes die een persoon niet duidelijk aanwijzen.
3. Onderteekcnde stembriefjes.
■1. Stembriefjes waarop meer voorkomt, dan het aantal 

namen der te verkiezen personen.
Stemmen die van onwaarde zijn worden als niet uitge- 

hracht beschouwd. Bij geschillen beslist de vergadering. Na 
staking van stemmen over personen beslist het lot; in andere 
gevallen wordt het voorstel als verworpen beschouwd.

Art. 21.
Wanneer een te verkiezen persoon of te verkiezen perso

nen bij eerste stemming níet het vereischte aantal stemmen 
op zich vereemgd hebben, vindt een nieuwe vrije stemming 
plaats. Brengt deze geen resultaat dan heeft voor iedere va
cature herstemming plaats tusschen de twee candidaten. die 
bij de tweede stemming de meeste stemmen op zich vereenigd 
hebben. Komen voor de voordracht, door het verkrijgen van 
een gelijk aantal stemmen, meer dan twee personen in aan
merking, dan deden die allen in de herstemming. Bij her
stemming is gewone meerderheid beslissend.

Art. 22.
Als een gekozene voor de benoeming bedankt, heeft een 

nieuwe vrije stemming plaats.
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Art. 23.
Voor den gang der vergaderingen gelden verder de ge

wone parlementaire regels.

Art. 24.
Door de jaarlijksche algemeene vergadering wordt ieder 

jaar een kascommissie benoemd van drie lede» en drie plaats
vervangende leden, om de rekening en verantwoording van 
het financieel beheer over het loopende boekjaar na te zien 
De commissie vangt haar taak aan zoodra dat boekjaar door 
den betreffende« functionaris ís afgesloten. Zij brengt ter
stond nadat het onderzoek beëindigd is. rapport uit aan het 
Hoofdbestuur, dat dit rapport overlegt aan de eerstvolgende 
jaarlijksche algemeene vergadering na het tijdig aan de al- 
deelingen te hebben medegedeeld.

Art. 25.
De jaarlijksche algemeene vergadering stelt de begroeting 

voor het loopende boekjaar vast, waartoe het Hoofdbestuur 
een ontwerp begrooting voor deze vergadering aan de afdee
lingen doet toekomen.

Art. 26.
De voorzitter benoemt ín iedere algemeene vergadering 

een commissie van drie leden, tot het nazien van de notulen 
der vergadering, welke commissie in de volgende vergade
ring verslag uitbrengt.

HOOFDSTUK VI

ALGEMEENEBEPALINGEN

Art. 27.
Het Huishoudelijk Reglement treedt in werking, nadat bel 

door dc algemeene vergadering zal zijn vastgesleld.

Art. 28.
Bij geschillen over de strekking van hetgeen in een der 

artikelen van de Statuten of van het Huishoudelijk Regle
ment is vervat, of o'vcr daarin niet of niet duidelijk geregelde

gevallen, erkennen de leden de uitspraak van de algemeene 
vergadering als bindend.

Aldus vastgesteld in dc Algemeene Vergadering van de 
Vrijzinnig Democratische Jongeren Organisatie, gehouden 
te Arnhem op 26 en 27 October 1935.

Het Hoofdbestuur.
D. J. A. GELUK. Voorzitter.
J. C. DEER1NG. Secretaris.
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MODEL 

HUISHOUDELIJK REGLEMENT 
voor de afdelingen 

der

Vrijzinnig Democratische Jongeren Organisatie.

Art. 1.
Dc Afdeling ............... van de Vrijzinnig Democratische

Jongeren Organisatie te ......................  stelt zich ten doel dc
beginselen, zoals die zijn necrgelegd in de artt. 3, 4 en 5 van 
de Statuten, te' propageren, de band tussen de leden te ver
sterken en den leden gelegenheid te geven tot verdieping 
van hun inzicht in politieke en sociale vragen.

LIDMAATSCHAP
Art. 2.

Tot het lidmaatschap der afdeling kunnen warden tocgc- 
laten alle jongeren, die instemmen met haar doel en begin
selen. de leeftijd van 17 jaar hebben bereikt en dien van 27 
jaar nog niet hebben overschreden.

Zij. die afdelingslid wensen te worden, geven zich op bij 
het Bestuur. Dit laatste is bevoegd de inschrijving als lid te 
weigeren; den hetrokene staat daartegen beroep open op de 
eerstvolgende ledenvergadering der afdeling. Besluit deze 
eveneens niet tot toelating, dan staat den betrokkene beroep 
open op het Hoofdbestuur.

Op elke ledenvergadering worden dc namen van dc nieuwe 
leden medegedeeld. Tegen dc aanneming kan door ieder lid 
van de vereniging bezwaar worden gemaakt bij het afdelings
bestuur onder opgave van redenen. Deelt het afdelings
bestuur dc ingebrachte bezwaren niet, dan kan het lid zijn 
bezwaren doen behandelen door de eerstvolgende ledenver
gadering. Jndien ook de ledenvergadering de bezwaren van 
het betrokken lid niet deelt, dan staat dat lid beroep open 
op het Hoofdbestuur, dat in hoogsten aanleg beslist.

Dc ledenvergadering van de afdeling is bevoegd personen.
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die de leeftijd van 16 jaar hebben bereikt cn als afdclings- 
ledcn willen toetreden, dispensatie te verlecnen van de mini- 
mumieeftijdsgrens, in artikel 6 van de statuten gesteld. Het 
voorstel daartoe komt op de agenda van de ledenvergade
ring voor.

Het Hoofdbestuur kan op met redenen omkleed verzoek 
van het afdelingsbestuur voor de afdelingslcden. telkens voor 
den tijd van een ¡aar, totdat de leeftijd van 30 jaar is bereikt, 
dispensatie verlenen van het bepaalde in het tweede lid van 
artikel twaalf der statuten van dc Organisatie, bij met rede
nen omklede beslissing.

Art .3.
De afdeling bestaat uit;
a. werkende leden;
h. begunstigers.
Werkende leden zijn zij, die op een der wijzen in art. 2 

ontschreven zijn toegelatcn. Zij betalen een contributie van 
tenminste ..^.zT... Wordt men in de loop van een afde- 
iingsjaar lid. d*an betaalt men contributie naar tijdsgang, ge
deelten van maanden voor volle maanden gerekend.

Zij. die in dc loop van een afdelingsjaar ophouden Jic]t<tc 
zijn, behalve door de dood of door verhuizing.?zi|?t vêrpiicm ■ 
de contributie voor het lopende jaar ten volle te voldoen.

Begunstigers zij^.zij, die de afdeling steunen inct een jaar
lijkse bijdragc'^T?7vl3rt?

Begunstigers, die een jaarlijkse bijdrage van ƒ 2.50 of meer 
betalen, hebben recht op een gratis abonnement op het 
orgaan, te bekostigen door dc afdeling.

VRIJSTELLING CONTRIBUTIE
Art. 4.

Itidien hei Bestuur daartoe termen aanwezig acht, kan een 
lui. op zijn verzoek, voor ccn afdelingsjaar gehele of gedcel- 
telijkc vrijstelling van contributie worden verleend. Dc af
drachten ingevolge artikel 2 van het Huishoudelijk Reglement 
xan de Organisatie, moeten voor deze leden toch geschieden.

BEËINDIGING LIDMAATSCHAP
Art. 5.

Het lidmaatschap eindigt:
a. door het overlijden;
b. door overschrijding van de 27-jarige leeftijd;
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Wordt deze leeftijd in het afdelingsjaar overschreden, dein 

blíjft dc betrokkene gedurende dat jaar lid.
c. door schriftcli/ke opzegging aan den secretaris;
d- door royement.

ROYEMENT
Art. 6.

Royement kan dooi' dc ledenvergadering geschieden 
wegens:

a. niet betalen der contributie:
b. handelingen in strijd met het doel of het belang der 

Organisatie.
Een voorstel tot royement kan geschieden door het Be

stuur of tenminste vijf leden. Over het voorstel tot royement 
heeft het desbetreffende lid geen stemrecht. Van het voorste! 
lot royement wordt den betrokkene door den secretaris ken
nis gegeven. Een voorstel tot royement behoeft om te wor
den aangenomen een meerderheid van -L, der uitgcbrachtc 
geldige stemmen.

Tegen royement als afdelingslid op grond van het in dit 
artikel sub. b bepaalde, kan de betrokkene in beroep komen 
bij het Hoofdbestuur. Dit beroep wordt schríftelijk en met 
redenen omkleed ingcsteld, binnen veertien dagen nadat den 
geroyeerde kennis ís gegeven van het royement.

VERKIEZING BESTUUR
Art. 7.

Het Bestuur bestaat uit ccn oneven aantal leden die voor 
dn tijd wan een afdelingsjaar worden gekozen door de jaar
vergadering. Dc aftredenden zijn terstond herkiesbaar. Zij 
blijven in functie tot het optreden der nieuwe functionarissen. 
Hij. die ter vervulling ener door buiten periodieke aftre
ding opengevallen plaats is gekozen, treedt af op het tijdstip, 
waarop degene, in wiens plaats hij is gekozen, moest aftreden.

Ingeval van deze plaatsvervulling, geschiedt dc candidaaf- 
stelling overeenkomstig artikel 8 en dc benoeming door de 
ledenvergadering, volgende op bet openvallen der bestuur.-- 
plaats.

SAMENSTELLING BESTUUR
Art. 8.

leder lid. zomede het Bestuur heeft het recht voor dc ver
kiezing v.tn bestuursleden candidatcn te stellen. iiiwlijicr3‘>
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heeft.
Het Bestuur doet zo spoedig mogelijk aan dc leden een op

gave van de gestelde candidaten toekomen.
Wanneer voor een plaats slechts één candidaat is gesteld 

en niemand ter jaarvergadering stemming verlangt, is dc 
. betrokken candidaat gekozen.

At^TWkv^iHet Dadelijks BatUmr wordt door de jaarvergadering aan
gewezen. De verdeling der werkzaamheden geschiedt ove
rigens door het Bestuur.

WERKZAAMHEDEN VAN HET BESTUUR
Art. 9.

Dc voorzitter leidt de vergaderingen. Dc secretaris houdt 
dc ledenlijst bij en geeft aan het Hoofdbestuur kennis van 
de veranderingen hierin. Hij maakt de notulen op. convoceert 
de vergaderingen en voert de correspondentie. De penning
meester is rekening en verantwoording schuldig wegens het 
beheer der gelden. Op eerste aanvraag geeft híj het Bestuur 
of dc Kascommissie inzage van zijn boeken en van dc kas.

BEVOEGDHEID BESTUUR
Art. 10.

Het Bestuur vertegenwoordigt de afdeling.
De penningmeester is bevoegd alle gelden voor dc afdeling 
te ontvangen cn daarvoor kwijting tc geven.

ADVISEUR
Art. 11.

Dc ledenvergadering benoemt op voorstel van het Bestuur 
cn in overleg met het bestuur van dc plaatselijkc afdeling 
van dc Vrijzinnig-Democratische Bond een lid van die afde
ling tot adviseur. Deze heeft toegang tot alle bijeenkomsten 
van de afdeling en van het bestuur cn heeft daarin ccn ad
viserende stem.

Op advies van het Hoofdbestuur kan de ledenvergadering 
van ccn afdeling de adviseur van zijn functie ontheffen.

BELEGGEN VERGADERINGEN
Art. 12.

Het Bestuur bepaalt plaats, dag cn uur der bijeenkomsten. 
Dc convocaties worden tenminste vijf dagen tevoren ver-
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zonden. Het Bestuur is gehouden tijdig voor de Algemene 
Vergadering van de Organisatie een ledenvergadering te 
beleggen ter bespreking van de agenda van die algemene 
vergadering. Deze vergadering kan met die bedoeld in arti
kel 14 samen vallen.

AFDELINGSJAAR EN JAARVERGADERING
Art. 13. . . , x

/ pt'/A — <7 /Het afdelingsjaar begint en neemt eemcinde, gelijk met het'
begin en het einde van het verenigingsjaar der organisatie.

Art. 14.
Binnen twee maanden na het eindigen van het aidelings- 

jaar wordt een jaarvergadering gehouden. Ter vergadering 
worden o.a. behandeld:
1. Het jaarverslag van den secretaris.
2. De rekening en verantwoording van den penningmeester.
3. Het verslag van de Kascommissie over de rekening en 

verantwoording sub 2 bedoeld.
4. De benoeming van de leden van de Kascommissie.
5. Notulen van de vorige vergadering.
6. Voorstellen van leden, tenminste 7 dagen tevoren bij het 

Bestuur ingediend.
Verder al datgene wat het Bestuur op de agenda heeft 

geplaatst.

KASCOMMISSIE
Art. 15.

De jaarvergadering benoemt jaarlijks een kascommissie 
tan drie leden die tijdig voor de volgende jaarvergadering 
de rekening en verantwoording van den penningmeester 
onderzoekt. De commissie doet dit ook bij tussentijds aftre
den van den penningmeester en brengt hiervan op de eerst
volgende ledenvergadering verslag uit.

STEMMINGEN
Art. 16.

Voor besluiten en benoemingen wordt, behoudens het be
paalde in de artikelen 6 en 17, de volstrekte meerderheid 
der geldig uitgebrachte stemmen vereist.

Over zaken wordt mondeling gestemd en wel. zo een der

leden dít verlangt, bij hoofdelijke stemming. Over personen 
wordt schriftelijk gestemd bij gesloten en ongetekende brief
jes. Schril Lelijke stemmen, anders uitgebracht, zijn nietig.

Bij staken van stemmen over personen beslist het lot; sta
ken de stemmen over een voorstel, dan wordt dit als ver
worpen beschouwd. Bij eerste stemming wordt niemand ge
kozen dan met volstrekte meerderheid van stemmen. Is dit 
niet het geval, dan vindt een nieuwe vrije stemming plaats. 
Brengt deze geen resultaat, dan heeft herstemming plaats 
voor iedere vacature tussen de twee candidaten, die bij de 
tweede stemming de meeste stemmen op zich verenigd heb
ben. Komen door het verkrijgen van een gelijk aantal stem
men meer personen dan een dubbeltal in aanmerking, dan 
delen die allen in de herstemming. Bij herstemming is de 
gewone meerderheid beslissend.

WIJZIGING HUISHOUDELIJK REGLEMENT EN 
OPHEFFING AFDELING

Art. 17.
Voorstellen tot wijziging van dit huishoudelijk reglement 

moeten tenminste veertien dagen voor de daartoe te houden 
vergadering ter kennis van de leden worden gebracht.

Wijzigingen behoeven de goedkeuring van het Hoofd
bestuur der Organisatie.

Voorstellen tot opheffing der afdeling moeten tenminste 
xeertien dagen voor de eerste daartoe te houden vergadering 
ter kennis van de leden worden gebracht.

Voor ontbinding van een afdeling wordt vereist een be
sluit. waartegen zich ten hoogste vijf leden verzetten, in twee 
achtereenvolgende ledenvergaderingen met een tussenruimte 
van tenminste veertien dagen te houden. Op den oproepings
brief voor beide vergaderingen moet het voorste) tot ont
binding worden vermeld. Van de eerste der beide vergade
ringen wordt tenminste veertien dagen tevoren een agenda 
aan den secretaris van het Hoofdbestuur gezonden.

ALGEMENE BEPALING

Art. 18.
ín gevallen waarin’dit reglement, noch de statuten of het 

huishoudelijk reglement der Organisatie voorzien, beslist het
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Bestuur. In gevallen van twijfel over de uitlegging beslist 
het Bestuur.

Aldus vastgesteld in de huishoudelijke 
vergadering van den ..................................

Het Bestuur van de afdeling
...................................  van de V.D.J.O..

. Voorzitter.

. Secretaris.

Goedgekeurd op ..............................

Het Hoofdbestuur der V.D.J.O..

, Voorzitter.

. Secretaris.
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Bijlage 6

K A M ? - R E C 1 E-M'E 8

1. Bij nnnkomat in het kamp draagt ieder de label met zijn naam on 
adres duidelijk zichtbaar.

2. Ieder meldt zich bij aankomst onmicLdullijk bij do kampleiding, 
tontc ommandat(u) is.

3. Ieder is gehoorzaamheid schuldig aan zijn (haar) tentleidar(star), 
die er voor zorgt;
don geklopt on buitongehangon on zo nodig tent op luchten, wordt

11? l|jgeSBt,e?gh ll|$ll:)^tij|p i|p QSdtiif

'4. Het is verboden in de tenten of in de pnmiddell'i jke nabijheid daar 
van te stoeten.

Sgntln'Si 
het terrein tot ’s morgana 7 uur, («oorstsh^irftedrawcwtï’.)

7. Ieder is verplicht op tijd aan de maaltijden aanwezig te zijn.

SéelïsmdSt: min. dlit
.ding malden.

9» Het kamp mag zonder toestemming van da kampleiding ntet verlaten 
5||ps|J8|fJhSijf?*!|SatSJ|?ïS||S:Sij||pss|p

10. Ieder heeft 1 dag corvee.

11. Be post wordt uitsluitend in hot kamp uitgoreikt.

12. Bij geschillen beslist de Hoofdkampleider. jJ
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Bijlage 7

Aantal Gewestelijke bijeenkomsten vanaf 1935

1935: 5 bijeenkomsten: 4 in het Westen, 1 in het Oosten
1936: 12 bijeenkomsten: 6 in het Westen, 6 in het Noorden en Oosten
1937: 7 bijeenkomsten: 4 in het Westen, 3 in het Noorden en Oosten
1938: 11 bijeenkomsten: 4 in het Westen, 7 in het Noorden en Oosten
1939: 12 bijeenkomsten: 4 in het Westen, 8 in het Noorden en Oosten 
1940: 8 bijeenkomsten: 3 in het Westen, 5 in het Noorden en Oosten (tot mei)
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Bijlage 8

+++++ VRIJZINNIG + DH.'iOORATISCHS + JONGEREN + ORGANISATIE +++++
381333833: : 'Él"
IfilSBfBWBlWWBfN»*^
Jagi®® 3HiB8333 383 3' S:
33l3BiB8iffii^ifc^®sÉsó®86i3Hig.sirtrti  • ASBiSwBssSfels®1® jf eM o
===== VRIJZINNIG = DEMOCRATISCHE = JONGEREN = ORGANISATIE =====

Goedgekeurd"bij Koninklijk Besluit van 23 Juli 1937
^ jKjsjsS =3= ïi gis ^ ^'0^3“ 3333333

B2s3W333,’ï!W3333WWBT3!W'WWiW:33W‘3^WWBiW®BBOBi!B:3'fif
Aan de Secretarisaen(essen),

Wij delen Jullie het volgende mede:
Door de politieks recherche te Den Haag is ons medegedeeld, 

dat de bijzondere commissaris voor de niet-conmerci31e verenigin
gen de verordening van den Rijkscomiïissaris dd„ 5 Juli 1941 betref
fende het verbod van d® parlementaire politieke partijen ook op 
onze:Vrijzinnig Democratische Jongeren Organisatie van. toepassing 
acht. Dienovereenkomstig is onze vereniging-ontbonden en zijn al 
onze aanwezige bescheiden in beslag genomen,

Ons verenigingsleven, zowel plaatselijk als gewestelijk, 
dient dus thans te worden, stilgelegd, Hoe hard dit ook zal vallen, 
wij-vertrouwen, dat testuurdenen en leden zich daaraan zullen hou
den.

Aan het slot zeggen wij allen hartelijk dank,-die ons in de 
afgelopen maanden steeds zo trouw hebben-bijgestaan. Wij denken 
daarbi j in-het bi jzonder aan onze mede-H.B. leden en 'onze afdelings
bestuurder en, wien vaak geen moeite te groot was. Mogen zij, zoals 
wij. moed putten uit de omstandigheid,■dat ons werk in de laatste 
.periode niet vergeefs, doch integendeel, velen tot steun is geweest.

Wij wensen Jullie allen sterkte en kracht voor de komende 
tijden.

Namens het Dagelijks Hoofdbestuur der voormalige 
Vrijzinnig Democratische 'Jongeren Organisatie

Han-Harmsen, Voorzitter,
- • ■ J.C.Dekring, Secretaj'is-penninga.eèster,

• ••»<••!>»»»••»«»••■»*»*•«*•»»»««»•»«*♦«•*.
Hieruit volgt dus, dat de afdeling Amsterdam haar werkzaam

heden zal moeten, neerleggen.
Wij danken de Amsterdamse leden voor de trouw, die zij do 

afdeling steeds betoond hebben,
'Mogen. Jullie allen uit het verleden de kracht putten, om. vol 

vertrouwen en goede moed de toekomst tegemoet te gaan.
333'113'3133313 «j? 3f ■ BólfcBis
'3“BBfB13B3W38JRB38B8B3iB8!8B8fliMi8ïW|8SM
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Bijlage 9

DE FINANCIËN VAN DE VDJO

Formele regelgeving ten aanzien van de financiën vindt men in de statuten (art. 10 
en art. 18) en in het huishoudelijk reglement (art. 2). Hierbij moet wel aangete
kend worden dat de hoofdelijke aansprakelijkheid van HB-leden voor het gevoerde 
beleid verdween in 1937 toen de VDJO rechtspersoonlijkheid kreeg. De financiële 
verantwoordelijkheid lag sindsdien niet langer bij de individuele bestuursleden, 
maar bij de organisatie als geheel.

Ten aanzien van de contributie werd op de AV van oktober 1934 besloten dat 
de afdelingen per lid, per jaar ƒ1,- zouden afdragen aan het HB. Daarvan was 80 
cent bestemd voor de administratie van het orgaan en 20 cent voor de Centrale 
Kas. De minimumcontributie voor een afdeling bedroeg ƒ2,-, zodat een afdeling 
per lid minstens ƒ1,- overhield. Persoonlijke leden betaalden tot 1935 ƒ3,- per 
jaar, daarna ƒ 1,50. Ereleden betaalden geen contributie. Op de AV van november 
1939 werd het HB gemachtigd om indien de onzekere toestand, ontstaan door het 
uitbreken van de oorlog en de mobilisatie, dat nodig zou maken, artikel 2 van het 
huishoudelijk reglement zo te wijzigen dat de afdracht per lid ƒ 1,25 zou bedragen, 
waarvan 45 cent voor de Centrale Kas en 80 cent voor het orgaan.
De voornaamste bronnen voor verdere informatie over de financiën van de VDJO 
zijn de rekening en verantwoording over de járen 1930-1931, 1936-1937 en 1937- 
1938 en de begroting over de járen 1931-1932, 1937-1938 en 1938-1939, zoals die 
te vinden zijn in het archief Van Sloten (I: 158, 50 en 51).

Rekening en verantwoording 1930-1931

Ontvangsten Uitgaven
Donateurs en leden 178,25 Orgaan 131,74
Subsidie VDB 200,- Vergaderingen 155,-
Afdracht financ. cie. 499,84 Drukwerk 91,70
Afdracht afdelingen 44,14 Porti HB 71,03
Incassokosten 8,50 Propaganda 146,71
In kas dd. 1 sept. 1930 2,12 Contr. NMOF, NJI 20,-
Verkoop statuten 0,15 Incassokosten 10,15

Vert. congres 15,50
Voorschot 15,-
Bestuurslinten 9,72
Diversen 21,24
Orgaan 80,-
Saldo 164,40

Totaal 933,- Totaal 933,-
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Begroting over het jaar 1931-1932

Ontvangsten Uitgaven
Saldo vorig jaar 164,40 Vergaderingen 140,-
Subsidie VDB 150,- Propaganda 175,-
Afdracht afdelingen 70,- Porti HB 75,-
Donateurs en leden 180,- Contributie 25,-
Verkoop statuten 6,- Bijwonen congressen 15,-

Orgaan 100,-
Drukwerk 30,-
Onvoorzien 10,40

Totaal 570,40 Totaal 570,40

Rekening en verantwoording 1936-1937

Ontvangsten Uitgaven
Saldo 1935-1936 41,63 Secretariaat 181,18
Contributies 1935-1936 60,74 Vergaderingen 117,89
Contributies 1936-1937 66,92 Congressen 35,-
Donaties 255,67 Propaganda 133,84
Subsidies en giften 236,25 Statuten 50,-
Propagandamateriaal 41,68 Saldo kamp 1936 23,54
Kampsaldo 1937 34,22 Nad. saldo orgaan 34,80
Saldo landdag Diversen 0,87
Appelscha 38,- Saldo 197,99

Totaal 775,11 Totaal 775,11

Begroting 1937-1938

Ontvangsten Uitgaven
Contributie afdracht 1936-1937 95,- Secretariaat 200,-
Contributie afdracht 1937-1938 60,- Vergaderingen 120,-
Donaties 250,- Congressen 60,-
Subsidies en giften 250,- Contr. 1936-1937 40,-
Propagandamateriaal 50,- Contr. 1937-1938 40,-
Verkoop statuten p.m. Propaganda 140,-

Propag. materiaal 10,-
Drukkosten statuten 80,-
Onvoorzien 15,-

Totaal 705,- Totaal 705,-
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Rekening en verantwoording 1937-1938

Ontvangsten Uitgaven
Saldo 1936-1937 . 197,99 Secretariaat 332,26
Contributies 1936-1937 97,48 Vergaderingen 128,20
Contributies 1937-1938 92,34 Congressen 63,43
Donaties 260,12 Contributies 1936-1937 26,-
Subsidies en giften 555,50 Contributies 1937-1938 12,-
Propagandamateriaal 236,15 Propagandamateriaal 253,91
Saldo adresseermachine 15,29 Statuten 74,44
Verkoop statuten 13,65 Nad. saldo orgaan 183,84

Diversen 39,09
Propaganda 328,11
Saldo 27,24

Totaal 1468,52 Totaal 1468,52

Begroting 1938-1939

Ontvangsten Uitgaven
Contributies 1937-1938 150,- Secretariaat 360,-
Contributies 1938-1939 100,- Vergaderingen 130,-
Donaties 250,- Congressen 70,-
Subsidies en giften 350,- Contributies 1938 25,-
Prop, materiaal 50,- ■Contributies 1939 20,-
Batig saldo kampen 1938 Propaganda 480,-
(incl. saldo kampfonds 285,- Prop, materiaal 50,-
157,89) Onvoorzien 50,-

Totaal 1185,- Totaal 1185,-

Uit deze gegevens blijkt dat de belangrijkste bronnen van inkomsten waren: 
subsidies en giften, donaties en contributies. Tot welke categorie de afdracht van 
ƒ 499,84 behoort van de Financiële Commissie in 1931, is niet duidelijk. De her
komst van de subsidies en giften is onbekend op een na, die van ƒ 200,- van de 
VDB in 1931. Volgens een mededeling van oud-voorzitter J. Harmsen bleef deze 
VDB-subsidie van ƒ 200,- per jaar, steeds gehandhaafd.

De donaties vormden ook een goede bron van inkomsten. In "Berichten" van 
november 1934 wordt vermeld, dat de afdelingen van eventuele donaties 20% 
moesten afstaan aan de Centrale Kas. De contributies leverden minder geld op dan 
de donaties. Wel leverden zij gegevens over het ledenaantal van de VDJO. Wat 
betreft 1931: er is over dat jaar te weinig bekend van de contributieregeling om
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iets over het ledental te kunnen zeggen. Bovendien zijn in de rekening en verant
woording de bijdragen van de donateurs en de leden niet gescheiden. Voor het 
verenigingsjaar 1936-1937 is echter de totale opbrengst van de contributies bekend: 
ƒ 161,92. Als dit allemaal contributies van afdelingsleden zijn geweest, dus leden 
waarvan de centrale kas.20 cent per jaar ontving, zou het ledental dat jaar om en 
nabij 800 bedragen hebben. Als men verder de cijfers van de begrotingen verge
lijkt, ziet men dat de VDJO een sterk toenemend aantal leden had.
Een belangrijke bron van inkomsten kon ook de verkoop van propagandamateriaal 
zijn. Dat gold bv. in het jaar 1937-1938. In dat jaar werd voor ƒ 236,15 aan 
propagandamateriaal verkocht. Het jaar daarvoor slechts voor ƒ 41,68. Waarschijn
lijk hield dat verschil verband met de landdag die in juni 1938 weer werd gehou
den, nadat er in 1937, bij uitzondering, geen landdag was geweest. De inkomsten 
wisselden dus nogal. Dat gold ook voor de statuten-verkoop. In 1937-1938 kon, na 
afloop van de landelijke actie voor een adresseermachine voor het secretariaat, een 
positief saldo worden bij geschreven. In totaal was nl. bij die actie ƒ 129,40 binnen 
gekomen, terwijl de machine ƒ 114,11 kostte. Ook de kampen konden geld op
brengen. Dat gebeurde in 1937, terwijl ook ten aanzien van de kampen in 1938 een 
positief saldo verwacht werd. Maar in 1936 hadden de kampen geld gekost: de 
Centrale Kas moest toen ƒ 23,54 bijpassen.
Bij de uitgaven blijken de grootste posten te zijn die van het secretariaat (zie hfdst. 
VII), vergaderingen en het negatieve saldo van het orgaan (zie hfdst. VIII). De 
kosten van de vergaderingen betroffen waarschijnlijk zaalhuur en reis- en verblijf
kosten. Om welke vergaderingen het gaat is niet duidelijk. HB-vergaderingen? 
Volgens oud-voorzitter Harmsen werden die eigenlijk altijd bij Deering thuis 
gehouden op enkele uitzonderingen na.
De propagandakosten zijn terug te voeren op de jaarlijkse propaganda-acties gericht 
op het werven van nieuwe leden en donateurs, op de kampen en op de landdag. De 
post congressen behelst zeer waarschijnlijk de kosten van het door VDJO-afgevaar- 
digden bij wonen van congressen in het buitenland (zie hfdst. XI).

Opvallend is dat noch bij de inkomsten, noch bij de uitgaven posten te vinden zijn 
met betrekking tot de kosten van AV’s, gewestelijke conferenties en landdagen. 
Uitzondering bij de inkomsten van 1936-1937 is de vermelding van een batig saldo 
van de landdag in Appelscha. Hoe de landelijke bijeenkomsten gefinancierd werden 
is onduidelijk, alweer op een uitzondering na: de landdag in 1938. Daarvan is 
bekend dat voor de organisatie van die landdag ƒ 10.000,- ontvangen werd van de 
VDB (zie hoofdstuk IX, p. 152)
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Bijlage 10

J.C. Deering

Johan Coenraad Deering (Coen voor zijn vrienden) werd augustus 1900 in Rotter
dam geboren. Die stad bleef gedurende zijn gehele leven een bijzondere plaats in 
zijn hart innemen. Coen kwam uit een middenstandsgezin; zijn vader oefende het 
ambacht van kleermaker uit. Al spoedig bleek dat Coen over een uitstekend 
verstand beschikte. Maar in zijn dagen was ook voor uitblinkers de gang naar de 
universiteit nog "een brug te ver". Hij was al zeer blij dat hij tot de kweekschool 
werd toegelaten. Hij behaalde er de onderwijzersakte en vervolgens door zelfstudie 
de hoofdakte en de middelbare akten geschiedenis en staatswetenschappen. Die, 
over een aantal járen verdeelde, studie bracht een overeenkomstige maatschappelij
ke carrière met zich. Achtereenvolgens was Deering onderwijzer bij het lager, het 
voortgezet lager, het m.u.l.o. en het nijverheidsonderderwijs en daarna leraar bij 
het middelbaar en voorbereidend hoger onderwijs. Later, na de oorlog, mocht van 
hem als onderwijsspecialist en lid van de kamer verwacht worden dat hij de wetten 
op het terrein van het onderwijs kende. Maar slechts heel weinig kamerleden 
kenden zoals hij ook de praktijk van nagenoeg alle vormen van onderwijs die 
Nederland in die járen rijk was.
De hechte relatie die Coen Deering gedurende de járen 1934 tot 1946 met de 
VDJO onderhield, was zeer toevallig tot stand gekomen. Daaf Geluk, bij voortdu
ring bezig goede inleiders voor VDJO-bijeenkomsten te zoeken, ontdekte dat een 
jong leraar aan de RHBS te Velsen op geschiedkundig en staatsrechtelijk terrein 
verhalen kon vertellen die jonge mensen zeer boeiden. Hij zorgde er voor dat 
Deering al spoedig door veel VDJO-afdelingen als inleider werd gevraagd. Toch 
zou het daarbij wellicht zijn gebleven, als de toenmalige secretaris van het Hoofd
bestuur, Bep Levits, niet door een tuberculose aandoening voor lange tijd niet in 
staat was die functie te vervullen. Daaf Geluk bewoog Coen ertoe het secretariaat 
tijdelijk waar te nemen. En ook in dit geval werd een oorspronkelijk als tijdelijk 
bedoelde band tot een duurzame.
Coen had op het ogenblik dat hij met de waarneming van het secretariaat begon de 
maximale leeftijdsgrens die voor de VDJO gold (30 jaar) reeds overschreden. In 
1925 al was hij lid van de Vrijzinnig-Democratische Bond geworden en ook daar 
was men zijn kwaliteiten als spreker en organisator reeds op het spoor.
De waarneming van het secretariaat overtuigde Coen nog eens te meer van het 
grote belang van een staatkundige vorming van jongeren. Al eerder had hij er blijk 
van gegeven grote belangstelling te hebben in jonge mensen op weg naar volwas
senheid. Nu kwamen er de bijzondere tijdsomstandigheden nog bij. Geen wonder 
dus dat hij in de korte tijd geheel door het werk in en van de VDJO gegrepen was. 
De VDJO van haar kant ervoer al snel dat het in deze periode van beginnende 
groei van grote betekenis was dat de leiding van de administratieve organisatie bij
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een wat ouder iemand berustte, die over ervaring beschikte en in staat en bereid 
was tijd vrij te maken voor de opbouw van de VDJO. In de statuten werd de 
mogelijkheid geschapen dat de leeftijdsgrens niet zou gelden voor de secretaris
penningmeester. In dezelfde Algemene Vergadering waarin deze statutenwijziging 
werd goedgekeurd, werd Deering tot secretaris-penningmeester benoemd. "De heer 
Deering", zo spraken vrijwel alle leden hem aan. Maar ondanks deze afwijkende 
maar bij het leeftijdsverschil wel begrijpelijke aanspreektitel, beschouwde men 
Deering wel als een der onzen.
Deering zette zich volledig in voor het VDJO werk. En met succes. Het aantal 
afdelingen werd gestaag groter. Deering werd een frequent gebruiker van het 
destijds bestaande stelsel van nachttreinen. Hij was inmiddels verhuisd naar Utrecht 
en hij zat daar als het ware als een spin in het web.
Maar hij zat er niet alleen. Hij kreeg bij zijn omvangrijke werk de onvoorwaar
delijke steun van zijn vrouw.
Francien Deering-Versnel, gymnastiek onderwijzeres van huis uit, heeft nooit enige 
officiële functie in de VDJO bekleed. Zij is er zelfs nooit officieel lid van geweest! 
Maar slechts zeer weinigen binnen die organisatie hebben zoveel werk voor haar 
verzet als zij. Zij nam niet alleen de gehele financiële administratie voor haar 
rekening, zij zorgde ook voor de beantwoording van een deel van de brieven die in 
steeds toenemend aantal bij het secretariaat binnenkwamen. En dat alles in harmo
nieuze samenwerking met een enkele secretaresse. In de uren waarin Coen niet 
thuis was beantwoorde zij de telefoontjes en al spoedig bleek zij een meesteres in 
het gladstrijken van plooien.
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L.J.B. Wolff

Leo J.B. Wolff werd op 8 september 1911 in Den Haag geboren. Zijn ouders 
dreven er een detailhandel in héren- en jongensbovenkleding aan het Spui. Evenals 
bij Daaf Geluk en Coen Deering het geval is, kwam dus ook Leo uit een midden- 
standsgezin. In dat gezin bestond zeker politieke belangstelling. Bij Leo werd die 
sterker door zijn werk bij de firma W.P. van Stockum, een in de járen dertig 
bekende en vooraanstaande boekhandel en uitgeverij op het Buitenhof in Den 
Haag. Veel kamerleden waren er klant.
Zijn baan bij Van Stockum bracht mee dat hij kennis moest dragen van alle nieuwe 
en bestaande literatuur op het vakgebied waarvoor hij in het bijzonder verantwoor
delijk was nl. dat van medicijnen. Leo had echter daarnaast grote literaire en 
politieke belangstelling. En ook op die terreinen was Stockum gespecialiseerd. Leo 
werd zo in de VDJO tot een vraagbaak voor een zeer breed gebied.
Langs welke weg hij met de VDJO in aanraking kwam valt niet meer nauwkeurig 
vast te stellen. Het meest waarschijnlijk is echter dat mr. Joekes hem op de VDJO 
attendeerde. Door zijn werk bij van Stockum leerde Leo Joekes kennen en al 
spoedig ontstond er een hechte band tussen beiden. Het lijkt zeer aannemelijk dat 
daaruit het lidmaatschap van de VDJO voortvloeide. Spoedig werd Leo een trouwe 
bezoeker van landelijke bijeenkomsten. In 1931 koos de Algemene Vergadering 
hem tot administrateur van het orgaan Jongeren en Democratie, in 1933 tot 
redacteur, een functie die hij tot mei 1940 zou bekleden. Jongeren en Democratie 
werd zijn grote liefde. Talloos waren de scherpe maar ook vaak zeer geestige 
bijdragen die hij leverde. Belangrijker misschien nog was dat hij tal van jongeren 
er toe bracht hun aanvankelijke schroom te overwinnen om tot een eigen artikel te 
komen. Leo bleek daarbij zeer hulpvaardig en vol begrip. Hoe hij er in slaagde een 
drukke baan bij Van Stockum te combineren met het vele werk dat elke maand (in 
latere járen elke 14 dagen) verzet moest worden om Jongeren en Democratie tijdig 
te laten verschijnen en dan ook nog een grote steun te zijn voor zijn moeder, die 
na de dood van zijn vader in 1933 de winkel aan het Spui alleen moest voortzetten, 
zal altijd een raadsel blijven.
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D.J.A. Geluk

Daaf J.A. Geluk werd op 2 maart 1909 in Bergen op Zoom geboren. Zijn ouders 
kwamen van het eiland Tholen, een eiland met een overwegend rechtzinnige 
bevolking, grotendeels gericht op de akkerbouw. In Bergen op Zoom dreef zijn 
vader een handel in landbouwmachines. Al op vrij jonge leeftijd, in 1925, kwam 
hij te overlijden. Enkele maanden daarvóór was het gezin naar Haarlem verhuisd. 
Daaf bezocht er de Hogere Handelsschool, onderwijs dat hij gelukkig ook na de 
dood van zijn vader kon voortzetten en voltooien.
In zijn schooljaren openbaarde zich al twee kwaliteiten, die hem later in zijn werk 
in de VDJO goed van pas zouden komen. In de eerste plaats bleek, dat hij zich 
schriftelijk kort, helder en duidelijk kon uitdrukken. Als hulpverslaggever van de 
"Opregte Haarlemmer Courant" kon hij daardoor al jong zijn eigen zakgeld 
verdienen.
In de tweede plaats werd al vroeg duidelijk dat hij goed kon organiseren. School
feesten werden dan ook door hem opgezet en geleid.
In de VDJO, van welke organisatie hij in 1931 lid werd, kwam nog een derde 
belangrijke kwaliteit naar voren nl. zijn vermogen om niet alleen vlot en voor een 
ieder begrijpelijk te kunnen spreken, maar ook enthousiasme te kunnen opwekken 
en overbrengen voor het door hem bepleite. In het begin van de dertiger járen 
waren dat vooral vredesvraagstukken. Evenals vele andere jongeren na de eerste 
wereldoorlog was ook Daaf sterk bezig met de vraag hoe een herhaling ervan kon 
worden voorkomen. Daarbij deden zeer radicale denkbeelden opgeld zoals de door 
sociaal- en vrijzinnig-democraten voorgestane nationale ontwapening.
Al spoedig echter drongen zich andere vragen op, verband houdende met de snel 
om zich heen grijpende crisis, die vele jongeren belemmerde een eigen bestaans
mogelijkheid te vinden, maar ook algemeen politieke als gevolg van het opkomen
de nationaal-socialisme en communisme.
Het is gezien zijn hierboven geschetste kwaliteiten, begrijpelijk dat Daaf al spoedig 
in het bestuurlijke werk werd opgenomen. Hij werd al spoedig voorzitter van de 
afdeling Haarlem, in 1931 redacteur van het landelijk orgaan van VDJO en in 
1933 algemeen voorzitter. Vrijwel van het ogenblik af waarop hij lid werd offerde 
hij al zijn vrije tijd op aan de opbouw en uitbouw van de VDJO. Zo werd hij tot 
een van de belangrijkste stuwende krachten bij de groei en bloei van deze organisa
tie in de dertiger járen.
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Bijlage 11

Periodieken van de VDJO

Orgaan (maandblad)

VDJO
De hand aan den ploeg

De VDJO’er
Jongeren en Democratie
De Hand aan de Ploeg

Jongeren en Democratie

10 maart 1924 - november 1924 
november 1924 - januari 1925 en 
najaar 1926 - mei 1930 
februari 1931 - oktober 1931 
januari 1932 - mei 1940 
juli 1940 - juni 1941 en juni 1945 - 
november 1945
november 1945 - mei 1946 + extra 
afscheidsnummer september 1946

Jongeren en Democratie verschijnt vanaf 1 januari 1937 - 1 januari 1940 om de 14 
dagen en vanaf 1 januari 1937 tevens met een andere kop (het vuur)

Kaderbladen, onder redactie van het HB

Berichten
De Hand aan de Ploeg

november 1934 - januari 1938 
januari 1940 - mei 1940
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Bijlage 12 

lijst van afkortingen

AJC = Arbeiders Jeugd Centrale
ADSV = Algemeen Democratische Studenten Vereniging
ARJA = Anti-Revolutionaire Jongeren-Actie
BJL = Bond van Jonge Liberalen
BVL = Bond van Vrije Liberalen
CHJ = Christelijk-Historische Jongeren
DSJV = Democratische Socialistische Jongeren Vereniging
EDD = Eenheid door Democratie
JD = De Jonge Democraat
J en D = Jongeren en Democratie
JVA = Jongeren Vredes-Actie
JVF = Jongeren Vredes-Federatie
LU = Liberale Unie
NBAS = Nederlands(ch)e Bond van Abstinent Stude(e)renden
NCSV = Nederlandse Christen-Studenten Vereniging
NJI = Nederlands(ch) Jeugdleiders Instituut
NJV = Nationaal Jongeren Verbond
SDSC = Sociaal-Democratische Studenten Clubs
VCJC = Vrijzinnig Christelijke Jeugd Centrale
VCSB = Vrijzinnig Christelijke Studenten Bond
VD = Vrijzinnig-Democraat, wekelijks orgaan van de VDB
VDB = Vrijzinnig-Democratische Bond
VDVC = Vrijzinnig-Democratische Vrouwen Clubs
VPV = Vrijzinnige Propaganda Vereniging
WJC = Wereld Jeugd Congres
DHJ = Documentatie Historische Jeugdbewegingen
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